
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙ∆ΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ.1148
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 67ο Γυµνάσιο Αθήνας, το Κέντρο Ηµέρας της
Πανελλαδικής ‘Ενωσης Αποκατάστασης και Επαγγελµατικής
Επανένταξης και το Εργαστήρι Ειδικής Αγωγής “ΜΑΡΓΑ-
ΡΙΤΑ”, το 2ο ∆ηµοτικό Σχολείο Νέας Σµύρνης και το 2ο Γενικό
Λύκειο Τρίπολης, σελ.1105, 1116, 1120, 1125, 1139

3. Ειδική Ηµερήσια ∆ιάταξη:
Συζήτηση επί της «Ετήσιας Εκθέσεως 2008» του Συµβου-

λίου Αποδήµου Ελληνισµού, σελ.1116
4. Ανακοινώνεται ότι παρακολουθούν τη συνεδρίαση από

το Συµβούλιο Απόδηµου Ελληνισµού οι κ. Στ. Ταµβάκης, Ο.
Σαραντοπούλου, Ν. Τσιτσίγκος και Κ. Ιωαννίδης, σελ.1117

5. Ανακοινώνεται ότι ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης διαβίβασε
στη Βουλή, µηνυτήρια αναφορά περί «Ποινικής ευθύνης των
Υπουργών»:

i. Κατά του πρώην Υπουργού Μεταφορών και Επικοινωνιών
κ. Μ. Λιάπη.

ii. Κατά των πρώην Υπουργών Μεταφορών και Επικοινω-
νιών κ. Μ. Λιάπη και Ε. Στυλιανίδη και κατά του πρώην Υφυ-
πουργού Μεταφορών και Επικοινωνιών κ. Μ. Μπεκίρη.

iii. Κατά του πρώην Υπουργού Μεταφορών και Επικοινω-
νιών κ. Ε. Στυλιανίδη, σελ.1138

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ
1. Κατάθεση αναφορών, σελ.1089
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών,

σελ.1090-1101
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πα-

ρασκευής 11 ∆εκεµβρίου 2009, σελ.1131
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς την Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:
i. σχετικά µε την εφαρµογή του Προεδρικού ∆ιατάγµατος

για την απαγόρευση αλιείας στη θαλάσσια περιοχή όρµου
Βατίκων του Λακωνικού Κόλπου κ.λπ., σελ.1102

ii. σχετικά µε τις επιδοτήσεις στον τοµέα του καπνού κ.λπ.,
σελ.1103

iii. σχετικά µε την άµεση καταβολή των επιδοτήσεων στους
παραγωγούς, σελ.1106

iv. σχετικά µε τη λήψη µέτρων στήριξης του εισοδήµατος
των ελαιοπαραγωγών, σελ.1114

β) Προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων,
σχετικά µε την ολοκλήρωση του περιφερειακού δρόµου του
Πολεοδοµικού Συγκροτήµατος Βόλου-Νέας Ιωνίας κ.λπ.,
σελ.1105

γ) Προς την Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης:
i. σχετικά µε την αναβάθµιση των υπηρεσιών υγείας στη

∆ωδεκάνησο κ.λπ., σελ.1108
ii. σχετικά µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων του νέου

Νοσοκοµείου της Κέρκυρας κ.λπ., σελ.1109
δ) Προς τον Υπουργό Εθνικής ‘Αµυνας, σχετικά µε τον εµ-

βολιασµό του προσωπικού των Ενόπλων ∆υνάµεων για τη
νέα γρίπη Η1Ν1, σελ.1111

ε) Προς την Υπουργό Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και
Θρησκευµάτων, σχετικά µε τη ρατσιστική ενέργεια σε βάρος
µαθητή µε ειδικές ανάγκες κ.λπ., σελ.1113

ΟΜΙΛΗΤΕΣ
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ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ Α., σελ.1122,1124
ΕΜΙΝΙ∆ΗΣ Σ., σελ.1144
ΕΥΘΥΜΙΟΥ Π., σελ.1123,1142
ΖΙΩΓΑΣ Ι., σελ.1126
ΖΩΪ∆ΗΣ Ν., σελ.1127
ΚΑΖΑΚΟΣ Κ., σελ.1145
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Α., σελ.1133
ΚΑΝΤΕΡΕΣ Ν., σελ.1145
ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ Θ., σελ.1128
ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ Γ., σελ.1119
KAΣΑΠΙ∆ΗΣ Γ., σελ.1130,1131
ΚΟΡΑΝΤΗΣ Ι., σελ.1147
ΚΟΥΒΕΛΗΣ Σ., σελ.1135,1136
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α., σελ.1124
ΚΟΥΤΜΕΡΙ∆ΗΣ Ε., σελ.1129
ΛΕΟΝΤΑΡΙ∆ΗΣ Θ., σελ.1146
ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ Κ., σελ.1141
ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ Γ., σελ.1138,1139
ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ Β., σελ.1120,1121
ΝΙΩΤΗΣ Γ., σελ.1143
ΠΑΝΤΟΥΛΑΣ Μ., σελ.1140
ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ Φ., σελ.1116,1119
ΠΛΕΥΡΗΣ Α., σελ.1147
ΠΟΛΥ∆ΩΡΑΣ Β., σελ.1123,1124
ΡΟΒΛΙΑΣ Κ., σελ.1123
ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ Α., σελ.1134,1135
ΣΙΟΥΦΑΣ ∆., σελ.1125
ΤΑΛΙΑ∆ΟΥΡΟΣ Σ., σελ.1133
ΤΣΟΥΡΗ Ε., σελ.1117

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΜΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ Ε.,

σελ.1107
ΑΡΓΥΡΗΣ Ε., σελ.1104
ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ Λ., σελ.1102
ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ Κ., σελ.1111
ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ Μ., σελ.1102,1103,1104,1105,1107,

1115,1116
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ ∆., σελ.1108
ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ Μ., σελ.1115,1116
ΚΟΝΤΟΣ Α., σελ.1103,1104
ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ Ι., σελ.1105,1106
ΜΑΡΚΑΚΗΣ Π., σελ.1105
ΜΠΕΓΛΙΤΗΣ Π., σελ.1111,1112,1113
ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Μ.,

σελ.1108,1109,1110
ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ-ΠΑΠΑ∆ΑΚΗ Ο.,

σελ.1113
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ Χ., σελ.1110
ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ Π.,σελ.1113,1114
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Αθήνα, σήµερα στις 10 ∆εκεµβρίου 2009, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 9.36’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΥ ΑΡΓΥΡΗ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας, να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Παύλο Μαρκάκη,
Βουλευτή Μαγνησίας, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΙΩΣΗΦ ΒΑΛΥΡΑΚΗΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία η ‘Ενωση Καταναλωτών Νοµού Χανίων ζητεί
τη λήψη µέτρων στήριξης των ελαιοπαραγωγών της περιοχής
της.

2) Οι Βουλευτές, Λαρίσης κ. ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ, Μαγνη-
σίας κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΝΑΝΟΣ και Β’ Αθηνών κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥ-
ΡΙΚΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία το Σωµατείο
Οικοδόµων και Συναφών Επαγγελµάτων Νοµού Λάρισας ζητεί τη
θεσµοθέτηση κατώτερου µισθού στα 1.400 ευρώ κ.λπ..

3) Ο Βουλευτής Λακωνίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Μολάων Λακωνίας ζητεί
αλλαγές στην πράξη εφαρµογής επέκτασης του σχεδίου πόλεως
Μολάων.

4) Οι Βουλευτές, Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΖΕΚΗΣ, Α’
Θεσσαλονίκης κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ και κ. ΣΟΦΙΑ ΚΑΛΑΝΤΙ∆ΟΥ
κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος ∆εσκάτης Γρεβενών
ζητεί να δοθεί επίδοµα θέρµανσης στους κατοίκους της περιοχής
του λόγω του παρατεταµένου χειµώνα.

5) Ο Βουλευτής Λακωνίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Πελλάνας Λακωνίας ζητεί
την ένταξη του ∆ήµου Πελλάνας σε πρόγραµµα ενίσχυσης των
γεωργικών εκµεταλλεύσεων από ζηµιές λόγω θεοµηνιών στην
ελαιοκοµία.

6) Ο Βουλευτής Λακωνίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Ασωπού Λακωνίας ζητεί
την ενίσχυση των σχεδίων βελτίωσης και την εξασφάλιση της
χρηµατοδότησής τους.

7) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Τµήµα Ανατολικής Κρήτης
του Τεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδας ζητεί την ολοκλήρωση της
κατασκευής του οδικού τµήµατος Σταλίδας - Ηρακλείου - Λασι-
θίου.

8) Η Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΛΙΤΣΑ) ΑΜ-
ΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ - ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο
∆ήµος ∆εσκάτης Γρεβενών ζητεί την καταβολή επιδόµατος θέρ-
µανσης στους χαµηλά αµειβόµενους κατοίκους της περιοχής
του εξαιτίας του παρατεταµένου χειµώνα.

9) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Λαϊκής Τέχνης
Ηρακλείου - Λασιθίου «∆ΑΙ∆ΑΛΟΣ» και το Βιοτεχνικό Πάρκο
Ανώπολης ζητεί τη λήψη µέτρων στήριξης και ανάπτυξης της λαϊ-
κής τέχνης της Ελλάδας.

10) Η Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΛΙΤΣΑ) ΑΜ-
ΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ - ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η
Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση Μεσσηνίας ζητεί τη διάθεση της υπο-
λειπόµενης πίστωσης για τη συνέχιση των εργασιών αποκατά-
στασης των ζηµιών στο λιµάνι της Κορώνης και στην ακτογραµµή
του νοµού.

11) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η κ. Ελένη Αρµάου, φιλόλογος
ειδικής αγωγής στο ΕΕΕΕΚ Ηρακλείου ζητεί να ισχύσει ιδιαίτερο
καθεστώς για τις προσλήψεις των εκπαιδευτών ειδικής αγωγής.

12) Η Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΑΡΙΑ ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Τµήµα Ανατολικής Κρήτης του Επι-
µελητηρίου Ελλάδας ζητεί την ολοκλήρωση του τµήµατος του
ΒΟΑΚ από τη διακλάδωση προς Σταλίδα και Μοχό µέχρι τα όρια
των Νοµών Ηρακλείου - Λασιθίου.

13) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια ‘Ενωση Αναπλη-
ρωτών Εκπαιδευτικών ζητεί να διατηρηθεί το ισχύον µικτό σύ-
στηµα διορισµών για τους εκπαιδευτικούς.

14) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η ‘Ενωση Γεωπόνων Μελετη-
τών Ελλάδος Συµβούλων Επιχειρήσεων ζητεί την καταβολή του
επιδόµατος πρώτης εγκατάστασης σε όλους τους δικαιούχους
νέους αγρότες.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΓ’ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟ∆ΟΣ Α’
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15) Η Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΑΡΙΑ ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Παράρτηµα Κρήτης του Γεωτεχνικού
Επιµελητηρίου Ελλάδας ζητεί την άµεση εκπόνηση σχεδίου για
τη σωτηρία του κρητικού φοίνικα από το κόκκινο σκαθάρι.

16) Ο Βουλευτής ∆ράµας κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΗ∆ΟΝΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Γεώργιος Μακρυλλός, κάτοικος Λα-
σιθίου ζητεί να ληφθούν µέτρα ώστε να συµπεριληφθούν στη δια-
κρατική σύµβαση Ελλάδας-Αυστραλίας και οι ναυτικοί.

17) Η Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΑΡΙΑ ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Επαγγελµατιών Κτηνοτρό-
φων Νοµού Ηρακλείου ζητεί την εφαρµογή χωροταξικού σχε-
διασµού χρήσεων γης για την προστασία της παραδοσιακής
κτηνοτροφίας στην Κρήτη.

18) Ο Βουλευτής ∆ράµας κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΗ∆ΟΝΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. ∆ερµιτζάκης Γεώργιος, προϊστάµε-
νος του Ταχυδροµείου Ιεράπετρας ζητεί τη στελέχωση του τα-
χυδροµικού γραφείου Ιεράπετρας µε δύο αντιρρησίες

συνείδησης προκειµένου να επιλυθούν προβλήµατα λειτουργίας
του.

19) Ο Βουλευτής ∆ράµας κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΗ∆ΟΝΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Γεώργιος Αντωναράκης, τεχνολό-
γος τροφίµων ζητεί να καταβληθεί το γεωτεχνικό επίδοµα και
στους εργαζόµενους του κλάδου τεχνολόγων τροφίµων.

20) Ο Βουλευτής ∆ράµας κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΗ∆ΟΝΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Γιαµαλάκης Ελευθέριος ζητεί τη δι-
εύρυνση των ειδικών κατηγοριών µε τις οποίες νοµιµοποιούνται
οι µεταθέσεις εκπαιδευτικών.

Β’ ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 291/26-10-2009 ερώτηση των Βουλευτών κυ-
ρίων ∆ρίτσα Θεοδώρου και Λαφαζάνη Παναγιώτη δόθηκε µε το
υπ’ αριθµ. 133431/ΙΗ /23-11-2009 έγγραφο από την Υπουργό Παι-
δείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων η ακόλουθη απά-
ντηση:

1090 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1092 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2. Στην µε αριθµό 415/29-10-2009 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Χαρακόπουλου Μάξιµου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 134628/ΙΗ/23-

11-2009 έγγραφο από την Υπουργό Παιδείας, ∆ια Βίου Μάθησης
και Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:

1094 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



3. Στην µε αριθµό 430/30-10-2009 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Αϊβαλιώτη Κωνσταντίνου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Φ900α/7460/

10494/23-11-09 έγγραφο από τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας η
ακόλουθη απάντηση:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΗ’ - 10 ∆ΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2009 1095
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4. Στην µε αριθµό 522/2-11-2009 ερώτηση του Βουλευτή κ. Βο-
ρίδη Μαυρουδή (Μάκη) δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 135948/ΙΗ /23-

11-2009 έγγραφο από την Υπουργό Παιδείας, ∆ια Βίου Μάθησης
και Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
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ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΗ’ - 10 ∆ΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2009 1099



5. Στην µε αριθµό 566/03-11-2009 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Ψαριανού Γρηγορίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 71118/23-11-2009

έγγραφο από τον Υπουργό Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλε-
κτρονικής ∆ιακυβέρνησης η ακόλουθη απάντηση:

1100 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΗ’ - 10 ∆ΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2009 1101



ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Επίκαιρες ερωτήσεις πρώτου κύκλου.
Θα συζητηθεί η µε αριθµό 187/7.12.2009 πρώτη επίκαιρη ερώ-

τηση του Βουλευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος
κ. Λεωνίδα Γρηγοράκου προς την Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων, σχετικά µε την εφαρµογή του προεδρικού δια-
τάγµατος για την απαγόρευση αλιείας στη θαλάσσια περιοχή
όρµου Βατίκων του Λακωνικού Κόλπου κ.λπ..

Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Γρηγοράκου έχει ως εξής:
«Με το προεδρικό διάταγµα µε ΦΕΚ 32Α’/24.2.2009 (Απαγό-

ρευση αλιείας στη θαλάσσια περιοχή όρµου Βατίκων του Λακω-
νικού Κόλπου), ορίζεται ότι «Στη θαλάσσια περιοχή όρµου
Βατίκων του Λακωνικού Κόλπου και εσωτερικά της νοητής γραµ-
µής που ενώνει τη νησίδα Παυλοπέτρι µε το ακρωτήριο Φράγκος
Ελαφονήσου και µε το φάρο Αγίας Παρασκευής Παλαιοκάστρου
απαγορεύεται η αλιεία:

α) µε τα αλιευτικά εργαλεία τράτα (βιντζότρατα) και γρι-γρι,
καθ’ όλη τη διάρκεια του έτους και β) µε όλα τα αλιευτικά εργα-
λεία της επαγγελµατικής και ερασιτεχνικής αλιείας κατά το χρο-
νικό διάστηµα από 15 Απριλίου µέχρι 31 Μαΐου κάθε έτους».

Το εν λόγω προεδρικό διάταγµα ωστόσο δεν εφαρµόζεται σή-
µερα. Παρασκηνιακές ενέργειες από το Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης και από το Υπουργείο Εµπορικής Ναυτιλίας λίγες ηµέ-
ρες πριν τις εκλογές οδήγησαν στην καταστρατήγησή του για να
ικανοποιηθεί µία µειοψηφία ψαράδων, οι οποίοι παρανοµούν και
καταστρέφουν µε βιντζότρατες, γρίπους και άλλα δυναµικά και
συρόµενα αλιευτικά µέσα και εργαλεία τον γόνο των ψαριών,
ανακόπτοντας την αναπαραγωγή και τον πολλαπλασιασµό τους,
και επιφέροντας οικολογική ανισορροπία και πλήγµα στην τοπική
και εν γένει οικονοµία.

Η καταστρατήγηση αυτή έγινε µε σήµα του Υπουργείου Εµπο-
ρικής Ναυτιλίας προς το Λιµεναρχείο Νεάπολης Βοιών µε αριθµό
Πρωτοκόλλου 1653/30-9-09.

Ερωτάστε:
1. Θα εφαρµοσθεί το προεδρικό διάταγµα µε ΦΕΚ 32 Α’

/24.2.2009 (Απαγόρευση αλιείας στη θαλάσσια περιοχή όρµου
Βατίκων του Λακωνικού Κόλπου);

2. Σε ποιες άλλες ενέργειες θα προβείτε ώστε να συµµορφω-
θεί η χώρα µας, στην επίµαχη περιοχή, µε τον κανονισµό (ΕΚ)
αριθµό 1967/2006;»

Στην ερώτηση του κ. Γρηγοράκου θα απαντήσει ο Υφυπουρ-
γός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Καρχιµάκης.

Ορίστε κύριε Υφυπουργέ, έχετε το λόγο.
ΜΙΧΑΛΗΣ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, πραγ-
µατικά θέτετε ένα σοβαρό θέµα για την περιοχή σας και όλοι
γνωρίζουµε ότι έχει απασχολήσει στο παρελθόν και τον Τύπο.

Ξέρουµε όλοι µας ότι παραµονές των εκλογών όχι µόνο δεν
έκαναν τίποτε άλλο, αλλά είχαν επιδοθεί σε µία πελατειακή και
φαυλοκρατική ενασχόληση εξατοµικευµένων πρωτοβουλιών,
χωρίς στόχο, χωρίς στρατηγική, µε µοναδικό σκοπό την προ-
σπόριση ψήφων, ενώ την ίδια στιγµή γνωρίζουµε όλοι µας ότι
υπήρχαν δηµιουργικές πρωτοβουλίες που έπρεπε να αναλη-
φθούν και να διεκπεραιωθούν και έµεναν στα συρτάρια του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης.

Σας αναφέρω χαρακτηριστικά µια υπουργική απόφαση που
έπρεπε να είχε υπογραφεί από τις 4 Αυγούστου, η οποία αφο-
ρούσε εξαγωγή ακτινιδίων στην Κίνα και δεν υπεγράφη. Την ανα-
ζητούσαµε µετά τις εκλογές, µαρτυρήσαµε να τη βρούµε σε
κάποιο από τα συρτάρια, µε έναν τεράστιο κίνδυνο να τιναχθεί
στον αέρα όλη η εξαγωγική προσπάθεια των ακτινιδίων στην
Κίνα.

Αυτά δεν τους ενδιέφεραν, διότι δεν είχαν τη δυνατότητα να
υπάρχει άµεσο πελατειακό όφελος. Τους ενδιέφερε το πώς η
όποια απόφαση παίρνουν να έχει µία προσωπική αντιστοίχιση
αιχµαλωσίας στο δρόµο προς την κάλπη. Σ’ αυτήν τη λογική υπά-
κουσε και αυτό το οποίο σήµερα λέτε και που έχετε απόλυτο

δίκιο. Έγινε µια τέτοια ερµηνεία από το Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης που ουσιαστικά οδηγούσε τον Κόλπο στην κατα-
στροφή και το ξέρετε.

Όµως, επειδή θέσατε το θέµα και το είχατε θέσει και µε ερω-
τήσεις σας στην προηγούµενη περίοδο, όταν ήµασταν στην Αντι-
πολίτευση, σήµερα ερχόµαστε να διορθώσουµε πραγµατικά όλα
αυτά τα κακώς κείµενα και να σας ανακοινώσω ότι έχει υπάρξει
διευκρινιστικό έγγραφο της Υπουργού, της κ. Μπατζελή, προς
το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη και στο Υπολιµεναρχείο
Νεάπολης Βοΐων, για να διορθωθεί αυτή η κατάσταση.

Θα καταθέσω σήµερα και στα Πρακτικά ότι η περιοχή της
εφαρµογής του προεδρικού διατάγµατος είναι η θαλάσσια πε-
ριοχή εσωτερικά της νοητής γραµµής που ενώνει τη νησίδα Παυ-
λοπέτρι µε το Ακρωτήριο Φράγκος Ελαφονήσου και µε το Φάρο
Αγίας Παρασκευής Παλαιοκάστρου, µια περιοχή που σηµειώνε-
ται στο χάρτη και αποσαφηνίζουµε τα πράγµατα.

Το καταθέτω, λοιπόν, στα Πρακτικά, έτσι ώστε να εφαρµοστεί
το προεδρικό διάταγµα στην πραγµατική του διάσταση και όχι
στις ερµηνείες, οι οποίες δόθηκαν στη λογική µιας πελατειακής
αντίληψης και που εσείς ορθώς καταγγείλατε.

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων κ. Μιχάλης Καρχιµάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κύριο Υπουργό.

Ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ στο Νοµό Λακωνίας κ. Λεωνίδας
Γρηγοράκος έχει το λόγο, για να αναπτύξει την ερώτησή του.

ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υφυπουργέ,
θα ήθελα να σας ευχαριστήσω εκ µέρους όλων των αλιευτικών
συλλόγων του Νοµού Λακωνίας, ιδιαίτερα των Βατίκων, για την
άµεση επίλυση του προβλήµατος, το οποίο πραγµατικά είχε απα-
σχολήσει και την προηγούµενη Βουλή και την Προεδρία της ∆η-
µοκρατίας.

Θα ήθελα, όµως, να πω και σε σας ότι τέτοια λάθη που είναι
εσκεµµένα δηµιουργούν προβλήµατα στη δηµοκρατική πορεία
του τόπου, διότι για να τα διορθώσει κανείς θέλει πολύ χρόνο.
Αυτός ο Γολγοθάς που τράβηξαν οι ψαράδες της Νεάπολης για
να δικαιωθούν ξεκίνησε εδώ και περίπου οκτώ µήνες, δήθεν ότι
έγινε λάθος στο προεδρικό διάταγµα. Ο Πρόεδρος της ∆ηµο-
κρατίας δεν ήξερε τίποτε. Μπήκαµε στην Προεδρία της ∆ηµο-
κρατίας, έγινε ανάκληση και διόρθωση.

Ήρθε η προηγούµενη κυβέρνηση µε τον Υφυπουργό τότε εδώ
και είπε ότι πραγµατικά έγινε λάθος και θα εφαρµοστεί το προε-
δρικό διάταγµα που είναι σύµφωνο βέβαια µε τις κατευθυντήριες
γραµµές της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Ενώ όλα πήγαιναν καλά, στις
30 Σεπτεµβρίου ο κύριος Υπουργός βγάζει πάλι µία καινούργια
υπουργική απόφαση και ακυρώνει το προεδρικό διάταγµα.

Τώρα, κατά πόσο µια υπουργική απόφαση ακυρώνει ένα προ-
εδρικό διάταγµα, είναι άλλο θέµα. Μέχρι εκεί φτάσαµε. ∆εν είναι
τυχαίο ότι όλη αυτή η εκλογική αποτυχία της Νέας ∆ηµοκρατίας
ήταν δεδοµένο ότι θα συµβεί, διότι πια ο κόσµος έβλεπε το πώς
λειτουργούσε αυτή η κυβέρνηση.

Εγώ, λοιπόν, θέλω να πω ένα µεγάλο ευχαριστώ σε σας και
στην Υπουργό και να πω στους Λάκωνες πολίτες ότι θα συνεχί-
σουµε να παλεύουµε για τα δίκαιά τους, να τους ικανοποιούµε.
Εξάλλου είναι µία φιλική περιοχή σε σας, η περιοχή των Βατίκων.

Θέλω, επίσης, να πω ότι και η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ δεν πι-
στεύω να κάνει τα ίδια λάθη, τις παλινδροµήσεις ανάλογα µε το
πολιτικό «συµφέρον» του καθενός. Ειλικρινά εγώ έµεινα έκπλη-
κτος από τη συµπεριφορά της προηγούµενης ηγεσίας του
Υπουργείου Γεωργίας την οποία δεν περίµενα: Ότι στις
30.9.2009, τέσσερις µέρες πριν από τις εκλογές, θα µπορούσε
να αλλάξει ένα τέτοιο προεδρικό διάταγµα για µικροσυµφέρο-
ντα και µικροπολιτική.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ευχαριστούµε τον κ.

Γρηγοράκο.
Ο κύριος Υφυπουργός έχει το λόγο, για να δευτερολογήσει.
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ΜΙΧΑΛΗΣ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): ∆εν έχω να προσθέσω τίποτα, κύριε Πρόε-
δρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Αυτό είναι. Όταν είσαι
έτοιµος για την πολιτική που θέλεις να εφαρµόσεις, δεν χρειά-
ζεται να απαντάς για δεύτερη φορά!

∆εύτερη είναι η επίκαιρη ερώτηση µε αριθµό 186/7.12.2009
του Βουλευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Αλέξανδρου Κοντού
προς την Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά
µε τις επιδοτήσεις στον τοµέα του καπνού κ.λπ..

Η επίκαιρη ερώτηση του κυρίου συναδέλφου έχει ως εξής:
«Στον τοµέα του καπνού µε βάση τον κανονισµό του συµβου-

λίου 864/2004 το 50% των άµεσων ενισχύσεων µεταφέρεται από
το 2010 στο Β’ Πυλώνα της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής.

Μετά από σκληρή µάχη που δόθηκε στο πλαίσιο του «ελέγχου
υγείας» της ΚΑΠ στο Συµβούλιο των Υπουργών Γεωργίας στις
18 και 19.11.2008 δίνεται η δυνατότητα ποσοστό περίπου 25%
από το Β’ Πυλώνα να δοθεί υπό µορφή άµεσων ενισχύσεων µε
παράλληλη κατάθεση διαχειριστικών µελετών από τους καπνο-
παραγωγούς. Ουσιαστικά εξασφαλίστηκε η δυνατότητα συνέχι-
σης της καταβολής του συνολικού ποσού των ενισχύσεων σε
όλους τους καπνοπαραγωγούς της χώρας µέχρι και το 2013
(µέσω άµεσων ενισχύσεων και µέτρων αγροτικής ανάπτυξης).

Ερωτάται η κυρία Υπουργός:
1. Πώς προτίθεται να χειριστεί το Υπουργείο τη σύνταξη των

διαχειριστικών µελετών και ποια είναι η βασική πολιτική του
Υπουργείου για τη χορήγηση του υπολοίπου 25% στους καπνο-
παραγωγούς µέσα από δράσεις και προγράµµατα του Β’ Πυ-
λώνα;

2. Ποιες είναι οι πολιτικές του Υπουργείου για τη στήριξη της
καπνοκαλλιέργειας στη χώρα µας;».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων κ. Μιχάλης Καρχιµάκης.

Κύριε Υφυπουργέ έχετε το λόγο.
ΜΙΧΑΛΗΣ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, ο κύριος συνάδελφος, κα-
τέθεσε µία ερώτηση –το ξέρει άλλωστε το θέµα- αλλά όλοι µας
ξέρουµε ότι κάθε ζήτηµα έχει και µία αφετηρία. Μία αφετηρία η
οποία προσδιορίζει και τη συνέχεια της εξέλιξης του κάθε ζητή-
µατος.

Όλοι µας ξέρουµε ότι το 2004 στην αρχή µιας αγροτικής µε-
ταρρύθµισης που οι γεωργοί έπρεπε να προσαρµοστούν σε δύ-
σκολες απαιτήσεις της νέας ΚΑΠ και στις ανακατατάξεις στην
εσωτερική και διεθνή αγορά η τότε κυβέρνηση δέχτηκε στις δια-
πραγµατεύσεις µε την Ευρωπαϊκή Ένωση µία άνιση, άδικη και
διακριτική µεταχείριση σε βασικούς τοµείς για το γεωργικό ει-
σόδηµα και την απασχόληση, όπως ο καπνός. ∆έχθηκε το 50%
των επιδοτήσεων να µεταφερθεί στα προγράµµατα αγροτικής
ανάπτυξης, παρά το ότι στη σύσκεψη που είχε γίνει εκείνη την
περίοδο ο τότε Γενικός ∆ιευθυντής Φυτικής Παραγωγής είχε ζη-
τήσει από τον τότε Υπουργό να µην µπει σε αυτήν τη συζήτηση,
πράγµα το οποίο έπραξε και ουσιαστικά καταλήξαµε το 50% των
επιδοτήσεων να µεταφερθεί στα προγράµµατα αγροτικής ανά-
πτυξης.

Το ∆εκέµβρη του 2005 ψηφίστηκε από το Ευρωπαϊκό Συµ-
βούλιο η κατανοµή των κοινοτικών πόρων στα διαρθρωτικά τα-
µεία και στο Ταµείο Αγροτικής Ανάπτυξης. Για το τελευταίο
υπήρξε µία µείωση της τάξης του 35% παρά το ότι συµπεριελή-
φθησαν τα 560.000.000 ευρώ από τη µεταφορά πόρων από τον
τοµέα καπνού και τα 126.000.000 ευρώ από τον τοµέα του βάµ-
βακος.

Το Νοέµβριο του 2007 γνωρίζετε ότι εγκρίθηκε από την Επι-
τροπή το Πρόγραµµα «ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΜΠΑΛΤΑΤΖΗΣ». ∆εν
υπήρξε καµµία ειδική αναφορά για τον καπνό υπό τη µορφή εθνι-
κού φακέλου µε συγκεκριµένα µέτρα, ώστε να διασφαλίζεται
πραγµατικά η πλήρης χρησιµοποίηση των κονδυλίων στις κα-
πνοπαραγωγικές περιοχές και στους παραγωγούς. Σε ερωτήσεις
τότε που έγιναν στη Βουλή απαντούσατε ότι θα διασφαλιστούν
γενικά και αόριστα οι επιδοτήσεις στους καπνοπαραγωγούς απο-
φεύγοντας να ληφθεί µία σαφής θέση για τον τρόπο χρηµατο-
δότησης.

Στη δε απόφαση του Συµβουλίου των Υπουργών Γεωργίας,
στο πλαίσιο του ελέγχου υγείας της ΚΑΠ το Νοέµβριο του 2008
επιτρέπει ένα νέο µέτρο αγροτικής ανάπτυξης, στήριξης εκµε-
ταλλεύσεων που βρίσκονται σε διαδικασία αναδιάρθρωσης, που
µπορεί να περιλάβει τη µερική µόνο αντιστάθµιση των απωλειών
των καπνοπαραγωγών.

Σύµφωνα δε µε τις εκτιµήσεις σας, η εφαρµογή του νέου µέ-
τρου µπορούσε στην καλύτερη περίπτωση να απορροφήσει συ-
νολικά 270.000.000 ευρώ. Και η κυβέρνησή σας όφειλε να
φροντίσει έγκαιρα για την αποκατάσταση των καπνοπαραγωγών
και την αναδιάρθρωση των περιφερειών τους. Την τελευταία
στιγµή, όµως, προωθήθηκαν µέτρα προσχηµατικά που δεν αντι-
σταθµίζουν τις απώλειες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Εν πάση περιπτώσει, επειδή τελειώνει και ο χρόνος µου, εµείς
είµαστε σε µια διαρκή διαβούλευση µε τους παραγωγούς για να
βρούµε βιώσιµες λύσεις που θα καταλήξουν σε µια άµεση νέα
τροποποίηση του Προγράµµατος «ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΜΠΑΛΤΑ-
ΤΖΗΣ», ώστε να ικανοποιηθεί αυτό το δίκαιο αίτηµα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο κ. Αλέξανδρος Κο-

ντός έχει το λόγο για να αναπτύξει την επίκαιρη ερώτησή του.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΚΟΝΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, δεν

το πήγατε καλά το πράγµα, γιατί εγώ σας έκανα µια ερώτηση,
τα ερωτήµατά µου ήταν ξεκάθαρα και περίµενα κάποιες απα-
ντήσεις. Περίµενα να µου πείτε, όπως είπατε στο τέλος, «το µε-
λετούµε, νέα Κυβέρνηση είµαστε, να δούµε τι θα κάνουµε». Εσείς
πιάσατε αφετηρίες. Ξεκινήσατε από το 2004 για να µας πείτε τι
έγινε τότε.

Εγώ θα σας πω κάτι που πιθανώς δεν το γνωρίζετε, όµως, ότι
η αναθεώρηση της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής έκλεισε το 2003,
όταν η Ελλάδα είχε την Προεδρία τότε της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και δέχθηκε τότε ο κ. ∆ρυς να κλείσει η αναθεώρηση και να µεί-
νουν τα τρία βασικά αγροτικά προϊόντα, που ήταν τα 2/3 της
αγροτικής µας παραγωγής, έξω από τη συµφωνία.

Συµφωνήσαµε, δηλαδή, εµείς για τα προϊόντα των βορείων
χωρών και αφήσαµε τα δικά µας προϊόντα έξω. Αφήσαµε το βαµ-
βάκι, τον καπνό και το λάδι. Και ήρθε µετά µια Κυβέρνηση σα-
ράντα ηµερών και έδωσε µια µάχη, ξεκινώντας από µια πολύ
κακή πρόταση. Ο δε γενικός διευθυντής που αναφέρατε, τίποτα
δεν µας είπε στη σύσκεψη. Σφύριζε κλέφτικα ο κύριος γενικός
διευθυντής. Σας λέω, λοιπόν, ότι δόθηκε µια µάχη, µε αποτέλε-
σµα να πετύχουµε να διασφαλιστεί το 50% µέχρι το 2013 και το
50% να δοθεί στους καπνοπαραγωγούς από το δεύτερο πυλώνα.

Πρέπει, λοιπόν, να ξεκαθαρίσουµε το εξής. Το 50% του δεύ-
τερου πυλώνα πετύχαµε το ∆εκέµβριο του 2008 -το αναφέρατε
και εσείς, κύριε Υπουργέ- να πάει απευθείας στους καπνοπαρα-
γωγούς και ήµασταν µόνοι το ∆εκέµβριο του 2008. Καµµία άλλη
χώρα δεν ήταν στο πλευρό µας. Και κατορθώσαµε, ενώ δεν ήταν
στον αρχικό κανονισµό ο καπνός, να µπει ο καπνός στον κανονι-
σµό και να κερδίσουµε να πάει απευθείας το 50% των πόρων
στους καπνοπαραγωγούς, αλλά και να πετύχουµε, αφού µπήκε
πλέον στη διαπραγµάτευση, να ανοίξει παράθυρο και για τις επι-
δοτήσεις του καπνού µετά το 2003. Σας λέω, όµως, ότι µε έκ-
πληξη πληροφορήθηκα ότι η κ. Μπατζελή -το είπατε και εσείς-
ψάχνει εναγωνίως να βρει 570.000.000 ευρώ, που από το 2010 οι
καπνοπαραγωγοί θα εισπράττουν από το δεύτερο πυλώνα.

Σας πληροφορώ, λοιπόν, ότι αν θα έκανε τον κόπο η Υπουργός
να ρωτήσει τις υπηρεσίες της θα την πληροφορούσαν ότι για τα
570.000.000 –µετά από πολύµηνη και διεξοδική επεξεργασία το
∆εκέµβριο του 2008- δηµιουργήθηκε ξεχωριστός φάκελος στην
ειδική γραµµατεία, όπου αναφέρονται µια προς µια οι δράσεις
από τις οποίες µπορούν να εξοικονοµηθούν και εξοικονοµούνται
τα χρήµατα του δεύτερου πυλώνα. Πηγαίνετε, λοιπόν, στις υπη-
ρεσίες να δείτε από πού µπορείτε να πάρετε τα χρήµατα αυτά,
για να τα δώσετε στους καπνοπαραγωγούς.

Και κάτι ακόµα θέλω να σας πω. Είχαµε ξεκινήσει µε το Γεω-
πονικό Πανεπιστήµιο, για το υπόλοιπο 50% του δεύτερου πυ-
λώνα, µια µελέτη η οποία θα µας έδειχνε, πώς µπορούν και σε
ποιους καπνοπαραγωγούς µπορούν να πάνε τα χρήµατα αυτά.
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Εγώ θα σας καλούσα να αποταθείτε και στο Γεωπονικό Πανεπι-
στήµιο.

Θα σας βοηθήσει αυτό, να πάρετε τη µελέτη, κύριε Υπουργέ,
έτσι ώστε να µπορέσετε να δώσετε το 100% πλέον των πόρων
στους καπνοπαραγωγούς. Και βέβαια, δεν είπατε τίποτα για το τι
θα γίνει µε τη στήριξη των καπνοπαραγωγών που συνεχίζουν να
παράγουν καπνό. ∆ιότι αρκετοί δεν παράγουν καπνό. Έχουν στα-
µατήσει. Από εκατόν είκοσι εκατοµµύρια κιλά καπνά στη χώρα
µας έχουµε µόνο είκοσι εκατοµµύρια κιλά καπνά.

Υπάρχει, λοιπόν, στο Πρόγραµµα «ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΜΠΑΛΤΑ-
ΤΖΗΣ» ειδική δράση για την επιδότηση της ολοκληρωµένης δια-
χείρισης του καπνού. Θα σας πρότεινα να προκηρύξετε τη δράση
αυτή, για να µπορέσετε να στηρίξετε τους καπνοπαραγωγούς.

Και πρέπει να πω και σε σας και σε όλους τους συναδέλφους
ότι ο ελληνικός καπνός είναι ο µοναδικός καπνός στον κόσµο που
παράγεται µε σύστηµα ολοκληρωµένης διαχείρισης, χωρίς υπο-
λείµµατα φυτοφαρµάκων.

Αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Είναι το συγκριτικό πλεονέ-
κτηµα του ελληνικού καπνού και θα έλεγα ότι και µόνο γι’ αυτόν
το λόγο, ο καπνός και οι καπνοπαραγωγοί πρέπει να στηριχθούν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ήθελα να πω και κάτι ακόµα, κύριε Υπουργέ και κύριε Πρό-
εδρε. Μου έκανε αλγεινή εντύπωση…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε συνάδελφε,
έχετε υπερβεί κατά πολύ το χρόνο.

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΚΟΝΤΟΣ: Ένα λεπτό θα ήθελα, κύριε Πρόε-
δρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ένα λεπτό δεν µπο-
ρείτε να έχετε, κύριε Κοντέ.

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΚΟΝΤΟΣ: Μου έκανε αλγεινή εντύπωση ότι
ασελγώντας στο πρόσωπο του µεγαλύτερου Έλληνα συνδικαλι-
στή, του Αλέξανδρου Μπαλτατζή, η κ. Μπατζελή προχθές απο-
κάλεσε το Πρόγραµµα «Μπετατζής».

Εγώ θα ζητούσα να ανακαλέσει και να συζητήσουµε, όποτε θέ-
λετε, τις δράσεις ενός εξαιρετικού προγράµµατος, το οποίο µπο-
ρεί να συµβάλει στην ανάπτυξη και την πρόοδο της ελληνικής
γεωργίας.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Κύριε Υφυπουργέ, επειδή το θέµα είναι πάρα πολύ σοβαρό
γιατί πρόκειται για 560.000.000 ευρώ και επειδή αφορά δεκάδες
χιλιάδες οικογένειες, πρέπει να γίνετε λίγο πιο σαφής –όχι ότι
φταίτε εσείς- προκειµένου να ξέρει ο κόσµος τι του συµβαίνει.
Έχει σταµατήσει να παράγεται ο ελληνικός καπνός στην Ελλάδα
και κάποιοι έχουν την ευθύνη. Είναι σίγουρο, όµως, ότι δεν την
έχουν οι καπνοπαραγωγοί.

Ορίστε, έχετε το λόγο, να µας απαντήσετε.
ΜΙΧΑΛΗΣ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, θέλω να ξεκινήσω απ’ αυτό
που είπε ο κύριος συνάδελφος ότι η κυρία Υπουργός είπε ότι
αναζητεί πόρους. Βεβαίως και αναζητούµε πόρους γιατί το Πρό-
γραµµα «ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΜΠΑΛΤΑΤΖΗΣ», το µηδενίσατε! ∆εν
υπάρχει µία! Απολύτως!

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΚΟΝΤΟΣ: Τα 6.000.000.000 ευρώ…
ΜΙΧΑΛΗΣ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): ∆ηµιουργήσατε υπερδεσµεύσεις σε τέτοιο
βαθµό που αυτήν τη στιγµή δεν µπορούν να προκηρυχθούν προ-
γράµµατα, γιατί δεν υπάρχουν χρήµατα. Βεβαίως, «σκανάρουµε»
το Πρόγραµµα «ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΜΠΑΛΤΑΤΖΗΣ» και βλέπουµε πού
και τι έχετε αφήσει.

Εδώ, όσον αφορά τους υπηρεσιακούς, θα ήθελα να πω ότι
προστρέξαµε στους υπηρεσιακούς και οι υπηρεσιακοί µας είπαν
ότι δεν υπάρχει τίποτα και ότι υπάρχουν υπερδεσµεύσεις πα-
ντού.

Αυτό δεν κάνατε µε το θέµα των νέων αγροτών, όταν βάλατε
οκτώ χιλιάδες πεντακόσιους ανθρώπους για να λειτουργήσει πε-
λατειακά το σύστηµα και να προσελκύσετε ψήφους; Και ουσια-
στικά το πρόγραµµα είχε 400.000.000 ευρώ, καλύψατε τα
300.000.000 ευρώ µε τα κόλλυβα, δηλαδή, µε τις 40.000 ευρώ
και δεν αφήσατε λεφτά για τα σχέδια βελτίωσης! Και αν υποτε-

θεί ότι πάµε σε ένα µέσο όρο σχεδίου βελτίωσης 100.000 ευρώ,
χρειάζονται άλλα 850.000.000 ευρώ για να καλυφθούν –δηλαδή
1.200.000.000 ευρώ σε ένα µέτρο- τι αφήσατε; ∆εσµεύσατε πό-
ρους τους οποίους δεν µπορούµε να τους αποφύγουµε…

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΚΟΝΤΟΣ: Θα κάνουµε επερώτηση και θα το
συζητήσουµε εδώ!

ΜΙΧΑΛΗΣ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): …και µας ζητάτε να κάνουµε «σκανάρισµα»
ή µας λέτε πολλές φορές για εκπτώσεις που θα γίνουν. Ποιες εκ-
πτώσεις; Σε ποια έργα;

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΚΟΝΤΟΣ: Μα, τι λέτε, κύριε Υπουργέ; Θα κά-
νουµε επερώτηση να το συζητήσουµε.

ΜΙΧΑΛΗΣ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Βεβαίως και θα το συζητήσουµε! ∆εν έχετε
αφήσει τίποτα!

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΚΟΝΤΟΣ: Τι λέτε, κύριε Υπουργέ, στους κα-
πνοπαραγωγούς…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Κοντέ, µη δια-
κόπτετε, σας παρακαλώ. Μην κάνετε καθόλου διακοπές.

ΜΙΧΑΛΗΣ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Να σας πω και για τα ΟΠΑΑΧ. Προσέξτε,
αγαπητοί συνάδελφοι. Το πρόγραµµα των ΟΠΑΑΧ έχει
330.000.000 ευρώ. Γύριζαν όλη την Ελλάδα και υπόσχονταν σε
κάθε δήµαρχο 1.200.000 ευρώ, δηλαδή, στους χίλιους δήµους
περίπου 1.200.000.000 ευρώ! Και έχει 330.000.000 ευρώ. Να µας
πουν πού θα βρούµε τα λεφτά!

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΚΟΝΤΟΣ: Μα, τι είναι αυτά που λέτε;
Κύριε Πρόεδρε, τα λέµε σε ανθρώπους που δεν τα ξέρουν;

Έλεος δηλαδή!
ΜΙΧΑΛΗΣ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Υποσχέθηκαν τρεις φορές το Πρόγραµµα
«ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΜΠΑΛΤΑΤΖΗΣ»! Το ίδιο έγινε και στο νοµό µου,
κύριε Κοντέ. Στο νοµό µου δεσµευτήκατε για 75.000.000 ευρώ.

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΚΟΝΤΟΣ: Για τον καπνό µιλήστε µας!
ΜΙΧΑΛΗΣ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Σας λέω ότι στο νοµό µου, έτσι που τα κά-
νατε, αναζητούµε να βρούµε…

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΚΟΝΤΟΣ: Οι καπνοπαραγωγοί περιµένουν να
σας ακούσουν. Για τον καπνό πείτε!

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Κοντέ, σας πα-
ρακαλώ πάρα πολύ. Όπως σας άκουσε ο κύριος Υπουργός, έτσι
να τον ακούσετε και εσείς.

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΚΟΝΤΟΣ: Μα, είναι εκτός θέµατος, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Κοντέ, είµαστε
στη διαδικασία του κοινοβουλευτικού ελέγχου. Αφήστε την Έδρα
να το πει! ∆εν θα το πείτε εσείς! Σας παρακαλώ πάρα πολύ!

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΚΟΝΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, οι καπνοπαραγωγοί
περιµένουν να τους πει ο κύριος Υπουργός τι θα κάνει µε το Πρό-
γραµµα «ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΜΠΑΛΤΑΤΖΗΣ». Θα κάνουµε επερώ-
τηση!

ΜΙΧΑΛΗΣ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): ∆εν σας αρέσει να τα ακούτε.

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΚΟΝΤΟΣ: Για τον καπνό πείτε µας…
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Θα παρακαλούσα να

µη γράφονται οι διακοπές στα Πρακτικά.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, συνεχίστε.
ΜΙΧΑΛΗΣ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.
Επειδή µε προκαλέσατε, θα σας πω ότι αυτά τα λεφτά, τα

6.000.000.000 ευρώ που είπατε, είναι σε έναν κουβά. Πήγατε στο
Νοµό Λασιθίου και υποσχεθήκατε 75.000.000 ευρώ και είπατε
«άµεσα»! Τι κάνατε;

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΚΟΝΤΟΣ: …
ΜΙΧΑΛΗΣ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Υπήρχαν µελέτες! ∆εσµευτήκατε λοιπόν!
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΚΟΝΤΟΣ: …
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Κοντέ, είστε

έµπειρος πολιτικός. Έχετε πολλά χρόνια εδώ µέσα. Μην κάνετε,
λοιπόν, αυτήν τη συζήτηση. Μην κάνετε διάλογο. Σας παρακαλώ
πολύ.
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ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΚΟΝΤΟΣ:…
ΜΙΧΑΛΗΣ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Είχατε µία πελατειακή αντίληψη. Όπου πη-
γαίνατε, θέλατε να τους ευχαριστήσετε όλους. Αυτό κάνατε.

Εν πάση περιπτώσει, αυτά τα λεφτά από τη στιγµή που απο-
τελεί δέσµευσή µας, εµείς θα τα βρούµε. Είµαστε σε µία διαρκή
διαβούλευση µε τους φορείς των καπνοπαραγωγών και θα δούµε
µε ποιον τρόπο θα διοχετεύσουµε τα χρήµατα στους ανθρώπους
που τα δικαιούνται.

Τις δικές σας επιλογές πληρώνουµε και προσπαθούµε να
βρούµε τα χρήµατα και πώς θα τα διαθέσουµε σε αυτούς που τα
δικαιούνται.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία πα-

ρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού πρώτα ξεναγήθηκαν στους
χώρους του Μεγάρου της Βουλής, σαράντα πέντε µαθητές και
µαθήτριες και τρεις συνοδοί -καθηγητές από το 67ο Γυµνάσιο
Αθήνας.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Η µε αριθµό 191/7-12-2009 τρίτη επίκαιρη ερώτηση του Βου-

λευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Αντωνίου Σκυλ-
λάκου προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, σχετικά µε τις
προθέσεις του Υπουργείου για την εφαρµογή δωδεκάωρης ερ-
γασίας στους πυροσβέστες κ.λπ. δεν θα συζητηθεί, λόγω κωλύ-
µατος του Υπουργού και διαγράφεται.

Συνεχίζουµε µε τη µε αριθµό 196/7-12-2009 τέταρτη επίκαιρη
ερώτηση του Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ.
Παύλου Μαρκάκη προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και
∆ικτύων, σχετικά µε την ολοκλήρωση του περιφερειακού δρό-
µου του Πολεοδοµικού Συγκροτήµατος Βόλου – Νέας Ιωνίας
κ.λπ..

Η επίκαιρη ερώτηση του κυρίου συναδέλφου έχει ως εξής:
«Ο περιφερειακός δρόµος Βόλου αποτελεί ένα έργο που θα

βελτίωνε την ποιότητα της ζωής των κατοίκων του Βόλου και της
Μαγνησίας γενικότερα. Ωστόσο το έργο παραµένει σε εκκρεµό-
τητα για υπερβολικά µεγάλο διάστηµα. Ιδιαίτερα η κατασκευή
της σήραγγας Γορίτσας και η σύνδεση του περιφερειακού µε το
επαρχιακό δίκτυο στο ∆ήµο Αγριάς. Παράλληλα, επειδή έχει
δοθεί σε προσωρινή κυκλοφορία ένα κοµµάτι του περιφερεια-
κού, που παραµένει «τυφλό» λόγω της µη ολοκλήρωσης των ερ-
γολαβιών, µε συνέπεια όλα τα βαρέα οχήµατα να διέρχονται σε
µεγάλο βαθµό ακόµη από την κατοικηµένη περιοχή του Βόλου,
όπου υπάρχουν σχολικά συγκροτήµατα, αθλητικά κέντρα κ.λπ.,
µε αποτέλεσµα να υπάρχει αυξηµένος κίνδυνος ατυχηµάτων. Η
απαίτηση της τοπικής κοινωνίας να δοθεί σαφής πολιτική προ-
τεραιότητα στην ολοκλήρωση του έργου είναι πλέον καθολική
και περισσότερο πιεστική από ποτέ.

Κατόπιν τούτων ερωτάται ο κύριος Υπουργός:
1. Τι µέτρα πρόκειται να πάρει, ώστε να ολοκληρωθεί, επιτέ-

λους, ο περιφερειακός δρόµος του πολεοδοµικού συγκροτήµα-
τος Βόλου – Νέας Ιωνίας στη συνολική του µορφή;

2. Ποιες συγκεκριµένες χρηµατοδοτήσεις και ποιο οριστικό
χρονοδιάγραµµα µπορεί να καταθέσει, ώστε να πειστούν οι κά-
τοικοι της περιοχής ότι θα βελτιωθούν οι κυκλοφοριακές συνθή-
κες και θα αποκτήσουν καλύτερη ποιότητα ζωής;»

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ι-
κτύων κ. Ιωάννης Μαγκριώτης.

Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Μεταφο-

ρών και ∆ικτύων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Να ευχαριστήσω τον αγαπητό συνάδελφο για την ερώτησή

του. Είχαµε την ευκαιρία την Τρίτη σε επίσκεψή µου στο Νοµό
Μαγνησίας να συζητήσουµε όλα αυτά τα θέµατα, όπου ήταν
παρών και συµµετείχε και είχε την ευκαιρία να διατυπώσει και τα
ερωτήµατα και τις προτάσεις που διατυπώνει στην επίκαιρη ερώ-
τησή του, η οποία, βεβαίως, είχε προηγηθεί χρονικά της επισκέ-
ψεώς µου.

Θα ήθελα να πω πως και στο Βόλο, όπως σε όλη τη χώρα, η

προηγούµενη κυβέρνηση άφησε πίσω της προβλήµατα και ειδικά
στο χώρο των δηµοσίων έργων. Σταµατηµένα έργα και κουφάρια
στην κυριολεξία πολλές φορές.

Στην περιφερειακή του Βόλου έχουµε έκπτωση του εργολά-
βου και ηµιτελή έργα. Μάλιστα, όπως πολύ σωστά αναφέρετε,
εκεί υπάρχει και κάτι πρωτόγνωρο. Ο σχεδιασµός του έργου
ήταν σε δύο φάσεις. Ο ένας –το κυρίως τµήµα του- ολοκληρώ-
θηκε µε τη διοργάνωση των Ολυµπιακών Αγώνων και παραδό-
θηκε σε χρήση. Το υπόλοιπο τµήµα µέχρι την Αγριά σχεδιάστηκε
και δηµοπρατήθηκε στη συνέχεια. Είναι ένα περιορισµένο τµήµα,
το οποίο, όµως, δεν περιλαµβάνει όλο το µήκος του περιφερεια-
κού, για να οδηγεί τα αυτοκίνητα, να δίνει τη δυνατότητα να περ-
νούν περιµετρικά του Βόλου. ∆ηµιουργήθηκαν και υπάρχουν
ακόµη πάρα πολλά προβλήµατα -στην κυριολεξία το έργο είναι
τυφλό. Υπάρχουν προβλήµατα οδικής ασφάλειας και πολλά ατυ-
χήµατα.

Όπως τόνισα και προχθές στη σύσκεψη του Βόλου, είµαστε
έτοιµοι: Πρώτον, να δηµοπρατήσουµε ένα έργο, το οποίο θα
δώσει λύση σε όλα τα προβλήµατα που άφησε η έκπτωτη εργο-
λαβία στα µέχρι τώρα τµήµατα που έχουν κατασκευαστεί στον
περιφερειακό του Βόλου.

∆εύτερον, έχουµε ολοκληρώσει τις διαδικασίες για τις αποζη-
µιώσεις στην Αγριά –αυτό είναι το άλλο ερώτηµα που θέτει ο
αγαπητός συνάδελφος- για να µπορέσει να ολοκληρωθεί αρχικά
ο περιφερειακός του Βόλου, για να βγει στον παραλιακό δρόµο
και να δώσει διέξοδο συνολικά στο κυκλοφοριακό πρόβληµα του
Βόλου, για να µειωθούν οι κίνδυνοι των ατυχηµάτων.

Τρίτον, έχουµε σχεδιάσει και στην εργολαβία αυτή θα συµπε-
ριληφθούν και τα αναγκαία ηχοπετάσµατα και οι άλλες κυκλο-
φοριακές και συγκοινωνιακές παρεµβάσεις σε όποια σηµεία
κρίνονται απαραίτητα και ιδιαίτερα στην διασταύρωση µε την
Ιωλκού.

Θα ήθελα ακόµα να συµπληρώσω και θα ολοκληρώσω στη
δευτερολογία µου, κύριε Πρόεδρε, πώς είναι έτοιµη η προκή-
ρυξη της µελέτης για το τµήµα του ανισόπεδου κόµβου Μπουρ-
µπουλήθρα έως τον ανισόπεδο κόµβο Λάρισας, ένα σηµαντικό
κοµµάτι για να διευκολύνει συνολικά την κίνηση στο πολεοδο-
µικό συγκρότηµα Βόλου-Νέας Ιωνίας.

Τέλος, είµαστε έτοιµοι για να υπογράψουµε τη σύµβαση για
τη µελέτη ενός τµήµατος από το Βόλο, που κινείται περιµετρικά
της Αγριάς, µέχρι τις Αφέτες σε δύο τµήµατα. Το τµήµα Αγριάς
έως Μαλάκι και το τµήµα Κορόπη έως Αφέτες, που είναι πάρα
πολύ σηµαντικό έργο. Πρέπει να ωριµάσει µελετητικά για να χρη-
µατοδοτηθεί στη συνέχεια. Θα δώσει ουσιαστική λύση στο κυ-
κλοφοριακό πρόβληµα του πολεοδοµικού συγκροτήµατος του
Βόλου.

Τα έργα έχουν συνέχεια γιατί τα προβλήµατα της Μαγνησίας
και όλων των ελληνικών νοµών είναι µεγάλα και ειδικά στο οδικό
δίκτυο του Πηλίου.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Ο Βουλευτής Παύλος Μαρκάκης, έχει το λόγο για να αναπτύ-

ξει την ερώτησή του.
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΚΑΚΗΣ : Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι αλήθεια ότι δεν πέρασαν δύο µέρες που

βρεθήκαµε µαζί και στην Κάρλα και στο Βόλο. Σήµερα, όµως, η
συζήτηση είναι για συγκεκριµένο θέµα και όχι για όλα τα θέµατα
της Μαγνησίας. Το λέω αυτό γιατί ξέρετε και εσείς ότι ο περιφε-
ρειακός του πολεοδοµικού συγκροτήµατος του Βόλου - Νέας Ιω-
νίας έχει ξεκινήσει να µελετάται από το 1993 και σήµερα, λίγο
καιρό πριν από το 2010, έχουν περάσει τουλάχιστον δεκαέξι χρό-
νια και το έργο είναι ακόµα ηµιτελές. Αυτό είναι ένα ρεκόρ, µάλ-
λον είναι για το βιβλίο Γκίνες. ∆εν νοµίζω ότι υπάρχει ευρωπαϊκή
χώρα που να κρατάει δεκαέξι χρόνια ένα έργο ηµιτελές.

Εδώ, όµως, κύριε Υπουργέ θα µου επιτρέψετε να πω ότι δεν
ισχύει η συνηθισµένη δικαιολογία ότι φταίει η προηγούµενη κυ-
βέρνηση. Έχουν περάσει δύο κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ, έχουν
περάσει δύο κυβερνήσεις της Νέας ∆ηµοκρατίας και ακόµα το
έργο δεν έχει τελειώσει. ∆εν ξέρω επί ποιας κυβέρνησης θα τε-
λειώσει. Ελπίζω να µην τελειώσει επί κυβερνήσεως του Λαϊκού
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Ορθόδοξου Συναγερµού.
Εγώ, ήθελα στη σηµερινή συνάντηση και συζήτηση να δε-

σµευθείτε για τους ανισόπεδους κόµβους, µέσα στο πολεοδο-
µικό συγκρότηµα. Ξέρετε ότι η µελέτη, η οποία συνετάγη επί
κυβερνήσεως ΠΑΣΟΚ, δεν περιελάµβανε ανισόπεδους κόµβους.
Κακώς, κάκιστα. Έχετε την εµπειρία της Θεσσαλονίκης, και ξέ-
ρετε πολύ καλά ότι ούτε ο περιφερειακός της Θεσσαλονίκης θα
µπορούσε να λειτουργήσει αν δεν είχε ανισόπεδους κόµβους.
Και δεν µιλάω και για τα ατυχήµατα που έχουν σηµειωθεί µέχρι
σήµερα. Νοµίζω, λοιπόν, ότι αυτό πρέπει να είναι µία δέσµευση
δική σας η οποία περιµένω να υλοποιηθεί.

∆εύτερον, θέλω να δεσµευθείτε για το χρονοδιάγραµµα και τη
χρηµατοδότηση των έργων, ώστε να τελειώσει ο περιφερειακός.
Εγώ, κύριε Υπουργέ, είµαι µηχανικός, καταλαβαίνω πάρα πολύ
καλά τι σηµαίνει να προκηρύξουµε µελέτες, να εξασφαλίσουµε
χρηµατοδότηση, να κάνουµε απαλλοτριώσεις, να κάνουµε δια-
κηρύξεις για την κατασκευή του έργου και να περιµένουµε να τε-
λειώσει το έργο. Οι κάτοικοι, όµως, της περιοχής είναι
απογοητευµένοι και το ξέρετε πάρα πολύ καλά γιατί τόσα χρό-
νια περιµένουν και υφίστανται αυτές τις συνέπειες της µη κατα-
σκευής του δρόµου. Και δεν είναι µόνο οι κάτοικοι της περιοχής,
έχουµε και τον τουρισµό. ∆εν είναι δυνατόν να περιµένουν οι του-
ρίστες που θα πάνε στο Πήλιο, να βρίσκονται στα αυτοκίνητά
τους δύο και τρεις ώρες για να πάνε στο Πήλιο. Και να µη βάλω
και τη ρύπανση του περιβάλλοντος. Ξέρετε πάρα πολύ καλά, ή εν
πάση περιπτώσει, µπορείτε να το πληροφορηθείτε ότι τα αιω-
ρούµενα σωµατίδια στην περιοχή του Βόλου ξεπερνούν κάθε
µέρα τα επιτρεπόµενα όρια.

Θέλω, επίσης, κύριε Υπουργέ, να λάβετε και µία πρόνοια πε-
ριβαλλοντική για την κατασκευή του περιφερειακού. Και για πρά-
σινο µέσα στην οικιστική περιοχή και για τα ηχοπετάσµατα.

Για όλα αυτά έχετε µία χρονική οροφή. Αυτή η χρονική οροφή
είναι το 2012, διότι µετά θα γίνουν οι Μεσογειακοί Αγώνες στην
περιοχή. Και ελπίζω να µην έχουµε µία ακόµα κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ
που θα είναι αναξιόπιστη για την περιοχή µας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ευχαριστούµε τον
κύριο συνάδελφο.

Ο Υφυπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων κ. Ιωάν-
νης Μαγκριώτης έχει το λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Μεταφο-
ρών και ∆ικτύων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Θα συµφωνήσει ο συνάδελφος µαζί µου ότι η προηγούµενη
κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ το 2004 άφησε ολοκληρωµένες υποδο-
µές στο Βόλο, ειδικότερα µε την ευκαιρία της διοργάνωσης των
Ολυµπιακών Αγώνων. Άλλωστε και το τµήµα του περιφερειακού,
που ανέφερα ότι είχε ολοκληρωθεί και είχε παραδοθεί σε χρήση,
από τον ανισόπεδο κόµβο Λάρισας, του οδικού άξονα Βόλος –
Λάρισα, µέχρι το σηµείο που συζητούµε σήµερα, το τυφλό ση-
µείο, τότε κατασκευάστηκε και δόθηκε σε χρήση.

Ασφαλώς δεν υπάρχει µέτρο σύγκρισης –και είµαι βέβαιος- ότι
συµφωνείτε ανάµεσα στο έργο που έχει κατασκευαστεί στα χρό-
νια του ΠΑΣΟΚ και στο έργο που κατασκευάστηκε επί Νέας ∆η-
µοκρατίας. Κανείς δεν θα διαφωνήσει µε αυτό. Εµείς δε θέλουµε
να συγκριθούµε µε το παρελθόν. Θέλουµε να κατασκευάσουµε
ακόµα περισσότερα έργα, ιδιαίτερα µικρά και µεσαία στην περι-
φέρεια. Έργα που είναι πολύ σηµαντικά και για την ποιότητα
ζωής των πολιτών, αλλά και για την τοπική και περιφερειακή ανά-
πτυξη.

Αναφέρατε και την επίσκεψή µας στην Κάρλα. Το κυρίως έργο
της Κάρλας είχε µελετηθεί, δηµοπρατηθεί και κατασκευαστεί στα
χρόνια του ΠΑ.ΣΟ.Κ. Περίπου 140.000.000 ευρώ. Κι έµειναν πε-
ρίπου 60.000.000, 70.000.000 για τα επόµενα χρόνια. Υπήρξε µία
τριετία αδράνειας και το ξέρετε πάρα πολύ καλά. Τα τελευταία
χρόνια δηµοπρατήθηκαν οι µελέτες και άρχισαν µερικώς να κα-
τασκευάζονται κάποια έργα. ∆ηλαδή, έµενε ένα έργο ύψους πε-
ρίπου 60.000.000, 70.000.000, πεντέµισι χρόνια µετά είµαστε
σχεδόν στην αφετηρία.

∆εν υπάρχει µέτρο σύγκρισης και το ξέρουν οι άνθρωποι της
Μαγνησίας.

Για τα ηχοπετάσµατα –το τόνισα ήδη προηγούµενα- περιλαµ-
βάνονται στη δηµοπράτηση. Είµαστε έτοιµοι να δηµοπρατή-
σουµε το έργο όταν λέω έτοιµοι, εννοώ τα επόµενα
εικοσιτετράωρα - αρκεί να οµονοήσουν και οι φορείς του Βόλου,
διότι, όπως είδατε χθες, είχαν διαφορετικές προσεγγίσεις στο
θέµα αυτό.

Εµείς πρωτίστως θα υπηρετήσουµε τη διαφάνεια. Γι’ αυτό µι-
λάµε για νέα προκήρυξη για το έργο αυτό, ώστε να καλύψουµε
τα ελλείµµατα που άφησε η έκπτωτη εργολαβία τους προηγού-
µενους µήνες.

∆εν αναφέρθηκα γενικώς και αορίστως. Αναφέρθηκα στο µε-
γάλο θέµα που κι εσείς θίγετε, της ολοκλήρωσης της περιφερει-
ακής του Βόλου. Γι’ αυτό µίλησα για τις απαλλοτριώσεις. Έχουµε
διασφαλίσει τα χρήµατα για να ολοκληρωθεί ο περιφερειακός
έστω στην παραλία της Αγριάς, για να µην είναι τυφλός για να µη
δηµιουργεί προβλήµατα ειδικά µε τα βαρέα φορτηγά της παρα-
κείµενης τσιµεντοβιοµηχανίας. Αυτό είναι το κύριο πρόβληµα των
κατοίκων της περιοχής. Γι’ αυτό δικαιολογηµένα είναι αγανακτι-
σµένοι.

Τέλος, µίλησα για τη µελέτη –τη σύµβαση της οποίας είµαστε
έτοιµοι να υπογράψουµε- για την ολοκλήρωση της περιφερεια-
κής, για την παράκαµψη της Αγριάς και φυσικά τη συνέχεια προς
τον ορεινό όγκο του Πηλίου. Αυτά είναι συγκεκριµένα χρονοδια-
γράµµατα. ∆εν είναι γενικά και αόριστα.

Πιστεύουµε πως µπορούµε στις αρχές του 2011 να δηµοπρα-
τήσουµε την ευρεία παράκαµψη της Αγριάς που είναι και το πιο
σηµαντικό έργο, για να δώσει αναπνοή σε όλο το πολεοδοµικό
συγκρότηµα.

Αναφέρθηκα, επίσης -γιατί δεν είναι µόνο η µία πλευρά του
Βόλου, είναι και η άλλη πλευρά, όπως ερχόµαστε από Αθήνα-
στο κοµµάτι Μπουρµπουλήθρα Α/Κ Λαρίσης που είναι πολύ ση-
µαντικό και ζωτικής σηµασίας και συνδέει την πόλη µε την πα-
ραλιακή ζώνη και το αεροδρόµιο της Νέας Αγχιάλου.

Επίσης -το τονίσαµε και προχθές στη σύσκεψη που είχαµε στο
Βόλο- προχωρούµε πάρα πολύ γρήγορα και τον ανισόπεδο
κόµβο στο Βελεστίνο, όπως και τις βελτιώσεις στον οδικό άξονα
Λάρισα – Βόλος.

Να είστε βέβαιοι, ότι παρά το σηµαντικό χρόνο που χάθηκε,
θα είµαστε πανέτοιµοι για τους Μεσογειακούς Αγώνες, µε υπο-
δοµές οι οποίες θα έχουν και προστιθέµενη αξία την επόµενη
µέρα των Μεσογειακών Αγώνων, όχι όπως οι υποδοµές των Ολυ-
µπιακών Αγώνων που έµειναν αναξιοποίητες από την απελθούσα
κυβέρνηση.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεχίζουµε µε τη συ-

ζήτηση της υπ’ αριθµόν 200/7-12-2009 πέµπτης επίκαιρης ερώ-
τησης της Βουλευτού του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής
Αριστεράς κ. Ευαγγελίας Αµµανατίδου-Πασχαλίδου προς την
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την
άµεση καταβολή των επιδοτήσεων στους παραγωγούς κ.λπ..

Η επίκαιρη ερώτηση της κ. Αµµανατίδου έχει ως εξής:
«Αγανάκτηση επικρατεί µεταξύ των αγροτών και ιδιαίτερα των

ελαιοπαραγωγών, µετά τη γενική συνέλευση της ΠΑΣΕΓΕΣ, όπου
η κυρία Υπουργός δήλωσε ότι οι επιδοτήσεις θα δοθούν µετά
την ολοκλήρωση της ψηφιοποίησης σε κάθε νοµό, απέρριψε δε
τις προτάσεις για χορήγησή τους µε ταµειακή διευκόλυνση από
την ΑΤΕ.

Η απόφαση αυτή σηµαίνει ότι ιδιαίτερα οι ελαιοπαραγωγοί,
στην καλύτερη περίπτωση θα πάρουν τις επιδοτήσεις τους το
καλοκαίρι, αφού είναι γνωστό ότι το σύστηµα δεν λειτουργεί και
η ψηφιοποίηση έχει καθυστερήσει σηµαντικά. Οι επιδοτήσεις δεν
είναι απλώς αναγκαίες για να κάνουν γιορτές οι αγρότες και να
µαζέψουν τις ελιές τους, αλλά είναι και ουσιαστικός παράγοντας
για να µην καταρρεύσει πλήρως η τιµή του ελαιολάδου.

Για την καθυστέρηση της ολοκλήρωσης της ψηφιοποίησης
των αγροτεµαχίων ευθύνονται οι προηγούµενες κυβερνήσεις και
όχι οι αγρότες, οι οποίοι δικαιολογηµένα ζητούν να εισπράξουν
άµεσα τις επιδοτήσεις.

Ερωτάται, λοιπόν, η κυρία Υπουργός:
1. Θα χορηγήσει άµεσα τις επιδοτήσεις σε όλους τους παρα-

γωγούς ανεξαρτήτως αν έχει ολοκληρωθεί η ψηφιοποίηση ή όχι;
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2. Και εάν αυτό είναι αδύνατον λόγω κοινοτικών περιορισµών,
θα καταβάλει τις επιδοτήσεις µέσω ταµειακής διευκόλυνσης από
την Αγροτική Τράπεζα;».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων κ. Μιχάλης Καρχιµάκης.

Κύριε Υφυπουργέ έχετε το λόγο.
ΜΙΧΑΛΗΣ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, κύριε συνάδελφε, νοµίζω
ότι ήσασταν την περασµένη εβδοµάδα, όταν απάντησα στο συ-
νάδελφο κ. Κεγκέρογλου και ήµουν αρκετά σαφής. Είπατε ότι
έχετε την εντύπωση. Νοµίζω ότι είχατε µία πρώτη εικόνα του τι
ακριβώς υπάρχει σε αυτήν την περίπτωση της καταβολής των
ενισχύσεων, τι προβλήµατα υπάρχουν.

Σας λέω ότι χθες δεχθήκαµε τον έλεγχο των κοινοτικών, οι
οποίοι είναι πολύ δύσπιστοι, εξαιτίας των συµπεριφορών και των
παλινωδιών της προηγούµενης κυβέρνησης. Όταν έπρεπε η ψη-
φιοποίηση να έχει αρχίσει από τον Οκτώβριο τουλάχιστον του
2008, ξεκίνησε το Μάιο του 2009 γιατί υπήρξαν καθυστερήσεις.
Από το Μάη του 2009 έως τον Οκτώβρη είχαµε γύρω στο 30%
ψηφιοποίηση -πολύ χαµηλό ποσοστό- και περάσαµε σε µία συ-
στηµατική καθηµερινή προσπάθεια, έτσι ώστε σήµερα που µι-
λάµε να έχουµε πάνω από 70%. Αυτό αποδεικνύει πραγµατικά
ότι το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης την περίοδο αυτή ήταν
σε µία λογική χάους, σε µία λογική άνευ σχεδίου, χωρίς στόχο.
Είπα και στις προηγούµενες απαντήσεις µου σε συναδέλφους,
ότι υπήρχε µία περιπτωσιολογική αντιµετώπιση των προβληµά-
των µε µοναδικό στόχο το πολιτικό όφελος, το πελατειακό όφε-
λος.

Έτσι, λοιπόν, οδηγηθήκαµε στο να µην υπάρχει ενασχόληση
µε βάση ένα συγκεκριµένο σχέδιο σε όλα τα επίπεδα και στο πώς
θα αλιεύσουµε ψήφους. Αυτό µας οδήγησε σε καταστάσεις, οι
οποίες είναι δυσάρεστες και καλούµαστε σήµερα από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση.

Και όχι µόνο αυτό, γνωρίζετε πολύ καλά πώς κατανεµήθηκε το
προσωπικό –και δεν άκουσα να πείτε σ’ αυτό τίποτα- πώς κατα-
νεµήθηκε ο µεγάλος όγκος στα Τρίκαλα και στην Αθήνα, για να
κάνουµε σήµερα -γιατί µας έθεσαν και οι κοινοτικοί αυτό το θέµα
χθες- ανακατανοµές προσωπικού έτσι ώστε να προχωρήσουµε
όσο το δυνατόν πιο γρήγορα γίνεται στην ψηφιοποίηση, για να
µην έχουµε προβλήµατα µε την Ευρωπαϊκή Ένωση. ∆εν µας επι-
τρέπουν να πληρώσουµε.

Καταβάλλουµε µία πολύ πολύ µεγάλη προσπάθεια. Και συµ-
φωνούµε απόλυτα όλοι σε αυτήν την Αίθουσα, ότι δεν είναι οι
επιδοτήσεις µόνο για τους αγρότες, είναι οι επιδοτήσεις που θα
καταβληθούν, που είναι περίπου 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ στο
σύνολό τους, που θα ενισχύσουν και την τοπική οικονοµία, την
κάθε τοπική οικονοµία, την τοπική ζήτηση για να κινηθεί η αγορά
και ειδικά τις παραµονές των εορτών ή µέσα στις γιορτές.

Εν πάση περιπτώσει, αυτό που έχω να σας πω είναι ένα. Θα
κάνουµε µία πολύ µεγάλη προσπάθεια να ολοκληρώσουµε την
ψηφιοποίηση, για να µπορέσουν τελικά οι Έλληνες παραγωγοί,
οι Έλληνες αγρότες, να έχουν χρήµατα τα Χριστούγεννα για να
µπορέσουν να καλύψουν τις ανάγκες τους.

Κάνουµε πραγµατικά τη µεγαλύτερη δυνατή προσπάθεια. Και
πραγµατικά θα ήθελα να σας ακούσω να µιλάτε και να κάνετε και
κριτική στην προηγούµενη κυβέρνηση για το τι µετεξέλιξη
υπήρξε σε αυτό το θέµα και τι καθυστερήσεις υπήρχαν. Κάνουµε
ό,τι είναι δυνατόν. Θα κάνουµε το καλύτερο δυνατό για τους Έλ-
ληνες αγρότες.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Η κ. Ευαγγελία Αµµα-

νατίδου-Πασχαλίδου, Βουλευτής του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς έχει το λόγο για τρία λεπτά για να αναπτύξει την
ερώτησή της.

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ – ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υφυπουργέ, βεβαίως ήµουν την προηγούµενη Παρα-
σκευή εδώ και σας άκουσα να λέτε στο συνάδελφοι κ. Κεγκέρο-
γλου, που είχε µία ανάλογη ερώτηση, ότι θα δοθεί προκαταβολή
στους αγρότες. ∆εν µας είπατε το ύψος της προκαταβολής που
θα δοθεί όταν θα τελειώσει η ψηφιοποίηση.

Υπάρχουν σοβαρότατα προβλήµατα. Με εγκαλέσατε να κατη-
γορήσω την προηγούµενη κυβέρνηση. Εγώ θα κατηγορήσω
όλους όσους ευθύνονται για τα πρόστιµα που έχουµε πληρώσει.
Και θέλω να σας πω εδώ, ότι για την καθυστέρηση –η κ. Μπόρ
έχει απαντήσει στις 23/9/2008 σε ερώτηση του τότε Ευρωβου-
λευτή µας και σηµερινού συναδέλφου εδώ, του ∆ηµήτρη Παπα-
δηµούλη- έχουµε πληρώσει από το 1999 έως το 2007 για
κακοδιαχείριση επιδοτήσεων 1.000.000.000 ευρώ.

Θα ήθελα να σας πω, ότι το πρόβληµα όσον αφορά το θέµα
της ψηφιοποίησης έχει δηµιουργηθεί γιατί καθυστέρησε να
δοθεί. Μάλιστα, δόθηκε στην ΠΑΣΕΓΕΣ χωρίς κανέναν διαγωνι-
σµό και τεχνικές προδιαγραφές. Να σας πω και το άλλο, ότι επέ-
λεξαν φθηνές λύσεις χρησιµοποιώντας κυρίως το άπειρο και
ανεκπαίδευτο προσωπικό χωρίς επιστηµονική κατάρτιση και αυτό
οδήγησε στα σηµερινά αποτελέσµατα.

Όµως, θέλω να µου πείτε, σε τι ευθύνονται οι αγρότες µας.
Ενώ προχθές η κυρία Υπουργός από το Βήµα της Βουλής σε επε-
ρώτησή του ΚΚΕ απάντησε ότι θα δοθούν οι επιδοτήσεις µέχρι το
τέλος του ∆εκεµβρίου, εγώ θέλω να πω τι έχει αλλάξει, γιατί ενώ
δεν ήµουν εδώ, έχω διαβάσει από τα Πρακτικά ότι µε οποιονδή-
ποτε τρόπο θα καταβληθούν οι επιδοτήσεις από το Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων.

Σίγουρα όταν δεν παίρνουν οι αγρότες την επιδότησή τους και
ειδικά στις περιοχές ου σήµερα συλλέγουν τις ελιές, θα υπάρξει
πρόβληµα και στον εµπορικό κόσµο και στους ίδιους τους αγρό-
τες οι οποίοι αυτήν τη στιγµή δεν έχουν να πληρώσουν µεροκά-
µατα σε αυτούς που µαζεύουν τις ελιές τους. Βέβαια, αυτό
καταλαβαίνετε ότι θα τους φέρει στη δύσκολη θέση να δώσουν
και την ίδια τους την παραγωγή σε πολύ χαµηλότερη τιµή –ήδη
είναι χαµηλές οι τιµές- και αυτό θα δυσχεράνει ακόµα περισσό-
τερο την οικονοµική τους κατάσταση.

Κύριε Υφυπουργέ, θέλω να µου πείτε δύο πράγµατα: Θα πρέ-
πει να τελειώσει η ψηφιοποίηση για να δοθούν τα χρήµατα; Επί-
σης, πόσο θα είναι το ποσοστό της προκαταβολής που θα
δώσετε στους αγρότες µέχρι το τέλος του ∆εκεµβρίου;

Βέβαια, να πούµε ότι θα έπρεπε να είχαν δοθεί τα χρήµατα
αυτά από τις 15 Οκτωβρίου χωρίς καµµία ευθύνη των αγροτών.
Και αν κάποιοι επιτήδειοι είναι αυτοί που αντί να δηλώσουν δέκα
στρέµµατα, δηλώνουν τριάντα στρέµµατα, αυτοί θα έπρεπε να
έχουν τσιµπηθεί από τους ελεγκτικούς µηχανισµούς τόσων χρό-
νων του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων τώρα
και Γεωργίας τα προηγούµενα χρόνια και να µη βάλλεται το σύ-
νολο όλων των αγροτών και ειδικά των µικρών και µεσαίων σε
αυτήν την κατάσταση.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο Υφυπουργός κ. Μι-

χάλης Καρχιµάκης έχει το λόγο.
ΜΙΧΑΛΗΣ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, βεβαίως δεν ευθύνονται οι
παραγωγοί- αγρότες που περιµένουν τα χρήµατά τους. Αλίµονο
εάν υπάρχει ένας µέσα σε αυτήν εδώ την Αίθουσα που να πει ότι
ευθύνονται οι αγρότες. Σίγουρα δεν ευθύνονται.

Όµως, υπάρχει και κάτι άλλο, ότι µε τις συµπεριφορές αυτές
της ασυνέπειας και των πελατειακών λογικών –που υπονοήσατε-
είπατε ότι έχουµε δεχθεί πρόστιµα πάνω από 1.000.000.000
ευρώ. Αντιλαµβάνεστε τι σηµαίνουν!

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ: ∆όθηκαν πρόστιµα επί
ΠΑΣΟΚ!

ΜΙΧΑΛΗΣ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Μη µε διακόπτετε! Σας παρακαλώ! ∆εν ση-
κώθηκα να µιλήσω όταν µιλούσατε, παρά το ότι διαφωνώ µε
πολλά από όλα λέτε.

Βεβαίως, δόθηκε στην ΠΑΣΕΓΕΣ και υπάρχει και απόφαση του
Ελεγκτικού Συνεδρίου που επικυρώνει αυτήν την απόφαση.

Ξεχάσατε να αναφερθείτε στο ότι έγινε ένας διεθνής διαγωνι-
σµός από την προηγούµενη κυβέρνηση για την ανάθεση της ψη-
φιοποίησης χωρίς να υπάρχει κοινή υπουργική απόφαση και
κατέρρευσε. Εάν η ΠΑΣΕΓΕΣ δεν άρχιζε αυτήν τη διαδικασία από
το Μάιο του 20098, σήµερα σας πληροφορώ ότι δεν θα είχαµε
καµµία δυνατότητα να διαπραγµατευτούµε τίποτα.

Θα επαναλάβω για άλλη µία φορά ότι θα κάνουµε το καλύτερο
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δυνατό. Έχουµε ενεργοποιήσει όλους τους µηχανισµούς και τα
εργαλεία που διαθέτουµε, έτσι ώστε να φθάσει η ψηφιοποίηση
στο 100% για να µπορούµε να πληρώνουµε.

Σας επαναλαµβάνω, οι κοινοτικοί είναι στην Ελλάδα και µας
ελέγχουν. Θέλει προσοχή στο πώς διατυπώνουµε όλα αυτά που
λέµε σ’ αυτό το ζήτηµα.

Επαναλαµβάνω, λοιπόν, ότι θα κάνουµε το καλύτερο δυνατόν
έτσι ώστε οι άνθρωποι, οι παραγωγοί να είναι ικανοποιηµένοι
µέσα στις γιορτές.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κι εµείς ευχαριστούµε

τον κ. Καρχιµάκη.
Επίκαιρες ερωτήσεις δεύτερου κύκλου:
Πρώτη επίκαιρη ερώτηση είναι η µε αριθµό 194/7-12-2009 του

Βουλευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. ∆ηµη-
τρίου Κρεµαστινού προς την Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης, σχετικά µε την αναβάθµιση των υπηρεσιών υγείας
στη ∆ωδεκάνησο κ.λπ..

Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Κρεµαστινού σε περίληψη έχει ως
εξής:

«Η τελευταία πενταετία απαξίωσε κάθε θετική προσπάθεια που
είχε γίνει από τις κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ στον τοµέα της υγείας
και οδήγησε στην πλήρη διάλυση του ΕΣΥ. Πουθενά αλλού στη
χώρα ίσως αυτό δεν είναι τόσο ανάγλυφο όσο στα ∆ωδεκάνησα.

Οι ∆ωδεκανήσιοι σήµερα αναγκάζονται να καταφύγουν σχε-
δόν σε όλες τις περιοχές της Ελλάδας για να επιλύσουν τα προ-
βλήµατά υγείας τους (Κρήτη, Πάτρα, Ιωάννινα, Λάρισα,
Αλεξανδρούπολή). Το νοσοκοµείο της Ρόδου αδυνατεί να αντι-
µετωπίσει το οξύ έµφραγµα του µυοκαρδίου, πρώτη αιτία θανά-
του του πληθυσµού, αφού δεν διαθέτει αιµοδυναµικό
εργαστήριο. Αλλά ούτε ακτινοθεραπευτικό µηχάνηµα διαθέτει,
µε αποτέλεσµα οι καρκινοπαθείς να µεταβαίνουν για ηµέρες ή
και για µήνες στην Αθήνα για τις χηµειοθεραπείες τους. Το αρ-
µόδιο ΠΕΣΥ καταργήθηκε. Η τηλεϊατρική που εξυπηρετούσε τα
µικρά νησιά εγκαταλείφθηκε. Το ελικόπτερο-µονάδα για τη µε-
ταφορά ασθενών από τα µικρά νησιά στη Ρόδο χρησιµοποιείται
και για διασώσεις. Η µονάδα τεχνητού νεφρού στη Λέρο ακόµα
δεν λειτουργεί.

Ερωτάται η κυρία Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης:

1. Πώς σκέφτεται να αναβαθµίσει τα Νοσοκοµεία Ρόδου, Κω,
Λέρου και Καλύµνου;

2. Εάν στο πρόγραµµα αναπτύξεως νοσοκοµειακών µονάδων
θα εντάξει τα Νοσοκοµεία Κω και Καρπάθου µε άµεση αναβάθ-
µιση του Κ. Υ. της Καρπάθου;»

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. συναδέλφου θα απαντήσει η
Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Ξενογιαννακο-
πούλου.

Κυρία Υπουργέ έχετε το λόγο.
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Υγείας και

Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Συµµερίζοµαι απόλυτα τις θλιβερές
αυτές διαπιστώσεις του αγαπητού συναδέλφου κ. Κρεµαστινού
και τις γενικές διαπιστώσεις, ότι δυστυχώς τα τελευταία έξι χρό-
νια στη χώρα µας το Εθνικό Σύστηµα Υγείας έχει πλήρως απο-
δυναµωθεί, υποχρηµατοδοτηθεί και υποστελεχωθεί. Βέβαια,
αυτές οι διαπιστώσεις και αυτές οι συνέπειες είναι ακόµα βαρύ-
τερες στα νησιά µας γενικά αλλά –θα έλεγα- ιδιαίτερα στα νησιά
της ∆ωδεκανήσου.

Γνωρίζουµε ότι δικαιολογίες υπήρξαν πολλές, είτε αφορούσαν
τον Οργανισµό του Νοσοκοµείου της Ρόδου είτε τα προβλήµατα
και τις ελλείψεις σε προσωπικό.

Εµείς είµαστε σε µια φάση τώρα, αγαπητέ συνάδελφε, όπου
κάνουµε µια πλήρη καταγραφή σε κάθε νοσοκοµείο και σε κάθε
δοµή υγείας του Εθνικού Συστήµατος Υγείας και θέλω να σας
διαβεβαιώσω ότι όσον αφορά τις συγκεκριµένες ανάγκες που
αναφέρατε για τα Νοσοκοµεία και της Ρόδου και της Κω, αλλά
και όσον αφορά και την Κάρπαθο και τα υπόλοιπα νησιά της ∆ω-
δεκανήσου, θα κάνουµε ό,τι είναι δυνατό, προκειµένου πολύ γρή-
γορα να µπορέσουν να υπάρξουν εξελίξεις.

Και θέλω να γίνω πιο σαφής. Πρώτα απ’ όλα, έχουν δροµολο-
γηθεί µια σειρά από διαδικασίες για νέες προσλήψεις ιατρικού

και νοσηλευτικού προσωπικού. Γνωρίζουµε ότι και εκεί υπάρχουν
πάρα πολλά κενά. Θέλω να σας διαβεβαιώσω, λοιπόν, ότι σε
πλήρη συνεργασία µε όλους τους Βουλευτές της ∆ωδεκανήσου
και φυσικά και µε την Αυτοδιοίκηση θα δώσουµε προτεραιότητα,
ώστε και µε τις προσλήψεις των χιλίων γιατρών -οι οποίοι είναι
πέραν των οργανισµών και έτσι, µε αυτόν τον τρόπο, µπορούµε
να αντιµετωπίσουµε και προβλήµατα που και εσείς αναφέρετε,
γιατί έχουµε και τους πεπαλαιωµένους οργανισµούς- να µπορέ-
σουµε να δώσουµε µια ανάσα άµεση, αλλά και όσον αφορά την
πρόσληψη ειδικού νοσηλευτικού και παραϊατρικού προσωπικού.

Ειδικότερα τώρα, για τα µικρότερα νησιά, επίσης µε βάση αυτά
τα στοιχεία που µας έχετε καταθέσει µε την ερώτησή σας, θα
δώσουµε ιδιαίτερο βάρος και για την Κάρπαθο και για τη Λέρο,
προκειµένου και εκεί άµεσα, από τους πρώτους µήνες της επό-
µενης χρονιάς, να µπορέσει να υπάρξει αυτή η ενίσχυση.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε την κυρία Υπουργό.
Το λόγο έχει ο κ. ∆ηµήτριος Κρεµαστινός, για να αναπτύξει

την ερώτησή του.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία

Υπουργέ, χαίροµαι ιδιαίτερα για τις θέσεις τις οποίες υιοθετή-
σατε. ∆εν θα έκανα, βέβαια, αυτήν την ερώτηση για κανέναν άλλο
λόγο, απλώς για να πω ότι πρέπει να τύχουν τα θέµατα αυτά προ-
τεραιότητος, δεδοµένου των οικονοµικών δυσκολιών που αντι-
µετωπίζει η χώρα. Και λέω προτεραιότητος, διότι το θέµα εκτός
από την Κω, όπου αναµφισβήτητα είναι υπαρκτό, προσλαµβάνει
και εθνικές διαστάσεις. Φανταστείτε τόσοι Υπουργοί της Ευρώ-
πης και δικοί µας που βρίσκονται κάθε µέρα στη Ρόδο –κυρίως
όµως οι Ευρωπαίοι- να συµβεί ένα ατύχηµα, να πάθει, δηλαδή,
ένας Υπουργός έµφραγµα και να αναγκαστεί να διακοµιστεί µε
τα αεροπλάνα στην όµορη περιοχή της Αττάλειας, η οποία δια-
θέτει εννέα αιµοδυναµικά εργαστήρια, όπως µε διαβεβαίωσαν
συνάδελφοί µου καθηγητές καρδιολόγοι από την Τουρκία. Είναι,
δηλαδή, το θέµα τραγικό.

Εγκαταλείφτηκε ουσιαστικά η πολιτική που έφερε το όνοµα
«ΙΠΠΟΚΡΑΤΗΣ», που ήταν ειδική πολιτική για όλο το Αιγαίο, για
τα νησιά µας, που περιελάµβανε αναβάθµιση της τηλεϊατρικής.
Ένας νέος γιατρός µπορεί µε την τηλεϊατρική να έχει την εµπει-
ρία ενός κέντρου και να αντιµετωπίσει ένα πρόβληµα που υπάρ-
χει πάνω σ’ ένα νησί, δεδοµένου ότι πολλές φορές το χρόνο στα
οξέα προβλήµατα αδυνατούν ακόµα και τα ελικόπτερα και τα κα-
ράβια να βρεθούν εκεί και να µεταφέρουν τους αρρώστους και
ανθρώπινες ζωές χάνονται. Πρόκειται, δηλαδή, πραγµατικά για
µια εγκληµατική παράλειψη και εγκατάλειψη αυτών των νησιών,
χωρίς αυτό που λέω, τα λόγια µου δηλαδή, να θεωρηθούν υπερ-
βολή.

Και το σπουδαιότερο είναι το εξής. Επρογραµµατίζοντο δύο
ελικόπτερα του Αιγαίου, ένα στην Κω και ένα στη Ρόδο. ∆ιότι, το
ελικόπτερο για ποιο λόγο υπάρχει; Για να µεταφέρει µέσα στην
πρώτη ώρα του ηυξηµένου κινδύνου για θάνατο τον άνθρωπο
από το νησί του στο κέντρο.

Λαµβανοµένου, λοιπόν, υπ’ όψιν ότι πρόσφατα από ένα απο-
µονωµένο νησί, την Κάσο, συνέβη το εξής τραγικό, ένας άνθρω-
πος µε έµφραγµα να χρειαστεί δέκα ώρες για να µεταφερθεί µε
ελικόπτερο στη Ρόδο, που η Ρόδος και που µεταφέρθηκε δεν
είχε ειδική µονάδα για να αντιµετωπίσει το έµφραγµα. Πρόκει-
ται, δηλαδή, για καταστάσεις τριτοκοσµικές, που κανείς δεν τις
πιστεύει, όταν µιλά για περιοχές που νοµίζουν ότι είναι αναβαθ-
µισµένες. ∆ιότι πραγµατικά η Ρόδος και η Κως είναι περιοχές που
τις γνωρίζει όλη η Ευρώπη, για να µην πω όλος ο κόσµος.

Η εγκατάλειψη, λοιπόν, της τελευταίας πενταετίας υπήρξε πα-
ροιµιώδης και ο λόγος που σήµερα βρίσκοµαι εδώ είναι, για να
σας παρακαλέσω να τεθούν τα θέµατα αυτά σε προτεραιότητα,
διότι, όπως είπα, εκτός αναµφισβήτητα του ανθρωπιστικού και
του τοπικού προβλήµατος, προσλαµβάνουν και εθνικό χαρα-
κτήρα. Είναι εθνικές ελλείψεις, δηλαδή, για τη χώρα, την οποία
εκθέτουν ή µπορούν να εκθέσουν διεθνώς.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
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Το λόγο έχει η Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης
κ. Ξενογιαννακοπούλου.

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Υγείας και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Πρόεδρε, δεν µπορώ παρά να
συµφωνήσω απόλυτα µε τον αγαπητό συνάδελφο κ. Κρεµαστινό.
Η συζήτηση αυτή έχει σαφώς, πέραν του άµεσου κοινωνικού εν-
διαφέροντος, εθνική και, θα έλεγα, και αναπτυξιακή σηµασία.
Όταν λέµε ότι πρέπει να κάνουµε ό,τι µπορούµε για να κρατή-
σουµε τα νησιά του Αιγαίου και µάλιστα της ∆ωδεκανήσου ζω-
ντανά, όπως και τα µικρότερα νησιά, ξέρουµε ότι το βασικό θέµα
για τα νησιά αυτά το χειµώνα είναι τα στοιχειώδη θέµατα της
υγείας.

Επίσης, πολύ σωστά αναφέρατε ότι εδώ, που είναι η αιχµή του
δόρατος, σε περίοδο κρίσης µάλιστα για την οικονοµία µας, που
µιλάµε για τον τουρισµό, δεν µπορείς να έχεις έναν τουρισµό που
να θέλεις να είναι αποτελεσµατικός και µάλιστα να µπορεί να
αναπτυχθεί και σε µεγαλύτερο χρονικό διάστηµα, όπου ξέρουµε
ότι θα έρθουν και οι συνταξιούχοι σε περίοδο µε όχι τόσο πολύ
µεγάλη ένταση του τουρισµού, αν δεν έχεις και τις κατάλληλες
δοµές υγείας.

Συνεπώς απ’ όλες τις σκοπιές –και συµφωνώ απόλυτα µαζί
σας- είναι πρωταρχική ανάγκη. Το θέµα που θέσατε και όσον
αφορά τη µεταφορά των ασθενών και όσον αφορά την τηλεϊα-
τρική, είναι και αυτές δύο πτυχές που σκεπτόµαστε να δώσουµε
ιδιαίτερο βάρος. Σε αυτήν την κατεύθυνση έχουµε ήδη ξεκινήσει
µία συζήτηση και στο πλαίσιο του ΕΚΑΒ, για να δούµε πώς θα
µπορούσε να υπάρχει µία µόνιµη στάθµευση εκεί ενός ελικοπτέ-
ρου ή κάποιου µέσου, το οποίο να µπορεί να εξυπηρετεί αυτά τα
νησιά και φυσικά την ανάπτυξη της τηλεϊατρικής, αξιοποιώντας
και τους αντίστοιχους κοινοτικούς πόρους.

Οφείλω, βέβαια, να πω –και δεν θέλω να κάνω µικροκοµµατική
στα θέµατα της υγείας- δυστυχώς δεν αξιοποιήθηκαν οι κοινοτι-
κοί πόροι τα τελευταία χρόνια για τον τοµέα της υγείας. ∆υστυ-
χώς, το ΕΣΠΑ στον τοµέα της υγείας ίσως είναι από τα πιο
εγκαταλελειµµένα τµήµατα. Ούτως ή άλλως για το ΕΣΠΑ ξέ-
ρουµε ότι είµαστε στο µέσον της προγραµµατικής περιόδου και
σχεδόν δεν υπάρχει καµµία αξιοποίηση συνολικά για τη χώρα
µας.

Συνεπώς, εγώ σήµερα, µετά από πέντε-έξι εβδοµάδες που,
πραγµατικά, ασχολούµαστε µε αυτά τα θέµατα, αυτό που µπορώ
να διαβεβαιώσω είναι ότι για τα ζητήµατα αυτά τα έχουµε βάλει
σε πρώτη προτεραιότητα, σε πλήρη συνεργασία µαζί σας µε
όλους τους φορείς της Αυτοδιοίκησης και τους κοινωνικούς φο-
ρείς της ∆ωδεκανήσου και θα προσπαθήσουµε ώστε αυτός ο
προγραµµατισµός να επιταχυνθεί και γρήγορα, από τους πρώ-
τους κιόλας µήνες της επόµενης χρονιάς, να αρχίσουν να φαί-
νονται τα αποτελέσµατα, ξεκινώντας και όσον αφορά το ιατρικό
και νοσηλευτικό προσωπικό, που ξέρουµε ότι είναι µία βάση για
να πάρει ανάσα το σύστηµα, αλλά και µε ιδιαίτερη έµφαση φυ-
σικά για τα µικρά νησιά και για τις δοµές υγείας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Επίσης, να ευχαριστήσουµε και τον Αναπληρωτή Υπουργό

Εθνικής Άµυνας και το Βουλευτή κ. Κωνσταντίνο Καραγκούνη
που συµφώνησαν να προταχθεί η τρίτη επίκαιρη ερώτηση που
αφορά και πάλι την κυρία Υπουργό, για τη διευκόλυνσή της, για
να θωρακίσουµε, κυρία Υπουργέ, και την υγεία µας.

Επόµενη λοιπόν είναι η µε αριθµό 192/7.12.2009 τρίτη επίκαιρη
ερώτηση του Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
κ. Χαράλαµπου Χαραλάµπους προς την Υπουργό Υγείας και Κοι-
νωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την αντιµετώπιση των προ-
βληµάτων του νέου Νοσοκοµείου της Κέρκυρας κ.λπ..

Η επίκαιρη ερώτηση του κυρίου συναδέλφου έχει ως εξής:
«Είναι γνωστές και καθοριστικές οι ευθύνες των κυβερνήσεων

και του ΠΑΣΟΚ και της Νέας ∆ηµοκρατίας για την ανέγερση του
νέου Νοσοκοµείου στην Κέρκυρα. Η αποπεράτωση και λειτουρ-
γία του από το έτος 2000 µέχρι σήµερα εξαγγέλθηκε πολλές
φορές αλλά, βέβαια, ακόµη και σήµερα –που οι οικοδοµικές ερ-
γασίες τελειώνουν µετά από παλινωδίες πολλών χρόνων- κανέ-
νας δεν ξέρει πότε επιτέλους θα λειτουργήσει. Κυρίως αν θα

λειτουργήσει ολοκληρωµένα (πλήρως στελεχωµένο και σύγ-
χρονα εξοπλισµένο) προκειµένου να παρέχει πλήρως και δωρεάν
τις υπηρεσίες υγείας σε όλους και να µην εξαναγκάζονται οι Κερ-
κυραίοι λόγω των τεράστιων ελλείψεων στο δηµόσιο σύστηµα
υγείας της Κέρκυρας να καταφεύγουν σε άλλα νοσοκοµεία της
χώρας, αλλά και στον ιδιωτικό τοµέα, πληρώνοντας τεράστια
ποσά και µε κοινωνικές επιπτώσεις λόγω της µετακίνησης (οικο-
γένεια, εργασία κ.λπ.). ∆υστυχώς όλες οι ενδείξεις οδηγούν σε
αντίθετα συµπεράσµατα. Το συγκρότηµα του νέου νοσοκοµείου
δεν θα διαθέτει ακτινοθεραπευτικό τµήµα, ογκολογική-χηµειο-
θεραπευτική κλινική, αιµοδυναµικό τµήµα, εργαστήριο πυρηνι-
κής ιατρικής ενώ η ψυχιατρική κλινική θα αναγερθεί αργότερα(!).
Το νοσοκοµείο δεν θα διαθέτει ακόµη ελικοδρόµιο ούτε παιδικό
σταθµό ενώ οι χώροι στάθµευσης θα είναι ανεπαρκέστατοι αφού
αρκούν µόνο για διακόσια εβδοµήντα αυτοκίνητα.

Η εγκατάσταση του ιατροτεχνολογικού εξοπλισµού (µαγνητι-
κού και αξονικού τοµογράφου) είναι άγνωστο πότε θα αρχίσει
και πότε θα τελειώσει, ενώ ανησυχίες εκφράζονται για την από-
φαση µεταφοράς του παλιού και ξεπερασµένης τεχνολογίας αξο-
νικού τοµογράφου του υπάρχοντος νοσοκοµείου αντί της
αγοράς ενός σύγχρονου αξονικού. Τέλος, κουβέντα δεν γίνεται
για την προκήρυξη και πρόσληψη του αναγκαίου αριθµού µόνι-
µου προσωπικού όλων των κλάδων και ειδικοτήτων για να µπορεί
το καινούργιο νοσοκοµείο να λειτουργήσει µε επάρκεια.

Ερωτάται η κυρία Υπουργός:
1.Πότε επακριβώς θα τελειώσουν πλήρως οι οικοδοµικές ερ-

γασίες στο νέο νοσοκοµείο, πότε επακριβώς θα αρχίσει η ανέ-
γερση της ψυχιατρικής κλινικής, αν θα συµπληρωθεί το νέο
νοσοκοµείο µε τις πιο πάνω αναφερόµενες ζωτικές ελλείψεις σε
τµήµατα και εργαστήρια και αν θα παρέχει δωρεάν χωρίς πλη-
ρωµές τις υπηρεσίες;

2.Πότε επακριβώς θα γίνει η προκήρυξη για την πρόσληψη
όλου του απαραίτητου προσωπικού µε σχέση εργασίας µόνιµη,
πλήρους και αποκλειστικής απασχόλησης, και πότε θα αρχίσει
και πότε θα τελειώσει η εγκατάσταση του ιατροτεχνολογικού
εξοπλισµού και πότε επακριβώς θα γίνει η µετεγκατάσταση του
παλιού στο νέο νοσοκοµείο;»

Η κυρία Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, κ. Μα-
ριλίζα Ξενογιαννακοπούλου, έχει το λόγο.

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Υγείας και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Σύµφωνα µε τα στοιχεία που έχουµε από τις υπηρεσίες του
Υπουργείου και από την ∆ΕΠΑΝΟΜ, το έργο του νέου γενικού
νοσοκοµείου της Κερκύρας βρίσκεται πλέον σε διαδικασία έκ-
δοσης βεβαίωσης περαίωσης, καθώς οι σχετικές οικοδοµικές και
άλλες εργασίες κατασκευής του νέου νοσοκοµείου έχουν ολο-
κληρωθεί από τα τέλη του καλοκαιριού.

Σε ό,τι αφορά την προµήθεια και την εγκατάσταση του συνό-
λου του ιατρικού και του υπόλοιπου ξενοδοχειακού εξοπλισµού
αυτή, σύµφωνα πάλι µε την ενηµέρωση που έχουµε, ολοκληρώ-
θηκε στις 30 Νοεµβρίου, εκτός από τον µαγνητικό τοµογράφο
που και εσείς αναφέρετε, ο οποίος πρόκειται να προσκοµισθεί
και να εγκατασταθεί στις αρχές του Ιανουαρίου της επόµενης
χρονιάς, δηλαδή, σε λίγες εβδοµάδες καθώς η εγκατάστασή του
πρόκειται να συνδυαστεί µε την τυπική έναρξη του νοσοκοµείου.
Σύµφωνα πάλι µε τα στοιχεία της ∆ΕΠΑΝΟΜ, έχει ενηµερωθεί η
διοίκηση του νοσοκοµείου ότι αυτή η σταδιακή παράδοση πλέον
βαίνει προς ολοκλήρωση, προκειµένου να µπορεί να ξεκινήσει η
έναρξη λειτουργίας του νοσοκοµείου.

Σε σχέση µε την ψυχιατρική κλινική, το Ελεγκτικό Συνέδριο
αποφάσισε ότι πλέον µπορεί να προχωρήσει -δεν κωλύεται, γιατί
όπως ξέρετε υπήρχαν κάποια ζητήµατα προς εξέταση- η υπο-
γραφή της σύµβασης κατασκευής του έργου. Και θέλω να σας
διαβεβαιώσω ότι πρόκειται να προχωρήσει διοικητικά η συγκε-
κριµένη διαδικασία.

Είναι αλήθεια ότι υπάρχουν πάρα πολλές ελλείψεις και σωστά
τις αναφέρετε. Αυτό, όπως γνωρίζετε, δεν αφορά βέβαια µόνο
την Κέρκυρα. ∆υστυχώς, συζητούσαµε πριν και για τα ∆ωδεκά-
νησα, είναι µια θλιβερή διαπίστωση και εικόνα στα περισσότερα,
θα έλεγα, νοσοκοµεία της χώρας µας.

Θέλω να σας διαβεβαιώσω, για την δική µας κατεύθυνση και
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για το καινούργιο νοσοκοµείο της Κέρκυρας, όπως και για όλη
συνολικά την καταγραφή που κάνουµε αυτή τη στιγµή, για τις µε-
γάλες ανάγκες που υπάρχουν και µε µια ιεράρχηση που γίνεται
αναγκαστικά, αγαπητέ συνάδελφε: Πρόκειται, εκτός από το ια-
τρικό προσωπικό των χιλίων νέων θέσεων, πέραν των οργανο-
γραµµάτων, επειδή αναφέρετε σωστά ότι υπάρχουν και κάποια
όρια που θέτει ο Οργανισµός του νοσοκοµείου, να εξετάσουµε
πώς µπορούµε περαιτέρω να ενισχύσουµε και το νοσοκοµείο της
Κέρκυρας, φυσικά και µε νοσηλευτικό και υπόλοιπο προσωπικό.
Άρα, µπορώ να σας διαβεβαιώσω ότι από την πλευρά µας θα κά-
νουµε ό,τι µπορούµε να επιταχύνουµε και την έναρξη λειτουρ-
γίας του νοσοκοµείου και την υπογραφή του ψυχιατρικού
νοσοκοµείου. Και φυσικά, θα γίνει µε απόλυτη ιεράρχηση των γε-
νικών αναγκών, γιατί δεν σας κρύβω ότι αυτήν την περίοδο υπάρ-
χει µια έµφαση όσον αφορά τις κλίνες των Μονάδων Εντατικής
Θεραπείας για τις άµεσες προσλήψεις εντός του ∆εκεµβρίου.
Αλλά από τις αρχές του νέου έτους οι νέες προσλήψεις θα έχουν
προτεραιότητα και το νοσοκοµείο της Κέρκυρας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Σας ευχαριστούµε,

κυρία Υπουργέ.
Ο κ. Χαράλαµπος Χαραλάµπους, Βουλευτής Νοµού Κέρκυρας

του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, έχει το λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: Κυρία Υπουργέ, δεν το

βάζω, βέβαια, σε αντιπαράθεση, αλλά ακούγοντας τον κ. Κρε-
µαστινό να µιλά για την ανεπάρκεια στην προσφορά δηµόσιας
υγείας στα ∆ωδεκάνησα που διαθέτουν τρία νοσοκοµεία, εκ των
οποίων το ένα στη Ρόδο είναι περιφερειακό και που διαθέτει του-
λάχιστον κτιριακά επάρκεια, διαθέτει έναν αξονικό τοµογράφο
εξήντα τεσσάρων τοµών, πραγµατικά θα δικαιολογούσα -και πι-
στεύω θα δικαιολογήσετε και εσείς- την τεράστια αγανάκτηση
που αυτή τη στιγµή διακατέχει τους Κερκυραίους.

Ξέρετε ότι µιλούµε για ένα νέο νοσοκοµείο, αλλά οφείλω να
σας πω ότι εγώ προβληµατίστηκα αν είναι σωστός χαρακτηρι-
σµός για ένα νοσοκοµείο, που εδώ και είκοσι χρόνια κτίζεται, εδώ
και είκοσι χρόνια κάθε χρόνο παραδίδεται και λειτουργεί και
ακόµα δεν έχουν τελειώσει οι οικοδοµικές εργασίες.

Βέβαια και οι κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ και της Νέας ∆ηµο-
κρατίας, πάντα κάποια δικαιολογία εύρισκαν, πάντα έλεγαν ότι
κάποιοι άλλοι φταίνε εκτός απ’ αυτούς, εκτός από την πολιτική
τους που την περιγράψατε και γλαφυρά µάλιστα, όσον αφορά
το σκέλος των τελευταίων έξι χρόνων για υποχρηµατοδότηση
του Εθνικού Συστήµατος Υγείας και υποστελέχωση –εγώ θα πω
και περαιτέρω εµπορευµατοποίηση και ιδιωτικοποίηση- υπέρ, βέ-
βαια, πάντα του ιδιωτικού συστήµατος υγείας που γιγαντώνεται.

Στην Κέρκυρα, εδώ και τρία χρόνια, άρχισε και κτίζεται και τε-
λειώνει µια υπερσύγχρονη ιδιωτική κλινική, όταν «το καινούργιο»
Νοσοκοµείο της Κέρκυρας, εδώ και είκοσι χρόνια, κάπου πάντοτε
σκαλώνει. Θα τελειώσει, κυρία Υπουργέ, όταν θα τελειώσει οι-
κοδοµικά. Και είπαµε ότι ο κύριος σκοπός για τον οποίον έγινε το
νοσοκοµείο -να κόψει δηλαδή τη ροή των χιλιάδων Κερκυραίων
ασθενών που εξαναγκάζονται, λόγω των ανεπαρκειών του συ-
στήµατος υγείας στην Κέρκυρα να αναζητούν την υγεία τους σε
άλλα νοσοκοµεία, σε άλλες πόλεις της Ελλάδας, θα συνεχίσει να
υπάρχει, γιατί δεν θα υπάρχει ακτινοθεραπευτικό, δεν θα υπάρ-
χει ακτινολογικό, δεν θα υπάρχει ογκολογική κλινική, δεν θα
υπάρχει χηµειοθεραπευτική και πάρα πολλά άλλα. ∆εν θα υπάρ-
χει και αξονικός τοµογράφος ουσιαστικά, αφού για λόγους
κακώς νοούµενης οικονοµίας, θα µεταφέρετε έναν παλιό ξεπε-
ρασµένης τεχνολογίας, µιας τοµής αυτή τη στιγµή που είναι ο
αξονικός τοµογράφος του παλιού νοσοκοµείου, όταν η Κέρκυρα
χρειάζεται τουλάχιστον έναν αξονικό τοµογράφο εξήντα τεσσά-
ρων τοµών. Και το κυριότερο, κυρία Υπουργέ, αλήθεια, µε ποιο
προσωπικό θα λειτουργήσει;

Αυτή τη στιγµή στο παλιό νοσοκοµείο χρειάζονται εξακόσια
εξήντα άτοµα για να λειτουργήσει στοιχειωδώς. Υπάρχουν µόνο
τετρακόσια άτοµα και το καινούργιο νοσοκοµείο για να επαν-
δρωθεί, να στελεχωθεί, χρειάζονται τουλάχιστον εννιακόσια
άτοµα. Πότε αλήθεια θα τα προσλάβετε; Γιατί, πραγµατικά, θα
είναι µία τραγωδία αν σκέφτεστε ότι µπορεί να µεταφερθεί το
παλιό νοσοκοµείο και να λειτουργεί σ’ ένα άλλο νοσοκοµείο µε

τριακόσια είκοσι κρεβάτια, µε τετρακόσιους υπαλλήλους.
Εµείς κάνουµε και µία άλλη ερώτηση -γιατί πράγµατι «ουδέν

κακό, αµιγές καλού»- αφού ξεχάστηκε να χτιστεί η Ψυχιατρική
Κλινική, αφού στο καινούργιο νοσοκοµείο θα ξαναγίνει πάλι ένα
εργοτάξιο, θα χτίζεται η Ψυχιατρική Κλινική, γιατί να µη ληφθεί
πρόβλεψη, γιατί να µην είναι στις προθέσεις του Υπουργείου,
που θα καταλογισθεί αν θέλετε και θετικά στη συνείδηση των
Κερκυραίων, να φτιαχτούν και µερικές απ’ αυτές τις κλινικές -
που ανέφερα πριν- που λείπουν από το νοσοκοµείο;

Ευχαριστώ, κυρία Υπουργέ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Η Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Ξενογιαν-

νακοπούλου έχει το λόγο.
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Υγείας και

Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Θα ήθελα να ευχαριστήσω τον αγα-
πητό συνάδελφο για τις επισηµάνσεις του, αλλά θα ήθελα επί-
σης να του υπενθυµίσω, ότι αν στη χώρα µας υπάρχει ένα Εθνικό
Σύστηµα Υγείας, το οποίο λειτουργεί και αν σε ολόκληρη την Ελ-
λάδα υπάρχουν σύγχρονα νοσοκοµεία, είναι ακριβώς αποτέλε-
σµα των πολιτικών των κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ. Εγώ δεν θα
αρνηθώ ότι έχουν συσσωρευτεί διαχρονικά προβλήµατα και εδώ
είµαστε για να τα αντιµετωπίσουµε. Αλλά η απαξίωση που έζησε
το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, τα τελευταία χρόνια, είναι χωρίς
προηγούµενο, ήταν µια συνειδητή απαξίωση που είχε να κάνει -
όπως κι εσείς αναφέρατε- µε την επιλογή να µην υπάρχει ένα
ισχυρό Εθνικό Σύστηµα Υγείας στη χώρα µας.

Η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ είναι δύο µήνες, από τις 4 Οκτω-
βρίου µέχρι σήµερα.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: Είκοσι χρόνια πριν.
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Υγείας και

Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Για τα είκοσι χρόνια στον τοµέα της
υγείας είµαστε περήφανοι, κύριε συνάδελφε, γιατί τη δεκαετία
του ’80 συγκροτήσαµε για πρώτη φορά στη χώρα µας Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας και κοινωνικό κράτος και τη δεκαετία του ’90 δηµι-
ουργήθηκαν σύγχρονα νοσοκοµεία σε όλη την περιφέρεια, χωρίς
να αρνούµαι βέβαια, ότι πάντα υπάρχουν και προβλήµατα.

Λέω, λοιπόν, ότι είµαστε δύο µήνες, αυτή τη στιγµή, στην Κυ-
βέρνηση. Τα πρώτα δείγµατα γραφής -και τα έχουµε κουβεντιά-
σει και µαζί γιατί ξέρω, τη γνήσια αγωνία σας και τον αγώνα σας
για τα θέµατα της υγείας- δείχνουν ότι σε µία τόσο δύσκολη οι-
κονοµική συγκυρία η υγεία είναι σταθερά στις προτεραιότητές
µας, γιατί η υγεία είναι στην καρδιά του κοινωνικού κράτους.

Και βλέπετε ότι στον προϋπολογισµό του 2010, έναν προϋπο-
λογισµό κυριολεκτικά σε µια τόσο δύσκολη οικονοµική συγκυρία,
υπάρχει καθαρή αποτύπωση των προτεραιοτήτων της υγείας,
υπάρχει αύξηση δαπανών, υπάρχει πρόβλεψη για τη µεγάλη δέ-
σµευση του Πρωθυπουργού για τρεις χιλιάδες νέες προσλήψεις
νοσηλευτικού προσωπικού, πέραν των συνταξιοδοτήσεων.

Είδατε όµως και άλλα δείγµατα γραφής. Είδατε ότι πάλι µέσα
σ’ αυτή τη δύσκολη συγκυρία, µέσα σ’ αυτούς τους λίγους µήνες,
µπορέσαµε και αντιµετωπίσαµε το πρόβληµα, που ήταν καταλυ-
τικό για τα περιφερειακά νοσοκοµεία, το πλαφόν των γιατρών,
µε µια αύξηση η οποία από 5.150 ευρώ την ανεβάσαµε µε πλήρη
συµφωνία του οικονοµικού επιτελείου στις 6.500 ευρώ – ταυτό-
χρονα, βέβαια, έτσι να µπορέσουν να λειτουργήσουν οι εφηµε-
ρίες- και επιπλέον, την πρόσληψη χιλίων νέων µονίµων γιατρών
του Εθνικού Συστήµατος Υγείας.

Συµµερίζοµαι απόλυτα αυτό που λέτε. ∆εν έχει να κάνει µε
καµµία αντιπαράθεση µε τα ∆ωδεκάνησα. Η κάθε περιοχή της
χώρας πρέπει να έχει ένα αξιοπρεπές, σύγχρονο και αποτελε-
σµατικό νοσοκοµείο. Εγώ έχω κι ένα λόγο παραπάνω να στηρίξω
αυτή την προσπάθεια. Όπως ξέρετε, είµαι και Επτανήσια. Έχω
ιδιαίτερο ενδιαφέρον για το νοσοκοµείο της Κέρκυρας και θέλω
να σας διαβεβαιώσω ότι σε πλήρη συνεργασία µαζί σας, µε
όλους τους συναδέλφους, µε όλες τις πτέρυγες της Βουλής και
την αυτοδιοίκηση, θα αγωνιστούµε ώστε πολύ γρήγορα από τις
αρχές του νέου έτους να αρχίσει να φαίνεται αυτή η διαφορά και
να µπει σε λειτουργία το νέο νοσοκοµείο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε την Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Μα-
ριλίζα Ξενογιαννακοπούλου.

Θα συζητηθεί τώρα η µε αριθµό 197/7-12-2009 δεύτερη επί-
καιρη ερώτηση του Βουλευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Κων-
σταντίνου Καραγκούνη προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας
σχετικά µε τον εµβολιασµό του προσωπικού των Ενόπλων ∆υνά-
µεων για τη νέα γρίπη Η1Ν1.

Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Καραγκούνη έχει ως εξής:
« Η νέα γρίπη Η1Ν1 που έχει εξελιχθεί σε πανδηµία λόγω της

λοιµογόνου ιδιότητάς της, από ιατρικό πρόβληµα έχει πλέον κα-
ταστεί ιατροκοινωνικό και ως εκ τούτου πρόβληµα δηµόσιας
υγείας. Καθηµερινώς στη χώρα µας ακούγονται από την επιστη-
µονική κοινότητα και από τα ΜΜΕ αντικρουόµενες απόψεις όσον
αφορά την αναγκαιότητα του εµβολιασµού, προκαλώντας ανα-
στάτωση στον ελληνικό πληθυσµό.

Επειδή οφείλουµε να επιδείξουµε ιδιαίτερη προσοχή και φρο-
ντίδα στις Ένοπλες ∆υνάµεις λόγω της ευαίσθητης ηλικίας των
στρατευσίµων, του συγχνωτισµού που επικρατεί στα στρατόπεδα
και της ιδιαιτερότητας της αποστολής των,

Ερωτάσθε κύριε Υπουργέ:
Τι σκοπεύετε να κάνετε όσον αφορά τον εµβολιασµό των στρα-

τευσίµων και των υπολοίπων µελών των ενόπλων δυνάµεων;».
Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυνας κ.

Παναγιώτης Μπεγλίτης.
Κύριε Υπουργέ έχετε το λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΠΕΓΛΙΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-

κής Άµυνας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ τον συνάδελφο κ. Καραγκούνη για την ερώτησή

του. Πιστεύω ότι συµµεριζόµαστε όλοι µε ιδιαίτερη ευαισθησία
το κρίσιµο ζήτηµα της διαχείρισης της νέας µορφής γρίπης. Συµ-
φωνώ απολύτως και µε τα ερωτηµατικά που έθεσε ο κύριος συ-
νάδελφος, αν και έχω µια διαφωνία ως προς τη χρήση του
χρόνου, γιατί η ερώτησή του έχει έναν προσανατολισµό στο µέλ-
λον.

Κατά την άποψή µου, θα έπρεπε να θέσει λίγο διαφορετικά το
ερώτηµα. Τι έχετε κάνει µέχρι σήµερα από την πλευρά της Κυ-
βέρνησης και από την πλευρά της πολιτικής ηγεσίας στο Υπουρ-
γείο Εθνικής Άµυνας; Γιατί είµαστε Κυβέρνηση δύο µήνες -η
πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας ασκεί την κυ-
βερνητική εξουσία στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας δύο µήνες-
και θέλω να σας διαβεβαιώσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι
έχουν γίνει πολλά και σηµαντικά από την πλευρά µας στο µέτρο
της αρµοδιότητάς µας σ’ ένα πολύ σοβαρό ζήτηµα, που αφορά
τη χώρα µας, ασφαλώς και τις Ένοπλες ∆υνάµεις, δηλαδή στη
διαχείριση της νέας µορφής γρίπης.

Αναλάβαµε την εξουσία στις 5 Οκτωβρίου. Το πρώτο θέµα που
κληθήκαµε να διαχειριστούµε ήταν ακριβώς αυτό, η νέα γρίπη. Ή
µάλλον για να είµαι ακριβέστερος, δύο ήταν τα κατά προτεραιό-
τητα θέµατα, τα οποία κλήθηκε η πολιτική ηγεσία του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας να διαχειριστεί.

Το πρώτο ήταν η κρίση στα Ναυπηγεία Σκαραµαγκά και το
δεύτερο –κατά την άποψή µου εξίσου σηµαντικό από κοινωνικής
πλευράς- ήταν η νέα µορφή της γρίπης.

Κύριε Πρόεδρε, µόλις στις 8 Οκτωβρίου, δηλαδή δυο-τρεις
µέρες µετά την ορκωµοσία µας, η πρώτη σύσκεψη της πολιτικής
ηγεσίας υπό τον κ. Βενιζέλο και εµένα ως Αναπληρωτή Υπουργού
ήταν µε όλους τους διευθυντές υγειονοµικού και του ΓΕΕΘΑ και
των τριών κλάδων των Ενόπλων ∆υνάµεων, ακριβώς για τη δια-
χείριση της νέας µορφής γρίπης. Σηµειώνω ότι αυτό έγινε στις 8
Οκτωβρίου.

Σε αυτήν τη σύσκεψη, την πολύωρη σύσκεψη, δόθηκαν εντο-
λές από την πλευρά µας, από την πλευρά της πολιτικής ηγεσίας,
για την παροχή κάθε δυνατής βοήθειας και στο Υπουργείο Εθνι-
κής Άµυνας και στα στρατιωτικά νοσοκοµεία και στους µεγάλους
στρατιωτικούς σχηµατισµούς, αλλά και στα τάγµατα και σε κάθε
τάγµα, σε κάθε γωνιά της Ελλάδας, ώστε να υπάρξουν οι ανα-
γκαίες υποδοµές για λόγους προληπτικούς.

Για µας δεν ήταν µόνο το ζήτηµα της διαρκούς ενηµέρωσης
και πληροφόρησης των στρατευµένων µας. Ήταν και το ζήτηµα
των αναγκαίων υποδοµών. Πιστεύω ότι κινηθήκαµε µ’ έναν απο-

τελεσµατικό τρόπο, για να προλάβουµε ή αν θέλετε, να διαχειρι-
στούµε, σε περίπτωση που είχαµε πανδηµικά φαινόµενα στις
Ένοπλες ∆υνάµεις, τη νέα γρίπη.

Συνεχίσαµε το σχεδιασµό, το συντονισµό και την ανάληψη
πρωτοβουλιών και δράσεων στο χώρο των Ενόπλων ∆υνάµεων
µε µία νέα σύσκεψη στις 2 Νοεµβρίου, µε την παρουσία αυτή τη
φορά και των διευθυντών όλων των στρατιωτικών νοσοκοµείων
της χώρας.

Παράλληλα, συντονιστήκαµε µε το Υπουργείο Υγείας, που
είναι το καθ’ ύλην αρµόδιο Υπουργείο για τον εθνικό συντονισµό.
Εκπρόσωπος των Ενόπλων ∆υνάµεων και του ΓΕΕΘΑ παρίσταται
καθηµερινά στο συντονιστικό όργανο του Υπουργείου Υγείας,
στο ΚΕΕΛΠΝΟ και βεβαίως βρισκόµαστε -κι εγώ ως Αναπληρω-
τής Υπουργός Εθνικής Άµυνας- σε συνεχή επαφή, επικοινωνία
και συντονισµό µε την Υπουργό Υγείας την κ. Ξενογιαννακοπού-
λου.

Ως προς τη διαδικασία των εµβολιασµών, πήραµε µία από-
φαση στις 9 Νοεµβρίου, στο πλαίσιο του συντονιστικού ρόλου
του Υπουργείου Υγείας –και ασφαλώς αφορά και τις Ένοπλες
∆υνάµεις- να ξεκινήσει ο εµβολιασµός από το ιατρικό και νοση-
λευτικό προσωπικό –άρα και το ιατρικό και νοσηλευτικό προσω-
πικό των Ενόπλων ∆υνάµεων- στις 16 Νοεµβρίου. Ήταν απόλυτα
επιτυχής η έναρξη του εµβολιασµού.

Θέλω να σηµειώσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι ο εµ-
βολιασµός θεωρείται και θεωρούµε ότι είναι επιβεβληµένος, όχι
όµως –το γνωρίζουµε όλοι αυτό- υποχρεωτικός. Παραµένει
πάντα ο προαιρετικός χαρακτήρας του εµβολιασµού.

Άρα, λοιπόν, η έναρξη του εµβολιασµού και στις Ένοπλες ∆υ-
νάµεις του στρατιωτικού, ιατρικού και παραϊατρικού προσωπι-
κού έγινε στις 16 Νοεµβρίου και συνεχίστηκε οµαλά.

Προχωρήσαµε στη συνέχεια, στις 23 Νοεµβρίου, στον εµβο-
λιασµό της ειδικής κατηγορίας του υψηλού κινδύνου στο χώρο
των Ενόπλων ∆υνάµεων, για να φτάσουµε στο χρονικό στάδιο
της 1ης ∆εκεµβρίου, όπου ξεκίνησε πλέον µαζικά σε όλους τους
στρατιωτικούς σχηµατισµούς ο εµβολιασµός των νέων στρατευ-
µένων, αλλά βεβαίως και του υπολοίπου στρατιωτικού προσωπι-
κού.

Βλέπουµε, λοιπόν, ότι αυτούς τους δύο µήνες η πολιτική ηγε-
σία του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας κινητοποιήθηκε, σε συντο-
νισµό µε τα άλλα συναρµόδια Υπουργεία, κατά τον πιο
αποτελεσµατικό και έγκαιρο τρόπο, ώστε να διαχειριστούµε κι
εµείς, επίσης µε αποτελεσµατικό τρόπο µέχρι σήµερα, την κα-
τάσταση στις Ένοπλες ∆υνάµεις.

Βεβαίως, αυτό δεν σηµαίνει κανέναν εφησυχασµό, κύριε Πρό-
εδρε. Είµαστε εν µέσω δύσκολων καιρικών συνθηκών, εν µέσω
της χειµερινής περιόδου. Άρα, κανένας εφησυχασµός από την
πλευρά µας, άρα, ύψιστη δυνατή ετοιµότητα, ώστε να αντιµετω-
πίσουµε και την επόµενη περίοδο το φαινόµενο της νέας µορ-
φής της γρίπης.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Βου-

λευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας στο Νοµό Αιτωλοακαρνανίας κ.
Κωνσταντίνος Καραγκούνης, για να αναπτύξει την ερώτησή του.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόε-
δρε.

Κύριε Υπουργέ, παρ’ ότι έχει περάσει αρκετός καιρός από τη
στιγµή που κατέθεσα τη συζητούµενη σήµερα επίκαιρη ερώτηση,
βλέπω ότι το περιεχόµενο είναι πολύ επίκαιρο.

Άκουσα µε προσοχή τις πληροφορίες και όσα µας είπατε σή-
µερα είναι πολύ σηµαντικά και ουσιαστικά, αλλά δεν µπορώ να
µην µπω στον πειρασµό να κάνω κάποιες παρατηρήσεις, κύριε
Υπουργέ.

Θέλω να πω ότι από την πρώτη στιγµή που εµφανίστηκε το
φαινόµενο αυτό της γρίπης υπήρξαν πολλές αδυναµίες και κυ-
ρίως ασάφειες, τόσο ως προς την αντιµετώπιση του προβλήµα-
τος, όσο και ως προς το πόσο έτοιµοι ήµασταν να δράσουµε ως
κράτος σωστά και άµεσα. Και για τις Ένοπλες ∆υνάµεις υπάρχει
µια ιδιαιτερότητα, κύριε Υπουργέ, όχι µόνο διότι υπηρετούν χι-
λιάδες νέα παιδιά, που συγχρωτίζονται καθηµερινά στα στρατό-
πεδα, αλλά και γιατί εθνική τους αποστολή επιβάλλει στην
πολιτεία να αντιµετωπίσει το πρόβληµα µε ευαισθησία και απο-
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τελεσµατικότητα. ∆ιότι, κύριε Υπουργέ, είναι αντιληπτό ότι τα
στρατόπεδα δεν µπορεί να κλείσουν όπως, λόχου χάριν, µπορεί
να γίνει στα σχολεία.

Οφείλουµε, λοιπόν, να αποδεχθούµε κάποια δεδοµένα. Πρώ-
τον, έχουµε να κάνουµε µε µία γρίπη που έχει εξελιχθεί σε παν-
δηµία. ∆εύτερον, αυτό που ίσως έπρεπε να κάνουµε, σύµφωνα
µε τη γνώµη των ειδικών για να ανακόψουµε το πανδηµικό κύµα,
ήταν να προχωρήσουµε άµεσα σε καθολικό περίπου εµβολιασµό
του πληθυσµού.

Θα ήθελα να σας υπενθυµίσω, κύριε Υπουργέ, όπως είπατε κι
εσείς ότι οι εµβολιασµοί ξεκίνησαν στα µέσα του Νοέµβρη, αλλά
φαίνεται ότι ο ρυθµός µε τον οποίο γίνονται οι εµβολιασµοί είναι
πολύ αργός. Ήδη στο γενικό πληθυσµό έχει εµβολιαστεί το 2,5%
περίπου του πληθυσµού. ∆εν άκουσα µε σαφήνεια και ακρίβεια
πόσοι υπηρετούντες στις Ένοπλες ∆υνάµεις έχουν εµβολιαστεί.
Θα περιµένω να το ακούσω στη δευτερολογία σας, αλλά φαίνε-
ται ότι κι εκεί ο ρυθµός είναι αργός.

Βρισκόµαστε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, στην πανδηµική φάση
και σύµφωνα µε τα στοιχεία, τα κρούσµατα αυξάνονται µε γεω-
µετρική πρόοδο ιδιαίτερα αυτές τις ηµέρες. Μάλιστα οι ειδικοί
λένε ότι στις επόµενες δεκαπέντε µε είκοσι ηµέρες θα κορυφω-
θούν.

Εδώ, λοιπόν, δεδοµένης αυτής της κατάστασης τίθενται τα
εξής ερωτήµατα:

Πόσο γρήγορα ενηµερώσατε τους υπηρετούντες στις Ένο-
πλες ∆υνάµεις για την αναγκαιότητα του εµβολιασµού; Η ενηµέ-
ρωση, δηλαδή, έχει ιδιαίτερο ρόλο. Αναφερθήκατε βέβαια σ’
αυτό.

Πώς έγινε αυτή η ενηµέρωση και ποίοι την έκαναν;
Πόσο γρήγορα προχωρήσατε στον εµβολιασµό και αν υπήρξε

ή αν υπάρχει συγκεκριµένο πρόγραµµα εκπαίδευσης του υγειο-
νοµικού στρατιωτικού προσωπικού για την αντιµετώπιση της
νόσου.

Αυτό το αναφέρω, κύριε Υπουργέ, γιατί υπήρξε µία καταγγε-
λία –το διάβασα και στην εφηµερίδα «ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΑ», αν θυµάµαι
καλά- που ανέφερε ότι στο Κέντρο Νεοσυλλέκτων Πυροβολικού
της Θήβας περίπου σαράντα στρατευµένοι προσβλήθηκαν από
το νέο ιό της γρίπης και οι υγειονοµικές υπηρεσίες ανέθεσαν την
περίθαλψη των συναδέλφων τους σε ανεκπαίδευτους φαντά-
ρους. ∆εν ξέρω αν ισχύει. Μπορείτε να µε διαψεύσετε.

Θα ήθελα επίσης να τονίσω ότι τα επιστηµονικά στοιχεία δεί-
χνουν ότι ο ιός στο αυτών που νοσούν είναι συνδεδεµένος µε
την πνευµονία. ∆ηλαδή, πιθανόν να χρειαστεί να εισαχθούν οι άν-
θρωποι αυτοί σε µονάδες εντατικής θεραπείας. Είστε έτοιµοι γι’
αυτό; Υπάρχει µέριµνα γι’ αυτό; ∆ιότι σίγουρα θα πρέπει να δια-
σφαλιστεί η οµαλή λειτουργία του υγειονοµικού συστήµατος,
κύριε Υπουργέ.

Όλα αυτά τα ερωτήµατα είναι εύλογα και οι απαντήσεις, κύριε
Υπουργέ, χρήζουν άµεσης προσοχής και υλοποίησης.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κι εµείς ευχαριστούµε

τον κ. Κωνσταντίνο Καραγκούνη, Βουλευτή της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας.

Ο αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυνας Παναγιώτης Μπε-
γλίτης έχει το λόγο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΠΕΓΛΙΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-
κής Άµυνας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Αντιλαµβάνοµαι την ευαισθησία και τις αγωνίες του κυρίου συ-
ναδέλφου, η επίκαιρη ερώτηση του οποίου πήρε ένα γενικευ-
µένο, θα έλεγα, χαρακτήρα. Θα µπορούσαµε να συζητήσουµε
ευρύτερα για το θέµα της διαχείρισης από την πλευρά της Κυ-
βέρνησης της νέας µορφής της γρίπης ή των πανδηµικών φαι-
νοµένων, που έχει προσλάβει η νέα µορφή της γρίπης.

Σήµερα, η επίκαιρη ερώτηση είναι για το Υπουργείο Εθνικής
Άµυνας. Εγώ απάντησα µε βάση τις πολιτικές, τις δράσεις, τις
πρωτοβουλίες του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας και βεβαίως, θα
απαντήσω στη δευτερολογία µου και στα άλλα ερωτήµατα, που
έθεσε ο κύριος συνάδελφος.

Κατ’ αρχάς, για τις ασάφειες του σχεδιασµού. Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, µην ξεχνάµε ότι πήραµε έναν εθνικό σχεδιασµό
από την απελθούσα κυβέρνηση στις 5 Οκτωβρίου, ουσιαστικά µε

την έναρξη της εκδήλωσης αυτού του πανδηµικού φαινοµένου.
Επιχειρήσαµε και πιστεύω –αυτή είναι µία πολιτική αξιολόγηση-
ότι φέραµε σε πέρας µία σηµαντική προσπάθεια συµπλήρωσης
κενών, κάλυψης ασαφειών αυτού του εθνικού σχεδιασµού, τόσο
στο υπηρεσιακό, όσο και στο επιχειρησιακό επίπεδο. Άρα, γι’
αυτό το θέµα δεν πρέπει να ασκεί κριτική η Αντιπολίτευση.

Ασφαλώς, υπάρχουν ιδιαιτερότητες στις Ένοπλες ∆υνάµεις.
Και επειδή υπάρχουν ιδιαιτερότητες στις Ένοπλες ∆υνάµεις, γι’
αυτό το λόγο υπήρξε και ιδιαίτερη µέριµνα και φροντίδα από την
πλευρά της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας.

Θέλω, όµως, να είµαστε όλοι προσεκτικοί, χωρίς να δηµιουρ-
γούµε ένα κλίµα φοβίας. Χρειάζεται η απόλυτη ψυχραιµία. Αυτό
αφορά ευρύτερα την ελληνική κοινωνία, µας αφορά όλους.
Αφορά, βεβαίως, ιδιαίτερα και τις Ένοπλες ∆υνάµεις, λόγω της
ευαίσθητης αποστολής τους.

Ως προς το ζήτηµα του καθολικού εµβολιασµού, δεν θα συµ-
φωνήσω. Αυτό είναι µία άποψη. ∆εν είµαι ο ειδήµων για να απα-
ντήσω. Θέλω να σας πω, όµως, ότι η πολιτική της Κυβέρνησής
µας, η οποία εξάλλου είναι συνέχεια του σχεδιασµού που έγινε
από την προηγούµενη κυβέρνηση, είναι ότι βεβαίως ο εµβολια-
σµός είναι επιβεβληµένος, από την άλλη πλευρά όµως παραµέ-
νει ο προαιρετικός του χαρακτήρας. ∆εν µπορούµε να
επιβάλουµε στον κάθε Έλληνα πολίτη καταναγκαστικά να εµβο-
λιαστεί. Επαφίεται στην προσωπική του συνείδηση, αν θέλετε,
στο προσωπικό του ενδιαφέρον, να προσέλθει και να εµβολια-
στεί.

Από την πλευρά µας, όµως, λόγω και της ευαισθησίας και των
Ενόπλων ∆υνάµεων, έχουµε κάνει µία µεγάλη κινητοποίηση,
έχουµε αναλάβει µία πολύ µεγάλη πρωτοβουλία πληροφόρησης
και ενηµέρωσης των στρατευµένων µας σε όλη την Ελλάδα, σε
κάθε τάγµα, σε κάθε σχηµατισµό, για να αναδείξουµε την ανάγκη
αυτού του εµβολιασµού. Από εκεί και πέρα, επαφίεται στον κα-
θένα να αναλάβει τις ευθύνες του.

Ποιοι έκαναν την ενηµέρωση; Την έκαναν οι γιατροί, την έκανε
εξειδικευµένο ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό των Ενόπλων
∆υνάµεων υπό την επίβλεψη και το συντονισµό των ∆ιευθύνσεων
Υγειονοµικού του ΓΕΕΘΑ, αλλά και των τριών κλάδων των Ενό-
πλων ∆υνάµεων.

Αναφερθήκατε στην περίπτωση του ΚΕΝ Θήβας. ∆εν είναι
σωστό αυτό. Θα ήθελα να σας πω ότι η πρώτη µας απόφαση
ήταν για τα ΚΕΝ, για τους µη γνωρίζοντες, Κέντρα Εκπαίδευσης
Νεοσυλλέκτων. Με την πρώτη σειρά και ήταν η πρώτη σειρά του
Νοεµβρίου η τέταρτη ΕΣΣΟ, τοποθετήθηκαν για όλη την περίοδο
εκπαίδευσης των στρατευµένων µας λοιµωξιολόγοι, πνευµονο-
λόγοι, ειδικοί εξειδικευµένοι παθολόγοι σε όλα τα ΚΕΝ της Ελ-
λάδας, έτσι ώστε να επιβλέπουν και να συντονίζουν την
ενηµέρωση, αλλά βεβαίως και τον εµβολιασµό.

Ο εµβολιασµός έγινε, κύριε συνάδελφε και µε το εµβόλιο της
νέας γρίπης. Το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας είχε ζητήσει από το
Υπουργείο Υγείας εκατόν πενήντα χιλιάδες εµβόλια. Σε αυτή την
πρώτη φάση, έχουµε πάρει είκοσι πέντε χιλιάδες εµβόλια για
τους τρεις κλάδους των Ενόπλων ∆υνάµεων, έχουν χρησιµοποι-
ηθεί αυτά τα εµβόλια στους τρεις κλάδους –το τονίζω αυτό- και
βεβαίως, από την άλλη πλευρά, µπορώ να σας πω, µε βάση τα
στοιχεία, ότι µέχρι σήµερα τα διακόσια ογδόντα δύο περιστατικά
που παρουσιάστηκαν στους τρεις κλάδους των Ενόπλων ∆υνά-
µεων είναι περιστατικά ελαφριάς µορφής και δεν χρειάστηκε,
παρά µόνο µε µία εξαίρεση ενός ναύτη του Πολεµικού Ναυτικού,
να εισαχθούν σε Μονάδα Εντατικής Θεραπείας. Κανείς άλλος
δεν εισήχθη σε Μονάδα Εντατικής Θεραπείας.

Βεβαίως, το στρατιωτικό υγειονοµικό σύστηµα έχει ακριβώς
τα ίδια διαρθρωτικά προβλήµατα, που έχει το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας. ∆εν είναι άγνωστο αυτό. Έχουµε πρόβληµα Μονάδων
Εντατικής Θεραπείας και στα στρατιωτικά νοσοκοµεία, όπως
έχουν και τα νοσοκοµεία που είναι ενταγµένα στο Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι παράλληλα µε τον εµ-
βολιασµό για το νέο ιό της γρίπης, σε όλα τα στρατόπεδα υπήρξε
η δυνατότητα και έγινε χρήση εµβολιασµού και για την παραδο-
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σιακή γρίπη, αλλά και εµβολιασµού για την αντιµετώπιση του
πνευµονιόκοκκου. Βεβαίως, σύµφωνα µε τους επιστήµονες, όταν
γίνεται το εµβόλιο για τη νέα γρίπη, δεν χρειάζεται παράλληλα να
εµβολιαστούν οι στρατιώτες µας είτε για τον πνευµονιόκοκκο,
την πνευµονία είτε για την παραδοσιακή κλασσική γρίπη.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Υπουργέ, πρέπει
να ολοκληρώσετε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΠΕΓΛΙΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-
κής Άµυνας): Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.

Τελειώνω λέγοντας ότι η προσπάθειά µας δεν τελειώνει εδώ.
Η προσπάθειά µας πρέπει να συνεχιστεί. Και κατ’ αυτό, πράγµατι
είναι επίκαιρη η ερώτησή σας, κύριε συνάδελφε, και καλά κάνετε
να µας ελέγχετε, όπως το ίδιο ζητώ και από όλους τους συνα-
δέλφους, γιατί έτσι δεν οξύνετε µόνο τα αντανακλαστικά διαχεί-
ρισης των σηµαντικών προτεραιοτήτων που έχει το κάθε
Υπουργείο, άρα και το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, αλλά παράλ-
ληλα µας βοηθάτε να ενεργοποιούµε όλους τους µηχανισµούς
του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας σε µια περίοδο πραγµατικά ιδι-
αίτερης προσοχής για τη διαχείριση αυτού του φαινοµένου.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Επόµενη είναι η τέ-

ταρτη µε αριθµό 195/7-12-2009 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Ουρανίας
Παπανδρέου-Παπαδάκη προς την Υπουργό Παιδείας, ∆ιά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τη ρατσιστική ενέργεια
σε βάρος µαθητή µε ειδικές ανάγκες, κ.λπ..

Η επίκαιρη ερώτηση της κυρίας συναδέλφου έχει ως εξής:
«Απίστευτη εκδήλωση ρατσισµού έλαβε χώρα στην περιοχή

των Ιωαννίνων, όπου δεν δόθηκε ηλεκτρονικός υπολογιστής σε
µαθητή της Α’ Γυµνασίου, ο οποίος τον εδικαιούτο. Όταν ρωτή-
θηκε σχετικά εκπρόσωπος της ∆ευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης
απάντησε απαξιωτικά ότι ο συγκεκριµένος µαθητής δεν χρειάζε-
ται τον υπολογιστή, υπονοώντας φυσικά ότι χρήση του µπορεί
να γίνει αποκλειστικά από εντελώς υγιείς µαθητές και όχι από
άτοµα µε ειδικές ανάγκες. Πηγές του Υπουργείου Παιδείας ανέ-
φεραν πως η καταγγελία του Συλλόγου Εκπαιδευτικών θα ερευ-
νηθεί και το πρόβληµα θα αντιµετωπιστεί. Η παγκόσµια ηµέρα
για τα Άτοµα Με Ειδικές Ανάγκες πλησιάζει και είναι απαράδεκτο
το 2009 να υπάρχουν τέτοιες εκδηλώσεις που δεν τιµούν τον Πο-
λιτισµό µας.

Συνεπώς, ερωτάται η αρµόδια Υπουργός τα εξής:
1. Ποια είναι τα µέτρα που έλαβε το Υπουργείο, προκειµένου

να αντιµετωπιστεί το συγκεκριµένο θέµα και να αποτραπούν πα-
ρόµοια φαινόµενα στο µέλλον, καθώς η δηµοσιογραφική έρευνα
έδειξε ότι πολλοί µαθητές της Α’ Γυµνασίου δεν εντάχθηκαν στην
ευεργετική διάταξη περί διανοµής φορητών υπολογιστών;

2. Ποια είναι η θέση που έλαβε το Υπουργείο απέναντι στο συ-
γκεκριµένο εκπαιδευτικό για τον οποίο όλοι οι υπόλοιποι εκπαι-
δευτικοί αισθανόµαστε µόνο ντροπή και θλίψη και ποια πολιτική
θα ακολουθήσετε προκειµένου να γίνουν οι συνθήκες µάθησης
και διαβίωσης γι’ αυτά τα παιδιά µέσα στο χώρο του σχολείου
καλύτερες;».

Θα απαντήσει η Υφυπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και
Θρησκευµάτων κ. Χριστοφιλοπούλου.

Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,

∆ια Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Σας ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. Ευχαριστώ και τη συνάδελφο για την επίκαιρη ερώ-
τηση.

Πολύ σωστά λέτε, κυρία συνάδελφε, ότι η δηµοσιογραφική
έρευνα έδειξε ότι πολλοί µαθητές της Α’ Γυµνασίου δεν εντά-
χθηκαν στη διανοµή φορητών υπολογιστών. Κατ’ αρχάς, να δι-
ευκρινίσω ότι επρόκειτο, δυστυχώς, µόνον περί διανοµής. Ένας
σωστός σχεδιασµός θα έπρεπε να συµπεριλάβει την προετοιµα-
σία κατά πρώτον των καθηγητών, την επιµόρφωσή τους, τη δια-
νοµή αυτών των υπολογιστών και στους σχολικούς συµβούλους
που δεν την έλαβαν ποτέ και βεβαίως έναν εξειδικευµένο σχε-
διασµό για εκείνα τα ηλεκτρονικά εργαλεία που θα χρειάζονταν,
έτσι ώστε και όλοι οι µαθητές των ειδικών εργαστηρίων, δηλαδή
οι µαθητές που έχουν αναπηρίες, να έχουν τη δυνατότητα να
έχουν και αυτοί το ηλεκτρονικό βοήθηµα.

Αυτή τη στιγµή, λοιπόν, που µιλάµε υπάρχουν κάποιοι φορητοί
υπολογιστές –περίπου εκατόν πενήντα χιλιάδες- στους µαθητές
της Α’ Γυµνασίου, πολλοί εκ των οποίων, όµως, χρησιµοποιού-
νται µόνο για να παίζουν τα παιδιά. Λυπούµαι που το λέω, αλλά
προβλήµατα περιπλοκότητας του λογισµικού αποτρέπουν και
εκείνους ακόµη τους µαθητές που έχουν τους φορητούς υπολο-
γιστές να τους χρησιµοποιήσουν σωστά –υπάρχουν και µαθή-
µατα που δεν είναι µέσα στο λογισµικό- και αποτρέπουν,
βεβαίως, τους µη επιµορφωµένους καθηγητές τους από το να
τους βοηθήσουν.

Η κατάσταση είναι δύσκολη, έτσι όπως έχει. Σ’ αυτή τη δύ-
σκολη κατάσταση, έχουµε την παντελή απουσία, όπως σας είπα,
εξειδικευµένου σχεδιασµού. Είµαι σίγουρη ότι γνωρίζετε πολύ
καλά ότι ανάλογα µε το είδος της αναπηρίας έχουµε και εξειδί-
κευση του ηλεκτρονικού βοηθήµατος. Άλλα βοηθήµατα χρειά-
ζονται οι τυφλοί µαθητές, άλλα οι κωφοί, άλλα οι µαθητές οι
οποίοι έχουν κινητικά προβλήµατα.

∆εν υπήρξε, λοιπόν, αυτός ο εξειδικευµένος προγραµµατι-
σµός, δεν εντάχθηκαν αυτά τα σχολεία και, όπως καταλαβαίνετε,
έµεινε αυτή η διανοµή µε το µεγάλο κενό της ειδικής αγωγής.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Υφυπουργού)

Επισηµαίνω ότι στόχος µας είναι να υπάρξει άµεσα ένας σχε-
διασµός –και έχει ξεκινήσει- έτσι ώστε τα ειδικά εργαστήρια να
εξοπλιστούν µε τα ηλεκτρονικά εκείνα βοηθήµατα που απαντούν
εξατοµικευµένα στην ανάγκη του κάθε ανάπηρου µαθητή.

Θα πω µόνο µια λέξη για λόγους οικονοµίας χρόνου: Το δεύ-
τερο σηµείο της ερώτησής σας, που αφορά την ανάρµοστη –να
πω απαράδεκτη- συµπεριφορά του εκπαιδευτικού δεν έχει φθά-
σει σε εµάς υπό οιαδήποτε µορφή έγγραφης ούτε καν προφορι-
κής καταγγελίας. Υπήρξε καταγγελία µιας συγκεκριµένης
παράταξης του ΠΑΜΕ. Από εκεί και πέρα και ο σύλλογος των εκ-
παιδευτικών µας απάντησε ότι το θέµα δεν υπήρξε.

Θέλω, όµως, να γνωρίζετε ότι στο µέτρο που µπορεί να υπάρ-
ξει µια -έστω προφορική- επώνυµη καταγγελία σε εµάς, θα υπάρ-
ξουν, βεβαίως, µέτρα για τον εκπαιδευτικό. ∆εν θέλω να πιστεύω
ότι υπάρχει εκπαιδευτικός σε αυτή τη χώρα, που µπορεί όχι να
συµπεριφερθεί έτσι σε µαθητή, αλλά ούτε καν να σκεφθεί ότι
κάθε µαθητής, ανάλογα µε τα προβλήµατα και τις δυνατότητές
του, δεν έχει το δικαίωµα στη σωστή αντιµετώπιση και, κυρίως,
στην αντιµετώπιση µε την πρέπουσα παιδαγωγική συµπεριφορά.

Νοµίζω, λοιπόν, πως για το ζήτηµα αυτό -καλό θα είναι, εφό-
σον έχετε περισσότερα στοιχεία, να µου τα δώσετε- στο µέτρο
που εµείς ως Υπουργείο Παιδείας το διερευνήσαµε, δεν υπάρχει
τέτοια καταγγελία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κι εµείς ευχαριστούµε

την κυρία Υφυπουργό Παιδείας, ∆ια Βίου Μάθησης και Θρη-
σκευµάτων. Είναι ένα πάρα πολύ σοβαρό θέµα.

Ευχαριστούµε και την κυρία συνάδελφο, που επεσήµανε ότι
υπάρχει ένας τέτοιος κακός εκπαιδευτικός στα Γιάννενα. Μας
προσβάλλει όλους, γιατί τα Γιάννενα ξέρετε ότι έχουν παράδοση
στα γράµµατα και αυτό το δικαίωµα πρέπει να το έχουν όλοι.

Το λόγο έχει η κ. Παπανδρέου – Παπαδάκη, για να αναπτύξει
την ερώτησή της.

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ – ΠΑΠΑ∆ΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. Ευχαριστώ, κυρία Υφυπουργέ, που βεβαίως µε την
απάντησή σας επιβεβαιώνετε το χάος που υπάρχει στο σχολειό,
αν υπάρχει κακός προγραµµατισµός και δεν µοιράζονται υπολο-
γιστές. Ίσως θα επανέλθω µε άλλη µου ερώτηση στο τι συζητεί-
ται για την υπερκοστολόγηση αυτών των ηλεκτρονικών
υπολογιστών. Όµως, δεν είναι το ζητούµενο της σηµερινής µου
ερώτησης. Ότι υπάρχει αυτή η κακοδιαχείριση και η κακή οργά-
νωση, αυτό, δυστυχώς, επιβεβαιώνεται και στο χώρο της παι-
δείας.

Εγώ πληροφορήθηκα το συγκεκριµένο απαράδεκτο και ρα-
τσιστικό γεγονός, που συνέβη στο συγκεκριµένο µαθητή –και
είναι συγκεκριµένος ο µαθητής, κύριε Πρόεδρε, σ’ ένα σχολείο
στα Γιάννενα, ήταν µαθητής της Α’ γυµνασίου- από τηλεφωνή-
µατα πολλών γονέων και κυρίως τηλεφωνήµατα µητέρων.

Αυτό, βεβαίως, τι επιβεβαιώνει; Επιβεβαιώνει ακριβώς ότι
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αυτές οι συµπεριφορές, δυστυχώς, είναι µια σκληρή καθηµερινή
πραγµατικότητα, που βιώνουν τα παιδιά και κυρίως τα παιδιά µε
ειδικά προβλήµατα, ειδικές ανάγκες και µαθησιακά προβλήµατα,
δηλαδή απλά, καθηµερινά προβλήµατα. Πού τα βιώνουν; Στον
τόπο του σχολειού τους.

Όταν δέχθηκα αυτά τα τηλεφωνήµατα, σας βεβαιώνω ότι
ένιωσα ντροπή. Κυρίως, όµως, ένιωσα αγανάκτηση ως άνθρω-
πος και ως παιδίατρος-παιδονευρολόγος, που ζω και ασχολούµαι
µε αυτά τα παιδιά περίπου τριάντα χρόνια. Βεβαίως, ένιωσα
ντροπή και αγανάκτηση ως Ελληνίδα µάνα, γιατί µπήκα στη θέση
αυτής της µάνας.

Μπροστά στα µάτια µου, κυρία Υπουργέ, έβλεπα το µικρό µα-
θητή, το µικρό παιδί µε τα βουρκωµένα µάτια, την πληγωµένη
καρδιά, τη χαµηλή αυτοεκτίµηση, γιατί το σχολικό και κοινωνικό
του περιβάλλον –δεν ξέρουν ποιοι εκπαιδευτικοί ήταν- µε το χει-
ρότερο τρόπο του επιβεβαίωναν «Ναι, εσύ είσαι παιδί δευτέρας
κατηγορίας, δεν είσαι σαν και τα άλλα!».

Αντιλαµβάνεστε πως δεν θέλω να πιστέψω ότι θα ασχολού-
µεθα ή τουλάχιστον τι µας αφορά. Εµείς δεν θα ασχολούµεθα
µε τα θέµατα των δικαιωµάτων του ανθρώπου, των δικαιωµάτων
του παιδιού, των δικαιωµάτων των ΑµΕΑ µόνο επετειακά, δηλαδή
στις 3 του ∆εκέµβρη, στις 20 του Νοέµβρη κ.λπ., γιατί βλέπουµε
ότι τα πράγµατα, δυστυχώς, µένουν στάσιµα και ούτε η κοινωνία,
αλλά περισσότερο η πολιτεία δεν µπορεί να προστατέψει τα παι-
διά αυτά.

Θέλω να σας κάνω δύο πάρα πολύ απλές ερωτήσεις.
Με την οικογένεια του παιδιού, που σας λέω, είναι συγκεκρι-

µένα και τα υπόλοιπα εγώ δεν τα δέχοµαι. Μίλησε κάποιος; Αλλά,
κυρίως, µίλησε κάποιος µε αυτό το παιδί; Και κυρίως του ζήτησε
συγνώµη ο συγκεκριµένος εκπαιδευτικός; Γιατί ξέρετε ότι το
παιδί, που έχει πολύ µεγάλη καρδιά, έχει και την ικανότητα και τη
δυνατότητα να συγχωρεί, όταν βλέπει απλώς ένα ειλικρινές χα-
µόγελο και µία ειλικρινή µετάνοια. Έτσι;

Θέλω να πιστεύω - και αυτό είναι εάν θέλετε η πίστης µου, γιατί
κι εγώ υπήρξα εκπαιδευτικός, γιατρός - ότι η πλειονότητα των
εκπαιδευτικών αγαπούν το παιδί, παλεύουν για το παιδί µε το ει-
δικό πρόβληµα και εάν υπάρχουν τέτοιες µειονότητες, κυρία
Υπουργέ, δεν έχουν θέση στο εκπαιδευτικό σύστηµα. Αυτοί οι
άνθρωποι πρέπει να αποβάλλονται από το εκπαιδευτικό σύ-
στηµα, µε τον απλούστατο λόγο ή µόνο για τον απλούστατο
λόγο, ότι δεν έχουν κατανοήσει το ρόλο και το λειτούργηµά τους.

Τελειώνοντας, θέλω να επαναλάβω ξανά - και θα το επανα-
λαµβάνω πάρα πολύ συχνά - την υποχρέωση της πολιτείας, της
κοινωνίας, την υποχρέωση όλων µας να γίνουµε αρωγοί και προ-
στάτες των παιδιών µε ειδικές ανάγκες και των οικογενειών τους.
Είναι ένα αναπόσπαστο και πολύτιµο κοµµάτι της κοινωνίας µας.
Τα παιδιά αυτά και οι γονείς τους δεν µας έχουν ανάγκη, εµείς
τους έχουµε ανάγκη.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-

ναγερµού)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Η Υφυπουργός κ. Χρι-

στοφιλοπούλου έχει το λόγο.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,

∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Κυρία συνάδελφε, θα
συµφωνήσω µαζί σας και µάλιστα, θα πω επιπλέον, ότι όχι µόνο
έχουµε ανάγκη εµείς αυτά τα παιδιά και τους συµπολίτες µας µε
αναπηρίες, αλλά από το δικό τους παράδειγµα ψυχικού σθένους,
εκείνων και των οικογενειών τους, οι υπόλοιποι µπορούµε να
αντλήσουµε πάρα πολλά. Και είναι βαθύτατη πεποίθησή µου, πε-
ποίθηση της Κυβέρνησης, ότι δεν µπορεί να υπάρξει ανάπτυξη,
αν αυτή η ανάπτυξη δεν αφορά όλους και ότι προοδεύουν εκεί-
νες οι κοινωνίες, οι οποίες µπορούν να εντάξουν το διαφορε-
τικό, µε δηµιουργικότητα µέσα στα κοινωνικά σπλάχνα. Στο
επίκεντρο αυτού είναι η παιδεία. ∆εν µπορούµε να µιλήσουµε για
δηµόσια, δωρεάν, ποιοτική παιδεία, εάν αυτή δεν είναι µία παι-
δεία για όλους, για όλα τα παιδιά. Εκεί, λοιπόν, δεν µπορώ παρά
να συµφωνήσω µε την επισήµανσή σας.

∆ύο σχόλια, τώρα. Το ένα σ’ ό,τι αφορά το προσωπικό θέµα και
το άλλο το γενικότερο.

Κοιτάξτε, κυρία συνάδελφε, κάναµε µία έρευνα. Κύριε Πρόε-

δρε, επειδή αφορά και την περιφέρειά σας, τα Γιάννενα, απευ-
θυνθήκαµε στην ∆ευτεροβάθµια ∆ιεύθυνση των Ιωαννίνων και
ρωτήσαµε επισταµένως και ζητήσαµε στοιχεία υπηρεσιακώς και
προφορικά, µέσω του γραφείου µου. ∆ηλαδή και το ίδιο το γρα-
φείο µου κι εγώ ασχοληθήκαµε και βεβαίως, ζητήσαµε στοιχεία
από τις υπηρεσίες.

Πρέπει να σας πω ότι από την τοπική πλευρά των Ιωαννίνων
δεν µας επισηµάνθηκε καµµία καταγγελία. ∆ηλαδή, ζητήσαµε
επισταµένως να δούµε τι συµβαίνει. Πιστεύω απόλυτα αυτά που
µου αναφέρετε, θα επανέλθω και όχι µόνο θα επανέλθω, αλλά
θα ζητήσω πραγµατικά, εάν επιµένουν ότι δεν υπήρξε περιστα-
τικό να µου το δώσουν εγγράφως.

Στην περίπτωση, λοιπόν, που έχω την οιαδήποτε ένδειξη ότι
υπήρξε αυτό το περιστατικό, για το οποίο σας πιστεύω, µου λέτε
την αλήθεια, προφανώς, εάν, λοιπόν, µπορώ να το πιστοποιήσω,
βεβαίως πρέπει να γίνει Ε∆Ε. Και δεν θα γίνει Ε∆Ε, απλώς για να
τιµωρήσουµε. Εφόσον υπήρξε αυτό το περιστατικό, το οποίο
αναφέρετε, πρέπει ακριβώς να βγει στην επιφάνεια, γιατί µε το να
βγει στην επιφάνεια και να αποδοθούν ευθύνες, βοηθάµε το σύ-
νολο της εκπαιδευτικής κοινότητας να αποµονώσει τέτοια περι-
στατικά. Είµαι σίγουρη δε, ότι εάν υπήρξε αυτό το περιστατικό
που λέτε, θα πρέπει αυτή τη στιγµή αυτός ο εκπαιδευτικός να αι-
σθάνεται ντροπή.

Έρχοµαι τώρα στο γενικότερο. Αυτή, όπως είπατε, η προχει-
ρότητα πρέπει να τελειώσει. Κάνουµε κάθε τι το δυνατόν, ούτως
ώστε στο τρέχον σχολικό έτος, το οποίο παραλάβαµε, οι υπολο-
γιστές για εκείνους τους µαθητές που τους έχουν να λειτουργή-
σουν κατά τον καλύτερο δυνατόν, τρόπο σε αυτή τη χρονιά.
Αλλά, προετοιµάζουµε επισταµένως από τώρα την επόµενη σχο-
λική χρονιά και υπάρχει ιδιαίτερος προγραµµατισµός, κυρία συ-
νάδελφε, για τα ειδικά σχολεία και την ειδική εκπαίδευση. Γιατί
πρέπει όλα τα παιδιά να έχουν τη δυνατότητα της µάθησης σε
ανοικτό σχολείο και της µάθησης και µε ηλεκτρονικά µέσα.

Θεωρώ, λοιπόν, πολύ σηµαντικό και πιστεύω ότι έχουµε στη
διάρκεια των επόµενων µηνών πάρα πολλές ευκαιρίες είτε στα
πλαίσια του Κοινοβουλευτικού Ελέγχου είτε στα πλαίσια άλλων
διαδικασιών της Βουλής και της Νοµοθετικής Εργασίας, να συ-
ζητήσουµε για το θέµα αυτό. Αλλά, πραγµατικά, παραµένω στη
διάθεσή σας και του Προέδρου, µια που αφορά την περιφέρειά
του. Αν πραγµατικά έχω στοιχεία για το περιστατικό, θα κάνω κα-
θετί το δυνατόν για να αποδοθούν ευθύνες.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Θα συζητηθεί η πέµπτη µε αριθµό 199/7.12.2009 επίκαιρη ερώ-

τηση του Βουλευτή του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς
κ. Μιχαήλ Κριτσωτάκη προς την Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων, σχετικά µε τη λήψη µέτρων στήριξης του εισοδή-
µατος των ελαιοπαραγωγών κ.λπ..

Η επίκαιρη ερώτηση του κ. συναδέλφου σε περίληψη έχει ως
εξής:

«Οι ελαιοπαραγωγοί δεν αντέχουν για δεύτερη συνεχόµενη
χρονιά να πουλήσουν το λάδι τους σε τιµή εξευτελιστική, κάτω
του κόστους παραγωγής, εφ’ όσον η τιµή του ελαιολάδου έχει
κατρακυλήσει στην εξευτελιστική τιµή περίπου των 2,20 ευρώ το
κιλό.

Η µη λήψη άµεσων και µακροπρόθεσµων µέτρων οδηγεί την
ελαιοκαλλιέργεια στην εγκατάλειψη.

Ως ΣΥΡΙΖΑ, τονίζουµε όπως και πέρυσι, ότι απαιτούνται:
Άµεσα µέτρα στήριξης του εισοδήµατος των ελαιοπαραγω-

γών, δηλαδή χρηµατοδότηση των ενώσεων µε την εγγύηση του
Ελληνικού ∆ηµοσίου για παρέµβαση στην αγορά και τη συγκέ-
ντρωση του ελαιολάδου στην τιµή των 3 ευρώ για τα οκτώ δέ-
κατα και εισοδηµατική ενίσχυση µέσα από τον κανονισµό de
minimis.

∆ιαµόρφωση συγκροτηµένης εθνικής πολιτικής για το εξαιρε-
τικής ποιότητας έξτρα παρθένο ελαιόλαδο που παράγει η χώρα
µας.

Παρεµβάσεις στο επίπεδο της ΕΕ δηλαδή την άµεση επανα-
φορά της κοινοτικής παρέµβασης για το έξτρα παρθένο ελαιό-
λαδο στην τιµή των 2,5 ευρώ ανά κιλό, το οποίο είναι το µέσο

1114 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



κοινοτικό κόστος και υιοθέτηση των προτάσεων που είχαν υπο-
βάλλει οι COPA-COGECA στην κ. Boel, το Μάρτη του 2009.

Κατόπιν αυτών, ερωτάται η κυρία Υπουργός:
Τι άµεσα µέτρα προτίθεται να πάρει προκειµένου να διασφα-

λιστεί ένα ικανοποιητικό εισόδηµα για τους παραγωγούς;
Θα προχωρήσει τόσο στη διασφάλιση µιας ικανοποιητική τιµής

για το έξτρα παρθένο ελαιόλαδο και στη στήριξη των ενώσεων
για τη συγκέντρωση του ελαιολάδου;»

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων κ. Μιχαήλ Καρχιµάκης.

Κύριε Υφυπουργέ έχετε το λόγο.
ΜΙΧΑΛΗΣ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, να ευχαριστήσω τον κύριο
συνάδελφο για την ερώτησή του µε την οποία θίγει το ζήτηµα
της πτώσης των τιµών στο ελαιόλαδο και την ανάγκη λήψης µέ-
τρων για τη στήριξη των παραγωγών.

Όλοι µας ξέρουµε και είναι γεγονός πως υπάρχει κάµψη των
τιµών παραγωγού στο ελαιόλαδο στις σηµαντικότερες ελαιοπα-
ραγωγικές περιοχές της χώρας. ∆εν συµµερίζοµαι, όµως, την
άποψή σας γιατί δίνει ένα δραµατικό τόνο. Πραγµατικά υπάρχει
κάµψη, όχι όµως τόσο δραµατική.

Σήµερα οι τιµές παραγωγού για το εξαιρετικά παρθένο ελαιό-
λαδο κυµαίνονται στο επίπεδο των 2,10 ευρώ έως 2,25 ευρώ το
κιλό στις περιοχές της Κρήτης, της Καλαµάτας και της Λακωνίας.
Αλλά, βεβαίως, σε σύγκριση µε τον αντίστοιχο µήνα της προη-
γούµενης εµπορικής περιόδου, η κάµψη των τιµών είναι της
τάξης του 5% έως 10%. Μη δραµατοποιούµε, λοιπόν, τα γεγο-
νότα. ∆εν σηµαίνει, βέβαια, ότι είµαστε ικανοποιηµένοι µε αυτό.

Ένα δεύτερο σηµείο που πρέπει να τονίσω είναι ότι η κάµψη
των τιµών στο εξαιρετικά παρθένο ελαιόλαδο συνδέεται κυρίως
µε τη µείωση της ζήτησης, εξαιτίας της οικονοµικής κρίσης που
υπάρχει. Προφανώς, το φαινόµενο αυτό δεν είναι ελληνικό. Στην
Ιταλία, για παράδειγµα, σήµερα η µέση τιµή στο έξτρα παρθένο
ελαιόλαδο κυµαίνεται στα 2,5 ευρώ το κιλό και είναι µειωµένη
κατά 3% έως 5% περίπου, σε σχέση µε τον αντίστοιχο µήνα της
προηγούµενης εµπορικής περιόδου.

Ένα επόµενο στοιχείο επίσης που επιδρά αρνητικά στην
αγορά είναι η µείωση των εξαγωγών. Αλλά το φαινόµενο δεν είναι
τωρινό. Στο διάστηµα της τελευταίας διετίας οι εξαγωγές µας
έχουν περιοριστεί στους ογδόντα πέντε χιλιάδες τόνους, όταν
πριν δυο χρόνια υπερέβαιναν τους εκατό χιλιάδες τόνους.

Συνεπώς, υπάρχει ένα κρίσιµο ζήτηµα στρατηγικής στην προ-
ώθηση και στην προβολή του ελαιολάδου.

Εµείς θα στηρίξουµε µε κάθε τρόπο, µέτρα και δράσεις που
ενισχύουν την εξωστρέφεια του κλάδου. Αυτό που έχει ήδη δρο-
µολογήσει η Κυβέρνηση είναι η στήριξη του εισοδήµατος των
αγροτών µέσα πραγµατικά από µία δύσκολη οικονοµική συγκυ-
ρία. ∆ιότι εµείς σε αυτή τη συγκυρία συνδυάζουµε και την έξοδο
από την κρίση, αλλά και τη στήριξη των κοινωνικών οµάδων, που
έχουν και τις µεγαλύτερες ανάγκες. Κι έχουµε υποχρέωση να το
κάνουµε.

Γι’ αυτό, λοιπόν, το σκοπό, γνωρίζετε ήδη κι έχει εξαγγελθεί η
αύξηση του ποσοστού του ΦΠΑ στους αγρότες από 7% σε 11%
µ’ ένα δηµοσιονοµικό κόστος πάνω από 150.000.000 ευρώ.

Επανεξετάζεται η επιστροφή του Ειδικού Φόρου Κατανάλω-
σης, ώστε να είναι αντικειµενικός και να λαµβάνονται υπόψη οι
ιδιαιτερότητες των µεγάλων τοµέων παραγωγής.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Στηρίζουµε τους αγρότες στο πλαίσιο της γενικής ενίσχυσης
των πολιτών µε χαµηλά εισοδήµατα, µε την καταβολή του επι-
δόµατος αλληλεγγύης που ήδη ανακοινώθηκε.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ)

Επαναρυθµίζουµε τα πανωτόκια -το ανακοινώσαµε χθες- για
τους Έλληνες αγρότες, απαγορεύοντας να πληρώσουν πάνω
από το διπλάσιο του κεφαλαίου του δανείου και αφαιρώντας ό,τι
έχει πληρωθεί στο κεφάλαιο.

Πολλές επαναρυθµίσεις έγιναν, αλλά ποτέ δεν ήταν τόσο σα-
φείς. Είναι µία σηµαντική στήριξη στους αγρότες, οι οποίοι δο-
κιµάζονται. Τους στηρίζουµε χρηµατοδοτικά στις επενδυτικές

τους δραστηριότητες. Η συµβολή της Αγροτικής Τράπεζας για
εµάς θα είναι σηµαντική και θα επαναπροσδιοριστεί ο τρόπος
συνεργασίας, ώστε να µην αντίκειται στο Κοινοτικό ∆ίκαιο.

Ειδικότερα για το λάδι, θα εξαντλήσουµε κάθε πίεση προς την
Αγροτική Τράπεζα, ώστε να χρηµατοδοτηθούν οι συνεταιριστι-
κές οργανώσεις που συγκεντρώνουν το προϊόν, έτσι ώστε να
συµβάλουν άµεσα και ουσιαστικά στη στήριξη των παραγωγών.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Καρχιµάκη, έχετε
τη δυνατότητα στη δευτερολογία σας να προσθέσετε αυτά που
θέλετε. Έχετε υπερβεί το τέταρτο λεπτό.

ΜΙΧΑΛΗΣ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.

Και, βεβαίως, µία σειρά από άλλα µέτρα.
Είµαστε σε ανοικτή διαβούλευση µε τους φορείς των αγρο-

τών, προκειµένου από κοινού να προχωρούµε σε µέτρα τα οποία
οδεύουν προς τη στήριξή τους.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ευχαριστούµε κι εµείς.
Το λόγο έχει ο ερωτών Βουλευτής κ. Μιχαήλ Κριτσωτάκης,

Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι η πρώτη επίκαιρη ερώτηση που κάνω. Και είναι καλό ο

Υπουργός που απαντά, να είναι συµπατριώτης. Γνωρίζει το πρό-
βληµα του λαδιού.

Θα διαφωνήσουµε, όµως, στο εξής: ∆εν είναι δραµατική η κα-
τάσταση για τους ελαιοπαραγωγούς. Την περσινή τιµή, αν την
έχουµε και φέτος -που από την απάντηση προκύπτει ότι µάλλον
θα την έχουµε- φαίνεται ότι η επόµενη χρονιά θα είναι αυτή που
θα κλείσει την ελαιοκαλλιέργεια. Και αυτό θα είναι πάρα πολύ
σηµαντικό. Έχουµε, δηλαδή, µία βασική διαφωνία, κύριε
Υπουργέ.

Γι’ αυτό λέω, κύριε Πρόεδρε, ότι µετά από δύο αναβολές σε
µία επίκαιρη ερώτηση -που δεν νοµίζω ότι βοηθάει το επίκαιρο η
πρώτη και η δεύτερη αναβολή- ερχόµαστε να αντιµετωπίσουµε
µία αοριστία, µία µη αναγνώριση ενός πολύ σηµαντικού και βα-
ρέως προβλήµατος, θα έλεγα, στην Κρήτη. Και ήθελα να πω ότι
η κατρακύλα αυτή των τιµών του παραγωγού είναι αποτέλεσµα
µιας ανεξέλεγκτης λειτουργίας της αγοράς, που δηµιούργησε
ολιγοπωλιακές καταστάσεις στον τοµέα της µεταποίησης και της
εµπορίας κι έχει συνθλίψει τις µικρές γεωργικές εκµεταλλεύσεις
που παράγουν το ελαιόλαδο.

Τα πολυεθνικά ολιγοπώλια καρπώνονται το 70% της δαπάνης
που καταβάλει ο καταναλωτής και αποδίδουν µόνο το 30% αυτής
της δαπάνης στις µικρές γεωργικές εκµεταλλεύσεις που παρά-
γουν το ελαιόλαδο.

Υπήρξε αδράνεια από την προηγούµενη κυβέρνηση. ∆ιαγρά-
φεται και µία αδράνεια από την πλευρά της τωρινής, µετά από
αυτά που ακούµε γενικώς, αλλά και σήµερα, από τον Υπουργό.
Και βλέπουµε ότι απέναντι σε αυτή την ανεξέλεγκτη λειτουργία
της αγοράς δεν έχουµε πολιτικές που να µπορούν να υπερασπί-
σουν το προϊόν.

Θα έλεγα εδώ –και παρακαλώ να µην θεωρήσετε υπερβολικά
αυτά που θα πω- ότι ο Μινωικός πολιτισµός, ο πολιτισµός της
Κνωσού ήταν ο πολιτισµός της ελιάς και της αµπέλου. Σήµερα η
άµπελος έχει σχεδόν εξαφανιστεί. Ξέρω ότι είναι υπερβολή αυτό
που λέω. Θα σας πω, όµως, ότι υπάρχουν χωριά στην περιοχή
του Μαλεβιζίου, τα σταφιδοχώρια, που τα µικρά παιδιά δεν ξέ-
ρουν τώρα πια τι θα πει σταφίδα. Πηγαίνουµε για εκεί -και για το
λάδι- αν δεν πάρουµε µέτρα.

Αυτό, όµως, που σας λέω δεν είναι υπερβολή. Και θέλω να σας
πω ότι πρέπει να γίνει κατανοητό το µέγεθος του προβλήµατος.
Να πω ότι το µεγάλο δάσος της Μεσογείου, το δάσος της ελιάς,
θα χαθεί αν σταµατήσει η καλλιέργεια της ελιάς. Και αυτό είναι
οικολογικό πρόβληµα. ∆εν είναι πρόβληµα µόνο στην Κρήτη και
στα νησιά, αλλά γενικότερο.

Να πω, ακόµη, ότι αν εγκαταλειφθεί η καλλιέργεια της ελιάς,
θα έχουµε ανθρώπους οι οποίοι θα χάνουν το κυρίως εισόδηµά
τους ή ανθρώπους που θα χάνουν το συµπληρωµατικό τους ει-
σόδηµα, σε µία περιοχή, η οποία είναι τουριστική –και δεν είναι
µόνο η Κρήτη- όπου η εποχικότητα της εργασίας, µετά το χτύ-
πηµα που δέχεται και από την ελαστικοποίηση των εργασιακών
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σχέσεων και από το ασφαλιστικό -που δεν λύθηκε την περίοδο
της ανάπτυξης και πάει να λυθεί τώρα µε τον τρόπο που πηγαί-
νει να λυθεί- θα είναι καταστροφή.

Άρα, δεν είναι ένα θέµα, είναι πολλά θέµατα µαζί. Θα έλεγα
και το δηµογραφικό είναι θέµα, το οικονοµικό και το κοινωνικό
είναι θέµα και το διατροφικό, για να θυµηθούµε τη µεσογειακή
διατροφή, είναι θέµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, σε µισό λεπτό τελειώνω.
Κύριε Υπουργέ, είστε Κυβέρνηση. Πρέπει να δώσετε λύση, όχι

δικαιολογίες, όχι επικοινωνιακά τρικ και επικοινωνιακές πολιτι-
κές, όχι µεταφόρτωση των ευθυνών στην Ευρωπαϊκή Ένωση ή
στην προηγούµενη Κυβέρνηση ούτε «στον Χατζηπετρή» που
φταίει για όλα στην Ελλάδα, γιατί κανείς δεν αναλαµβάνει την
ευθύνη. Θα έπρεπε να υπάρχουν σήµερα απαντήσεις. Και εάν
δεν υπάρχουν σήµερα, να βρείτε και να πείτε. Ελπίζω στη δευ-
τερολογία σας να πείτε κάποια πράγµατα, διότι και στην περιοχή
σας, στην ανατολική δηλαδή πλευρά της Κρήτης, είναι κύριο
προϊόν το λάδι και δεν θα συµφωνήσει κανείς από τους αγρότες
µε αυτό που είπατε, ότι δεν είναι τόσο µεγάλο το πρόβληµα. Είναι
µεγαλύτερο.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ευχαριστούµε τον
κύριο συνάδελφο, που έκανε και την παρθενική του τοποθέτηση,
αν δεν κάνω λάθος, στην Ολοµέλεια. Έτσι δεν είναι; Είπατε ότι
είναι η πρώτη σας ερώτηση.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε. Η παρθενική
µου τοποθέτηση ήταν σαν εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ σε επερώ-
τηση της Νέας ∆ηµοκρατίας.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Τότε είναι η παρθενική
σας οµιλία στις επίκαιρες ερωτήσεις.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. Ευχαρι-
στώ!

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Παρακαλούµε τώρα το
συµπατριώτη σας, Υφυπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων, τον κ. Καρχιµάκη, να απαντήσει στην ερώτησή σας.

Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΜΙΧΑΛΗΣ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, απλώς δεν υιοθέτησα τον όρο «δραµατική».

Κρίσιµη είναι, δύσκολη είναι η συγκυρία. Χρειάζεται µία µεγάλη
προσπάθεια.

Βεβαίως, θέσατε ένα πολύ σηµαντικό θέµα, που είναι στον κε-
ντρικό πυρήνα της πολιτικής και της κοινωνίας, που έχει να κάνει
µε τη ρύθµιση της λειτουργίας της αγοράς, έτσι ώστε να µην
υπάρχουν στρεβλώσεις, ενέργειες ή συµπεριφορές οι οποίες
οδηγούν σε ασύδοτες καταστάσεις και τελικά την πληρώνουν και
ο Έλληνας παραγωγός, αλλά και ο Έλληνας καταναλωτής. Με
αυτές τις νοοτροπίες, τις λογικές έχουµε αποφασίσει να συ-
γκρουστούµε. Θα συνεργαστούµε µε τους φορείς των αγροτών
σε όλα τα επίπεδα, έτσι ώστε να προχωρήσουµε µαζί στη σύ-
γκρουση µε αυτά τα φαινόµενα. Λέω για άλλη µία φορά ότι εί-
µαστε αποφασισµένοι να πάµε µε τους πολλούς. ∆εν θα
ισορροπήσουµε σε δύο βάρκες. Θα στηρίξουµε το δίκιο µέσα
από κανόνες συµπεριφοράς τέτοιους, έτσι ώστε να στηρίζεται
το εισόδηµα των Ελλήνων παραγωγών.

Στο πλαίσιο της στρατηγικής µας γι’ αυτόν τον τοµέα, για τον
ελαιοκοµικό τοµέα, τα µέτρα που θα λάβουµε θα κινηθούν, πρώ-
τον, στο επίπεδο της διαµόρφωσης, της θεσµοθέτησης και της
αυστηρής εφαρµογής ενός σταθερού πλαισίου κανόνων, όπως
είπα, και κριτηρίων οργάνωσης και λειτουργίας της εσωτερικής
αγοράς. Κι εκεί θέλουµε και τη συνεργασία σας, όπως και όλων.
Όλοι µας έχουµε ερεθίσµατα, όλοι έχουµε προσλαµβάνουσες
κάθε φορά που υπάρχει µία στρέβλωση στην αγορά, αλλά αυτό
θέλει, πάνω από όλα, συνεργασία, κοινή πορεία, έτσι ώστε να
χτυπήσουµε αυτά τα φαινόµενα. Και θέλουµε να συνεργαστούµε,
έτσι ώστε να τα χτυπήσουµε.

∆εύτερον, θα κινηθούµε στο επίπεδο του επαναπροσδιορι-
σµού των κριτηρίων και των προτεραιοτήτων σε ό,τι αφορά τις
επενδύσεις µε εθνικούς και κοινοτικούς πόρους στους επιµέρους
κλάδους του τοµέα, διότι ξέρουµε πολύ καλά ότι πάρα πολλές

φορές έγιναν επενδύσεις, οι οποίες ουσιαστικά δεν είχαν στόχο,
ήταν χωρίς σχέδιο και δεν είχαν αποτέλεσµα στον τοµέα αυτό.

Τρίτον, θα κινηθούµε στο επίπεδο του σχεδιασµού και της υλο-
ποίησης µιας συντονισµένης και επιθετικής πολιτικής προώθη-
σης και προβολής των προϊόντων του τοµέα και κυρίως του
ελαιολάδου σε επώνυµη µορφή στις µεγάλες αγορές εντός και
εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν προχωρήσουµε στη συζή-

τηση της Έκθεσης του Συµβουλίου Απόδηµου Ελληνισµού, θα
ήθελα να σας ανακοινώσω ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία της
Βουλής παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας, αφού προηγουµέ-
νως ξεναγήθηκαν στους χώρους του Μεγάρου της Βουλής των
Ελλήνων, το Κέντρο Ηµέρας της Πανελλαδικής Ένωσης Αποκα-
τάστασης και Επαγγελµατικής Επανένταξης και το Εργαστήρι Ει-
δικής Αγωγής «ΜΑΡΓΑΡΙΤΑ» µε δεκατρείς εκπαιδευοµένους και
πέντε συνοδούς.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Όπως είπα, κατά τη σηµερινή συνεδρίαση έχει προγραµµατι-
στεί η συζήτηση επί της Έκθεσης του Συµβουλίου Απόδηµου Ελ-
ληνισµού για το έτος 2008. Η Έκθεση που έχει ήδη κατατεθεί,
περιλαµβάνει, εκτός των σχετικών προτάσεων κι έναν πολύ κα-
τατοπιστικό απολογισµό των δραστηριοτήτων των µελών του
Συµβουλίου Απόδηµου Ελληνισµού, που µας δίνει µία συνολική
εικόνα των επιµέρους δράσεων και της ετήσιας λειτουργίας του
Συµβουλίου, έναν ιδιαίτερα πλούσιο απολογισµό.

Ο βασικός κορµός της Έκθεσης, που αποτελεί και το αντικεί-
µενο της σηµερινής συζήτησης, περιλαµβάνει τις εισηγητικές
προτάσεις του Συµβουλίου Απόδηµου Ελληνισµού σε επίπεδο
Προεδρείου, συντονιστικών συµβουλίων, αλλά και των περιφε-
ρειακών συνελεύσεων.

Η Έκθεση των Εισηγητικών Προτάσεων είναι χρήσιµα δοµη-
µένη ανά Υπουργείο, ανάλογα µε τον τοµέα αρµοδιότητας των
διαφορετικών αντικειµένων, έτσι ώστε να διευκολύνει και τη µε-
λέτη αλλά και τη συζήτηση.

Εκτιµώ ότι είναι πολύ σηµαντικό το γεγονός ότι το Συµβούλιο
Απόδηµου Ελληνισµού κάνει πολύ συγκεκριµένες, αναλυτικές και
εξειδικευµένες προτάσεις ανά Υπουργείο. Αυτό καταδεικνύει και
τη σοβαρότητα της δουλειάς που προηγήθηκε, αλλά και της
ίδιας της Έκθεσης και βέβαια, δηµιουργεί την υποχρέωση προς
την ελληνική πολιτεία, προς τα συγκεκριµένα Υπουργεία να λά-
βουν σοβαρά υπόψη και να αξιοποιήσουν τις συγκεκριµένες προ-
τάσεις.

Πιστεύω, εξάλλου, ότι ο εξορθολογισµός και η συστηµατο-
ποίηση των προτάσεων, καθώς και η από κοινού συµφωνία επί
των προτεραιοτήτων θα συµβάλει σε µία ακόµα πιο αποτελε-
σµατική συνεργασία ανάµεσα στο Συµβούλιο Απόδηµου Ελληνι-
σµού και την ελληνική πολιτεία.

Όπως όλοι γνωρίζουµε, ο Ελληνισµός της ∆ιασποράς συνιστά
για όλους µας ένα πολύτιµο εθνικό κεφάλαιο και αποτελεί δια-
χρονικά πολιτική και στρατηγική προτεραιότητα η στήριξή του
και η συνεργασία µαζί του.

Η στήριξή µας προς το Συµβούλιο Απόδηµου Ελληνισµού πρέ-
πει να θεωρείται δεδοµένη, προκειµένου να αναδειχθούν οι δυ-
νάµεις του Ελληνισµού σε κάθε γωνιά της γης προς όφελος και
των Ελλήνων της ∆ιασποράς, αλλά και της πατρίδας µας, της
κοινής πατρίδας, της Ελλάδας. Χρειάζεται να αναπτύξουµε τη
σχέση αυτή στη βάση των απαιτήσεων της σύγχρονης εποχής
στους τοµείς για παράδειγµα της εκπαίδευσης, της επιχειρηµα-
τικότητας, της οικονοµίας, της διατήρησης της πολιτιστικής ταυ-
τότητας και της πολιτιστικής επικοινωνίας.

Είχα την τύχη, θα έλεγα, και στο παρελθόν να έχω µία συνεχή
συνεργασία µε τους εκπροσώπους του Απόδηµου Ελληνισµού
παλαιότερα ως Υφυπουργός Απόδηµου Ελληνισµού, µετά ως
µέλος της ηγεσίας του Υπουργείου Παιδείας και αργότερα και
ως Υπουργός Μακεδονίας – Θράκης. Και βέβαια, έκανα κι εγώ,
όπως και πολλοί από εµάς στην Αίθουσα αυτή, την εµπειρία επί
σχεδόν δέκα έτη, την κοινή εµπειρία µε τους απόδηµους Έλλη-
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νες ως απόδηµος Έλληνας. Μοιράστηκα τις αγωνίες, τις ελπίδες
και θα έλεγα τα όνειρά τους.

Στα χρόνια που πέρασαν, στις τελευταίες δεκαετίες, έχουν
εξευρεθεί µία σειρά από λύσεις σε διάφορα προβλήµατα του
Απόδηµου Ελληνισµού. Ωστόσο, θέλω να υπογραµµίσω ότι υπάρ-
χουν πολύ µεγάλα περιθώρια ακόµα -και φαντάζοµαι ότι είναι
κοινή εκτίµηση όλων των πτερύγων και όλων των συναδέλφων
Βουλευτών- ότι πρέπει να αξιοποιήσουµε τα περιθώρια αυτά
στην κατεύθυνση της περαιτέρω ενίσχυσης των δεσµών, του οµ-
φάλιου λώρου, θα έλεγα, ανάµεσα στο Εθνικό Κέντρο στην Ελ-
λάδα και στον Απόδηµο Ελληνισµό, κυρίως στους τοµείς που
ανέφερα νωρίτερα: Η εκπαίδευση, η ελληνική γλώσσα, ο πολιτι-
σµός, αλλά και οι οικονοµικές δυνατότητες που έχει ο Απόδηµος
Ελληνισµός, πολύτιµες δυνατότητες για την περαιτέρω ανάπτυξη
της πατρίδας µας.

Είναι ανάγκη να ενισχύσουµε αυτούς τους δεσµούς ιδιαίτερα
µε την νέα γενιά των αποδήµων. Αυτή τη νέα γενιά που µπορεί να
είναι απόδηµοι πλέον ελληνικής καταγωγής, όχι δεύτερης, αλλά
τρίτης και τέταρτης γενιάς που εξακολουθούν και διψούν το ίδιο
όπως και οι προηγούµενες γενιές γι’ αυτήν τη συνεχή ζωντανή
σύνδεση µε την Ελλάδα, µε την πατρίδα µας, µε το Εθνικό Κέ-
ντρο!

Θα ήθελα να χαιρετίσω σήµερα την παρουσία εδώ στην Αί-
θουσα των µελών του Συµβουλίου Απόδηµου Ελληνισµού. Πιο
συγκεκριµένα, του Προέδρου κ. Στέφανου Ταµβάκη, της Γραµ-
µατέως κ. Όλγας Σαραντοπούλου, του µέλους του Συντονιστι-
κού Συµβουλίου της Περιφέρειας της Ευρώπης κ. Νικόλαου
Τσιτσίγκου, καθώς και του µέλους της Εκτελεστικής Επιτροπής
Περιφέρειας χωρών της πρώην Σοβιετικής Ένωσης, κ. Κυριάκου
Ιωαννίδη. Αν και η πρόταση είναι να αλλάξει αυτός ο χαρακτηρι-
σµός πλέον, να ξεφύγουµε από το «πρώην Σοβιετική Ένωση» και
να πάµε σ’ έναν γεωγραφικό χαρακτηρισµό συγκεκριµένα και απ’
ό,τι γνωρίζω είναι και πρόταση του Συµβουλίου Απόδηµου Ελ-
ληνισµού.

Εκ µέρους όλων των συναδέλφων, των εκπροσώπων δηλαδή
του Ελληνικού Κοινοβουλίου, σας καλωσορίζω αγαπητοί συµπα-
τριώτες και εύχοµαι καλή δύναµη, επιτυχία στο έργο που επιτε-
λείτε και µε το οποίο σας έχουν επιφορτίσει οι απόδηµοι Έλληνες
που σας εξέλεξαν σε αυτές τις θέσεις ευθύνης και εύχοµαι, βέ-
βαια, σήµερα να έχουµε µία ιδιαίτερα χρήσιµη συζήτηση, πάνω
απ’ όλα χρήσιµη, για να καταλήγουµε σε αποφάσεις, οι οποίες θα
πρέπει να υλοποιηθούν, όπως είπα, και από την ελληνική πολι-
τεία και πιο συγκεκριµένα από τα καθ’ ύλην αρµόδια Υπουργεία.

Η συζήτηση θα διεξαχθεί µε ανάλογη εφαρµογή των διατά-
ξεων του άρθρου 137 του Κανονισµού της Βουλής.

Όσον αφορά στην οργάνωση της συζήτησης προτείνω να τη-
ρήσουµε τη διαδικασία που ακολουθείται στις ανάλογες συζη-
τήσεις. ∆ηλαδή, κατ’ εφαρµογή της διάταξης της παραγράφου
5 του άρθρου 65 του Κανονισµού της Βουλής, να υπάρξει κατά-
λογος κατά προτεραιότητα οµιλητών που θα οριστούν από τα
κόµµατα.

Έχουν ήδη οριστεί ως εξής: Τρεις Βουλευτές από το Πανελ-
λήνιο Σοσιαλιστικό Κίνηµα, τρεις Βουλευτές από τη Νέα ∆ηµο-
κρατία και ανά ένας συνάδελφος από τα άλλα τρία κόµµατα,
εκτός από τους Προέδρους των Κοινοβουλευτικών Οµάδων βέ-
βαια και τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους. Όποιος άλλος
συνάδελφος θέλει να µιλήσει θα εγγραφεί µε το ηλεκτρονικό σύ-
στηµα µέχρι το τέλος της οµιλίας του δεύτερου οµιλητή.

Οι πέντε πρώτοι οµιλητές, ένας από κάθε κόµµα, προτείνω να
µιλήσουν µέχρι δέκα λεπτά και οι λοιποί τέσσερις οµιλητές, δη-
λαδή δύο από το ΠΑΣΟΚ και δύο από τη Νέα ∆ηµοκρατία, µέχρι
οκτώ λεπτά. Σύµφωνα µε τον Κανονισµό οι συνάδελφοι οι οποίοι
θα εγγραφούν στον κατάλογο µε το ηλεκτρονικό σύστηµα, θα µι-
λήσουν µέχρι πέντε λεπτά. Οι οµιλητές θα λάβουν το λόγο εναλ-
λάξ και δεν θα υπάρξουν βέβαια δευτερολογίες. Οι αναπληρωτές
των Προέδρων των Κοινοβουλευτικών Οµάδων θα µιλήσουν
µέχρι δέκα λεπτά, εάν όµως προηγηθεί οµιλία Προέδρου Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας ο αναπληρωτής του θα µετάσχει στη συ-
ζήτηση, σύµφωνα µε τους ορισµούς του άρθρου 167
παράγραφος 2 του Κανονισµού. Οι Υπουργοί θα µιλήσουν µέχρι
δεκαπέντε λεπτά.

Τα κόµµατα έχουν υποδείξει από το Πανελλήνιο Σοσιαλιστικό
Κίνηµα τις κυρίες και τους κυρίους Ελπίδα Τσουρή, Νικόλαο
Ζωίδη και Ευστάθιο Κουτµερίδη, από τη Νέα ∆ηµοκρατία τους
κυρίους Γεώργιο Καρασµάνη, Γεώργιο Κασαπίδη και Θεόδωρο
Καράογλου από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας κ. Ιωάννη
Ζιώγα, από το Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό τον κ. Σπυρίδωνα-
Άδωνη Γεωργιάδη και από το Συνασπισµό Ριζοσπαστικής Αρι-
στεράς τον κ. Αναστάσιο Κουράκη.

Το Σώµα συµφωνεί;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το Σώµα συνεφώνησε.
Μπορούµε να ξεκινήσουµε τη συζήτηση και προτείνω η συνε-

δρίαση να λήξει το αργότερο στις 4 το απόγευµα.
Το Σώµα συµφωνεί;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το σώµα συνεφώνησε.
ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε

Πρόεδρε, παρακαλώ µία διόρθωση.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ορίστε, κυρία Νικο-

λαΐδου.
ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Από το

Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας έχει ορισθεί ως οµιλήτρια η υπο-
φαινόµενη και ο κ. Ζιώγας ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Καλώς. Από το Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα Ελλάδας ορίζεται ως οµιλήτρια η κ. Βέρα Νι-
κολαΐδου, Αντιπρόεδρος της Βουλής και ως Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος ο κ. Ιωάννης Ζιώγας.

Το λόγο έχει η Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Ελπίδα Τσουρή.
ΕΛΠΙ∆Α ΤΣΟΥΡΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκινώντας την οµιλία µου θα

ήθελα να χαιρετίσω και εγώ µε τη σειρά µου την παρουσία σή-
µερα στην Αίθουσα της Ολοµέλειας του Ελληνικού Κοινοβουλίου
των εκλεκτών στελεχών του Συµβουλίου Απόδηµου Ελληνισµού,
ιδιαίτερα του Προέδρου του κ. Ταµβάκη και των υπόλοιπων προ-
σκεκληµένων Προέδρων ή εκπροσώπων συντονιστικών συµβου-
λίων των περιφερειακών οργανώσεων του ΣΑΕ.

Πέρα από το συµβολικό χαρακτήρα που εµπεριέχει αυτή η πα-
ρουσία τους θεωρώ ότι σηµαντική πάνω απ’ όλα είναι η ουσία
αυτής της επί τριήµερον συµµετοχής και δεν είναι άλλη αυτή η
ουσία παρά η κατάθεση της αγωνίας και του αγώνα τους για την
ενδυνάµωση των δεσµών της οµογένειας µε τη µητέρα πατρίδα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ επίσης υποχρέωσή µου
να επισηµάνω και να ευχαριστήσω γι’ αυτό την προσωπική ευαι-
σθησία και το θετικό ρόλο του Προέδρου της Βουλής κ. Φίλιππου
Πετσάλνικου, για την άµεση ανταπόκρισή του στην οµόφωνη
απόφαση-πρόταση της Επιτροπής για τον Ελληνισµό της ∆ια-
σποράς προκειµένου να πραγµατοποιηθεί η σηµερινή συζήτηση.
∆εν µπορώ όµως, κύριε Πρόεδρε, µε λύπη µου να µην σηµειώσω
την απουσία εκπροσώπων της Κυβέρνησης από τη σηµερινή συ-
ζήτηση. Θέλω να πιστεύω ότι οφείλεται σε λόγους ανώτερης
βίας, και θέλω επίσης να πιστεύω…

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρία Τσουρή, αυτήν
τη στιγµή δεν είναι εκπρόσωπος της Κυβέρνησης στην αίθουσα,
αλλά υπάρχει εκπρόσωπος της Κυβέρνησης.

ΕΛΠΙ∆Α ΤΣΟΥΡΗ: Ωραία, ωραία ακόµα καλύτερα.
Τα συµπεράσµατα αυτών των τριήµερων εργασιών, θα απα-

σχολήσουν και θα γίνουν αντικείµενο σχολαστικής µελέτης και
αποφάσεων κυρίως από πλευράς των συναρµόδιων Υπουργείων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώνεται σήµερα η τριή-
µερη συζήτηση στη Βουλή των Ελλήνων επί της ετήσιας Έκθε-
σης του Συµβουλίου Απόδηµου Ελληνισµού, στη διάρκεια της
οποίας είχαµε την ευκαιρία να ενηµερωθούµε και να γίνουµε κοι-
νωνοί όλων των προβληµάτων, των µεγάλων ή των λιγότερο µε-
γάλων θεµάτων, τα οποία σχετίζονται µε την καθηµερινή ζωή, τις
ανάγκες αλλά και τις προκλήσεις που αντιµετωπίζουν οι Έλληνες
της διασποράς.

∆ράττοµαι λοιπόν της ευκαιρίας, µε αφορµή τη σηµερινή συ-
ζήτηση να επισηµάνω την ανάγκη όχι µόνο για έµπρακτη καθιέ-
ρωση αυτής της διαδικασίας, που σηµαίνει αντίστοιχη
τροποποίηση του Κανονισµού της Βουλής, αλλά και για αναβάθ-
µισή της σε επίπεδο Αρχηγών πολιτικών κοµµάτων και σε ετήσια
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βάση. Οφείλουµε βεβαίως, όχι απλώς να συγχαρούµε το Προε-
δρείο του Συµβουλίου Απόδηµου Ελληνισµού για την ενεργή πα-
ρουσία και τη δραστηριοποίησή του σε όλα τα µήκη και τα πλάτη
της γης, οφείλουµε να πάµε ένα βήµα πιο εκεί και να προχωρή-
σουµε στην έµπρακτη στήριξη των αποφάσεών τους. Ασφαλώς
και υποστηρίζουµε το ρόλο και τις δυνατότητες ενός ήδη κατα-
ξιωµένου θεσµού, όµως οφείλουµε να προχωρήσουµε σε βελ-
τιωτικές και δυναµικές παρεµβάσεις, τόσο στον τρόπο
λειτουργίας του ίδιου του ΣΑΕ και της νοµοθεσίας που το διέπει,
όσο και κυρίως στην υλοποίηση των προτάσεών του.

Αγαπητοί συνάδελφοι, οι δεσµοί των απανταχού Ελλήνων µε
την πατρίδα, ουδείς αµφιβάλλει ότι πρέπει να ισχυροποιηθούν. Η
πρόκληση και η δυσκολία είναι µεγάλη, ιδιαίτερα αν σκεφτεί κά-
ποιος τους Έλληνες της τρίτης και της τέταρτης γενιάς. Τα θέ-
µατα που απασχολούν τους Έλληνες της διασποράς είναι
διατοµεακά και ποικίλουν από περιφέρεια σε περιφέρεια, από
χώρα σε χώρα. Ξεκινούν από καθηµερινά πρακτικά προβλήµατα
που αφορούν στην εξυπηρέτηση του πολίτη, για παράδειγµα από
τις πρεσβείες και τα προξενεία και φτάνουν µέχρι τη συµµετοχή
τους στα δρώµενα της χώρας.

Η χάραξη µιας ευρύτερης εθνικής στρατηγικής, ενός ολοκλη-
ρωµένου σχεδίου δράσεων και παρεµβάσεων για τον Ελληνισµό
της ∆ιασποράς, σε συνεργασία µε όλα τα θεσµοθετηµένα όρ-
γανα της πολιτείας αποτελεί πλέον επιτακτική ανάγκη. Κλειδί της
επιτυχίας είναι ο συντονισµός και ο συντονισµός αυτήν τη στιγµή
µε το υπάρχον σχήµα ανήκει στο Υπουργείο Εξωτερικών. Όµως,
τα ζητήµατα των σχέσεων µε τον Ελληνισµό της ∆ιασποράς, δια-
χέονται ευρύτερα στην κυβερνητική ευθύνη και έχουµε την υπο-
χρέωση να δούµε υπό ένα νέο πρίσµα όλο αυτό το πλέγµα των
σχέσεων της ελληνικής πολιτείας µε τον Απόδηµο Ελληνισµό.
∆εν είναι, δεν µπορεί και δεν πρέπει να είναι µόνο υπόθεση του
Υφυπουργού Εξωτερικών. Πρέπει να δούµε και άλλες θεσµικές
καινοτόµες παρεµβάσεις, για παράδειγµα τη δηµιουργία µιας
διυπουργικής Επιτροπής υπό τον Πρωθυπουργό που θα συντο-
νίζει το έργο ευρύτερων κυβερνητικών υπηρεσιών και Υπουρ-
γείων γιατί ασφαλώς τα θέµατα είναι ευρύτερα, είναι θέµατα που
θα πρέπει να καλυφθούν και θεσµικά, αλλά κυρίως και ουσια-
στικά, από ένα ευρύτερο οργανωτικό σχήµα, που θα έχει και την
ευθύνη υλοποίησης των αποφάσεων.

Από τις πρόσφατες συζητήσεις προέκυψαν άµεσες και ανα-
γκαίες δράσεις τις οποίες θα πρέπει να επιδιώξει η ελληνική πο-
λιτεία. Ενδεικτικά αναφέρω µόνο µερικές απ’ αυτές. Στελέχωση
των προξενείων αλλά και δηµιουργία κινητού προξενείου για τη
διευκόλυνση και επιτάχυνση της διαδικασίας για την απόκτηση
ελληνικής υπηκοότητας.

Στήριξη και ενίσχυση των προγραµµάτων φιλοξενίας, µε έµ-
φαση στις νέες γενιές στους νέους ανθρώπους, απ’ όλες τις
χώρες του κόσµου.

Ιδιαίτερα ενδιαφέρουσα πρόταση ήταν αυτή του αρµόδιου
Υφυπουργού Εξωτερικών κ. Κουβέλη, στην πρόσφατη ενηµέ-
ρωση της επιτροπής για την ένταξη νέων σε προγράµµατα εθε-
λοντικής συµµετοχής, σε προγράµµατα µη κυβερνητικών
οργανώσεων για τη δηµιουργία ενός ενεργού και µάχιµου δι-
κτύου.

Έγκαιρη ενηµέρωση για τα νοµοσχέδια που αφορούν άµεσα ή
έµµεσα τους Έλληνες οµογενείς προκειµένου να εκφράζουν τις
απόψεις τους.

Συντονισµός και συνεργασία µε τις προξενικές αρχές και πι-
θανώς και άλλους φορείς, τόσο από την Οµογένεια όσο και την
Ελλάδα για τη δηµιουργία ενός δικτύου επιχειρηµατιών.

Η συνεργασία αυτή θα µπορούσε να ξεκινήσει µε τα γραφεία
οικονοµικών και εµπορικών υποθέσεων, τα οποία όπως είναι γνω-
στό αποτελούν τµήµατα των διπλωµατικών αρχών Προτεραιό-
τητες βέβαια αποτελούν η γλώσσα, η παιδεία και ο πολιτισµός,
καθώς και η άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος των Ελλήνων
που διαµένουν στο εξωτερικό. Ως κοινή αγωνία καταγράφεται η
ανάγκη διατήρησης της εθνικής ταυτότητας των νέων ελληνικής
καταγωγής και η αποτροπή της πλήρους αφοµοίωσής τους από
τις χώρες υποδοµής.

Για το λόγο αυτό διαπιστώνεται η ανάγκη προώθησης της ελ-
ληνικής γλώσσας και ενίσχυσης των ελληνικών σχολείων, της

ανάπτυξης πολιτιστικών δράσεων και της ανάπτυξης δικτύων νε-
ολαίας, προκειµένου να δίνεται η δυνατότητα της ενεργούς συµ-
µετοχής των νέων.

Τα προβλήµατα και οι εισηγητικές προτάσεις για την εκπαί-
δευση και εκµάθηση της ελληνικής γλώσσας αποτελούν κοινή
συνιστώσα όλων ανεξαιρέτως των περιφερειών.

Σταχυολογώ ως περισσότερο σηµαντικές: Πρώτον, συστηµα-
τική επιµόρφωση και ποιοτική εκπαίδευση όσων εκπαιδευτικών
καλούνται να διδάξουν τα ελληνικά ως ξένη γλώσσα στις χώρες
υποδοχής.

∆εύτερον, έγκαιρη απόσπαση εκπαιδευτικών στο εξωτερικό
και αξιοποίηση των οµογενών εκπαιδευτικών. Η περιφέρεια, για
παράδειγµα, των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής εκπέµπει
σήµα κινδύνου ήδη, για µελλοντική παντελή έλλειψη κατάλληλα
εκπαιδευµένων δασκάλων στις ΗΠΑ.

Τρίτον, δηµιουργία περισσοτέρων κέντρων πιστοποίησης της
ελληνικής γλώσσας, δεδοµένου ότι η πιστοποίηση της γνώσης
της ελληνικής γλώσσας είναι απαραίτητη για µεταπτυχιακές
σπουδές στην Ελλάδα, ενώ παράλληλα το πιστοποιητικό δίνει τη
δυνατότητα και για τη διδασκαλία της ελληνικής γλώσσας.

Τέταρτον, συµβουλευτική στήριξη των µικτών ζευγαριών προ-
κειµένου να χρησιµοποιείται η ελληνική γλώσσα στο σπίτι. Εν-
δεικτικά αναφέρω ότι στην περιφέρεια Καναδά το ποσοστό των
µικτών γάµων ανέρχεται περίπου στο 60%.

Σηµαντικές βελτιωτικές παρεµβάσεις απαιτούνται και στον
τοµέα της διδακτικής ύλης και της υλικοτεχνικής υποδοµής. Το
µεγαλύτερο µέρος του διδακτικού υλικού κατά γενική διαπί-
στωση είναι ακατάλληλο για τους µαθητές. Οι γλωσσικές ανά-
γκες και οι ικανότητες των παιδιών µέσα σε µία τάξη, είναι
γνωστό ότι διαφέρουν πολύ. Εκτός από το αυτονόητο της έγκαι-
ρης αποστολής σχολικών βιβλίων, διδακτικών εγχειριδίων, επο-
πτικού υλικού και τεχνολογικού εξοπλισµού στις σχολικές
µονάδες, κρίνεται απαραίτητη η συνολική αναθεώρηση και ο επα-
νασχεδιασµός της εκπαιδευτικής ύλης.

Προς αυτήν την κατεύθυνση πρέπει να αξιοποιηθούν προ-
γράµµατα και λογισµικά για την ανάπτυξη εκπαιδευτικών δρα-
στηριοτήτων στο καινοτόµο περιβάλλον της ηλεκτρονικής
µάθησης, γεγονός που εύστοχα επισηµαίνεται και στην έκθεση
από την περιφέρεια Ευρώπης.

Στον τοµέα του πολιτισµού, αξιόλογες και πραγµατικά ενδια-
φέρουσες και υλοποιήσιµες προτάσεις αποτελούν η ίδρυση και
η στήριξη κέντρων ελληνικού πολιτισµού, η διοργάνωση φεστι-
βάλ ελληνικού πολιτισµού, το οποίο θα µπορεί να πραγµατοποι-
είται κάθε χρόνο και σε διαφορετική χώρα, η βράβευση και η
υποστήριξη των διακεκριµένων οµογενών.

Και βέβαια δεν είναι δυνατόν η ελληνική πολιτεία να µην αξιο-
ποιεί το οµογενειακό στοιχείο για την προώθηση της χώρας µας
ως τουριστικού προορισµού.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μία ανοχή, κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω σύντοµα..
Το ΣΑΕ έχει επανειληµµένα θέσει τις δυνάµεις του στη διάθεση

της Ελλάδας προς την κατεύθυνση αυτή.
Και τέλος, όσον αφορά το θέµα της ψήφου των Ελλήνων της

∆ιασποράς, έχω την άποψη -για την ακρίβεια, την πεποίθηση- ότι
η σηµερινή Κυβέρνηση θα το αντιµετωπίσει µε τη δέουσα ευθύνη
και σοβαρότητα, µακράν από κάθε είδους µικροκοµµατικά και
επικοινωνιακά τεχνάσµατα και πρακτικές, που µόνο πλήττουν την
ενότητα και προσβάλουν την αξιοπρέπεια των Ελλήνων.

Η Κυβέρνηση και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός της χώρας έχουν
αναφερθεί στην ανάγκη συµµετοχής των οµογενών στις εθνικές
εκλογές µε τη διασφάλιση κοινοβουλευτικής εκπροσώπησης στο
πλαίσιο ενός νέου εκλογικού συστήµατος που θα εξασφαλίζει
µεγαλύτερη διαφάνεια και ποιότητα της αντιπροσωπευτικής δη-
µοκρατίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην εποχή της παγκοσµιοποί-
ησης οι Έλληνες της διασποράς αποτελούν πρωτοπόρους πολί-
τες του κόσµου που έχουν επανειληµµένα αποδείξει ότι σε
περιβάλλον µε σταθερές αρχές και κανόνες µπορούν να µεγα-
λουργούν. Τους έχουµε ανάγκη αν θέλουµε να αντιµετωπίσουµε
τις πολλαπλές προκλήσεις του σήµερα και του αύριο. Τους χρω-
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στάµε πολλά και έχουν αποδείξει ότι µπορούν να πετύχουν
πολλά. ∆ική µας υποχρέωση είναι να είµαστε στο πλάι τους µε το
ενδιαφέρον, µε την ειλικρίνεια, µε την αξιοπιστία και µε την
αγάπη που τους αξίζει.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ευχαριστούµε την κ.
Ελπίδα Τσουρή.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω
το λόγο;

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ορίστε, κύριε Γείτονα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Επειδή αποφασίσαµε πέρας

χρόνου για τη συνεδρίαση και είναι γραµµένοι ήδη δεκαπέντε µε
δεκαεπτά Βουλευτές, θα παρακαλέσω το Προεδρείο να επιβά-
λει την αυστηρή τήρηση του χρόνου για να εκφραστούν όσο το
δυνατόν περισσότεροι συνάδελφοι.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Γείτονα, η αυ-

στηρότητα θα εξαντλείται το αργότερο ένα λεπτό µετά τη λήξη
του χρόνου. Θα υπάρχει µια µικρή ανοχή καµµιά φορά για να
γίνει η διατύπωση της τελευταίας πρότασης του οµιλητή, αλλά
όχι περισσότερο. Συµφωνώ µαζί σας.

Το λόγο έχει ο κ. Καρασµάνης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρώτα-πρώτα θα ήθελα να χαι-

ρετίσω την παρουσία εδώ στην Αίθουσα της Ολοµέλειας του
Εθνικού Κοινοβουλίου του Προέδρου του Συµβουλίου Απόδηµου
Ελληνισµού µαζί µε τους εκλεκτούς συνεργάτες του, τους συ-
ντονιστές των περιφερειακών οργανώσεων. Ταυτόχρονα θα
ήθελα να χαιρετίσω τη σοβαρή και υπεύθυνη δουλειά, την οποία
κάνουν χωρίς κανένα ατοµικό ιδιοτελές συµφέρον, υπηρετώντας
πραγµατικά τα εθνικά συµφέροντα του ελληνισµού.

Στα πρόσωπά σας θα θέλαµε να ευχαριστήσουµε όλους τους
οµογενείς µας που κρατάνε ψηλά το εθνικό φρόνηµα, που κρα-
τάνε µέσα στη καρδιά τους άσβεστη την ελληνική φλόγα, την
οποία προσπαθούν να µεταλαµπαδεύσουν και στις επόµενες γε-
νιές. Χιλιάδες χιλιόµετρα µακριά από την πατρίδα δεν υποστεί-
λατε την σηµαία, δεν αλλοτριωθήκατε, δεν ξεχάσατε αυτούς που
αφήσατε πίσω, δεν βγάλατε µέσα από την καρδιά σας την Ελ-
λάδα. Αυτός ο νόστος, αυτή η αγάπη, αυτό το πάθος είναι που
σας κάνει να κρατάτε καλύτερα από εµάς τα ήθη και τα έθιµά
µας, την ίδια την παράδοση, τον πολιτισµό, τη γλώσσα µας.

Θα ήταν µεγάλη παράλειψη αν δεν εξέφραζα τα θερµά µου
συγχαρητήρια στον κ. Σιούφα, τον προηγούµενο Πρόεδρο του
Ελληνικού Κοινοβουλίου ο οποίος καθιέρωσε αυτήν την τριήµερη
διαδικασία να συζητείται η ετήσια Έκθεση του Απόδηµου Ελλη-
νισµού, καθώς επίσης και το σηµερινό Πρόεδρο Φίλιππο Πε-
τσάλνικο που συνεχίζει αυτήν τη διαδικασία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αποτελούµε ίσως µία από τις
λιγοστές χώρες του κόσµου που στη δύναµή τους δεν µετρά
µόνο τον πληθυσµό που κατοικεί στα πάτρια εδάφη, αλλά και ένα
πολύ σηµαντικό κοµµάτι, το κοµµάτι του Ελληνισµού της ∆ια-
σποράς, που ζει, δραστηριοποιείται και στη µεγάλη πλειοψηφία
προκόβει σε όλα τα µήκη και σε όλα τα πλάτη της γης. Από τη µια
πλευρά µπορεί να είναι εθνικά οδυνηρό για τη χώρα µας να έχει
µακριά ένα τόσο αξιόλογο αριθµητικά και ποιοτικά ανθρώπινο
δυναµικό. Από την άλλη όµως µε µεγάλη χαρά και υπερηφάνεια
βλέπουµε πολλούς από τους ξενιτεµένους συµπατριώτες µας όχι
απλώς να προοδεύουν, αλλά πολλές φορές να διαπρέπουν και να
µεγαλουργούν στις δεύτερες πατρίδες τους σε όλους τους το-
µείς και κυρίως στον επιχειρηµατικό.

Υπ’ αυτήν τη δεύτερη σκοπιά θα µπορούσαµε να µιλάµε για
µια µεγάλη τύχη, µια τύχη όµως που η µητροπολιτική Ελλάδα δεν
φρόντισε, δεν κατάφερε να αξιοποιήσει σωστά, να αναπτύξει δη-
λαδή µία στρατηγική οικονοµικής διπλωµατίας που θα προσέλ-
κυε στη χώρα µας δυναµικούς, απόδηµους Έλληνες επενδυτές,
επιχειρηµατικές δραστηριότητες και κεφάλαια, που θα επηρέαζε
καταλυτικά και θετικά όλους τους σύγχρονους οικονοµικούς και
κοινωνικούς τοµείς, όπως βιοµηχανία, βιοτεχνία, εµπόριο, τουρι-
σµό, που θα είχε καταφέρει καίριο πλήγµα στον εφιάλτη των δη-
µοσιονοµικών ελλειµµάτων και του εξωτερικού χρέους, µια

πολιτική δηλαδή που µε δυο λόγια θα είχε αλλάξει ριζικά τον οι-
κονοµικό χάρτη της χώρας µας.

Χρειάζονται τοµές και ρήξεις. Χρειάζεται να παρθούν και κυ-
ρίως να εφαρµοστούν πολιτικές αποφάσεις, για να αντιµετωπί-
σουµε αποτελεσµατικά, κατ’ αρχάς, τα καρκινώµατα των
µανδαρίνων και της γραφειοκρατίας τους, που αποθαρρύνουν
και εξακολουθούν να αποθαρρύνουν εν τη γενέσει της κάθε πρό-
θεση απόδηµων Ελλήνων να επενδύσουν στον τόπο τους.

Έκανα αυτή την αναφορά, για να τονίσω τη µεγάλη σηµασία
που δίνει το Συµβούλιο Απόδηµου Ελληνισµού στην ίδρυση Τρά-
πεζας του Απόδηµου Ελληνισµού. ∆εν ξέρω εάν θα τελεσφορή-
σει η πρόταση αυτή.

Εκείνο που εγώ θα επαναλάβω για ακόµη µία φορά είναι η πρό-
ταση που έχω καταθέσει στην Επιτροπή του Απόδηµου Ελληνι-
σµού. Η πρόταση αυτή αναφέρει ότι χρειάζεται να δηµιουργηθεί
µια κεντρική υπηρεσία στελεχωµένη από τα συναρµόδια Υπουρ-
γεία Οικονοµικών, Οικονοµίας και Εξωτερικών, που θα έχει ως
στόχο το συντονισµό όλων των δράσεων για την προσέλευση
επενδύσεων από το εξωτερικό. Ταυτόχρονα, θα έχει διαύλους
επικοινωνίας µε την πολιτική διπλωµατία, η οποία θα κρίνεται
στην εξέλιξή της από τις επιδόσεις της και στην οικονοµική δι-
πλωµατία.

Υπάρχει µεγάλη και ανεπτυγµένη ελληνική οµογένεια. Πολλοί
Έλληνες επιχειρηµατίες που έχουν συσσωρευµένο κεφάλαιο,
που θέλουν να επαναπατριστούν, διαπρέπουν. Αυτοί πρέπει να
ενθαρρυνθούν. Υπάρχει µεγάλο πεδίο δράσης για τους διπλω-
µάτες µας. Σε αυτούς θα πρέπει να δοθούν ειδικά κίνητρα προ-
σέλκυσης.

Χρειάζονται, όµως, κίνητρα σηµαντικά και χειροπιαστά για
τους απόδηµους επενδυτές, όπως –για παράδειγµα- ειδική φο-
ρολογική µεταχείριση που θα προβλέπεται ρητά στους αναπτυ-
ξιακούς και φορολογικούς νόµους και θα θωρακίζονται απέναντι
στις αυθαιρεσίες των υπολειµµάτων της παλαιολιθικής δηµοσιο-
ϋπαλληλικής νοοτροπίας.

Από εκεί και πέρα, χρειάζεται αυτή τη νέα πολιτική να την κά-
νουµε γνωστή σε κάθε σηµείο, όπου δραστηριοποιούνται από-
δηµοι Έλληνες και βεβαίως να πείσουµε ότι αυτή η νέα πολιτική
µας δεν είναι λόγια του αέρα, να γνωρίζει ο υποψήφιος απόδη-
µος επενδυτής εξ αρχής τους κανόνες του παιχνιδιού και να είναι
σίγουρος, να έχει εγγυήσεις, ότι στην πορεία δεν θα βρεθεί
µπροστά σε εκπλήξεις.

Το δεύτερο είναι να ξεκινήσει µια πραγµατική και δυναµική εκ-
στρατεία ενηµέρωσης µέσα από τα οµογενειακά Μέσα Μαζικής
Ενηµέρωσης, εξαντλώντας κάθε δυνατότητα διαφήµισης των
προοπτικών που διαµορφώνονται πλέον στην Ελλάδα για τον επι-
χειρηµατικό κόσµο, να στείλουµε πειστικά την εικόνα ενός ελκυ-
στικού επιχειρηµατικού κλίµατος στη χώρα µας.

Προσωπικά, θεωρώ τόσο σηµαντικό αυτόν τον τοµέα της συ-
στηµατικής ενηµέρωσης, ώστε εκτιµώ ότι πρέπει άµεσα να δηµι-
ουργήσουµε προσβάσεις δυναµικής ακόµα και στα µεγάλα ξένα
Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης, οποιοδήποτε και εάν είναι αυτό το
κόστος, διότι τα οφέλη για την εθνική µας οικονοµία θα είναι ασυ-
γκρίτως πολλαπλάσια και ορατά σε σύντοµο χρονικό διάστηµα.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µόνο µία τέτοια πολιτική µπορεί
να προσελκύσει επενδύσεις από µεγάλους και µικρούς απόδη-
µους επιχειρηµατίες. Μόνο έτσι θα λειτουργήσει και στη χώρα
µας ο κανόνας της παγκόσµιας αγοράς, δηλαδή το εύλογο κέρ-
δος για τον επενδυτή και τα τεράστια οφέλη για την εθνική οι-
κονοµία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην έκθεση που συζητούµε σή-
µερα η παιδεία είναι στην πρώτη θέση, είναι ένα από τα σοβα-
ρότερα προβλήµατα. Πιστεύω, λοιπόν, ότι το πρώτο αίτηµα όλων
των Ελλήνων της διασποράς είναι η ενίσχυση της παιδείας.
Αφορά, πρώτα απ’ όλα, το κοινό χρέος να κρατήσουµε ζωντανή
τη γλώσσα µας στα παιδιά του κάθε Έλληνα, σε όποια γωνιά του
κόσµου και εάν βρίσκονται.

Η ελληνόφωνη εκπαίδευση παντού, όπου υπάρχουν γενιές Ελ-
λήνων, πρέπει να είναι βασική µας υποχρέωση. Πρέπει να βελ-
τιώσουµε µε σοβαρό προγραµµατισµό την ελληνόφωνη παιδεία
σε όλες τις βαθµίδες, από το δηµοτικό σχολείο µέχρι την ίδρυση
νέων εδρών νεοελληνικών σπουδών.
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Στόχος µας πρέπει να είναι τα Ελληνόπαιδα της ∆ιασποράς να
διατηρήσουν την εθνική τους ταυτότητα. Ταυτόχρονα, βασικός
µας στόχος θα πρέπει να είναι η ενδυνάµωση του ρόλου των οµο-
γενειακών οργανώσεων.

Γι’ αυτό πρέπει να αποφύγουµε µε κάθε τρόπο την κοµµατι-
κοποίηση. Στις οργανώσεις της διασποράς δεν ταιριάζουν δια-
κρίσεις και διαχωρισµοί. Πρέπει οι Έλληνες της διασποράς να
είναι ενωµένοι. Πρέπει να πιστέψουµε όλοι µας σε ένα συνεκτικό
και ισχυρό οικουµενικό ελληνισµό. Η χάραξη και η υλοποίηση
µιας ολοκληρωµένης εθνικής στρατηγικής για την ελληνική οµο-
γένεια πρέπει να αποτελεί βασική µας προτεραιότητα.

Το ελληνικό όραµα του 20ου αιώνα πρέπει να είναι άρρηκτα
συνδεδεµένο µε το όραµα του οικουµενικού Ελληνισµού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχοµαι στη ψήφο του απόδη-
µου Ελληνισµού: ένα µεγάλο θέµα που µας απασχόλησε τα τε-
λευταία χρόνια. Η Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας έφερε το
νοµοσχέδιο. Έκανε ένα µεγάλο βήµα που έδινε το δικαίωµα του
εκλέγειν και του εκλέγεσθαι στους απόδηµους Έλληνες. Συµ-
φώνησε το Συµβούλιο του Απόδηµου Ελληνισµού πλην όµως δεν
συµφώνησε το σηµερινό κυβερνών κόµµα. Είναι ένα πρόβληµα
σοβαρό που η σηµερινή Κυβέρνηση πρέπει να δώσει λύση. Είναι
ο µοναδικός εκτελεστικός νόµος που από το 2001 δεν ψηφίστηκε
και το υπογραµµίζω αυτό. Είναι µεγάλο λάθος.

Όλοι πιστεύουµε και όλοι συµφωνούµε ότι η θέσπιση του δι-
καιώµατος της ψήφου για τους Έλληνες της διασποράς θα εν-
δυναµώσει τον Ελληνισµό, θα φέρει πιο κοντά τους οµογενείς
µας στη µητέρα πατρίδα. Είναι µεγάλο λάθος να τους στερούµε
το στοιχειώδες δικαίωµα να συµµετέχουν καθοριστικά στις πολι-
τικές διεργασίες που καθορίζουν το σήµερα και το αύριο της γε-
νέτειράς τους. Αν αυτό το δικαίωµα συνεχίσουµε να το στερούµε
από τους οµογενείς µας, απαξιώνουµε µε τον πιο οδυνηρό τρόπο
το όραµα να κάνουµε άρρηκτους τους εθνικούς δεσµούς µε τους
συµπατριώτες της διασποράς.

Από αυτή τη σκοπιά είναι ένα µείζον εθνικό ζήτηµα που απαι-
τεί µια πλατιά συναίνεση. Απαιτεί υπέρβαση. Απαιτεί να σηκω-
θούµε λίγο πιο πάνω από τις κοµµατικές µας αντιλήψεις. Να
ξεπεράσουµε τις µικροκοµµατικές σκοπιµότητες και να στεί-
λουµε το µήνυµα στους απανταχού Έλληνες ότι έχουν τα ίδια δι-
καιώµατα µε εµάς που ζούµε στην Ελλάδα, τις ίδιες µε εµάς
δυνατότητες συµµετοχής στα κοινά και βεβαίως τις ίδιες µε εµάς
υποχρεώσεις.

Τώρα µένει σε εµάς πλέον να αποφασίσουµε. Θα πρέπει, λοι-
πόν, ο καθένας µας να αναλάβει τις ευθύνες του και τις συνέ-
πειες των πράξεών του και ειδικότερα η σηµερινή Κυβέρνηση η
οποία έχει και την κύρια ευθύνη.

Σας ευχαριστώ, κύριοι συνάδελφοι.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ευχαριστούµε και εµείς
τον κ. Γεώργιο Καρασµάνη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Γενικός Γραµµατέας της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας της Νέας ∆ηµοκρατίας µας γνωστοποιεί
ότι κατά τη σηµερινή συζήτηση Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
της Νέας ∆ηµοκρατίας ορίζεται ο Βουλευτής Νοµού Ευβοίας της
Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνος Μαρκόπουλος.

Επίσης, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία της Βουλής παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στους χώρους του Μεγάρου της
Βουλής των Ελλήνων είκοσι µαθητές και µαθήτριες από το 2ο
∆ηµοτικό Σχολείο Νέας Σµύρνης που συνοδεύονται από δύο συ-
νοδούς.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Και τώρα το λόγο έχει η κ. Βέρα Νικολαΐδου, εκ µέρους του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας και Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής.

ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Θα ήθελα κατ’ αρχάς εκ µέρους του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας να καλωσορίσω τον Πρόεδρο, τους συντονιστές και
τα υπόλοιπα µέλη του ΣΑΕ. Να σας ευχηθώ υγεία, πολλή δύναµη
και επιτυχία στο έργο σας.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητάµε για δεύτερη χρονιά,
όπως ήδη ειπώθηκε, σε Ολοµέλεια τις εκθέσεις του Προεδρείου
του ΣΑΕ και των περιφερειακών συντονιστικών συµβουλίων. ∆εν
σας κρύβω ότι τόσο στις εκθέσεις που πήραµε όσο και στις σύ-
ντοµες παρουσιάσεις που έγιναν κατά τις κοινές συνεδριάσεις
των Επιτροπών της Βουλής µε το Προεδρείο του ΣΑΕ, αλλά και
στη συνάντηση στη Θεσσαλονίκη –συναντήσεις βέβαια που δεν
είχαµε την τιµή να παρευρίσκεται εκπρόσωπος της Κυβέρνησης,
µόλις τώρα ήρθε ο κ. Ρόβλιας και τον καλωσορίζουµε- ήταν πολύ
απογοητευτικό για όλους µας οι εκπρόσωποι του ΣΑΕ να κάνουν
προτάσεις, να περιµένουν από κάποιον απαντήσεις, το ίδιο και
εµείς –υπάρχουν µεταξύ µας και πολλοί νέοι Βουλευτές, εννοώ
ότι έχουν την πρώτη τους θητεία- και να µην υπάρχει κανείς να
απαντήσει.

Έγινε αναφορά, λοιπόν, σε αυτές τις συναντήσεις που πήραµε
µέρος στα σύνθετα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι απόδη-
µοι στις χώρες που ζουν και δραστηριοποιούνται σε όλους τους
τοµείς της οικονοµικής, κοινωνικής και πολιτιστικής τους ζωής.
Προβλήµατα που ζητούν άµεσα τη λύση τους, λύση στη βάση
των πραγµατικών και επειγόντων σηµερινών αναγκών των απο-
δήµων. Οι ανάγκες δεν είναι οι ίδιες παντού, όπως δεν είναι και
οι απόδηµοι κάτι το ενιαίο.

Υπάρχει κοινωνική και ταξική διαστρωµάτωση και χρειάζεται
ιδιαίτερα σε µία περίοδο οικονοµικής κρίσης, όχι µόνο να µας
απασχολήσουν τα καθηµερινά τους µεγάλα καθήκοντα, αλλά πι-
στεύουµε ότι και οι ίδιοι µέσα από τις κοινότητες, µέσα από τις
οµοσπονδίες, µέσα από το ίδιο το ΣΑΕ, πρέπει να παίρνουν
µέρος στους αγώνες των εργαζοµένων στις χώρες που ζουν και
δραστηριοποιούνται, γιατί απ’ ό,τι παρακολουθούµε όλοι, παντού
υπάρχουν αυτοί οι εργατικοί αγώνες.

Έγινε αναφορά από τους συντονιστές -και δεν σας κρύβω µου
έκανε εντύπωση- από το συντονιστή της Ευρώπης για παρά-
δειγµα, ότι από τις προτάσεις τους για τα αιτήµατα της οµογέ-
νειας δεν έχει λυθεί ούτε το 5%. Στη Λατινική Αµερική, όπου ζουν
εκατόν πενήντα χιλιάδες Έλληνες σε συνθήκες φτώχειας, πείνας
οι περισσότεροι, η τελευταία επιχορήγηση που πήραν ήταν αυτή
του 2007 και προσπαθούν να λειτουργήσουν, µαζεύοντας χρή-
µατα µε το φιλόπτωχο ταµείο.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)

Ακόµη, υπογράφηκε Πρωτόκολλο Σύµβασης Καναδά και Ελ-
λάδας, χωρίς καν να ενηµερωθεί η οµογένεια. Και από όλους
σχεδόν τους εισηγητές, τονίστηκε ότι στην αλληλογραφία τους,
σε σχέση µε τα αιτήµατα που διαβιβάζουν στα αρµόδια Υπουρ-
γεία, δεν παίρνουν ούτε µία απάντηση.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το ΣΑΕ λειτουργεί δεκαπέντε
χρόνια, κατοχυρωµένο και µέσα από το Σύνταγµα. Είναι γνωστό,
δεν θα κάνω αναφορά στο άρθρο 108 του Συντάγµατος και δεν
κάνω αναφορά, γιατί πραγµατικά δεν υπάρχει όλα αυτά τα χρό-
νια αντικείµενο µέριµνας από τις κυβερνήσεις προς τους Έλλη-
νες Απόδηµους.

Στη συνέχεια, υπήρξε και ο εκτελεστικός νόµος που θα όριζε
το πώς θα λειτουργούσε το ΣΑΕ. Παρακολουθούµε σαν κόµµα
όλα αυτά τα χρόνια από κοντά τη δράση του, δεν την υποτιµούµε
καθόλου, γιατί µας ενδιαφέρει η λειτουργία του στις προσπά-
θειες που γίνονται. ∆εν µπορούµε, όµως, να είµαστε ικανοποιη-
µένοι. Υπάρχουν πολλές αδυναµίες που ξεκινούν από το ίδιο το
θεσµικό πλαίσιο που δηµιουργήθηκε. Σήµερα είναι πλέον φανερό
ότι αλλοιώθηκε πλήρως η ιδέα και το πνεύµα του ΣΑΕ, όπως αυτό
συζητήθηκε από το 1989, στο οποίο είχαµε αποφασίσει τότε και
το είχαµε στηρίξει.

Εµείς θεωρούµε και είναι γνωστό ότι ο βασικός πυρήνας απ’
όλους τους φορείς, τους συλλόγους, τις οργανώσεις Ελλήνων
που υπάρχουν στο εξωτερικό, είναι οι κοινότητες και οι οµο-
σπονδίες. Αυτές απασχολούνται περισσότερο µε τα προβλήµατα,
αυτές διεκδικούν. Και η εκπροσώπησή τους µέσα από το ΣΑΕ
είναι πολύ µικρή. Στο παρελθόν η προηγούµενη κυβέρνηση του
ΠΑΣΟΚ είχε υποσχεθεί ότι θα υπάρξει ένα προεδρικό διάταγµα,
που θα ενισχύονταν ο ρόλος των κοινοτήτων στην εκπροσώπησή
τους προς το ΣΑΕ. Αυτό πάγωσε. Προτείνουµε και πιστεύουµε
ότι πλέον είναι δυνατόν να προχωρήσει σήµερα η Κυβέρνηση του
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ΠΑΣΟΚ και να ενεργοποιήσει αυτό το προεδρικό διάταγµα.
∆εύτερον, όσον αφορά τη λειτουργία και το ρόλο του ΣΑΕ, δεν

µπορεί κατά την άποψή µας, να παραµένει µόνο συµβουλευτικός
και συντονιστικός, ένα όργανο εκφραστής, καταγραφής και απο-
στολής των αιτηµάτων. Αυτό ζούµε τώρα, αυτές τις τρεις ηµέ-
ρες, αυτό γίνεται. Ξανατονίζω ότι δεν το υποτιµούµε και µάλιστα
γίνεται και µια προσπάθεια να κωδικοποιηθούν, να ιεραρχηθούν.
∆εν φτάνει, όµως, µόνο αυτό.

Εµείς πιστεύουµε ότι το ΣΑΕ χρειάζεται να λειτουργεί, αν θέ-
λετε να µετατραπεί σε ένα φορέα διεκδίκησης και προς τις κυ-
βερνήσεις των χωρών που ζουν και δραστηριοποιούνται, αλλά
και απέναντι στην Ελληνική Κυβέρνηση, όποια και αν είναι αυτή.
∆ιαφορετικά θα γίνονται συζητήσεις, θα απαριθµούµε τα προ-
βλήµατα, θα κάνουµε προτάσεις και µετά που θα τελειώνουν όλα
αυτά, ουσιαστικά θα ξαναερχόµαστε την επόµενη φορά, να
ακούµε από τους ίδιους τους συντονιστές ότι δεν έχει υλοποιη-
θεί παρά µόνο το 5% των προτάσεών τους.

Ένα παράδειγµα θα φέρω. Είναι η αντιµετώπιση των εργασια-
κών, ασφαλιστικών, συνταξιοδοτικών και άλλων προβληµάτων
µεταναστών και αποδήµων, που είναι γνωστό ότι διέπονται και
από διακρατικές συµβάσεις. Μπορούν να λυθούν, αν οι ίδιοι πά-
ρουν µέρος στους αγώνες που εξελίσσονται στις χώρες τους.
Στη Γερµανία υπάρχουν τριάντα χιλιάδες Έλληνες άνεργοι και
ζουν µε το επίδοµα των 400 ευρώ. Υπάρχει, λοιπόν, τρόπος να
βρεθεί λύση.

Και στο σηµείο αυτό θέλω να καταθέσω την πρόταση νόµου
που έχουµε καταθέσει σαν κόµµα και που αφορά και τους Από-
δηµους για τη διασφάλιση των αποθεµατικών των ασφαλιστικών
ταµείων και τη διεύρυνση των ασφαλιστικών συνταξιοδοτικών δι-
καιωµάτων των εργαζοµένων και θα παρακαλούσα να δοθεί στο
Προεδρείο του ΣΑΕ.

(Στο σηµείο αυτό η Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλευτής κ. Βέρα
Νικολαΐδου καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα πρό-
ταση νόµου, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Θέλω να σταθώ και σε κάτι άλλο, γιατί ακούστηκαν πολλά και
αρκετές προτάσεις σε σχέση µε τον προϋπολογισµό. ∆εν σας
κρύβω ότι –τελείως έτσι φυσιολογικά θα έλεγα και µπορεί να το
κάνει ο οποιοσδήποτε- έκανα µια σύγκριση σε σχέση µε το ποσό
που επιχορηγήθηκε πέρυσι το ΣΑΕ γενικότερα. Το 2009 ήταν
γύρω στα 15.000.000 ή στα 14.700.000 περίπου και από αυτό το
ΣΑΕ επιδοτήθηκε µε 3.700.000 ευρώ. Τα υπόλοιπα πάνε σε άλ-
λους φορείς και για άλλες δράσεις.

Το 2010 που όλοι παραπονιούνται ότι αυτά δεν φτάνουν για να
λειτουργήσουν, το συνολικό ποσό είναι 12.000.000 ευρώ. Και
αυτό που είναι εγγεγραµµένο στον προϋπολογισµό για να επι-
χορηγηθεί το ΣΑΕ, είναι γύρω στα 3.500.000 ευρώ.

Καταλαβαίνουµε, λοιπόν, ότι και από οικονοµικής πλευράς δεν
µπορεί να συνεχίσει έτσι η λειτουργία του ΣΑΕ. Εµείς πιστεύουµε
ότι κατ’ αρχάς πρέπει να υπάρχει αύξηση του οικονοµικού και
αύξηση από τον κρατικό προϋπολογισµό. Και µην το ρίχνουµε
στις µη κυβερνητικές οργανώσεις. Είναι ένα τεράστιο θέµα –αν
θέλετε, το ανοίγουµε µια άλλη φορά, δεν υπάρχει χρόνος- µε τι
κριτήρια κατανοµής γίνονται αυτά κ.λπ.. Είναι υποχρέωση του
Κράτους από τον κρατικό προϋπολογισµό και µε βάση το Σύ-
νταγµα να επιχορηγεί τους απόδηµους. Πρέπει να υπάρχει –αν
θέλετε- και οικονοµικός απολογισµός του Προεδρείου, των συ-
ντονιστών, για να ενηµερωνόµαστε και εµείς. ∆εν θίγω κανένα
θέµα διαφάνειας, αλλά δεν υπάρχει οικονοµικός απολογισµός,
για τον οποίο θεωρώ ότι είναι απαραίτητος.

Ακούστηκαν πολλά και από τον προηγούµενο οµιλητή σε
σχέση µε τη συναίνεση. Εγώ δεν έχω πάει επίσκεψη στο εξωτε-
ρικό µε τους απόδηµους παρά µόνο µία φορά, αλλά ακούµε ότι
όλα τα κόµµατα πρέπει να συναινούν. Είναι γνωστό, αγαπητοί
φίλοι και εκπρόσωποι του ΣΑΕ, ότι εδώ, στη Βουλή, συµφωνούµε
στη διαπίστωση, στην περιγραφή των προβληµάτων, γιατί κανέ-
νας δεν µπορεί να αµφισβητήσει ότι υπάρχουν προβλήµατα στην
παιδεία, ότι υπάρχει ακρίβεια, ότι υπάρχει οικονοµική κρίση,
ανεργία.

Συµφωνούµε στην περιγραφή και στην καταγραφή. Όµως,

σχετικά µε το τι φταίει και ποιος είναι ο δρόµος διεξόδου, το κάθε
κόµµα έχει τελείως διαφορετικές προτάσεις, όπως διαφορετικές
είναι και οι προτάσεις στα λεγόµενα «εθνικά» µας θέµατα.
Έφθασε χθες ο Πρωθυπουργός της χώρας να χρησιµοποιεί τα
εθνικά θέµατα ακριβώς για να περάσει την αντιλαϊκή πολιτική
του, τροµοκρατώντας –αν θέλετε- ότι θα χάσουµε την εθνική µας
κυριαρχία, ενώ αλλού πρέπει να αναζητήσει τις συνέπειες της
πολιτικής του. Ας µην τροµοκρατούµε τον κόσµο µε θέµατα για
τα οποία οι ίδιοι έχουν ευθύνη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα τελευταίο θέµα που θέλω να θέσω και που φυσικά δεν το
άφησα τελευταίο, αλλά νοµίζω ότι είναι γνωστές οι θέσεις µας,
είναι αυτό για την ψήφο των οµογενών, όπως είχε έλθει στην
προηγούµενη θητεία της Βουλής µε το νοµοσχέδιο που κατέθεσε
η Νέα ∆ηµοκρατία και µε το οποίο εµείς ήµασταν αντίθετοι από
την αρχή που κατατέθηκε.

∆εν υποτιµούµε το δικαίωµα της ψήφου των οµογενών και
όλων των Ελλήνων που βρίσκονται στο εξωτερικό. ∆εν απορρί-
πτουµε –και το έχουµε πει επανειληµµένως και σ’ αυτήν την Αί-
θουσα- το ότι χρειάζεται ένας µικρός αριθµός Βουλευτών που
θα εκπροσωπούν την οµογένεια, τους µετανάστες και γενικώς
αυτούς που ζουν µακριά από την πατρίδα, χωρίς να αλλοιώνεται
ο βασικός συσχετισµός των πολιτικών δυνάµεων µέσα στη χώρα.

Όµως, τότε διαφωνήσαµε µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο –
και καλώς απεσύρθη- γιατί θα διογκωνόταν τεχνητά ο αριθµός
των ψηφισάντων. Είναι γνωστό ότι όσοι εγγράφονται στα δηµο-
τολόγια, αυτοί µόνο έχουν το δικαίωµα να ψηφίζουν και έτσι θα
ανατρέπονταν οι πολιτικοί συσχετισµοί στο εσωτερικό της
χώρας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ (Ε’Αντιπρόεδρος της Βουλής): Θα
ήθελα ένα λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε, όπως διατέθηκε και
στους υπόλοιπους.

Ένας απλός υπολογισµός µε το τότε σχέδιο που κατατέθηκε
έδειχνε ότι αν ψήφιζαν ένα εκατοµµύριο οµογενείς, θα έδιναν πε-
ρίπου σαράντα Βουλευτές στους τριακόσιους και, όπως κατα-
λαβαίνετε, άλλη θα ήταν η θέληση των ψηφοφόρων του
εσωτερικού που υφίστανται τις συνθήκες και τις συνέπειες της
αντιλαϊκής πολιτικής των κυβερνήσεων και άλλη η θέληση των
ψηφοφόρων του εξωτερικού που αντικειµενικά δεν ζουν και δεν
γνωρίζουν τόσο καλά την πολιτική κατάσταση στη χώρα. Βέβαια,
δεν είναι δική τους ευθύνη, αλλά δεν υπάρχουν οι ίδιοι όροι και
ίδιες δυνατότητες στα κόµµατα να ενηµερώνουν για τις θέσεις
τους. Και µπορεί κάποιος να φανταστεί, ιδιαίτερα κατά την προ-
εκλογική περίοδο, µε τις τεράστιες αποστάσεις, µε το µεγάλο
αριθµό των Βουλευτών που έχουν και θα έχουν τα µεγάλα κόµ-
µατα, πώς θα γίνεται η ενηµέρωση για τις θέσεις των κοµµάτων
στους οµογενείς.

Και ιδιαίτερα για µας, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος,
υπάρχουν περισσότερες δυσκολίες, ιδιαίτερα σε χώρες που όχι
µόνο απαγορεύεται η ύπαρξη και η λειτουργία των κοµµουνιστι-
κών κοµµάτων, αλλά έχουν φθάσει στο σηµείο να απαγορεύουν
ακόµη και τα σύµβολά τους.

Εµείς δεν έχουµε καταλήξει, αλλά πιστεύουµε ότι καλώς απε-
σύρθη το προηγούµενο νοµοσχέδιο. Το µελετάµε, έχουµε πάρει
τη νοµοθεσία και από άλλες χώρες και θα πάρουµε µέρος στην
όποια συζήτηση ανοίξει γύρω από το θέµα, στο διάλογο που θα
ξεκινήσει. Πολλές είναι οι προτάσεις από την εµπειρία των χωρών
που παρακολουθούµε. Υπάρχουν προτάσεις, όπως για παρά-
δειγµα, να έχουν το δικαίωµα ψήφου αυτοί που έφυγαν από τη
χώρα τα τελευταία δέκα χρόνια.

Εν πάση περιπτώσει, συζητάµε όλες τις προτάσεις και οπωσ-
δήποτε µε υπευθυνότητα θα πάρουµε µέρος και κάπου θα κατα-
λήξει αυτή η προσπάθεια.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ πάραπολύ

την κυρία Αντιπρόεδρο.
Το λόγο τώρα έχει ο εισηγητής του ΛΑΟΣ κ. Σπυρίδων – Άδω-

νις Γεωργιάδης.
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Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο για δέκα λεπτά.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ – Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Αγαπητές κυρίες και αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι, κύριοι του

ΣΑΕ -βεβαίως, και εµείς σας καλωσορίζουµε- ξεκινάω από το τε-
λευταίο που έθεσε η κ. Νικολαΐδου σε σχέση µε την ψήφο των
αποδήµων, για να καταλάβουµε λίγο περί τίνος πρόκειται.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ∆’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥ∆ΩΡΑΣ)

Ξεκινώντας η σηµερινή ειδική συνεδρίαση Ολοµελείας της
Βουλής, έγινε κάτι πρωτοφανές. ∆εν έχει ξαναγίνει. Είµαι µόλις
δυόµισι χρόνια Βουλευτής, αλλά ρώτησα και παλαιότερους εµού,
για να δω αν έχει ξανασυµβεί. Ξεκίνησε η συζήτηση, χωρίς πα-
ρουσία της Κυβερνήσεως. Χρειάστηκε να περάσουν είκοσι τρία
λεπτά της ώρας, για να εµφανιστεί στην Αίθουσα η Κυβέρνηση.

Ακούστε, κύριε Ευθυµίου, το καλύτερο: Ο κ. Ρόβλιας είναι
αξιότιµος, συµπαθέστατος, εντιµότατος, ικανότατος, όµως, δεν
έχει καµµία σχέση µε αυτό που συζητάµε. Είναι παντελώς αναρ-
µόδιος. Ήρθε απλώς και µόνο, για να µην µπορούµε να λέµε
εµείς, αγαπητέ κύριε Ευθυµίου, ότι µιλάµε εν τη απουσία της Κυ-
βερνήσεως.

Βέβαια, θα πει κάποιος ότι ο κ. Κουβέλης, που είναι αρµόδιος,
είναι στην Κοπεγχάγη στη Σύνοδο για το κλίµα, αν είναι. ∆εν ξέρω
αν είναι.

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Όχι, όχι. Είναι σε διαπίστευση πρέ-
σβεως.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ – Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Ξέρω, όµως, ότι όφειλε
να είναι εδώ και αν δεν µπορούσε να ήταν εδώ, δεν θα έπρεπε να
γίνει η σηµερινή συνεδρίαση.

Άρα, λοιπόν, πάµε τώρα να ερµηνεύσουµε γιατί η Κυβέρνηση
του ΠΑΣΟΚ δείχνει κατ’ αυτόν τον πρωτοφανή κοινοβουλευτικά
τρόπο την πλήρη αδιαφορία στους οµογενείς.

Για τον εξής λόγο και το λέγαµε πέρυσι στην αρµόδια συζή-
τηση, όπου εσείς καταψηφίσατε, κυρία Νικολαΐδου: ∆ιότι δεν
ψηφίζετε. Αν ψηφίζατε, αν δηλαδή είχε περάσει το προηγούµενο
νοµοσχέδιο και προσδοκούσαν οι Βουλευτές και η Κυβέρνηση
του ΠΑΣΟΚ να έχει την ψήφο σας µέσα στο κουτί στις επόµενες
εθνικές εκλογές, θα βλέπατε εδώ και πολλούς συναδέλφους της
Συµπολιτεύσεως και τον αρµόδιο Υπουργό. Θα βλέπατε τις κυ-
βερνητικές προτάσεις κ.ο.κ. Γιατί απλούστατα τι κάνουν;

Υποτίθεται ότι στο Κοινοβούλιο εµείς λέµε πράγµατα, η Κυ-
βέρνηση τα ακούει και απαντά. Σήµερα πρόκειται περί θεάτρου
Πιραντέλο. Εµείς λέµε πράγµατα και η Κυβέρνηση είναι ωσεί πα-
ρούσα, γιατί βεβαίως ο συµπαθέστατος και αξιότιµος κ. Ρόβλιας
δεν µπορεί να απαντήσει.

Εγώ ήθελα να θέσω το θέµα του πολιτιστικού κέντρου στο Το-
ρόντο και τις δεσµεύσεις της προηγούµενης και της νυν Κυβερ-
νήσεως, για να δοθούν χρήµατα εις την κοινότητα του Τορόντο,
για να γίνει αυτό το µεγάλο πολιτιστικό κέντρο. Ο κ. Κουβέλης
είχε δεσµευτεί στην Επιτροπή ότι, όταν θα γίνει συζήτηση για το
ΣΑΕ, θα ήταν εδώ, για να µας πει τι θα κάνει. Τι να ρωτήσω τον
κ. Ρόβλια; Ενδεχοµένως να ξέρει το πολιτιστικό κέντρο του Το-
ρόντο, αν και αυτός είχε πάει ως Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ σε ένα
τέτοιο ταξίδι. Αυτό δηλαδή που ζούµε είναι πρωτοφανές.

Εγώ, ως µέλος αρµοδίας Επιτροπής, αισθάνοµαι προσβεβλη-
µένος από τη στάση της Κυβερνήσεως. Ή πράγµατι λέµε ότι σε-
βόµαστε τους αποδήµους, σεβόµαστε τους Έλληνες οµογενείς,
τους αγαπάµε, τους προστατεύουµε και θέλουµε να τους βοη-
θήσουµε -άρα, σε αυτήν την περίπτωση το λιγότερο, το έλασσον
θα ήταν η Κυβέρνηση να είναι παρούσα, για να απαντήσει- ή νο-
µίζω ότι οι πράξεις το αποδεικνύουν.

Πάω στο µείζον, γιατί ξέρετε ότι εµάς στο Λαϊκό Ορθόδοξο Συ-
ναγερµό δεν µας αρέσει –γι’ αυτό και µερικές φορές µας λένε
ολίγον ακραίους, αν και το έκοψαν το τελευταίο διάστηµα- απλώς
να λέµε γλυκερά πράγµατα µεταξύ µας, πόσο πολύ αλληλοαγα-
πιόµαστε, ότι εµείς αγαπάµε τους οµογενείς και ότι είστε πέντε,
δέκα, δεκαπέντε, εικοσιπέντε φορές πιο Έλληνες από εµάς και
ότι και εσείς µας αγαπάτε! Ούτε µας αρέσει να ξαναλέµε εδώ,
όπως άκουσα από τις προηγούµενες πολύ καλές οµιλίες συνα-
δέλφων, ότι πρέπει να φτιάξουµε την παιδεία, τη συνεργασία, το
ένα, το άλλο. Είµαι βέβαιος ότι όχι το 2010, αν είµαστε εδώ στην

ίδια συζήτηση, αλλά το 2510 µε το ρυθµό που συζητάµε θα λέµε
ακριβώς τα ίδια! Θα πρόκειται περί µίας εθιµοτυπικής συνεδριά-
σεως. Θα έρχεται ο καθένας να λέει το «ποιηµατάκι» του, όπως
κάνει ο γιος µου, που είναι τεσσάρων ετών, στον παιδικό σταθµό.
Θα φεύγουµε όλοι ευχαριστηµένοι και αγκαλιασµένοι, λέγοντας
πόσο πολύ αλληλοαγαπιόµαστε. Όσο περνάει, βέβαια, ο καιρός,
ολοένα και λιγότεροι Έλληνες θα υπάρχουν στο εξωτερικό και θα
αφοµοιώνονται στις πατρίδες που ζουν και έτσι θα είµαστε εµείς
καλά και εσείς καλύτερα. Μα γι’ αυτό κάναµε το ΣΑΕ;

Υπό αυτήν την έννοια, θέλω να πω στο σεβαστό κόµµα του
ΚΚΕ ότι και τα 3.500 πολλά είναι, αν είναι γι’ αυτό. Το θέµα δεν
είναι πόσα λεφτά δίνεις. Αυτό είναι η µία παράµετρος. Το θέµα
είναι τι θες να κάνεις µε αυτά τα λεφτά και τι τελικώς κάνεις µε
αυτά τα λεφτά.

Πάµε, λοιπόν –για να µην είµαστε πάντα ευχάριστοι- σε δύο
παρατηρήσεις που έχουµε να κάνουµε ως κόµµα και θέλουµε να
τις λάβετε πολύ σοβαρά υπ’ όψιν. Τις απευθύνω, φυσικά, και στην
Κυβέρνηση. Ίσως από κάπου να ακούει ο αρµόδιος Υφυπουργός
και να µπορέσει να απαντήσει, γιατί φυσικά δεν έχω την απαί-
τηση να µπορέσει να απαντήσει ο κ. Ρόβλιας, ο οποίος –επανα-
λαµβάνω- δεν έχει καµµία σχέση µε τη σηµερινή συζήτηση, αλλά
βρίσκεται εδώ µόνο για την τηλεοπτική εικόνα και, βεβαίως, προς
εσάς.

Η µία περίπτωση είναι εάν η Ελλάς θέλει πράγµατι να φτιάξει
ένα ΣΑΕ που να λειτουργεί, που να λειτουργεί στα αλήθεια. Όχι
να λέµε ότι «λειτουργεί». Είναι άλλο πράγµα να λέµε ότι λει-
τουργεί. Είναι άλλο πράγµα να λέµε ότι έχουµε Συµβούλιο Από-
δηµου Ελληνισµού, ότι έχουµε περιφέρειες, ότι κάνουµε
συγκεντρώσεις. Ειρήσθω εν παρόδω, για να µην τα λέω όλα µε-
λανά, ο φετινός τρόπος παρουσιάσεως της εκθέσεως είναι ένα
βήµα εµπρός. Είναι πολύ καλύτερος από τον περυσινό, υπό την
έννοια ότι υπάρχει η διάκριση µεταξύ των Υπουργείων και ότι
υπάρχουν συγκεχυµένες προτάσεις. Αυτά όλα είναι προς τη θε-
τική κατεύθυνση και δείχνουν την καλή σας βούληση να κάνετε
εσείς το ένα βήµα προς τα εµπρός.

Όµως, αγαπητές κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επι-
τρέψετε να σας πω ότι έχω καταλήξει στο συµπέρασµα ότι δεν
επιθυµούµε –εννοώ ως πολιτεία- να υπάρχει πράγµατι ένα ισχυρό
Συµβούλιο Αποδήµου Ελληνισµού. Γιατί δεν επιθυµούµε; Πού
έχω καταλήξει εγώ;

Θα φέρω ως παράδειγµα ένα εκπληκτικό οργανισµό που έχουν
καταφέρει να φτιάξουν οι Εβραίοι των Ηνωµένων Πολιτειών της
Αµερικής, το περίφηµο IPAC, αν τον γνωρίζετε. Το IPAC, κύριε
Υπουργέ –αν και δεν είστε αρµόδιος, δεν έχει σηµασία, θα κά-
νουµε ακαδηµαϊκή συζήτηση- είναι ένας τροµακτικά οργανωµέ-
νος οργανισµός που εκπροσωπεί τους Εβραίους, εβραϊκής
καταγωγής αµερικανούς πολίτες των Ηνωµένων Πολιτειών, µε
τροµακτική παρέµβαση στην αµερικανική πολιτική, όπου δεν
υπάρχει θέµα που να αφορά το Ισραήλ και να µην έχει θέση στο
IPAC. Εκεί πράγµατι λειτουργούν και θα µου επιτρέψετε να πω
ότι είναι υπόδειγµα. Θα έπρεπε δηλαδή να δούµε πώς λειτουρ-
γούν και έχουν πετύχει αυτό το τόσο σωστό πράγµα, δηλαδή να
µπορούν να µάχονται για τα εθνικά τους συµφέροντα µε τόσο
µεγάλη επιτυχία. Είναι παράδειγµα.

∆είτε, όµως, ποια είναι η διαφορά: Όταν έχεις ένα τόσο ισχυρό
οργανισµό εκεί, αυτός ο οργανισµός έχει και γνώµη και ενίοτε η
γνώµη του είναι διαφορετική του κράτους του Ισραήλ.

Αντίθετα, η Ελλάδα, αγαπητέ κύριε Νιώτη, που είστε ο πα-
τριάρχης αυτών των θεµάτων –δεν το αµφισβητώ- δεν θέλει να
έχει ένα ισχυρό ΣΑΕ, διότι η εκάστοτε ελληνική κυβέρνηση δεν
θέλει να υπάρχει αντιπολίτευση στις εκάστοτε κυβερνήσεις στο
εξωτερικό.

Έρχοµαι στο συγκεκριµένο θέµα, για να αναδείξω και τις ευ-
θύνες τις δικές σας, των κυρίων του ΣΑΕ, µε δύο πράγµατα πολύ
γρήγορα:

Εθνικά θέµατα. Ανοίγω την πολύ ωραία έκθεση που κάνατε.
Εγώ ο ίδιος έχω παρευρεθεί αυτά τα δύο χρόνια σε δεκάδες συ-
γκεντρώσεις στο εξωτερικό. Να σας πω για τον Καναδά στο Το-
ρόντο, να σας πω για την Αυστραλία στο Σίδνεϊ, να σας πω για τις
Ηνωµένες Πολιτείες στο Σικάγο, να σας πω για τη Γερµανία; ∆εν
πήγα σε µία που να µην είναι το θέµα το Σκοπιανό, ας πούµε, σε
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πρώτη συζήτηση µεταξύ των οµογενών. Και όχι απλώς σε συζή-
τηση. Με ψηφοφορίες, µε ψηφίσµατα που εκδίδονταν κατά της
λεγοµένης «επίσηµης κόκκινης γραµµής» για τη σύνθετη ονοµα-
σία.

Στο Τορόντο που ήµουν εκπροσωπήθηκαν, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εκατόν τρεις σύλλογοι και η ψηφοφορία ήταν ενε-
νήντα επτά κατά της σύνθετης ονοµασίας και έξι υπέρ. Ενενή-
ντα επτά - έξι! Στην Αµερική ήταν οµοφώνως. ∆εν υπήρξε ένας
που να λέει θέλω σύνθετη ονοµασία. Όλοι καλούσαν την ελλη-
νική Κυβέρνηση κατά της συνθέτου ονοµασίας.

Ερχόµαστε, λοιπόν, τώρα στο ΣΑΕ, στην έκθεσή σας. Μα, τι
θέλετε να κάνετε; Σας το είχα πει και πέρυσι. Θέλετε να είστε ο
τυπικός γραφειοκρατικός εκπρόσωπος της εκάστοτε ελληνικής
κυβερνήσεως σε αποδήµους; Εάν θέλετε να λειτουργήσετε κατ’
αυτόν τον τρόπο, ποτέ δεν θα κερδίσετε την προσοχή και την
καρδιά των αποδήµων. Ποτέ δεν πρόκειται οι απόδηµοι πράγµατι
να στηρίξουν το ΣΑΕ, γιατί θεωρούν το ΣΑΕ έναν «πράκτορα» της
εκάστοτε κυβερνήσεως που δεν έρχεται, για να εκφράσει τη δική
τους γνώµη στην ελληνική Κυβέρνηση, αλλά είναι άλλος ένας
δρόµος, για να εκφράζει η εκάστοτε κυβέρνηση τη γνώµη της
στους οµογενείς.

Θα περίµενα, στη σηµερινή σας έκθεση, να έχετε συγκεντρώ-
σει όλα τα ψηφίσµατα που εξεδόθησαν για αυτό το θέµα, να είναι
ένα πάκο, ένα παράρτηµα και να καλείτε την Ελληνική Κυβέρ-
νηση να λάβει θέση στην πανθοµολογουµένη, σε όλη την Υφήλιο,
θέληση της οµογένειας να πει πάµε σε σύνθετη ονοµασία. Αυτό
θα είχε νόηµα. Αυτό εάν το κάνατε επιστρέφοντας πίσω, θα δί-
νατε ενθουσιασµό στους οµογενείς. Θα λέγανε, είδατε, πήγε το
ΣΑΕ στη Βουλή των Ελλήνων και έθεσε αυτό που µας καίει. Εσείς
έρχεστε εδώ σαν ανώτεροι δηµόσιοι υπάλληλοι, οι οποίοι έχετε
όλοι όπως ξέρω αξιοπρεπείς εργασίες και δεν έχετε καµµία ανά-
γκη το ελληνικό δηµόσιο σε προσωπικό επίπεδο και τι κάνετε;
Κάνετε µια ωραία συζητησούλα και είµαστε εµείς καλά και εσείς
καλύτερα!

Μα, πιστεύετε πραγµατικά ότι µε αυτόν τον τρόπο θα καταφέ-
ρει το Συµβούλιο Απόδηµου Ελληνισµού να εκπροσωπήσει την
οµογένεια; Θα ήθελα την τοποθέτηση του κ. Νιώτη αργότερα για
αυτό. Εγώ το ενετόπισα όταν κατάλαβα από τα ταξίδια µου στο
εξωτερικό γιατί οι απόδηµοι δεν ενδιαφέρονται για το ΣΑΕ πλην
µιας πολύ µικρής οµάδας.

Έκανα µια δίωρη ραδιοφωνική εκποµπή θυµάµαι στον ΕΛΛΑΣ
FM µε τηλεφωνήµατα ακροατών και βγήκαν τριακόσιοι εναντίον
του ΣΑΕ και είναι ζήτηµα αν βγήκαν δύο υπέρ. Ήταν το θέµα µε
τη σύνθετη ονοµασία, την κ. Ντόρα Μπακογιάννη και τη διαφή-
µιση που είχατε βάλει υπέρ της συνθέτου ονοµασίας, ερχόµενη
σε πλήρη αντίθεση µε την έκφραση της οµογένειας.

Θα πρέπει, λοιπόν, και αυτή είναι δική σας ευθύνη να αποφα-
σίσετε εάν θέλετε όντως να εκπροσωπείτε την οµογένεια. Εάν
θέλετε να εκπροσωπείτε την οµογένεια θα έχετε δική σας γνώµη,
δηλαδή τη γνώµη της οµογένειας. Αυτή η γνώµη ενίοτε θα σας
φέρνει σε σύγκρουση αναπόφευκτα µε την Κυβέρνηση. ∆εν λέω
πάντα σε σύγκρουση, αλλά σε ορισµένα θέµατα θα υπάρχει σύ-
γκρουση. Και αυτήν τη σύγκρουση θα την υπερασπίζεστε για να
κερδίσετε την ψυχή της οµογένειας. Αλλιώς µε τον τρόπο που
πάτε, κλαύτα Χαράλαµπε! ∆εν κάνετε απολύτως τίποτα. Καλύ-
τερα να µην δίνουµε ούτε ένα ευρώ στο ΣΑΕ. Είναι παντελώς
άχρηστο.

Πάµε στο δεύτερο θέµα. Ψήφος των αποδήµων. Το ΣΑΕ δεν
υποστήριξε όσο έπρεπε την προσπάθεια που έκανε η τότε κυ-
βέρνηση µαζί µε το Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό για την ψήφο
των αποδήµων. Και αυτό µέτρησε αρνητικά για το ΣΑΕ στην οµο-
γένεια.

Έχετε την ευκαιρία τώρα –δεν το είδα, το είδα πολύ λίγο στην
έκθεση µε µια θα έλεγα ευγένεια ζαχαροπλαστείου, µη χαλά-
σουµε την πάστα- για ποιο πράγµα; Το ΠΑΣΟΚ –και µε αυτό θα
κλείσω- δεσµεύτηκε στο προηγούµενο Κοινοβούλιο, δεν έχουν
περάσει πολλοί µήνες ότι έχει έτοιµο το σχέδιο στο τσεπάκι του.
Έτσι µας λέγατε, κύριε Νιώτη, ότι το σχέδιο του ΠΑΣΟΚ είναι πα-
νέτοιµο, ότι σε ένα, ενάµισι χρόνο θα έχει ψηφιστεί και θα εφαρ-
µοστεί. Ιδού πεδίο δόξης λαµπρό, λοιπόν. Ιδού ο ρόλος του ΣΑΕ!

Λέγατε πριν από µερικούς µήνες, κύριοι συνάδελφοι του

ΠΑΣΟΚ, ότι έχετε έτοιµο το σχέδιο για την ψήφο των αποδήµων.
Στις προγραµµατικές δηλώσεις της Κυβέρνησης αντί να µιλήσετε
για την ψήφο των αποδήµων, µιλήσατε για την ψήφο των αλλο-
δαπών στην Ελλάδα. Πρώτα θα ψηφίζουν δηλαδή για το ΠΑΣΟΚ
οι εκ Νιγηρίας ορµώµενοι και Πακιστάν στην Ελλάδα και µετά οι
Έλληνες του Σίδνεϋ ή του Καναδά ή των Ηνωµένων Πολιτειών
που τρέχουν στα συλλαλητήρια για το Σκοπιανό.

Άρα, λοιπόν, εάν εσείς τους αφήσετε και παρακολουθείτε αυτή
την τακτική σιωπηλοί, θα έχετε το µερίδιο των ιστορικών σας ευ-
θυνών.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-

ναγερµού)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Γεωργιάδη.
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Μισό λεπτό, κύριε συ-

νάδελφε.
Και εγώ ως Προεδρεύων τώρα θέλω να καλωσορίσω µε τη

σειρά µου τον Πρόεδρο και την Αντιπροσωπεία του Συµβουλίου
Αποδήµου Ελληνισµού στη Βουλή σήµερα.

Κύριε Ευθυµίου, µισό λεπτό, έχει ζητήσει ο κ. Ρόβλιας το λόγο
για µια σύντοµη παρέµβαση. Η Κυβέρνηση θα απαντήσει ή θα
µετάσχει συστηµατικότερα µε τον αρµόδιο Υπουργό στην κα-
τάλληλη ώρα.

Ο κ. Ρόβλιας έχει το λόγο για πέντε λεπτά ή και λιγότερο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΡΟΒΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Απο-

κέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ασκήθηκε µια κριτική από τον
τελευταίο οµιλητή τον κ. Γεωργιάδη η οποία θα µου επιτρέψετε
να πω ότι είναι λίγο αυστηρή. Μια κριτική ως προς το θέµα ότι
δεν είναι εδώ ο αρµόδιος Υφυπουργός αλλά κάποιος άλλος. Και
λέω ότι η κριτική είναι αυστηρή διότι αυτό συνδέθηκε µε δήθεν
αδιαφορία της Κυβέρνησης για τους αποδήµους.

Κύριε Γεωργιάδη, πραγµατικά είναι αυστηρή αυτή η κριτική.
Θέλω να θυµίσω ότι όχι µόνο δεν αδιαφορεί η Κυβέρνηση για
τους αποδήµους αλλά είναι Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ που το 1995
ίδρυσε το ΣΑΕ και που το στήριξε διαχρονικά.

Επίσης, να θυµίσω την ιδιαίτερη ευαισθησία του Γιώργου Πα-
πανδρέου για τους απόδηµους.

Θέλω, επίσης, να δικαιολογήσω κι αν θέλετε να συµφωνήσετε
µαζί µου, τον κ. Κουβέλη για την απουσία του. Ο αρµόδιος Υφυ-
πουργός ο κ. Σπύρος Κουβέλης βρίσκεται αυτήν τη στιγµή σε
διαδικασία ενώπιον του Προέδρου της ∆ηµοκρατίας. Αυτή η δια-
δικασία καθυστέρησε και σε λίγο θα είναι παρών.

Και ένα τελευταίο θα µου επιτρέψετε να συµπληρώσω. Ναι µεν
δεν είµαι ο καθ’ ύλην αρµόδιος Υπουργός ή Υφυπουργός, αλλά
αν θέλετε ένα µέρος αυτών που συζητάµε, αφορά και το Υπουρ-
γείο µας και σηµειώνω µε ιδιαίτερη προσοχή όλες τις απόψεις, οι
οποίες διατυπώνονται και αναφέροµαι βέβαια στο θέµα της
ψήφου των αποδήµων.

Κατόπιν αυτών των διευκρινίσεων νοµίζω, κύριε Γεωργιάδη,
ότι η κριτική σας δεν θα είναι τόσο αυστηρή όσο την ακούσαµε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: ∆εν είναι προς εσάς, αφού

ξέρετε πόσο σας εκτιµούµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Θα ήθελα να σας πα-

ρακαλέσω κύριε Ευθυµίου, να µιλήσετε µετά τον κ. Κουράκη, για
την τήρηση της αρχής της εναλλαγής των κοµµάτων, εκτός αν
θέλετε το λόγο για ένα λεπτό.

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό ακριβώς
θέλω.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ορίστε, έχετε το λόγο
για ένα λεπτό.

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να καταστεί
σαφές, όχι µόνο στο Σώµα, αλλά στους Έλληνες και τους Έλλη-
νες της ∆ιασποράς, που παρακολουθούν ή θα παρακολουθή-
σουν τη συνεδρίασή µας, ότι ο κ. Γεωργιάδης, ελπίζω
ανεπιγνώστως, διέπραξε µια τεράστια απρέπεια. Εδώ οι εκπρό-
σωποι του Συµβουλίου Αποδήµου Ελληνισµού δεν έχουν δικαί-
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ωµα οµιλίας και τους ασκήθηκε µια κριτική σε ένα θέµα, που δεν
έπρεπε και είµαι βέβαιος ότι θα ανακαλέσει.

Το Συµβούλιο Απόδηµου Ελληνισµού θεσµοθετήθηκε για να
έχει ελευθερία γνώµης και έκφρασης. Οι άνθρωποι που το υπη-
ρετούν είναι όλοι εθελοντές, δεν συνδέονται υπαλληλικά µε το
ελληνικό κράτος, τη µητέρα πατρίδα. Όλοι είναι αφιερωµένοι, ο
καθένας µε τον τρόπο του, σε ένα κοινό στόχο, σε µη εξαρτη-
µένη σχέση από κανέναν πλην της συνειδήσεώς τους.

Το υπονοούµενο του κ. Γεωργιάδη σε ανθρώπους που δεν
µπορούν να απαντήσουν, είναι προσβλητικό. Έχουν κάθε δικαί-
ωµα και εξέφρασαν τις θέσεις τους για όλα στις εκθέσεις που
µας κατέθεσαν και δεν µπορεί κανείς να θέλει και να υπονοεί ότι
πρέπει να χειραγωγούνται από οποιονδήποτε.

Επειδή οι Συνέλληνές µας, που εργάζονται εθελοντικά και
αφιερωµένα, δεν µπορούν να προασπίσουν τη δική τους αξιο-
πρέπεια που τραυµατίστηκε, θέλω να υπάρχει επίγνωση ποιοι
είναι, τι εκπροσωπούν και τι επίθεση δέχτηκαν σε θέµατα, που
δεν έπρεπε να δεχτούν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστώ, κύριε Ευ-

θυµίου.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Θα σας δώσω το λόγο,

κύριε Γεωργιάδη.
Ήθελα να παρακαλέσω να συµφωνήσουµε όλοι στην αρχή, την

ηθική αρχή, της εκτίµησής µας της απεριόριστης όλων των πτε-
ρύγων και του ασκήσαντος κριτική -που δεν είναι ακριβώς έτσι-
προς το Συµβούλιο Αποδήµου Ελληνισµού και µε ένα πνεύµα κα-
τανόησης και συγκατάβασης, οι παρεµβάσεις µας να λαµβάνουν
χώρα µε αυτό το πνεύµα της συναντίληψης και κυρίως του ειδι-
κού πρακτικού θέµατος ότι δεν έχουν το λόγο.

Ορίστε, κύριε Γεωργιάδη, έχετε το λόγο για τις αναγκαίες δι-
ευκρινίσεις για ένα λεπτό.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Οφείλω να πω ότι θεωρώ
πρωτοφανές αυτό που ακούστηκε από τον κ. Ευθυµίου. Θέλω να
εξηγήσω γιατί.

Εδώ ερχόµαστε να µιλήσουµε, αγαπητέ κύριε συνάδελφε, γι’
αυτό τον απολογισµό. Εάν υπονοείτε ότι δεν µπορούµε να ασκή-
σουµε κριτική στο τι γράφουν εδώ µέσα, επειδή δεν έχουν το δι-
καίωµα του λόγου στην Ολοµέλεια, τότε µας αφαιρείτε το
δικαίωµα του λόγου. Και έχω τελείως διαφορετική αντίληψη για
τη δηµοκρατία.

Ξαναλέω, λοιπόν, η κριτική µου ασκήθηκε λόγω ελλείψεως
αναφοράς µέσα στην έκθεση που µας παρεδόθη σε ειδικό κε-
φάλαιο περί εθνικών θεµάτων και περί των απόψεων της οµογέ-
νειας γι’ αυτά τα εθνικά θέµατα, που κατά τη δική µας αντίληψη,
οι αποφάσεις της οµογένειας θα έπρεπε να συµπεριλαµβάνονται
στην έκθεση του Συµβουλίου Απόδηµου Ελληνισµού, εάν θέλει
να εκπροσωπεί αυτό το οποίο λέγεται.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Εντάξει, κύριε Γεωρ-
γιάδη. Σας παρακαλώ µη µακραίνετε το λόγο.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Σε καµµία περίπτωση δεν αντιλαµβανόµαστε το διάλογο στη

Βουλή ως µόνο το δικαίωµα να µιλούν εκείνοι που θέλουν να λένε
«εύγε».

Φυσικά η κριτική µας δεν είναι µόνο προς τον ΣΑΕ αλλά είναι
κυρίως προς την Κυβέρνηση!

Ευχαριστώ πολύ.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ το

λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Όχι, κύριε Ροντούλη,

δεν έχετε το λόγο. Σας παρακαλώ! Για τη ροή της συζήτησης
πρέπει να λάβει το λόγο ο κ. Κουράκης. Είναι εγγεγραµµένος
προ πολλού και δικαιούται να µιλήσει. Μετά τον κ. Κουράκη έχει
ζητήσει προ πολλού και θα πάρει το λόγο ο κ. Σιούφας.

Ορίστε, κύριε Κουράκη, έχετε το λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς θα ήθελα να καλωσορίσω τον Πρόεδρο του ΣΑΕ,

τον κ. Ταµβάκη και τους υπόλοιπους εκπροσώπους του Συµβου-
λίου Απόδηµου Ελληνισµού για τη συµµετοχή τους εδώ και για τη
συζήτηση πάνω στην Έκθεση Απολογισµού του 2008.

Θέλω να πω ότι ένα από τα πολύ ουσιαστικά ζητήµατα είναι
και αυτό της δυνατότητας άσκησης του εκλογικού δικαιώµατος.
Θα έλεγα ότι συµφωνώ κι εγώ µε τον κ. Γεωργιάδη διαφωνώντας
µε τον κ. Ευθυµίου, ότι εδώ ασκούµε κριτική και για την Έκθεση
Απολογισµού, η οποία έχει τον χαρακτήρα της εποικοδοµητικής
-θα έλεγα- προώθησης των ζητηµάτων που τους απασχολούν.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Μέτρον άριστον!
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Καταλαβαίνω. Καθείς κρίνεται,

κύριε Πρόεδρε και από το ύφος του και από τον τρόπο του, πώς
ακριβώς ασκείται αυτή η κριτική. Γιατί και οι κρίνοντες κρίνονται,
όπως είναι γνωστό!

Θα έλεγα, λοιπόν, ότι η στάση που είχε τηρήσει το ΣΑΕ στο
νοµοσχέδιο της προηγούµενης κυβέρνησης εκτιµώ ότι δεν ήταν
σύµφωνη µε τις θέσεις που υπεράσπιζε παγίως όλα αυτά τα χρό-
νια.

Βεβαίως, στο κείµενο που µας έχει µοιραστεί αναφέρεται ότι
«δεχόµαστε την ψήφο που µας δίνεται», αλλά στην πραγµατικό-
τητα και επειδή χρειάζεται αυξηµένη πλειοψηφία -άρα δεν επρό-
κειτο να ψηφιστεί- και γιατί το προηγούµενο νοµοθέτηµα της
Κυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας ουσιαστικά οδηγούσε σε µία
χρησιµοποίηση της ψήφου των αποδήµων για άλλους σκοπούς,
θα έλεγα ότι αυτό ήταν µία ψευδεπίγραφη άσκηση δικαιώµατος
της ψήφου των αποδήµων. Παρ’ όλα αυτά, όµως, οφείλω να οµο-
λογήσω, ότι όπως διατυπώθηκε χθες από τον κ. Ταµβάκη πραγ-
µατικά είναι η θέση που εξέφραζε παγίως το Συµβούλιο του
Απόδηµου Ελληνισµού και χαίροµαι που επανέρχεται. Βέβαια,
µόνο που αυτήν τη φορά, µε βάση τη δεδοµένη θέση της Κυ-
βέρνησης για την αλλαγή του εκλογικού συστήµατος, σύµφωνα
µε το λεγόµενο «παραλλαγή» εν πάση περιπτώσει -για να συνεν-
νοούµεθα µόνο- του γερµανικού συστήµατος, πολύ φοβούµαι ότι
θα ενταχθεί εκεί και θα χρησιµοποιηθεί για τη περαιτέρω νό-
θευση της ψήφου των Ελλήνων.

Όπως γνωρίζετε, η δική µας θέση συνταυτίζεται µε αυτήν τη
θέση του ΣΑΕ για τη δυνατότητα συµµετοχής στην ψηφοφορία
µε κάθε δυνατό µέσο για τις περιφέρειες, αλλά είµαστε ανυπο-
χώρητοι στο ότι δεν µπορεί να χρησιµοποιηθεί η ψήφος των απα-
νταχού Ελλήνων για τη νόθευση της βούλησης του Ελληνικού
λαού! Παρ’ όλα αυτά δεχόµαστε αυτό που λέτε, ότι θέση σας
είναι όλα τα κόµµατα να δεσµευθούν, ώστε να υπάρχει ένας συ-
γκεκριµένος χρονικός ορίζοντας για την υλοποίηση των θέσεών
σας για την ψήφο των αποδήµων.

Η θέση του Συνασπισµού της Ριζοσπαστικής Αριστεράς είναι,
πραγµατικά το ταχύτερο δυνατό να βρεθεί ένας τρόπος διά των
περιφερειών και όπως περίπου ή ακριβώς το έχετε εκφράσει και
το έχουµε εκφράσει κι εµείς να εξασφαλιστεί αυτό το δικαίωµα.

Το δεύτερο που θα ήθελα να πω, είναι ότι είδα την Έκθεσή
σας και σε πάρα πολλά σηµεία συµφωνούµε κι εµείς και για τα
επιµέρους τα οποία αναφέρετε, δηλαδή για το πρόβληµα των εκ-
παιδευτικών και για τον τρόπο πρόσληψης από οµογενείς που
θεωρούµε κι εµείς ότι είναι πάρα πολύ σηµαντικό.

Η διαδικασία του εκπαιδευτικού προσωπικού δεν είναι θέσεις
τακτοποίησης ηµετέρων, αλλά προώθησης της εκπαίδευσης και
της παιδείας γενικότερα στα παιδιά που είναι στο εξωτερικό.

Αναγνωρίζουµε, επίσης, την αγωνία σας για την καθυστέρηση
της αναγνώρισης των τίτλων σπουδών του εξωτερικού από το
∆ΟΑΤΑΠ.

Θα έλεγα, όµως, κύριε Πρόεδρε –αναφέροµαι στον κ. Ταµ-
βάκη- ότι για εµάς πιο ουσιαστικό –όλα είναι ουσιαστικά, αλλά
εν πάση περιπτώσει αυτό που τώρα έχει εξαιρετική επικαιρότητα-
είναι ο Προϋπολογισµός ο οποίος έχει κατατεθεί για το 2010 και
αφορά τον Ελληνισµό της ∆ιασποράς.

Γνωρίζετε προφανώς –και θα ήθελα να έχετε τοποθετηθεί επ’
αυτού, µπορεί να τοποθετηθήκατε και να µην το γνωρίζω, να µην
σας αδικώ- ότι υπάρχει µία µείωση του προϋπολογισµού για το
οικονοµικό έτος 2010. ∆ηλαδή, ενώ το 2009 είχαµε 14.570.700
ευρώ, τώρα, το 2010, µειώνεται στα 12.700.000 ευρώ.

Αυτό θεωρούµε ότι είναι λάθος. Και θεωρούµε ότι είναι λάθος,
γιατί ο χώρος της ελληνικής διασποράς έχει τεράστια σηµασία
και για τα εξωτερικά µας ζητήµατα και γιατί ένα µεγάλο µέρος,
βεβαίως, της εξωτερικής πολιτικής µπορεί να περάσει µέσα από
την παρουσία του Ελληνισµού της ∆ιασποράς στις χώρες υπο-
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δοχής, µε τους δεσµούς που έχει αυτός ο πληθυσµός, αυτοί οι
συµπολίτες µας, επειδή δραστηριοποιούνται πολλά χρόνια στις
χώρες που φιλοξενούνται.

Έχει πολύ µεγάλη σηµασία όχι µόνο να µην έχουµε µείωση,
αλλά να έχουµε αύξηση και την ουσιαστικότερη στήριξη της ορ-
γανωµένης έκφρασης του Ελληνισµού της ∆ιασποράς σε ζητή-
µατα που έχουν να κάνουν µε την ελληνόγλωσση εκπαίδευση,
την παραγωγή της πολιτιστικής δραστηριότητας, τη διατήρηση
της ελληνικής ταυτότητας, τη γενικότερη πολιτική παλιννόστηση
και ενσωµάτωση των Ελλήνων παλιννοστούντων στην κοινωνική,
οικονοµική πραγµατικότητα της χώρας µας.

Γι’ αυτούς τους λόγους υποστηρίζουµε ότι παρά τις οικονοµι-
κές δυσκολίες θα έπρεπε τα κονδύλια να είναι αυξηµένα.

Εξειδικεύοντας ορισµένα στοιχεία θα λέγαµε το εξής: Από κά-
ποιους κωδικούς θα µπορούσαµε να έχουµε µείωση -θεωρούµε,
δηλαδή, ότι πραγµατικά υπάρχει περιθώριο περικοπών- και αντι-
στοίχως, να διατεθούν τα κονδύλια που θα περικοπούν και τα αυ-
ξηµένα κονδύλια που απαιτούµε εµείς από τον κρατικό
προϋπολογισµό, σε πιο ουσιαστικά ζητήµατα στα οποία θα ανα-
φερθώ.

Θεωρούµε, δηλαδή, ότι µπορεί να γίνει η περικοπή των δαπα-
νών για µετακινήσεις.

Νοµίζουµε ότι στις εισφορές και συνδροµές σε διεθνείς Ορ-
γανισµούς, πολιτικούς φορείς και κοινότητες του εξωτερικού
πρέπει να έχουµε γενναία αύξηση, ειδικά στις Πρωτοβάθµιες Ορ-
γανώσεις και κοινότητες του εξωτερικού. ∆ιότι οι παροχές προς
τις Πρωτοβάθµιες και ∆ευτεροβάθµιες οργανωµένες εκφράσεις
του Ελληνισµού της ∆ιασποράς θα πρέπει να γίνονται και να δί-
δονται στη βάση ενός καλά οργανωµένου σχεδιασµού για την
αναβάθµιση και την ποιοτική παρέµβαση των κοινοτήτων στο
χώρο τους.

Σε καµµιά περίπτωση βεβαίως –κι εδώ θα συµφωνήσουµε όλοι-
οι επιχορηγήσεις αυτές δεν πρέπει να δίδονται για την εξυπηρέ-
τηση µικροκοµµατικών, ψηφοθηρικών συµφερόντων.

Όσον αφορά τη λειτουργία, τον κωδικό που αναφέρατε στο
ΣΑΕ, νοµίζω ότι επιβάλλεται η αύξηση τουλάχιστον κατά 500.000
ευρώ σε σύγκριση µε το 2009. Έτσι, από 3.500.000 εµείς πι-
στεύουµε ότι περίφηµα θα µπορούσαµε να είχαµε πάει στα
4.000.000 ευρώ.

Βέβαια, αναγνωρίζουµε, για λόγους δικαιοσύνης και κριτικής,
ότι το ΣΑΕ µέχρι σήµερα δεν κατάφερε να παίξει το συντονιστικό,
γνωµοδοτικό και προπαντός διεκδικητικό ρόλο του. Παρ’ όλα
αυτά εξακολουθούµε να πιστεύουµε ότι θα µπορέσει να µετεξε-
λιχθεί, µε την ουσιαστική παρέµβαση των ίδιων των Ελλήνων της
διασποράς, σε ένα Τριτοβάθµιο Όργανο, που θα συσπειρώσει τη
µεγάλη πλειοψηφία της οργανωµένης έκφρασης του Ελληνισµού
της ∆ιασποράς.

Στο σηµείο αυτό νοµίζουµε ότι η δυνατότητα ψήφου των απο-
δήµων θα βοηθήσει προς αυτή την κατεύθυνση.

Πάντως, επιβάλλεται µεγαλύτερη διαφάνεια, σωστότερη
χρήση των χρηµάτων που δίδονται στο ΣΑΕ. Και δεν υπονοούµε,
βεβαίως, τίποτα το µεµπτό.

Θεωρούµε όµως –και είναι κοµβικής σηµασίας για εµάς, κύριε
Πρόεδρε- ότι το µεγαλύτερο µέρος των κονδυλίων θα έπρεπε να
δοθεί για την ενίσχυση των περιφερειακών ΣΑΕ. ∆ηλαδή, να
υπάρχει µία αποκέντρωση των δραστηριοτήτων στα περιφερει-
ακά ΣΑΕ και στις κοινότητες.

Θα ήθελα να πω κάτι τελευταίο, αλλά όχι λιγότερο σηµαντικό.
Θεωρούµε –και πάλι µιλώ για τον προϋπολογισµό- ότι επιβάλλε-
ται στις δαπάνες για την εκτέλεση προγραµµάτων αποδήµων και
παλιννοστούντων Ελλήνων να έχουµε µια αύξηση, από τα
3.180.000 που είναι τουλάχιστον στα 3.500.000 ευρώ, για να µην
πω πολύ περισσότερο.

Βεβαίως, τα ποσά αυτά δεν αρκούν για µια ουσιαστική πολιτική
που στοχεύει µε αξιώσεις στην οµαλή επανένταξη χιλιάδων πα-
λιννοστούντων Ελλήνων. Νοµίζουµε ότι το ζήτηµα των παλιννο-
στούντων Ελλήνων είναι εξαιρετικής σηµασίας. Αυτοί οι
συµπολίτες µας εξακολουθούν να είναι σε εξαιρετικά δεινή κα-
τάσταση και αν δεν υπάρξει µια αλλαγή πολιτικής και από την
υπάρχουσα Κυβέρνηση και από το ΣΑΕ, ώστε να εξαλειφθεί αυτή
η ανισότητα, δεν θα φθάσουµε στους στόχους τους οποίους

έχουµε θέσει όλοι και οµολογούµε.
Με αυτές τις λίγες σκέψεις, σας ευχαριστώ και σας εύχοµαι

καλή επιτυχία στους σκοπούς σας.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Κουράκη, ιδιαιτέρως και για τη συνέπεια στο χρόνο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία της Βουλής παρακολουθούν τη συ-
νεδρίασή µας, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στους χώρους
του Μεγάρου της Βουλής των Ελλήνων, τριάντα εννέα µαθήτριες
και µαθητές και τρεις συνοδοί -καθηγητές από το 67ο Γυµνάσιο
Αθήνας.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο τέως Πρόεδρος της Βουλής κ. ∆ηµήτριος Σι-
ούφας.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ση-
µερινή συνεδρίαση της Ολοµέλειας και η συζήτηση της έκθεσης
του Συµβουλίου Αποδήµου Ελληνισµού πρέπει να είναι στιγµή
ευθύνης, στιγµή ανάτασης, στιγµή ενότητας και εκποµπής από
τη Βουλή των Ελλήνων µηνύµατος ότι η πατρίδα σέβεται και τιµά
τους ανά την υφήλιο Έλληνες της ∆ιασποράς, ότι είναι µαζί τους,
όχι µόνο για να επιλύει τα προβλήµατα τα οποία έχουν µε τη µη-
τέρα πατρίδα, αλλά κυρίως για να αξιοποιεί την παγκόσµια δύ-
ναµη του Ελληνισµού για όφελος της πατρίδος. Αυτή είναι η δική
µου αντίληψη.

Και το λέω αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί από το
1995, όταν η τότε Κυβέρνηση και ο τότε Πρόεδρος της Βουλής
των Ελλήνων, ο Απόστολος Κακλαµάνης, µετά από µια διαδροµή
πολλών ετών για να δηµιουργηθεί ένα τέτοιο όργανο από τον Ελ-
ληνισµό της ∆ιασποράς, κατέληξαν στο να βγει το σχετικό προ-
εδρικό διάταγµα και να δηµιουργηθεί το Συµβούλιο Αποδήµου
Ελληνισµού, που ήταν µια κατάκτηση για την Ελλάδα πρώτα, ανε-
ξάρτητα από το ποια κυβέρνηση ο ελληνικός λαός έχει στο «τι-
µόνι» της χώρας, αλλά και για τον ίδιο τον Ελληνισµό της
∆ιασποράς, αυτή η διαδροµή των δεκατεσσάρων χρόνων ήταν
µια διαδροµή θετική για το Συµβούλιο Αποδήµου Ελληνισµού.
Και ήταν διαδροµή θετική, γιατί η πατρίδα έδειξε ότι θέλει να ορ-
γανώσει, όχι µόνο για την αντιµετώπιση των προβληµάτων τα
οποία υπήρχαν, υπάρχουν και θα υπάρχουν πάντοτε ανάλογα µε
την εποχή και τη συγκυρία, αλλά κυρίως για να ενώσει τις δυνά-
µεις του παγκόσµιου Ελληνισµού για το καλό της πατρίδος.

Άκουσα και σήµερα, όπως και την προηγούµενη φορά που
έγινε συζήτηση αυτής της έκθεσης, πέρυσι, εδώ, συνεχώς να
µπαίνουν ζητήµατα, ότι πρέπει η πατρίδα να δώσει περισσότερα
λεφτά, να κάνει ετούτο, να κάνει εκείνο, να κάνει το άλλο.

Εµένα θα µου επιτρέψετε –το έχω πει και µε άλλες αφορµές-
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να πω ότι η Ελλάδα είναι µια µικρή
χώρα. ∆εν είναι πλούσια χώρα σε πλούτο, αλλά είναι πλούσια
χώρα σε πνεύµα, σε αποθέµατα ψυχής, αλλά και σε δύναµη, για
να µπορεί να στέκεται σε ολόκληρο τον κόσµο. ∆εν µπορούµε
όλα να τα ζητούµε από το κράτος, για να τα λύσει η εκάστοτε
κυβέρνηση. Υπάρχουν και άλλοι δρόµοι, για να αντιµετωπίζονται
αυτά τα ζητήµατα.

Για τον οµιλούντα οι δυνάµεις του έθνους, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, είναι ο Ελληνισµός της ∆ιασποράς, η ναυτιλία µας,
η γεωπολιτική µας θέση και η θέση µας στην ευρωπαϊκή οικο-
γένεια. Αυτοί είναι για µένα οι τέσσερις πυλώνες της δυνάµεως
του έθνους και σε διεθνές επίπεδο το Συµβούλιο Αποδήµου Ελ-
ληνισµού, η Παγκόσµια ∆ιακοινοβουλευτική Ένωση και βεβαίως
η Ορθοδοξία και οι Έλληνες της ∆ιασποράς.

Αυτά είναι τα µεγάλα κεφάλαια που οφείλουµε όλοι να τα προ-
σέχουµε, να τα στηρίζουµε, γιατί πάνω σ’ αυτά πρέπει να πο-
ρευθεί το έθνος και για τις επόµενες δεκαετίες και µέσα στους
αιώνες. Και µε όσο µεγαλύτερο σεβασµό αντιµετωπίζουµε αυτά
τα ζητήµατα, τόσο πιο ενωµένοι θα είµαστε και τόσο πιο αποτε-
λεσµατικοί.

Γνωρίζετε ότι µε τροποποίηση του Κανονισµού της Βουλής
στην Επιτροπή Αποδήµου Ελληνισµού –και αυτό εάν δεν κάνω
λάθος είναι έργο του Απόστολου Κακλαµάνη- τη µετατρέψαµε
σε Επιτροπή του Ελληνισµού της ∆ιασποράς, στην ειδική µόνιµη

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΗ’ - 10 ∆ΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2009 1125



επιτροπή.
Θα ήθελα να καταθέσω εδώ την πρόταση. Το ΣΑΕ από Συµ-

βούλιο Απόδηµου Ελληνισµού να γίνει Συµβούλιο Ελληνισµού
της ∆ιασποράς. ∆εν υπάρχουν πλέον απόδηµοι Έλληνες. Είναι
Έλληνες τρίτης, τέταρτης και πέµπτης γενιάς εκεί όπου είναι ή
είναι επιστήµονες Έλληνες, που µένουν έξω. Αυτό όµως σηµαί-
νει ότι η παρουσία της Ελλάδος σε κάθε σηµείο του πλανήτη
είναι αυτή η δύναµη για την οποία σας µίλησα πριν για το έθνος.

Από εκεί και πέρα να δούµε πώς µπορούµε να δικτυώσουµε
τους επιστήµονες σ’ αυτό το χώρο, τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρω-
σης του Ελληνισµού της ∆ιασποράς, τους επιχειρηµατίες, τις
έδρες που αφορούν τα ελληνικά γράµµατα, που είναι σε περισ-
σότερα από πεντακόσια πανεπιστήµια στον κόσµο, που είναι και
αυτό ένα φωτεινό κοµµάτι της παρουσίας της σύγχρονης Ελλά-
δας µέσα στους αιώνες, που µεταλαµπαδεύει ό,τι γεννήθηκε εδώ
σε αυτή τη χώρα από την κλασική αρχαιότητα, από το διαρκέ-
στερο δώρο που έχει κάνει αυτή η χώρα σε ολόκληρη την αν-
θρωπότητα, το ∆ηµοκρατικό Πολίτευµα, αλλά και τα γράµµατα
και τις τέχνες και τις επιστήµες που γεννήθηκαν εδώ σ’ αυτό τον
τόπο και τροφοδοτούν ολόκληρη την ανθρωπότητα µέσα από
τους αιώνες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τιµώ και αναγνωρίζω το έργο
και τη δουλειά την οποία κάνει το Συµβούλιο Αποδήµου Ελληνι-
σµού και τα διοικητικά του συµβούλια. Όλοι γνωρίσαµε τον προη-
γούµενο Πρόεδρο του Σ.Α.Ε., τον Άντριου Άθενς και τη µεγάλη
του προσφορά, από την προσωπική του περιουσία, µε το δίκτυο
υγείας που έχει στήσει σε πάρα πολλές χώρες του πρώην υπαρ-
κτού σοσιαλισµού, που αγωνίζεται στα ογδόντα οκτώ του χρό-
νια και τρέχει περισσότερο απ’ ότι ένας νέος των είκοσι ετών,
που δακρύζει όταν βλέπει το δράµα συµπολιτών ελληνικής κα-
ταγωγής να υποφέρουν και σήµερα σ’ αυτές τις χώρες. Γι’ αυτό
εµείς δεν έχουµε περιθώρια όχι να διαφωνούµε, το να κατατίθε-
νται κριτικές απόψεις που συµβάλλουν στην ενιαία πορεία, αλλά
στο να υπάρχει ενότητα για τη σύνδεση της µικρής µας πατρί-
δος, αλλά µεγάλη σε αποθέµατα ψυχής και δυνάµεων, µε ολό-
κληρο τον κόσµο, µε «εργαλείο» το Συµβούλιο Αποδήµου
Ελληνισµού.

∆ράττοµαι της ευκαιρίας λόγω της συνεργασίας που είχα και
µε τον κ. Ταµβάκη, τον νέο Πρόεδρο και µε το ∆ιοικητικό του
Συµβούλιο, όχι µόνο να τους ευχαριστήσω και να τους συγχαρώ,
αλλά να τους πω να συνεχίσουν µε το ίδιο πάθος να δουλεύουν
για τους Έλληνες της ∆ιασποράς, για την Ελλάδα, γιατί προ-
σφέρετε και µπορείτε να προσφέρετε ακόµα περισσότερα. Όλοι
εµείς είµαστε εδώ για να στηρίξουµε αυτό το έργο σας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω αυτή την παρέµβασή
µου καταθέτοντας ακόµα µια σκέψη. ∆εν έχουµε την πολυτέλεια,
ούτε ως λαός ούτε ως χώρα σε δύσκολους καιρούς, για να κα-
τατριβόµαστε µε τα λίγα που ενδεχοµένως να µας χωρίζουν. Να
βρούµε αυτά που µας ενώνουν και να αξιοποιήσουµε για την Ελ-
λάδα, σ’ αυτές τις δύσκολες ώρες που περνάει όχι µόνο η πα-
τρίδα µας, αλλά ολόκληρος ο κόσµος, την παγκόσµια δύναµη
του Ελληνισµού της ∆ιασποράς.

Αυτό είναι το χρέος µας και κυρίως να εµπνεύσουµε τα παιδιά
των Ελλήνων της ∆ιασποράς να αγαπήσουν την Ελλάδα, να µην
τη βλέπουν µόνο µέσα από τα συγγράµµατα, από τα βιβλία και να
τα πείσουµε να έρχονται εδώ για λίγες µέρες για να παίρνουν
δυνάµεις απ’ αυτήν τη µεγάλη Πατρίδα που είναι η Ελλάδα, που
έχει και σήµερα και αύριο µέσα στους αιώνες.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Πρόεδρε.

Το λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Ζιώγας Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας για δέκα λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, και
το εννοώ, για τη δυνατότητα που µου δίνετε λόγω της πίεσης του
χρόνου.

Θα ήθελα µε αφορµή σε µία αποστροφή του λόγου του ο συ-
νάδελφός µου κ. Καζάκος, αναφερόµενος στο βασικό πρόβληµα
που έχει η νέα γενιά, των παιδιών της οµογένειας, λέγοντας:
«Μήπως ξέρετε και για τα προβλήµατα που εδώ έχει η παιδεία

στη χώρα µας;», θα ήθελα επαναλαµβάνω, να κάνω µία σύντοµη
αναφορά.

Υπάρχει ένα διαχρονικό αίτηµα, το περίφηµο 15%, εδώ και
πολλά χρόνια, δύο γενιές. Και η ικανοποίηση αυτού του αιτήµα-
τος έχει να κάνει µε το να πάψει η παιδεία να αποτελεί το απο-
παίδι της ελληνικής πολιτικής ζωής. Βέβαια, είµαστε στο µισό,
περίπου στο 7,5 και αυτό, δυστυχώς κάθε χρόνο, δεν ικανοποι-
είται, δηλαδή το 15% στον προϋπολογισµό.

Από το 1993 και στο πλαίσιο των αναδιαρθρώσεων, η Λευκή
Βίβλος προέβλεψε και επέβαλε συγκεκριµένα µέτρα. Για το πώς
έπρεπε να είναι ο εργαζόµενος µετά από δέκα-δεκαπέντε χρό-
νια –αναφέροµαι στην αρχή της δεκαετίας του ’90- έπρεπε να
παρθούν µέτρα στο πλαίσιο και το επίπεδο της παιδείας. Ακο-
λούθησε το «καρότο», η µεταρρύθµιση Αρσένη, η αντιµεταρ-
ρύθµιση Αρσένη, όπως την ονόµασε το Κοµµουνιστικό Κόµµα και
δυστυχώς επιβεβαίωσε η ζωή. Ακολούθησε και το «µαστίγιο», η
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου του κ. Σηµίτη, που ακόµα ζουν
και βασιλεύουν, λειτουργούν ακόµα τα µαθιτοδικεία.

Με δεδοµένο ότι για την πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
των ελληνικών κυβερνήσεων, που υλοποιούν αυτή την πολιτική –
αφού συναποφασίζουν οι Βρυξέλλες- οι πιστώσεις για την παι-
δεία αποτελούν ένα κόστος, ένα αναγκαίο κακό γι’ αυτούς.
Έχουµε, λοιπόν τις αρνητικές επιπτώσεις, τις συνέπειες σε όλα
τα επίπεδα και πρώτον την αναγκαιότητα, αυτό το οποίο προκύ-
πτει µέσα από την πρακτική και λογική της εµπορευµατοποίησης
της παιδείας από τους βρεφονηπιακούς σταθµούς που έχουν
αποδοθεί στην Τοπική Αυτοδιοίκηση, µέχρι και στα µεταπτυχιακά,
όπου η ελληνική λαϊκή οικογένεια πρέπει να πληρώνει. Και πόσο
είναι αυτό το τίµηµα; Πέντε δισεκατοµµύρια ευρώ το χρόνο. Αυτή
είναι η περίφηµη δηµόσια και δωρεάν εκπαίδευση στη χώρα!

Τα πανεπιστήµια έχουν µετατραπεί σε ανώνυµες εταιρείες και
οι υπηρεσίες έχουν αποδοθεί εδώ και δεκαετίες σε εργολάβου.
Έχουµε δίδακτρα στα µεταπτυχιακά µας και βέβαια, η έρευνα
που επιτελείται στην Τριτοβάθµια Εκπαίδευση, ΤΕΙ – ΑΕΙ, στην
«ποδιά» προσφέρεται και στα «πόδια» των επιχειρηµατιών.
Έχουµε την υποβάθµιση των πανεπιστηµίων και των τεχνολογι-
κών ιδρυµάτων, αφού έχει δηµιουργηθεί ένα µεταλυκειακό συ-
νονθύλευµα και επιβράβευση, επιβεβαίωση επί τα χείρω είναι η
ενσωµάτωση της τελευταίας οδηγίας, η οποία αναγνωρίζει τα
επαγγελµατικά δικαιώµατα των Κέντρων Ελευθέρων Σπουδών.

Παραπέρα, έχουµε µπροστά µας τον «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ ΙΙ», που
θα εντείνει την ταξικοποίηση της παιδείας στη χώρα µας.

Με όλα αυτά, ο στόχος είναι η εξάλειψη των επαγγελµατικών
δικαιωµάτων της νέας γενιάς. Να καταστεί αυτή εύκολη λεία, να
καταργηθούν οι συλλογικές συµβάσεις και έτσι έχουµε την επι-
κράτηση εδώ και χρόνια των ελαστικών µορφών εργασίας, περί-
που µία δεκαετία, τις συµβάσεις, τα περίφηµα «STAGE», τα έχετε
ενηµερωθεί, τα έχετε βιώσει, τις αντιδράσεις των παιδιών που
αρνούνται τη «µισή» ζωή, τα «δουλεµπορικά» γραφεία, όπου
µέσα απ’ αυτά επιδιώκουν να δηµιουργήσουν µέσω της εκπαί-
δευσης και της παιδείας, ουσιαστικά απόκτηση δεξιοτήτων και
όχι γνώσεων.

∆ηµιουργούν τη νέα βάρδια της εργατικής τάξης που δεν θα
έχει συνείδηση της θέσης τους στην κοινωνία, δεν θα αµφισβη-
τεί, δεν θα παλεύει για αλλαγές και ανατροπές. Θέλουν µία νεο-
λαία που να άγεται και να φέρεται, να περνά µία κατ’ ευφηµισµό
ζωή στα γόνατα. Όµως, δυστυχώς γι’ αυτούς, υπάρχει και το
αντίπαλο δέος, οι συνεπείς ταξικές δυνάµεις και η καρδιά, η
ψυχή, ο πυρήνας των ταξικών δυνάµεων που αποτελεί το Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα Ελλάδας και η κοµµουνιστική νεολαία.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές και εκπρόσωποι του ΣΑΕ, όπως
και στη χώρα µας, τα προβλήµατα της εκπαίδευσης, της µόρ-
φωσης, της παιδείας των µεταναστών είναι κυρίως πρόβληµα
των εργαζοµένων, αυτών και των παιδιών τους στην κοινωνία που
ζουν και στη συµµετοχή τους στο εργατικό κίνηµα της χώρας
που ζουν, που βιώνουν. Μία αναγκαιότητα που στην περίοδο της
παρούσας οικονοµικής κρίσης γίνεται πιο επιτακτική αυτή η συµ-
µετοχή στους αγώνες της εργατικής τάξης των χωρών τους για
την προάσπιση των όποιων δικαιωµάτων έχουν αποµείνει και την
ικανοποίηση των σύγχρονων αναγκών τους.

Η πολιτική που αφορά στην παιδεία των οµογενών µας στηρί-
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χτηκε ως επιλογή από όλες τις κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ και της
Νέας ∆ηµοκρατίας των τελευταίων χρόνων. Εκφράστηκε µε την
ίδρυση των αµιγώς ελληνικών σχολείων. Εφαρµόστηκε κυρίως
στη Γερµανία και οδήγησε σε αδιέξοδα και αποδείχτηκε επιζή-
µια για τη νέα γενιά. Συνοδεύτηκε από την ελλιπή µόρφωση, την
απόκτηση περιορισµένων προσόντων µε συνέπεια η πλειονότητά
τους να εργάζονται ή να απασχολούνται ως ανειδίκευτοι εργά-
τες. Τα σχολεία αυτά λειτούργησαν ως σχολικά γκέτο µε συνέ-
πεια το παιδί να παραµένει αποµονωµένο από το κοινωνικό
περιβάλλον που ζει. ∆εν απολαµβάνει τον απαιτούµενο υλικοτε-
χνικό εξοπλισµό, την απαραίτητη στελέχωση σε διδακτικό προ-
σωπικό, τα κατάλληλα βιβλία, τις αντίστοιχες κοινωνικές
παροχές.

Λόγω των υφιστάµενων γνωστών ταξικών φραγµών, το παιδί
δίνει άνισο αγώνα για να συνεχίσει, για να έχει πρόσβαση στις
µέσες, ανώτερες και ανώτατες σχολές στη χώρα που ζει. Έτσι
χάνεται και αυτή έστω, η τυπική αστική δυνατότητα των ίσων
δήθεν ευκαιριών σε όλα τα παιδιά για γενική µόρφωση και επαγ-
γελµατική εκπαίδευση, για κατάκτηση της επιστηµονικής γνώσης
και βέβαια αργότερα της επαγγελµατικής και κοινωνικής τους
αποκατάστασης.

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας –λόγω του προβλήµατος
του χρόνου δεν θα αναφερθώ- έχει καταθέσει σε µία προηγού-
µενη συζήτηση που έγινε σε µία κοινή σύσκεψη των επιτροπών,
τις συγκεκριµένες προτάσεις του που αφορούν στην αντιµετώ-
πιση και την επίλυση του προβλήµατος που αντιµετωπίζει η εκ-
παίδευση των παιδιών της οµογένειας.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε, κύριε

Ζιώγα.
Το λόγο έχει ο κ. Νικόλαος Ζωίδης για οκτώ λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΖΩΪ∆ΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Καλωσορίζω µε τη σειρά µου τον Πρόεδρο και τα µέλη των πε-

ριφερειακών επιτροπών του ΣΑΕ και δηλώνω εξ αρχής ότι πολύ
δύσκολα θα µπορούσε κάποιος να αντιλέξει στο όραµα του Από-
στολου Κακλαµάνη και στον οραµατικό λόγο του ∆ηµήτρη Σι-
ούφα. Αυτό δεν σηµαίνει ότι εµείς, οι νέοι Βουλευτές δεν
µπορούµε να έχουµε άποψη για ό,τι γίνεται µέσα στη χώρα µας
και έξω από αυτή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µπαίνουµε στον 14ο χρόνο ορ-
γάνωσης και λειτουργίας του πρώτου θεσµικού φορέα εκπρο-
σώπησης του οργανωµένου Ελληνισµού ανά τον κόσµο. Το ΣΑΕ
είναι ένα όργανο γνωµοδοτικό, εισηγητικό, διεκδικητικό και υπο-
στηρικτό προς την ελληνική πολιτεία. Παράλληλα, ο συντονιστι-
κός χαρακτήρας του φιλοδοξεί να εκφράσει συνολικά τις
δυνάµεις του απανταχού Ελληνισµού. Απαιτείται όµως γι’ αυτό,
µία οργανωµένη ανάδραση του ΣΑΕ και της ελληνικής πολιτείας
για τα καλύτερα δυνατά αποτελέσµατα.

∆εν έχω καµµία αµφιβολία ότι υπήρξαν και υπάρχουν πολύ
καλές προθέσεις και ότι καταβάλλεται προσπάθεια, µερικές
φορές πέραν των ορίων, από το Προεδρείο και από τις περιφε-
ρειακές επιτροπές του ΣΑΕ για την επίτευξη των στόχων. Είµα-
στε, όµως, υποχρεωµένοι να διαπιστώσουµε ένα έλλειµµα
αποτελεσµατικότητας στην υλοποίηση αυτών των στόχων. Εν-
δεικτικά αναφέρω κάποιες από τις επισηµάνσεις του Προε-
δρείου, όπως αυτές περιγράφονται στην έκθεση.

Για να µπορέσει το ΣΑΕ να αξιοποιήσει αποτελεσµατικά το
γνωµοδοτικό και εισηγητικό του ρόλο απέναντι στην ελληνική πο-
λιτεία θα πρέπει να υπάρχει άµεση ενηµέρωση για θέµατα που
αφορούν τον Απόδηµο Ελληνισµό.

Νοµοσχέδια που αγγίζουν τα δικαιώµατα των οµογενών Ελλή-
νων θα πρέπει να αποστέλλονται έγκαιρα στο ΣΑΕ για να µπο-
ρούν τα συντονιστικά συµβούλια και το Προεδρείο να
τοποθετούνται σωστά και τεκµηριωµένα εντός ευλόγου χρόνου.
Να υπάρχει ενηµέρωση του ΣΑΕ από τους εκπροσώπους της ελ-
ληνικής πολιτείας, εφ’ όσον επισκέπτονται χώρες και τον Ελλη-
νισµό του εξωτερικού. Να υπάρξει συντονισµός σε συνεργασία
µε τις Προξενικές Αρχές και πιθανώς άλλους φορείς τόσο από
την Οµογένεια όσο και από την Ελλάδα για τη δηµιουργία ενός
ανταποδοτικού δικτύου επιχειρηµατιών. Να υπάρξει συνεργασία
µε τους συνδέσµους, τους συλλόγους, τα µικτά επιµελητήρια και

µε κάθε απόδηµο Έλληνα επιχειρηµατία. Να υπάρχει έγκαιρη
ενηµέρωση του ΣΑΕ, σχετικά µε το αναλυτικό πρόγραµµα των
κατασκηνωτών µε σκοπό τον καλύτερο σχεδιασµό της παρου-
σίας του ΣΑΕ στο πλαίσιο των προγραµµάτων.

Και µόνο µε αυτά και αν λάβουµε υπ’ όψιν ότι κατά το παρελ-
θόν είχαν κατατεθεί προτάσεις για συγκεκριµένες µεγάλες πολι-
τικές παρεµβάσεις που µπορούµε να περιγράψουµε ως ένα
µεγαλεπήβολο και ταυτοχρόνως οραµατικό master plan που µε-
ταξύ άλλων µιλούσε για την ανάγκη σύστασης και λειτουργίας
θεµατικών δικτύων του Ελληνισµού, για τη συγκρότηση εθνικού
ταµείου των οµογενών, για τη σύσταση του «Ληξιαρχείου του Ελ-
ληνισµού», για την οργάνωση κάθε τέσσερα χρόνια της «Ελλη-
νιάδας Νέων Αποδήµων» και πολλά άλλα και διαπιστώνοντας ότι
σήµερα, δεκατέσσερα χρόνια µετά, βρισκόµαστε πιο πίσω από το
σηµείο εκκίνησης, διαπιστώνουµε δυστυχώς ότι το ΣΑΕ εγκλω-
βίστηκε ή παγιδεύτηκε σε µια οργανωσιακή αντίληψη και σε µια
διαχειριστική και όχι οραµατική προσέγγιση των ζητηµάτων που
απασχολούν τους οµογενείς ανά τον κόσµο.

Επαναλαµβάνω, δεν αµφισβητώ ούτε κατά κεραία τις προ-
σπάθειες που κατεβλήθησαν από τους ανθρώπους που εκφρά-
ζουν το Συµβούλιο του Απόδηµου Ελληνισµού, αλλά οφείλω να
σηµειώσω ότι επαναδιατυπώνονται θεσµικά ζητήµατα και φαίνε-
ται ότι εξαγγελίες και πολιτικές του παρελθόντος τείνουν να εξα-
λειφθούν και ότι το όραµα εξαντλήθηκε σε σηµαντικό βαθµό.
Άρα, είτε η ελληνική πολιτεία δεν έπραξε τα οφειλόµενα είτε το
ΣΑΕ δεν µπόρεσε τελικά να κάνει πράξη το θεσµικό ρόλο που τά-
χθηκε να υπηρετήσει. ∆εν µηδενίζω όσα έγιναν. Πιστεύω, όµως,
ότι µπορούσαµε να κάνουµε πολύ περισσότερα και εύχοµαι και
ελπίζω ότι αυτό θα γίνει από δω και πέρα.

Επιτρέψτε µου, όµως, να επισηµάνω και κάποιες άλλες παρα-
τηρήσεις που αφορούν στο ρόλο και την παρουσία του ΣΑΕ στη
ζωή και τις κοινότητες των οµογενών. Επαναλαµβάνω για να µην
παρεξηγηθώ, κανένας ψόγος, κανένα υπονοούµενο για τους αν-
θρώπους που σήµερα εκπροσωπούν το Συµβούλιο Απόδηµου
Ελληνισµού. Επισηµαίνεται, όµως, και µια αντιπαλότητα µε τους
περισσότερους εκπροσώπους των οµογενειακών συλλόγων και
οµοσπονδιών που στην πλειονότητά τους προέρχονται από την
πρώτη και δεύτερη γενιά µεταναστών. Παρατηρείται δηλαδή δι-
καίως ή αδίκως µία διάχυτη δυσπιστία ως προς το ρόλο και το
έργο που το ΣΑΕ επιτελεί, που επεκτείνεται µάλιστα και µέχρι την
αµφισβήτηση των προσώπων που το εκπροσωπούν στις χώρες
τους. Εδώ η υποχρέωση δεν ανάγεται στην ελληνική πολιτεία
αλλά στο ίδιο το ΣΑΕ και τον τρόπο που λειτουργούν οι άνθρω-
ποι που το εκπροσωπούν ανά χώρα ή ήπειρο.

Για να καταξιωθεί ο θεσµός στην οµογένεια και να επιτελέσει
το έργο για τον οποίον τον προορίζει η ελληνική πολιτεία, που
είναι να λειτουργήσει ως συµβουλευτικό και διεκδικητικό όργανο
του Απόδηµου Ελληνισµού προς αυτήν, θα πρέπει οι ίδιοι οι εκ-
πρόσωποι να πείσουν την οµογένεια για τη σηµασία του ρόλου
του. ∆εύτερον, απαιτείται σταδιακή καταγραφή του απανταχού
Ελληνισµού. Τρίτον, τα συνέδρια των οµογενών µας στον τόπο
της καταγωγής τους.

Και εδώ, επιτρέψτε µου να πω ότι οι εµπειρίες µου και όσα κα-
ταθέτω προέρχονται από την εµπειρία που απέκτησα παρακο-
λουθώντας τις εργασίες των συνεδρίων τουλάχιστον των
∆ωδεκανησίων της ∆ιασποράς που πραγµατοποιήθηκαν τα τρία
τελευταία χρόνια στη Ρόδο και στα οποία είχε εκπροσωπηθεί η
Ειδική Επιτροπή της Βουλής αλλά και το ΣΑΕ. Και θέλω να σας
καταθέσω την άποψη ότι τα συνέδρια ή οι συναντήσεις αυτές
των οµογενών µας θα µπορέσουν να φανούν πολύ πιο χρήσιµες
στην προσπάθεια που καταβάλλει το ΣΑΕ γιατί λειτουργούν, κατά
ένα συµπληρωµατικό τρόπο, στον στόχο της σύσφιξης των σχέ-
σεων των απανταχού οµογενών που έχει κοινές ρίζες καταγωγής
από µία περιοχή της χώρας µας.

Έχω δε την άποψη ότι η πολιτεία µέσα από τα Υπουργεία Εξω-
τερικών και Εσωτερικών, κύριε Υφυπουργέ, ίσως δε και η δική
µας η ∆ιαρκής Επιτροπή Αποδήµων της Βουλής, θα πρέπει να
αξιοποιήσουν αυτές τις πρωτοβουλίες της Τοπικής Αυτοδιοίκη-
σης και των ενεργών πολιτών και να τις συνδράµουν για να απο-
κτήσουν σαφή στόχευση και να µην αποτελούν απλές
εορταστικές εκδηλώσεις και να φροντίσουν να τις εντάξουν στην
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προσπάθεια του ΣΑΕ.
Επίσης, τα προγράµµατα φιλοξενίας παιδιών και νέων στην Ελ-

λάδα από τη Γενική Γραµµατεία Απόδηµου Ελληνισµού είναι
πολύ σηµαντικά γιατί δίνουν τη δυνατότητα στα παιδιά κατά τη
διάρκεια της παραµονής τους στην Ελλάδα, να δηµιουργούν φι-
λίες και δεσµούς µε συνοµηλίκους τους και να επιστρέφουν γε-
µάτα πλούσιες εµπειρίες και γνώσεις για την ελληνική ιστορία
και τον πολιτισµό της γενέτειρας των γονέων και των παππού-
δων τους. Αυτό, όµως, που απαιτείται πλέον είναι η δηµιουργία
σε συνεργασία µε την κατά περιοχή Τοπική Αυτοδιοίκηση µόνι-
µων εγκαταστάσεων για τη φιλοξενία τους -οι κατασκηνώσεις
δεν ενδείκνυνται πλέον για τους εξ Αµερικής, Καναδά, Αυστρα-
λίας και ∆υτικής Ευρώπης- και η δηµιουργία ειδικού εκπαιδευτι-
κού προγράµµατος προσαρµοσµένου στις ιδιαιτερότητες της
κάθε περιοχής.

Επίσης, οφείλω να επισηµάνω ότι είναι εξίσου σηµαντικά και τα
εκπαιδευτικά προγράµµατα πανεπιστηµίων του εξωτερικού που
συµπατριώτες µας ακαδηµαϊκοί, όπως για παράδειγµα µπορώ να
αναφέρω το Ρόδιο Ηλία Τοµάζο στην Αµερική και τον Καλύµνιο
Γιώργο Φρατζή στην Αυστραλία αναπτύσσουν συνεργασία µε ελ-
ληνικά πανεπιστήµια, φέρνοντας κάθε χρόνο εκατοντάδες φοι-
τητές στον τόπο µας.

Τις δράσεις αυτές πρέπει να τις συνδράµει το ΣΑΕ µε κάθε
τρόπο και να ενισχύσει στο βαθµό και µε τον τρόπο που µπορεί
αυτές τις πρωτοβουλίες των συµπατριωτών µας που αποτελούν
καθαρά ιδιωτική πρωτοβουλία.

Συµπερασµατικά, λόγω των ιδιαιτεροτήτων που παρουσιάζει
η ελληνική οµογένεια ανάλογα µε τη χώρα-ήπειρο που βρίσκο-
νται, τη γενιά στην οποία ανήκουν και το µορφωτικό-βιοτικό επί-
πεδό τους, φαίνεται πως το ΣΑΕ έχει αρκετό δρόµο µπροστά του,
για να µπορέσει να εκπληρώσει το ρόλο που του ανέθεσε η πο-
λιτεία και αυτοβούλως και οικειοθελώς αποδέχθηκαν οι άνθρω-
ποι που το εκπροσωπούν.

Γι’ αυτό θα πρέπει να τεθούν από το Προεδρείο και τις περι-
φερειακές επιτροπές του Σ.Α.Ε. προτεραιότητες σε ζητήµατα
που από τη µια πλευρά είναι άµεσα υλοποιήσιµα και από την
άλλη προϋπόθεση για τα επόµενα βήµατα στην ολοκλήρωση της
αποστολής του.

Ενδεικτικά αναφέρουµε να αξιοποιηθεί άµεσα το διαδίκτυο και
οι δυνατότητες που αυτό σήµερα προσφέρει για τη σταδιακή κα-
ταγραφή του απανταχού Ελληνισµού και τη δηµιουργία κοινωνι-
κών δικτύων επιχειρηµατιών, νέων επιστηµόνων, φοιτητών ή
µαθητών, να αξιοποιηθούν οι πρωτοβουλίες που τα τελευταία κυ-
ρίως χρόνια έχουν αναπτυχθεί σε διάφορες περιοχές της χώρας
µας που αποτελούν τους τόπους καταγωγής µεγάλου αριθµού
οµογενών µας για ανάπτυξη και σύσφιξη των δεσµών µε τη δια-
σπορά.

Επίσης, να ενθαρρυνθούν δράσεις που θα προωθήσουν συ-
νεργασίες µεταξύ των Ελλήνων επιχειρηµατιών της ∆ιασποράς,
αλλά και µε την επιχειρηµατική κοινότητα της Ελλάδας και τα
προγράµµατα φιλοξενίας παιδιών και νέων στην Ελλάδα από τη
Γενική Γραµµατεία Αποδήµου Ελληνισµού να πραγµατοποιού-
νται σε επίπεδο δήµου και σε συνεργασία µε την Τοπική Αυτοδι-
οίκηση µε τη δηµιουργία µόνιµων υποδοµών της φιλοξενίας.

Επίσης, πολλά ακόµα πράγµατα θα µπορούσαµε να έχουµε
επισηµάνει ότι πρέπει να γίνουν µέσα στο όραµα για το ρόλο που
θεσµοθετηµένα το Συµβούλιο Απόδηµου Ελληνισµού µπορεί να
επιτελέσει για το καλό της χώρας µας στο σύνολό της.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Ζωίδη.

Το λόγο έχει ο κ. Θεόδωρος Καράογλου για οκτώ λεπτά.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Αγαπητά µέλη του Προεδρείου

του ΣΑΕ, σας καλωσορίζω και εκφράζω την ιδιαίτερη χαρά µου
γιατί βρίσκοµαι σήµερα ανάµεσά σας, στη συζήτηση για την ετή-
σια έκθεση του Συµβουλίου Απόδηµου Ελληνισµού για το έτος
2008.

Βεβαίως, είχαµε όλοι µας τη δυνατότητα –εσείς ακόµη περισ-
σότερο- ως προς το εξής: Παλαιότερα στο στρατό το λέγαµε
«Εθνική Ηθική ∆ιαπαιδαγώγηση - Ε.Η.∆.». Τώρα εδώ έγινε κοµ-

µουνιστική εθνική διαπαιδαγώγηση! Ήταν µια ευκαιρία που το
ΚΚΕ δεν αφήνει βέβαια να περάσει ανεκµετάλλευτη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι η δεύτερη χρονιά που συ-
ντάσσεται η ετήσια έκθεση του ΣΑΕ και αφορά το έτος 2008 µε
βάση το ν. 3480/2006 που εισηγήθηκε και ψηφίστηκε επί κυβερ-
νήσεως Νέας ∆ηµοκρατίας.

Τα προβλήµατα, τα οράµατα και οι προτάσεις του Απόδηµου
Ελληνισµού καταγράφονται για δεύτερη συνεχή χρονιά στην ετή-
σια έκθεση του Συµβουλίου, δίνοντας µια ακόµη πιο καθαρή και
σαφή εικόνα του σηµαντικού ρόλου που διαδραµατίζει ο Απόδη-
µος Ελληνισµός στο εξωτερικό, αλλά και των ζητηµάτων που
χρήζουν ιδιαίτερης προσοχής και στήριξης από την πλευρά της
ελληνικής πολιτείας.

Φέτος, για πρώτη φορά πραγµατοποιείται ένα ακόµη βήµα.
Μαζί µε την ετήσια έκθεση του 2008 συντάσσεται και η έκθεση:
«∆ραστηριότητες Μελών Προεδρείου του ΣΑΕ», όπου πραγµα-
τοποιείται η καταγραφή του έργου και των δράσεων του ΣΑΕ για
το έτος 2008. Πραγµατοποιείται, λοιπόν, ένα σηµαντικό εγχεί-
ρηµα για την καλύτερη επικοινωνία των δράσεων του Συµβου-
λίου, καθώς και για τον απολογισµό του έργου του.

Ταυτόχρονα, πραγµατοποιείται η υπόδειξη σηµαντικών ζητη-
µάτων, ούτως ώστε τα προβλήµατα της οµογένειας να γίνουν
γνωστά και κατανοητά σε όλες τους τις διαστάσεις.

Το Συµβούλιο Απόδηµου Ελληνισµού πραγµατοποιεί ένα πάρα
πολύ σηµαντικό έργο, το οποίο θα µου επιτρέψετε να το χαρα-
κτηρίσω λειτούργηµα. Από το 1995, εδώ και δεκατέσσερα χρό-
νια, όταν και ξεκίνησε τη λειτουργία και τη δράση του, έχει
σηµειώσει ένα συγκλονιστικά µεγάλο έργο καταγραφής, συντο-
νισµού και επικοινωνίας κάθε µορφής ζητηµάτων που µπορούν
να αφορούν και να απασχολούν τον απανταχού Έλληνα του εξω-
τερικού.

Το µεταναστευτικό ρεύµα της χώρας µας ξεκινάει από πάρα
πολύ παλιά, από το 18ο αιώνα. Ωστόσο, από τη σύγχρονη ιστο-
ρία έως τις µέρες µας, µιλάµε πλέον για Έλληνες τρίτης και τέ-
ταρτης γενιάς στο εξωτερικό.

Εδώ η ευθύνη µας γίνεται ακόµη µεγαλύτερη. Είναι σαφές σε
όλους µας ότι το έργο που έχουµε να υλοποιήσουµε, για να κρα-
τηθούν οι δεσµοί, είναι ακόµη πιο σηµαντικό, ενώ τα χαρακτηρι-
στικά διαφοροποιούνται καθώς περνάµε από γενιά σε γενιά.

Σε αρκετές περιπτώσεις µιλάµε πλέον για οµογενείς τρίτης ή
ακόµη και τέταρτης γενιάς που ενδέχεται να µην έχουν έλθει
ποτέ στην Ελλάδα, που δυσκολεύονται να διατηρήσουν την ελ-
ληνική γλώσσα, τα ήθη και τα έθιµα που δεν βιούσαν οι ίδιοι,
όπως οι Έλληνες µετανάστες πρώτης και δεύτερης γενιάς.

Η διατήρηση της ελληνικής γλώσσας και της ταυτότητας των
οµογενών είναι ευθύνη όλων µας. ∆ιαφοροποιούνται, λοιπόν, οι
ανάγκες και τα χαρακτηριστικά της κάθε γενιάς και πάνω σ’ αυτά
τα ιδιαίτερα πλέον δεδοµένα πρέπει να προσαρµόζεται και η πο-
λιτική της χώρας µας σε άµεση συνεργασία µε το ΣΑΕ που απο-
τελεί τον «αγγελιοφόρο», τον διαµεσολαβητή, τον συνδετικό
κρίκο των απανταχού οµογενών µε την Ελλάδα.

Ένας ακόµη σηµαντικός και καθοριστικός παράγοντας για τη
διαµόρφωση των δράσεων που πρέπει να υλοποιηθούν είναι η
γεωγραφική περιοχή διαµονής των Ελλήνων της ∆ιασποράς. Η
γεωγραφική απόσταση από τη χώρα µας, αλλά και τα ιδιαίτερα
χαρακτηριστικά της κάθε χώρας υποδοχής και διαµονής των Ελ-
λήνων οµογενών διαδραµατίζουν κρίσιµο ρόλο στη σχέση µε την
πατρίδα Ελλάδα, τις ανάγκες και τις απαιτήσεις. Γι’ αυτό και έχει
ιδιαίτερο ενδιαφέρον το έργο, αλλά και τα ζητήµατα που υπο-
γραµµίζουν οι εκάστοτε περιφερειακές συνελεύσεις του ΣΑΕ,
από τον Καναδά και τις Ηνωµένες Πολιτείες έως την Ωκεανία,
την Αφρική, την Άπω Ανατολή.

Ένας ακόµη σηµαντικός λόγος για τον οποίο τοποθετούµαι
στην Εθνική Αντιπροσωπεία, όπως και τον Ιούνιο του 2008, όταν
εξετάζαµε σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα την ετήσια έκθεση του ΣΑΕ
για το έτος 2007, έτσι και τώρα είναι για να υποστηρίξω την πρό-
ταση του Προεδρείου του Συµβουλίου Απόδηµου Ελληνισµού για
την αλλαγή της ονοµασίας του σε: «Συµβούλιο Απανταχού Ελ-
ληνισµού». Είναι κάτι το οποίο δεν προϋποθέτει ούτε κόστος ούτε
τίποτε άλλο σηµαντικό, κύριε Υπουργέ και νοµίζω ότι είναι πάρα
πολύ εύκολο για την Κυβέρνηση να αναλάβει την πρωτοβουλία
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για να προχωρήσει αυτή η µετονοµασία.
Ακόµη θα ήθελα να επισηµάνω πάγια προβλήµατα που αφο-

ρούν τους απανταχού οµογενείς. Προβλήµατα, όπως η καλύτερη
οργάνωση και στήριξη της ελληνόφωνης παιδείας σε όλα τα ση-
µεία του πλανήτη, όπου υπάρχουν Έλληνες, η συνέχιση της δια-
βούλευσης που ξεκίνησε για την καθιέρωση της ψήφου των
οµογενών, που οφείλουµε όλοι µας ανεξαρτήτως κοµµατικής το-
ποθέτησης να συνεχίσουµε και µε βάση τις νέες προτάσεις που
κατατίθενται µε την ετήσια έκθεση του ΣΑΕ.

Κύριοι της Κυβέρνησης, κύριοι του ΠΑΣΟΚ, έχετε τη µεγάλη
ευθύνη γιατί εξαιτίας σας δεν εγκρίθηκε ο σχετικός νόµος της
Νέας ∆ηµοκρατίας λόγω της απαιτούµενης και προβλεπόµενης
από το Σύνταγµα αυξηµένης πλειοψηφίας. Ιδού, λοιπόν, η Ρόδος
ιδού και το πήδηµα! ∆εσµευτήκατε τότε στην Ολοµέλεια κατά τη
συζήτηση του σχετικού νοµοσχεδίου ότι όταν θα γίνετε κυβέρ-
νηση, θα καταθέσετε τις δικές σας προτάσεις. Περιµένουµε, λοι-
πόν, τώρα από σας να δούµε κατά πόσο θα προχωρήσετε και θα
κάνετε πράξη την ψήφο στους Απόδηµους Έλληνες.

Επίσης, η ανάπτυξη οικονοµικής και επιχειρηµατικής δραστη-
ριότητας των οµογενών και η στήριξη των ελληνικών εξαγώγι-
µων προϊόντων, η στήριξη και η ανάπτυξη των µέσων
ενηµέρωσης και επικοινωνίας της οµογένειας. Γι’ αυτό το λόγο
χρόνο µε το χρόνο η ετήσια έκθεση του ΣΑΕ θα αποκτά ακόµα
πιο µεγάλη σηµασία και η ευθύνη της ελληνικής πολιτείας θα
είναι ακόµα µεγαλύτερη.

Το έργο που υλοποιεί το ΣΑΕ είναι πολυδιάστατο και πολύ ση-
µαντικό για την ελληνική οµογένεια. Τα οράµατα και οι στόχοι
του ΣΑΕ θα πρέπει να αποτελούν και οράµατα της ελληνικής πο-
λιτείας.

Πριν από λίγες µέρες πραγµατοποιήθηκε ένα ακόµη ιδιαίτερα
ελπιδοφόρο βήµα. Πραγµατοποιήθηκε στη Θεσσαλονίκη η
πρώτη συνάντηση συντονιστικών συµβουλίων των ∆ικτύων Νεο-
λαίας Περιφερειών ΣΑΕ. Μία συνάντηση µε µεγάλη βαρύτητα
καθώς οι νέοι της οµογένειας είναι το µέλλον και οι συνεχιστές
του έργου του ΣΑΕ, είναι το µέλλον της χώρας µας στο εξωτε-
ρικό, είναι οι εκπρόσωποι της Ελλάδας σε όλες τις γωνιές του
πλανήτη.

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα ιδιαίτερα να σταθώ και να τονίσω ότι
θεωρώ πως η µεγαλύτερη επιτυχία της σηµερινής διοίκησης του
ΣΑΕ είναι αυτή ακριβώς. Η επένδυση στη νεολαία, η επένδυση
στη νέα γενιά Ελληνόπουλων που µε τον τρόπο αυτό δένονται
ακόµα περισσότερο και οργανωτικά µε τη µητέρα πατρίδα.

Θερµά συγχαρητήρια λοιπόν, κύριοι του Προεδρείου του ΣΑΕ,
για την πολύ µεγάλη σας αυτή επιτυχία να προσελκύσετε, να κι-
νητοποιήσετε, να οργανώσετε τη νεολαία του απανταχού Ελλη-
νισµού στις δοµές και τη λειτουργία του ΣΑΕ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνοντας –και είµαι µέσα στο χρόνο µου- αγαπητοί συνά-
δελφοι, θεωρώ ότι τα ζητήµατα που αφορούν στον Ελληνισµό
της ∆ιασποράς αποτελούν ζητήµατα εθνικής σηµασίας και στα
ζητήµατα εθνικής σηµασίας δεν χωρούν µικροκοµµατικές σκοπι-
µότητες, δεν χωρούν µικροκοµµατικές προσεγγίσεις. Η κυβέρ-
νηση της Νέας ∆ηµοκρατίας πριν από λίγους µήνες έθεσε τη
βάση για τη σηµερινή συζήτηση, µία συζήτηση εθνικής σηµασίας
καθώς η οµογένεια υπήρξε και θα συνεχίσει να είναι ο σηµαντι-
κότερος πρεσβευτής της Ελλάδος στο εξωτερικό.

Από εδώ και πέρα, αποτελεί ευθύνη της Κυβέρνησης της
χώρας, της σηµερινής Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ, να δείξει τη δέ-
ουσα σοβαρότητα και υπευθυνότητα απέναντι στα ζητήµατα που
αφορούν την ελληνική οµογένεια.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Καράογλου.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ στο Νοµό Σερρών κ. Ευ-

στάθιος Κουτµερίδης για οκτώ λεπτά.
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΟΥΤΜΕΡΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω και εγώ κατ’ αρχάς, µε τη σειρά µου, να καλωσορίσω

τον Πρόεδρο του ΣΑΕ, τον κ. Ταµπάκη και τους αντιπροσώπους
των περιφερειών και να τους ευχηθώ καλή και γόνιµη παρουσία

στη χώρα µας και στο Ελληνικό Κοινοβούλιο.
Κυρία και κύριοι Βουλευτές, η ελληνική διασπορά αποτελεί

αναπόσπαστο κοµµάτι του Ελληνικού Έθνους, επέκταση του Ελ-
ληνισµού, πέρα από τα οριοθετηµένα γεωγραφικά σύνορα της
Ελλάδας. Οι Έλληνες του Κόσµου αποτελούν ένα µεγάλο εθνικό,
αναπτυξιακό και πολιτιστικό µέγεθος για την ενίσχυση της πα-
ρουσίας µας στο διεθνές περιβάλλον.

Ο Απόδηµος Ελληνισµός είναι αυτόνοµες, ανεξάρτητες οντό-
τητες σε διάφορα σηµεία του πλανήτη που λειτουργούν ως ένα
οργανωµένο υπερεθνικό δίκτυο, µε κοινά ήθη και έθιµα, µε κοινή
γλώσσα, θρησκεία και πολιτιστική ταυτότητα.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι γεγονός, όµως, πως οι λέ-
ξεις «Απόδηµος Ελληνισµός, Έλληνες της ∆ιασποράς, Συµβού-
λιο Απόδηµου Ελληνισµού, Γενική Γραµµατεία Απόδηµου
Ελληνισµού, Υφυπουργείο Απόδηµου Ελληνισµού» είναι λέξεις,
έννοιες, θεσµοί και πολιτικές που πρώτο το ΠΑΣΟΚ εισήγαγε στη
χώρα µας και δηµιούργησε.

Η άσκηση οργανωµένων πολιτικών για τον Απόδηµο Ελληνι-
σµό υπήρξε κεντρική στρατηγική πολιτική του ΠΑΣΟΚ, µέσα
όµως από διακοµµατικές διαδικασίες και λειτουργίες, δίνοντας
έτσι το πολιτικό µας στίγµα πως ο Απόδηµος Ελληνισµός είναι
και θα παραµείνει πέρα και πάνω από χρώµατα και κόµµατα.

Η θέση του ΠΑΣΟΚ και του Πρωθυπουργού µας είναι πως τα
επτά εκατοµµύρια Έλληνες της ∆ιασποράς σε όλο τον πλανήτη
είναι οι µικρές «Ελλάδες» που µπορούν να αναπτύξουν τη δυνα-
µική τους, να παίξουν ενεργό ρόλο στην ανάπτυξη διακρατικών
σχέσεων, στο διεθνή διάλογο, να στηρίξουν τη χώρα µας και να
στηριχθούν απ’ αυτήν, αλλά κυρίως να διατηρήσουµε τη σπου-
δαία πολιτιστική και ιστορική µας κληρονοµιά και την εθνική µας
ταυτότητα.

Κύριοι Βουλευτές συµπληρώνονται περίπου δεκατέσσερα χρό-
νια από την ίδρυση του Συµβουλίου Απόδηµου Ελληνισµού, του
πρώτου θεσµικού φορέα εκπροσώπησης και οργάνωσης του Ελ-
ληνισµού της ∆ιασποράς ανά τον κόσµο.

Και εδώ πρέπει να τονίσουµε πως η προσπάθεια αυτή ξεκίνησε
ως ένα πολύ σηµαντικό όραµα του αείµνηστου Ανδρέα Παπαν-
δρέου, το οποίο βέβαια υλοποιήθηκε µετά από τον πρώην Πρό-
εδρο της Βουλής, τον κ. Απόστολο Κακλαµάνη, αλλά και τον
πρώην Υφυπουργό Απόδηµου Ελληνισµού, τον κ. Γρηγόρη
Νιώτη. Και µάλιστα, µε πολύ µεγάλη χαρά και ενδιαφέρον
άκουσα όλους τους εκπροσώπους να τοποθετούνται µε πολύ
επαινετικά λόγια, όσον αφορά την προσφορά του Γρηγόρη
Νιώτη. Ξεκίνησε αυτή η προσπάθεια, όµως, µε πολλά οράµατα
και φιλοδοξίες και στη διάρκεια της πορείας της πέρασε από
πολλές περιόδους και διακυµάνσεις λειτουργικής επάρκειας ή
ανεπάρκειας.

Παρά την ύπαρξη θεσµικών πρωτοβουλιών και θεσµικών δι-
κτύων, παρά τα σηµαντικά βήµατα προόδου που έχουν επιτευ-
χθεί, απουσιάζει ακόµα και σήµερα η προοπτική ανάπτυξης
συγκεκριµένης και ενιαίας πολιτικής µέσα από αλλαγές και µε-
ταρρυθµίσεις, βάσει ενός µακροπρόθεσµου σχεδιασµού που θα
αντιµετωπίζει τα προβλήµατα του Απόδηµου Ελληνισµού.

Σήµερα, έχοντας στα χέρια µας τον απολογισµό της δράσης
του κεντρικού, αλλά και του περιφερειακού ΣΑΕ για το έτος 2008,
βρισκόµαστε κάπως σε αµήχανη θέση, καθώς διαπιστώνουµε ότι
µετά από δεκατέσσερα χρόνια από το σηµείο εκκίνησης, αν και
έχουν γίνει αρκετά βήµατα προόδου, έχουµε να διανύσουµε
πολλά χιλιόµετρα ακόµη.

Ο απολογισµός δράσης για το 2008 δείχνει πως αποµένουν να
γίνουν πολλά πράγµατα ακόµη, αν δεν θέλουµε βέβαια το ΣΑΕ να
εγκλωβιστεί µέσα από µια οργανωτική και διαχειριστική αντί-
ληψη, µακριά από το όραµα για προσέγγιση θεµάτων που αφο-
ρούν τον Απόδηµο Ελληνισµό ανά τον κόσµο.

Φαίνεται πως εξαγγελίες και πολιτικές του παρελθόντος υπο-
χώρησαν ή εγκαταλείφθηκαν και οι δράσεις και οι πρωτοβουλίες
µας εξαντλούνται κυρίως σ’ ένα σηµαντικό βαθµό στην επανα-
φορά και στην επαναδιατύπωση θεσµικών ζητηµάτων.

Το ΣΑΕ, τα τελευταία χρόνια, κινείται χωρίς νέες παρεµβάσεις
και πρωτοβουλίες, ίσως µε επανάληψη προγραµµάτων και δρά-
σεών του. Η Θεσσαλονίκη, ως πρωτεύουσα του Απόδηµου Ελ-
ληνισµού, δεν παίζει το ρόλο που πρέπει να παίξει και συνεχώς
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έχουµε συρρίκνωση του ρόλου της.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, χρειάζεται µία νέα εκκίνηση, ένα

νέο ξεκίνηµα. Χρειάζεται να επικαιροποιήσουµε τους στόχους
µας και να τους εµπλουτίσουµε µε νέες δράσεις και µε νέες πρω-
τοβουλίες.

Ο ρόλος της Επιτροπής του Ελληνισµού της ∆ιασποράς είναι
να προβεί στην επανεξέταση κρίσιµων ζητηµάτων και στην ανα-
διαµόρφωση των στρατηγικών µέσα απ’ ένα διάλογο και σε
στενή συνεργασία µε το ΣΑΕ, µε στοχευµένες παρεµβάσεις και
πρωτοβουλίες. Πρέπει να τεθούν εκ νέου οι προτεραιότητες και
οι επιχειρησιακοί στόχοι, προκειµένου να ενισχυθούν οι ήδη
υπάρχουσες γέφυρες, αλλά και να δηµιουργηθούν νέοι δίαυλοι
επικοινωνίας µε την Ελληνική ∆ιασπορά.

Σ’ ένα ραγδαίως µεταβαλλόµενο βαλκανικό, ευρωπαϊκό και διε-
θνές περιβάλλον, θα πρέπει να επανεξεταστούν οι σχέσεις της
ελληνικής πολιτείας και των αποδήµων, να επικαιροποιηθούν οι
πολιτικές παρεµβάσεις και οι εθνικοί αναπτυξιακοί στόχοι προ-
σεγγίζοντας κατ’ αρχάς τα καίρια χρονίζοντα προβλήµατα, όπως
είναι η συνταξιοδότηση, το ασφαλιστικό, η ανασφάλιστη εργα-
σία οµογενών εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης, το καθεστώς φορο-
λόγησης, το Ενιαίο Τέλος Ακινήτων, η ψήφος για την αυθεντική
και λειτουργική εκπροσώπηση των αποδήµων στο Ελληνικό Κοι-
νοβούλιο, το έλλειµµα επιχειρησιακής συνεργασίας και η οργά-
νωση δικτύων επιχειρηµατιών που θα στηρίζουν τις ελληνικές
εξαγωγές και θα µεταφέρουν τεχνογνωσία και καινοτοµία στην
Ελλάδα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Πρέπει να εξετάσουµε τον τρόπο στήριξης και χρηµατοδότη-
σης µέσα από το ΕΣΠΑ των κρατικών, πολιτειακών, δηµοτικών
αρχών της χώρας υποδοχής –υπάρχουν προβλήµατα, όπως η
απουσία χαρτογράφησης των επιχορηγήσεων για την Ελληνική
∆ιασπορά- και να ενισχυθεί ο ρόλος του ΣΑΕ µε τις συλλογικές
δοµές του Ελληνισµού, όπως τα δίκτυα επιχειρηµατιών, επιστη-
µόνων, νεολαίας, γυναικών και να συνδεθούν αυτές οι δοµές µε
τη Γενική Γραµµατεία Απόδηµου Ελληνισµού.

Πρέπει να αντιµετωπιστεί η ανεπαρκής διασύνδεση των υπη-
ρεσιών των Υπουργείων µε τον Απόδηµο Ελληνισµό, το έλλειµµα
επικοινωνίας για έγκαιρη και έγκυρη ενηµέρωση των Ελλήνων
της ∆ιασποράς και, τέλος, η απουσία ολοκληρωµένης αξιολόγη-
σης της εκπαίδευσης των Ελληνοπαίδων του εξωτερικού και
πρωτοβουλιών για αναγέννηση και αντιστοίχιση της εκπαίδευσης
µε τις σηµερινές ανάγκες και τις συνθήκες που αντιµετωπίζουν
σήµερα.

Κυρίες και κύριοι, σε µία παγκόσµια κοινωνία ανοικτών οριζό-
ντων, προτεραιότητα θα πρέπει να δοθεί στον εκσυγχρονισµό
και στην επικαιροποίηση του πολιτικού µας λόγου περί διασπο-
ράς.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Είναι πλέον επιβεβληµένη η έναρξη ενός διαπολιτισµικού και

όχι ελλαδοκεντρικού διαλόγου που θα στοχεύει στην ένωση των
πυρήνων του Ελληνισµού της ∆ιασποράς απανταχού της γης.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Κουτµερίδη.

Το λόγο έχει ο κ. Κασαπίδης Γεώργιος.
Να ετοιµάζεται, φυσικά, ο κ. Γείτονας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµοι συνάδελφοι, µε τη σειρά µου θα ήθελα και εγώ να

καλωσορίσω στην Ολοµέλεια τον Πρόεδρο, τα µέλη και τους συ-
ντονιστές του Συµβουλίου Απόδηµου Ελληνισµού. Θα ήθελα να
εκφράσω και εγώ τη χαρά και τις ευχαριστίες µου για τη σηµα-
ντική προσφορά σας προς τον Ελληνισµό, την πατρίδα µας, αλλά
και τις χώρες όπου ζείτε και αναπτύσσετε τις δραστηριότητές
σας, είτε αυτές αφορούν τον Ελληνισµό είτε αυτές αφορούν τις
δικές σας δραστηριότητες που είναι επωφελείς και για σας, αλλά
και για τις κοινωνίες, µέσα στις οποίες ζείτε.

Με αφορµή τη συζήτηση της Ετήσιας Έκθεσης του Συµβου-

λίου Απόδηµου Ελληνισµού για το 2008 έχουµε σήµερα τη µε-
γάλη τιµή να αναφερθούµε στους συµπατριώτες µας που δίνουν
στην Ελλάδα την πραγµατική της διάσταση. Εκείνους που µε
θάρρος διευρύνουν τα σύνορά µας και µε ζέση τα υπερασπίζο-
νται εκείνους που ακτινοβολούν ελληνικότητα και φροντίζουν
για τον πολιτισµό µας στις πιο απόµακρες γωνιές του πλανήτη
εκείνους που έχουν πάντα την έννοια µας και µας βοηθούν µε
κάθε ευκαιρία εκείνους που δίνουν πάντα πρώτοι τους µεγάλους
αγώνες εκείνους χάρη στους οποίους επιβιώσαµε ως έθνος
µέχρι σήµερα.

Με το νου τους πίσω και το βλέµµα τους µπροστά, οι σύγχρο-
νοι αυτοί Ακρίτες δικαιούνται όλο το σεβασµό και την ευγνωµο-
σύνη µας. ∆ικαιούνται, όµως, και πολύ περισσότερα. Και αυτόν
τον τόσο σηµαντικό και δύσκολο θεσµικό ρόλο της συγκεντρω-
τικής καταγραφής και έκφρασης των προβληµάτων που αντιµε-
τωπίζει η οµογένεια σε σχέση µε την Ελλάδα, έχει αναλάβει το
Συµβούλιο Απόδηµου Ελληνισµού.

Η φετινή, διπλή έκδοση του απολογισµού των δράσεων και των
εισηγητικών προτάσεων του ΣΑΕ αποδεικνύει ότι γίνεται σοβαρή
δουλειά και προς τη σωστή κατεύθυνση. Η δοµή παρουσίασης
του υλικού καθιστά τη συγκεκριµένη έκδοση ιδιαίτερα χρηστική.
Η οµαδοποίηση των θεµάτων ανά ευρύτερη γεωγραφική πε-
ριοχή, αλλά και ανά αρµόδιο Υπουργείο, διευκολύνει όχι µόνον
την αναζήτηση για τον εντοπισµό επιµέρους ενδιαφερόντων,
αλλά και την αποτελεσµατικότερη αποτύπωση του γενικότερου
πλαισίου µέσα στο οποίο αναπτύσσονται τα θέµατα που απα-
σχολούν τους εκτός συνόρων Έλληνες.

Σύµφωνα, µε έρευνα της Γενικής Γραµµατείας Απόδηµου Ελ-
ληνισµού, τις υψηλότερες θέσεις στην ιεράρχηση των εν λόγω
θεµάτων καταλαµβάνουν η παιδεία, η ενηµέρωση και η επικοι-
νωνία µε τις δηµόσιες υπηρεσίες, η διατήρηση της πολιτιστικής
ταυτότητας και της εθνικής συνείδησης, ενώ ακολουθούν τα
ασφαλιστικά, τα συνταξιοδοτικά, τα στρατολογικά και τέλος, ση-
µαντικότερο ίσως όλων, το δικαίωµα ψήφου και τα ζητήµατα παλ-
λινόστησης.

Πράγµατι, οι ίδιες προτεραιότητες προκύπτουν και από τις κα-
ταγραφές του ΣΑΕ, όπου η πλειοψηφία των προβληµάτων που
διατυπώνονται αφορούν πρωτίστως θέµατα παιδείας, τα οποία
αποτελούν εξάλλου και τους βασικούς πυλώνες ανάπτυξης του
ελληνικού πολιτισµού. Ενδεικτικά, σύµφωνα και µε την ετήσια έκ-
θεση, αναφέρω: Πρώτον) τα αιτήµατα των Περιφερειών της Ευ-
ρώπης και της Ωκεανίας και Άπω Ανατολής, σχετικά µε τη
διαδικασία αναγνώρισης πανεπιστηµιακών πτυχίων, η οποία απο-
τελεί ισχυρό αντικίνητρο στην παλλινόστηση επιστηµόνων οµο-
γενών.

Σε όλους µας είναι γνωστό, αγαπητοί συνάδελφοι, πόσο χρο-
νοβόρα και δύσκολη ήταν, µέχρι πρότινος τουλάχιστον ως ∆Ι-
ΚΑΤΣΑ, αλλά ακόµη και τώρα ως ∆ΟΑΤΑΠ, η αναγνώριση των
πτυχίων των Ελλήνων οµογενών επιστηµόνων που θέλουν να
ενταχθούν στην κοινωνία της πατρίδας µας.

∆εύτερο) αίτηµα είναι αυτό της Περιφέρειας της Κεντρικής και
Νοτίου Αµερικής για καθοδήγηση, αλλά και µεσολάβηση της Γε-
νικής Γραµµατείας Απόδηµου Ελληνισµού για την επίλυση θε-
µάτων υπηκοότητας που δηµιουργούνται από τη δαιδαλώδη και
αντιφατική γραφειοκρατική διαδικασία, η οποία σε αρκετές πε-
ριπτώσεις αγγίζει τα όρια του παραλόγου. Έχουµε αρκετούς µει-
κτούς γάµους, που ενώ τα ζευγάρια αυτά ζουν στην Ελλάδα
πέραν της δεκαετίας, δεν δίνεται η δυνατότητα για απόκτηση
υπηκοότητας ακόµα και στις συζύγους ή τους συζύγους που
έχουν τεκνοποιήσει µε Έλληνες υπηκόους.

Εκτός, όµως, από την επισήµανση των προβληµάτων, η εν
λόγω έκθεση συγκεντρώνει και πληθώρα πολύ σηµαντικών προ-
τάσεων για τη διαχείρισή τους. Αναφερόµενος στο µείζον ζήτηµα
του δικαιώµατος ψήφου των αποδήµων, οι Περιφέρειες του Κα-
ναδά, της Ευρώπης, της Αφρικής, αλλά και όλες αντιλαµβάνο-
µαι, ζητούν επιτακτικά να ικανοποιηθεί το πάγιο αίτηµά τους,
υπογραµµίζοντας ότι η εκπροσώπησή τους στο Ελληνικό Κοινο-
βούλιο θα συσφίξει περισσότερο τις δικές τους σχέσεις µε την
Ελλάδα.

Εδώ, µπορούµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να εκµεταλ-
λευτούµε το διάλογο που ξεκίνησε από την περασµένη κοινο-
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βουλευτική περίοδο και να συνεχίσουµε σ’ αυτήν την περίοδο
που υπάρχει και δέσµευση και της προηγούµενης κυβέρνησης,
αλλά και της τωρινής, ότι θέλουµε την ψήφο των αποδήµων και
να το κάνουµε πράξη, όπως έχει δεσµευθεί και η παρούσα Κυ-
βέρνηση.

Άλλο ζήτηµα, το οποίο είναι καίριο για τους αποδήµους όπου
και εάν βρίσκονται, αλλά έχει και µία εξειδίκευση σε ορισµένες
χώρες, είναι η δηµιουργία νέων προξενικών αρχών σε πόλεις µε
ενδιαφέρον για τους οµογενείς µας ή ακόµα-ακόµα και για ξέ-
νους επιχειρηµατίες. Ενδεικτικά, αναφέρω τη Ρωσία, όσον
αφορά τον Ελληνισµό, όπου έχουµε σηµαντικό ελληνικό πληθυ-
σµό.

Ωστόσο, µε την κατάργηση της πρεσβείας µας στη Λευκορω-
σία, αλλά και τη µεταφορά της πρεσβείας µας από την Άλµα Άτα,
πρωτεύουσα του Καζακστάν, στην νέα πρωτεύουσα της χώρας
του Καζακστάν, δηµιουργείται µεγάλο πρόβληµα, όχι µόνο στους
οµογενείς µας, που πρέπει να ταξιδέψουν έξι, επτά, οκτώ ώρες
στη Μόσχα για να πάρουν τα απαραίτητα δικαιολογητικά, αλλά
και στους Ρώσους επιχειρηµατίες που έρχονται στην πατρίδα
µας. Να αναφερθώ στις εµπορικές σχέσεις που έχουµε στη Μα-
κεδονία και στην Κοζάνη µε Ρώσους επιχειρηµατίες που εµπο-
ρεύονται τη γούνα, όπου δεν έρχονται στην Ελλάδα. Προτιµούν
να πάνε στην Τουρκία ή την Κίνα, γιατί ακριβώς έχουν πρόβληµα
µε την έκδοση της βίζας, που πρέπει να ταξιδέψουν τόσο µακριά
για να την αποκτήσουν. Τα ίδια προβλήµατα αντιµετωπίζουν και
οι Έλληνες οµογενείς.

Άρα, κύριε Υπουργέ, εδώ µπορούµε να δούµε το θέµα µε τη
Ρωσία, τόσο για τους επιχειρηµατίες όσο και για τους οµογενείς,
προς επίλυση των δύο αυτών προβληµάτων.

Όσον αφορά τα θέµατα της παιδείας, η αξιοποίηση των οµο-
γενών εκπαιδευτικών και η προσαρµογή της ελληνικής γλώσσας
στο πρόγραµµα των µαθηµάτων της χώρας υποδοχής είναι ένα
βασικό αίτηµα της οµογένειας µας και ενισχύει ακόµα περισσό-
τερο το ρόλο των Ελλήνων της διασποράς σε θέµατα παιδείας,
που γνωρίζουν και καλύτερα τη νοοτροπία, αλλά και τις ανάγκες
των κοινωνιών στις χώρες όπου υπάρχουν οι Έλληνες της δια-
σποράς, για καλύτερη ευόδωση των στόχων που θέτουµε για τη
διάδοση της ελληνικής γλώσσας.

Σε θέµατα πολιτισµού, η διοργάνωση του φεστιβάλ ελληνικού
πολιτισµού, όπως τίθεται από αρκετές περιφέρειες της διασπο-
ράς –να καταθέσω και µια δική µου σκέψη- µπορεί αυτό να κα-
θιερωθεί και να γίνεται σε πόλεις όπου έχουµε Έλληνες της
διασποράς κάθε χρόνο σε διαφορετική χώρα, ώστε να υπάρχει
έτσι µια κυκλική ροή, θα λέγαµε, του ελληνικού πολιτισµού σε
χώρες και πόλεις που έχουµε ενδιαφέρον ως οµογένεια αλλά και
ως χώρα, για την προβολή του πολιτισµού µας.

Οι στοχευµένες επαφές µε οικονοµικούς ή επιχειρηµατικούς
παράγοντες σε όλες τις χώρες που υπάρχει οµογένεια, καθώς
επίσης και η καταγραφή και δικτύωση όλων των στοιχείων του
Ελληνισµού, είτε είναι ακαδηµαϊκοί, πανεπιστηµιακοί, επιχειρη-
µατίες, ή οργανώσεις, προς εξυπηρέτηση των στόχων που µπο-
ρεί να θέτει κεντρικά η εκάστοτε κυβέρνηση, σε συνεργασία µε
το Συµβούλιο Απόδηµου Ελληνισµού, θεωρώ ότι είναι προς τη
σωστή κατεύθυνση, όπως το θέτει και το Συµβούλιο Απόδηµου
Ελληνισµού στην ετήσια έκθεσή του και οφείλουµε, αν δεν µπο-
ρούµε να το χρηµατοδοτήσουµε, να βρούµε και κάποιους χορη-
γούς φιλέλληνες ή οµογενείς που µπορούν να το κάνουν αυτό
και να ενισχύσουν αυτή την προσπάθεια του ΣΑΕ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Στο πνεύµα αυτό της διάδοσης του πολιτισµού, του πνεύµα-

τος, αλλά και των συµφερόντων του Ελληνισµού στις χώρες του
εξωτερικού, εντάσσεται και η φιλοξενία στη χώρα µας, σηµαντι-
κών προσωπικοτήτων, της τέχνης, των επιστηµών, των επιχειρή-
σεων. Όµως, η δράση αυτή δεν εντάσσεται σε έναν κεντρικό και
ολοκληρωµένο σχεδιασµό. Συνήθως το καλοκαίρι φιλοξενούνται
πολλοί ξένοι επιφανείς πολίτες -όχι όµως στο πλαίσιο ενός ολο-
κληρωµένου σχεδιασµού- που θα µπορούσαµε να επωφελη-
θούµε από τη γνώση τους σε θέµατα που αφορούν το διεθνές
προφίλ της χώρας µας.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συµπεραίνετε παρα-
καλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙ∆ΗΣ: Συµπεραίνουµε ότι η υποχρέωσή
µας για την επίλυση των θεµάτων που προβληµατίζουν τον Από-
δηµο Ελληνισµό, είναι αυτονόητη. Αυτό που µένει είναι η άµεση
συνειδητοποίηση της ευθύνης µας απέναντι στο πιο ζωτικό κοµ-
µάτι της ελληνικότητάς µας, διότι µόνο µέσα από τα βιώµατα σε
ξένη γη και αλλιώτικους ανθρώπους µπορούµε να νιώσουµε ποιοι
είµαστε πραγµατικά, τι κουβαλάµε µέσα µας και ποια είναι η κλη-
ρονοµιά µας.

Η Ελλάδα έχει διάσταση οικουµενική κι αυτό τεκµηριώνεται
από την πολυτάραχη ιστορική µας διαδροµή. Τα σύνορά µας δέ-
χονταν πάντοτε πιέσεις από άµεσους και έµµεσους γείτονες. Οι
απειλές αυτές που υπήρξαν αναµφισβήτητα σοβαρότατες, σί-
γουρα µας πλήγωσαν και καθυστέρησαν την πρόοδό µας, δεν
κατάφεραν, όµως, τελικά να µας εξαφανίσουν. Κι αυτό οφείλεται
κυρίως στην εξωστρέφειά µας.

Φυσικά, υπερασπιστήκαµε πάντα µε σθένος και ηρωισµό τα
πάτρια εδάφη και υποµείναµε ακόµη και κατοχή τετρακοσίων
χρόνων. Αλλά µόνο µε άµυνα και υποµονή θα είχαµε τουλάχιστον
συρρικνωθεί και πιθανότατα εκλείψει.

Ευτυχώς για εµάς, δεν χωρούσαµε ποτέ στα σύνορά µας. Ανή-
συχοι και συχνά εριστικοί µεταξύ µας, στρέφαµε πάντα το
βλέµµα στον µακρινό ορίζοντα. Αφήναµε τη φυσική µας περιέρ-
γεια να οδηγήσει τα ταξίδια µας και τη φαντασία µας, να τροφο-
δοτήσει τις περιπέτειές µας, γνωρίζοντας ότι χάρη στην
ευστροφία του πνεύµατός µας µπορούσαµε να ανταπεξέλθουµε
στις νέες προκλήσεις. Έτσι, επιβιώσαµε και αυτό είναι το µεγα-
λείο µας.

∆εν είναι, όµως, απαραίτητο να αναφερθούµε ξανά στους
πραγµατικά λαµπρούς σταθµούς της ιστορίας µας, που είναι
όντως πολλοί. Η ιστορία, άλλωστε, είναι καταγεγραµµένη και ο
καθένας µας µπορεί να τη µελετήσει ανεξάρτητα.

Αυτό που προέχει είναι η κοινή αποδοχή και η συλλογική δέ-
σµευσή µας απέναντι στο όραµα που λέγεται Ελλάδα. Το όραµα
που µας έφτασε µέχρι τα βάθη της Ασίας, που µας ώθησε να
ιδρύσουµε αποικίες στα όρια του τότε γνωστού κόσµου, που µας
επέτρεψε να µεταλαµπαδεύσουµε τον πολιτισµό µας τον πολι-
τισµό που τελικά αποτέλεσε τη βάση της σύγχρονης σκέψης.

Απέναντι, λοιπόν, σ’ αυτό το επίτευγµά µας καλούµαστε να
σταθούµε µε ευθύνη και συνέπεια! Όσο βαθιές κι αν είναι οι ρίζες
µας, χωρίς υγιή κλαδιά που µεγαλώνουν συνεχώς, η επιβίωσή
µας δεν είναι ούτε αυτονόητη, ούτε εξασφαλισµένη. Ο απόδη-
µος Ελληνισµός είναι τα κλαδιά µας. Είµαστε µέλη του ίδιου ορ-
γανισµού που για να επιβιώσει χρειάζεται όλα τα µέλη του. Ό,τι
απασχολεί τους Έλληνες που βρίσκονται εκτός γεωγραφικών συ-
νόρων της πατρίδας µας, είναι για εµάς εξίσου σηµαντικό µε τα
εγχώρια θέµατα και απαιτεί την αµέριστη προσοχή µας.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Παρακαλώ, κύριε συ-
νάδελφε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙ∆ΗΣ: Στο πλαίσιο αυτό, η ετήσια έκθεση
του ΣΑΕ αποτελεί σηµαντικό εργαλείο, όχι µόνο γιατί αποτυπώ-
νει επίκαιρα τις ανησυχίες των απανταχού Ελλήνων, αλλά κυρίως
διότι µεταφέρει µε άριστο τρόπο εισηγητικές προτάσεις που µπο-
ρούν να συµβάλουν καθοριστικά στην αποτελεσµατική αντιµε-
τώπιση χρόνιων και δίκαιων αιτηµάτων.

Ευχαριστώ για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ο ευαίσθητος και πα-
τριωτικός επίλογός σας µε υποχρέωσε στην επιβαλλόµενη ανοχή
ή υπερανοχή.

Ευχαριστούµε τον κ. Κασαπίδη.
Για την οργάνωση των εργασιών µας ανακοινώνω ότι έλαβα το

δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Παρασκευής 11ης ∆εκεµβρίου
2009, το οποίο έχει ως εξής:

«Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 129 πα-
ράγραφος 2 και 3, 130 παράγραφος 2 και 3 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 209/8-12-2009 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Αθανασίου
Αλευρά προς τους Υπουργούς Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
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λισης και Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, σχε-
τικά µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων του Ταµείου Αλλη-
λοβοηθείας Προσωπικού Γενικής Τράπεζας της Ελλάδας
κ.λπ..

2. Η µε αριθµό 202/14/7-12-2009 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Προκόπη Παυλόπουλου προς
τον Πρωθυπουργό, σχετικά µε τον ξυλοδαρµό µέχρι θανά-
του Πακιστανού µετανάστη από την Αστυνοµία κ.λπ..

(Θα απαντήσει ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη).
3. Η µε αριθµό 210/8-12-2009 επίκαιρη ερώτηση του Βου-

λευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Σπυρίδωνος
Χαλβατζή προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού, σχετικά
µε τη στάση της κρατικής τηλεόρασης για το εργατικό – λαϊκό κί-
νηµα κ.λπ..

4. Η µε αριθµό 203/15/8-12-2009 επίκαιρη ερώτηση του Προ-
έδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Λαϊκού Ορθόδοξου
Συναγερµού κ. Γεωργίου Καρατζαφέρη προς τον Πρωθυπουργό,
σχετικά µε το πανεπιστηµιακό άσυλο κ.λπ..

(Θα απαντήσει η Υπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και
Θρησκευµάτων).

5. Η µε αριθµό 218/8-12-2009 επίκαιρη ερώτηση του Προέ-
δρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συνασπισµού Ριζοσπα-
στικής Αριστεράς κ. Αλέξη Τσίπρα προς τον Υπουργό Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης, σχετικά µε την αύξηση της ανεργίας
κ.λπ..

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ∆εύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 205/8-12-2009 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Ανδρέα Μακρυπίδη
προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων, σχετικά
µε την ολοκλήρωση του έργου κατασκευής του Φράγµατος Αχυ-
ρών του ∆ήµου Μεδεώνος κ.λπ..

2. Η µε αριθµό 204/8-12-2009 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Γεωργίου Κοντογιάννη προς τον
Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού, σχετικά µε τις επιχορηγή-
σεις µη κερδοσκοπικών θεάτρων κ.λπ..

3. Η µε αριθµό 211/8-12-2009 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Πρωτούλη
προς την Υπουργό Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευ-
µάτων, σχετικά µε τις δραστηριότητες σε σχολεία µε αφορµή την
επέτειο από την πτώση του τείχους του Βερολίνου κ.λπ..

4. Η µε αριθµό 217/8-12-2009 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Γεωργίου Ανατολάκη
προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού, σχετικά µε το βι-
βλίο που τέθηκε για βράβευση από το Εθνικό Κέντρο Βιβλίου
κ.λπ..

5. Η µε αριθµό 219/8-12-2009 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Θεοδώρου ∆ρί-
τσα προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, σχετικά µε τη
στάση της Ελληνικής Αστυνοµίας στις κινητοποιήσεις κατά τις
µέρες µνήµης του Αλέξανδρου Γρηγορόπουλου κ.λπ..».

Το λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Γείτονας.
Εκτιµούµε το γεγονός ότι µένει στη θέση του διότι αρχίζουν

τα πεντάλεπτα.
Η προεδρική σας πείρα το µαρτυρεί.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα µακρη-

γορήσω, γιατί είχα και την ευκαιρία στην κοινή συνεδρίαση των
Επιτροπών να αναφερθώ για ορισµένα θέµατα επί της ουσίας
της Έκθεσης.

Παίρνω, όµως, αφορµή και το νήµα από εκεί που το αφήσατε,
κύριε Πρόεδρε, επισηµαίνοντας την πατριωτική ευαισθησία του
προλαλήσαντος συναδέλφου και σε συνδυασµό µε το παρεµπί-
πτον θέµα που δηµιουργήθηκε προηγουµένως για δυνατότητα
κρίσης ή επίκρισης της έκθεσης.

Θέλω λοιπόν να πω ότι είναι πολύ εύκολο, πέρα από χρέος,
κύριε Πρόεδρε, εµείς που είµαστε στη θαλπωρή του ελληνικού
κράτους να υπερασπιζόµαστε την πατρίδα και τα συµφέροντά
της. Είναι, όµως, πολύ πιο δύσκολο και πρέπει να έχουν κότσια -
γι’ αυτό και αξίζει ο έπαινος- όσοι σε ξένες πατρίδες, σε ξένη γη
υπερασπίζονται τα ελληνικά συµφέροντα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): ∆ίκαιος έπαινος!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Αυτό κάνει ο Ελληνισµός της
∆ιασποράς.

Εγώ χαιρετίζω εδώ την παρουσία του Προέδρου και των µελών
του ΣΑΕ.

Με την ευκαιρία αυτή απευθύνω ένα θερµό χαιρετισµό στους
Έλληνες όπου γης.

Η καταγωγή µου είναι Αρκαδική. Υπάρχουν πολλοί Αρκάδες
όπως και από πολλά άλλα µέρη στη διασπορά και τους αξίζει ο
έπαινος, κύριε Πρόεδρε, διότι πέρα από οτιδήποτε άλλο, κρα-
τούν άσβεστη τη φλόγα της αγάπης προς την πατρίδα και κυ-
ρίως τη µεταλαµπαδεύουν στις νεότερες γενιές.

Έρχοµαι στην έκθεση και πέραν όσων είπα στη συνεδρίαση
των επιτροπών.

Η έκθεση για εµένα είναι πλήρης και αποτυπώνει την καλή δου-
λειά που γίνεται στο ΣΑΕ. Επαναλαµβάνω και στην Ολοµέλεια
την πρόταση που είπα: Καλό είναι στις ετήσιες εκθέσεις να πε-
ριλαµβάνεται κι ένα είδος καταγραφής, ένα είδος συγκριτικού
απολογισµού σε σχέση µε τις προτάσεις και το αποτέλεσµα, το
πώς και αν υλοποιήθηκαν δηλαδή αυτές οι προτάσεις. Να γίνεται
«follow up» και να µπορεί πραγµατικά η Βουλή των Ελλήνων να
ασκεί το ρόλο της ως προς την πολιτεία, τον ελεγκτικό της ρόλο
προς την Κυβέρνηση, µε την έννοια της τήρησης συγκεκριµένων
δεσµεύσεων αλλά και γενικότερα της προόδου στα θέµατα που
έχουν άµεση επίπτωση στις σχέσεις του Εθνικού Κέντρου και του
Ελληνισµού της ∆ιασποράς.

Αυτό πιστεύω ότι στις ετήσιες εκθέσεις από εδώ και πέρα θα
µπορεί να περιλαµβάνεται και θα διευκολύνει και το δικό µας
έργο.

Η πρότασή µου αυτή, κύριε Πρόεδρε, συνδυάζεται και µε πα-
ρατηρήσεις που υπάρχουν στην έκθεση για την ανάγκη να ξα-
ναδούµε µε το ΣΑΕ ορισµένα ζητήµατα -το ΠΑΣΟΚ, θυµίζω, ότι
προεκλογικά έχει δεσµευθεί για διαβούλευση πάνω σ’ αυτό- να
δούµε δηλαδή θέµατα δυσλειτουργίας και µη αποτελεσµατικό-
τητας, πώς είναι και λειτουργεί το ΣΑΕ, και να προχωρήσουµε
στις ανάλογες θεσµικές ρυθµίσεις. Είναι, για εµένα, ένα ανοικτό
θέµα, το θίγει και η έκθεση.

Στην έκθεση αναδεικνύονται και άλλα σηµαντικά ζητήµατα.
Αναφέρονται και στα θέµατα της ψήφου ή στα θέµατα της ελλη-
νικής γλώσσας, της παιδείας, τη δικτύωση του Ελληνισµού, τα
θέµατα της νεολαίας.

Θεωρώ σηµαντική την πρόταση για τη στενότερη συνεργασία
του ΣΑΕ µε τον ΕΟΤ για την αποτελεσµατικότερη προβολή της
Ελλάδας στο εξωτερικό. Και το λέω αυτό –και θέλω να µε ακού-
σουν οι συµπατριώτες µας- γιατί είµαστε σε µία δύσκολη οικο-
νοµική συγκυρία για τη χώρα. Η χώρα και η οικονοµία της
βρίσκονται στο µάτι του κυκλώνα. Οι «καµπάνες» της κινδυνολο-
γίας ηχούν καθηµερινά και εντείνονται επιθέσεις κερδοσκοπίας
εναντίον της οικονοµίας. Στο απαραίτητο, για εµένα, ενιαίο εσω-
τερικό µέτωπο απόκρουσης αυτών των επιθέσεων και κινδύνων
µπορούν να συµβάλουν σηµαντικά οι Έλληνες της ∆ιασποράς.
Μπορούν να στηρίξουν, δηλαδή, αποτελεσµατικά τις προσπά-
θειες που ξεκίνησε η νέα Κυβέρνηση στη χώρα για την ανάκτηση
της αξιοπιστίας της χώρας, την ανάταξη της οικονοµίας και την
αναβάθµιση της πιστοληπτικής ικανότητας της χώρας.

Επίκαιρες είναι και οι προτάσεις –και είναι σε σχέση µ’ αυτό
που ανέφερα προηγουµένως, κύριε Πρόεδρε- που προέρχονται
από την περιφέρεια της Ευρώπης για τα θέµατα της επιχειρη-
µατικότητας, για την προσέλκυση δηλαδή επενδύσεων, για τη
συνεργασία Ελλήνων επιχειρηµατιών µε επιχειρηµατίες της δια-
σποράς που παίζουν στις κοινωνίες τους σηµαντικό ρόλο στα οι-
κονοµικά δρώµενα. Μπορεί και πρέπει να υπάρξει αυτή η
συνεργασία, διότι στην οικονοµική συγκυρία που ανέφερα πα-
ραπάνω θα έχει ιδιαίτερη σηµασία, θα είναι ιδιαίτερα σηµαντική.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξης
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Φυσικά, οι προτάσεις αυτές και της περιφέρειας της Ευρώπης
και οι άλλες που αναφέρονται στην έκθεση θα πρέπει να εξειδι-
κευτούν -είναι εδώ ο αρµόδιος Υπουργός- από την Κυβέρνηση,
από το κάθε Υπουργείο και εν προκειµένω, η τελευταία πρόταση
στην οποία αναφέρθηκα, από το Υπουργείο Ανάπτυξης, έτσι
ώστε να παρθούν οι απαραίτητες πρωτοβουλίες.
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(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε µισό λεπτό.
Για εµάς, για το ΠΑΣΟΚ, ήταν πάντα υψηλή, πρώτη προτεραι-

ότητα η αναβάθµιση και η ενδυνάµωση των σχέσεων της Ελλά-
δας και των Ελλήνων της ∆ιασποράς. Αυτό προς το συµφέρον
και των ιδίων των οµογενών και του Ελληνισµού. Τα περιθώρια,
όµως, βελτίωσης είναι πάντα µεγάλα. Έγιναν µεγάλα και σπου-
δαία βήµατα, µε µεγαλύτερο το ΣΑΕ, αλλά τα περιθώρια βελτίω-
σης είναι µεγάλα. Το ΠΑΣΟΚ έχει δεσµευθεί προεκλογικά στο
πρόγραµµά του για «νέες γέφυρες» που θα πρέπει να γίνουν
στην επικοινωνία µε την οµογένεια και στη βελτίωση, όπως είπα,
γενικότερα των σχέσεων, την ενίσχυση των ελληνικών κοινοτή-
των, ακόµα και την ίδρυση ΚΕΠ σε πόλεις του εξωτερικού.

Πιστεύω, κύριε Υπουργέ, ότι η Κυβέρνηση θα ανταποκριθεί σε
αυτά. Θέλω να πω στους συµπατριώτες µας ότι η στήριξη στο
έργο σας όλων των πτερύγων της Βουλής είναι δεδοµένη. Σας
αξίζει ο έπαινος, σας αξίζει και η στήριξη.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Γείτονα.

Το λόγο έχει ο κ. Σπυρίδων Ταλιαδούρος για πέντε λεπτά.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΤΑΛΙΑ∆ΟΥΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συζήτηση στη

Βουλή είναι ιδιαίτερα σηµαντική, γιατί αντιµετωπίζονται θέµατα
των Ελλήνων της ∆ιασποράς. Η δυνατή φωνή τους στηρίζει και
υποστηρίζει µε κάθε τρόπο την Ελλάδα. Ιδιαίτερα το Συµβούλιο
του Αποδήµου Ελληνισµού, οι εκπρόσωποι του οποίου παρίστα-
νται σήµερα εδώ, επιτελεί στρατηγικής σηµασίας έργο στην προ-
σπάθεια ανέλιξης του ελληνισµού σε σηµαντική δύναµη
επιρροής ανά τον κόσµο.

Για τους λόγους αυτούς η ελληνική πολιτεία οφείλει να δια-
σφαλίσει τη διατήρηση και διάδοση του ελληνικού πολιτισµού,
µέσα από τον κύριο φορέα έκφρασής του που είναι η ελληνική
γλώσσα.

Η διδασκαλία και η εκµάθηση της ελληνικής γλώσσας από τα
σηµερινά ελληνόπαιδα της τρίτης και τέταρτης γενιάς αποτελεί
µονόδροµο για τη συντήρηση της ελληνικής συνείδησης. Είναι
γνωστό ότι η ελληνική γλώσσα σήµερα δεν θα πρέπει να διδά-
σκεται στους νέους ως µητρική γλώσσα, αλλά ως δεύτερη
γλώσσα.

Το Πανεπιστήµιο Κρήτης µε συγχρηµατοδότηση από την ελ-
ληνική πολιτεία, από το Υπουργείο Παιδείας και της ειδικής υπη-
ρεσίας διαχείρισης, το ΕΠΕΑΕΚ, έχει κάνει ένα πρόγραµµα το
οποίο έχει ολοκληρωθεί.

Η τρίτη φάση του προγράµµατος περιλαµβάνει τρεις δρά-
σεις. Η πρώτη δράση έχει ως αντικείµενο την κατάρτιση προ-
γραµµάτων σπουδών για την παραγωγή εκπαιδευτικού υλικού σε
έντυπη και ηλεκτρονική µορφή για τη διδασκαλία της ελληνικής
ως δεύτερης γλώσσας και της διδασκαλίας στοιχείων ιστορίας
και πολιτισµού. Πρόκειται για περίπου εκατόν δεκατέσσερις τίτ-
λους βιβλίων που καλύπτουν όλες τις βαθµίδες εκπαίδευσης από
το νηπιαγωγείο έως το γυµνάσιο.

Η δεύτερη φάση, η φάση «ΠΡΟΜΗΘΕΑΣ» αναφέρεται στην
επιµόρφωση των αποσπώµενων εκπαιδευτικών και στην οργά-
νωση και υλοποίηση των εκπαιδευτικών µορφωτικών προγραµ-
µάτων για οµογενείς µαθητές.

Η τρίτη δράση έχει ως αντικείµενο τη δηµιουργία βάσεων δε-
δοµένων και δικτύων επικοινωνίας και τη δηµιουργία υπηρεσιών
τηλεκπαίδευσης µέσω διαδικτύου.

Μέσω αυτού του προγράµµατος έχει ήδη παραχθεί πλου-
σιότατο υλικό και συγκεκριµένα πλήρεις σειρές για τη διδασκα-
λία της ελληνικής ως δεύτερης γλώσσας µε τίτλο «Πράγµατα και
Γράµµατα» και ως ξένης µε τίτλο «ΜΑΡΓΑΡΙΤΑ» που περιλαµ-
βάνουν βιβλία µαθητή, τετράδια δραστηριοτήτων και οδηγίες για
τον εκπαιδευτικό.

Νοµίζω λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ότι είναι ευκαιρία να προωθη-
θεί η προκήρυξη του έργου της αναπαραγωγής πλέον, του έτοι-
µου και ολοκληρωµένου εκπαιδευτικού υλικού. Και η
αναπαραγωγή από µόνη της είναι µία εύκολη υπόθεση, αφού

υπάρχει έτοιµη η αρχική µήτρα. Η άµεση έναρξη διαδικασίας
αναπαραγωγής του έτοιµου εκπαιδευτικού υλικού και η διανοµή
του στις εκπαιδευτικές µονάδες της αλλοδαπής κρίνεται ανα-
γκαία για τη διευκόλυνση του εκπαιδευτικού έργου.

Ένα δεύτερο σηµαντικό θέµα προς την ίδια κατεύθυνση είναι
η πιστοποίηση της ελληνοµάθειας από το Κέντρο Ελληνικής
Γλώσσας, που αποτελεί και το µόνο επίσηµο αποδεικτικό τίτλο
γνώσης της ελληνικής γλώσσας. Και αυτή η πιστοποίηση είναι
σηµαντικό κίνητρο εκµάθησης της ελληνικής και αποτελεί βοή-
θηµα στο έργο τους .

Νοµίζω ότι θα πρέπει να γίνει ένας συντονισµός προς την κα-
τεύθυνση ανάληψης δράσεων προς περαιτέρω ενίσχυση αυτού
του θεσµού µε απώτερο σκοπό να αποδώσουµε στην ελληνική
γλώσσα στην αίγλη που χρειάζεται και περισσότεροι οµογενείς
να έχουν αυτό το πιστοποιητικό. Για το λόγο αυτό θα πρέπει να
επιτευχθεί µια συνεργασία µε τα συντονιστικά γραφεία του εξω-
τερικού, να υπάρξει η προβολή και η προώθηση του πιστοποιη-
τικού ελληνοµάθειας σε εκπαιδευτικούς και πολιτιστικούς φορείς
και συλλόγους και να ενισχυθεί το κύρος του πιστοποιητικού, να
αυξηθεί ο αριθµός των εξεταστικών κέντρων.

Ένα τρίτο σηµαντικό θέµα είναι η ενίσχυση της ελληνικής πα-
ρουσίας στην έκθεση «EXPOLANGUE» που πραγµατοποιείται
στο Παρίσι και αποτελεί για τις γλώσσες ό,τι αποτελεί για το βι-
βλίο η έκθεση βιβλίου στη Φρανκφούρτη. Χρειάζεται να έχουµε
δυναµικότερη παρουσία στηριζόµενοι σε ένα πιο σύγχρονο σχε-
διασµό µε στόχο να παρουσιαστεί το σύνολο των νέων δυνατο-
τήτων εκµάθησης της ελληνικής γλώσσας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ)

Ένα τέταρτο σηµαντικό θέµα που θα πρέπει να αντιµετωπιστεί
είναι η ύπαρξη των ολοήµερων σχολείων διαφόρων τύπων που
λειτουργούν σήµερα αλλά δεν εξυπηρετούν όπως θα έπρεπε
τις ανάγκες των µαθητών. Θα πρέπει να γίνει µία επανεξέταση
ως προς τη λειτουργία του και να εξεταστεί εάν πρέπει να προ-
ωθηθεί ένα άλλο µοντέλο, ένας άλλος τύπος σχολείου, όπως
ίσως αυτό της Βαυαρίας.

Κλείνοντας την τοποθέτησή µου θα ήθελα να επισηµάνω την
ανάγκη του καλύτερου συντονισµού και συνεργασίας όλων των
ελληνικών δηµόσιων φορέων που αναλαµβάνουν δράσεις για τη
στήριξη του απανταχού Ελληνισµού, διότι εµπλέκεται το Υπουρ-
γείο Παιδείας, το Υπουργείο Εξωτερικών, το Υπουργείο Εσωτε-
ρικών, διάφοροι δήµοι που δραστηριοποιούνται σε θερινά
προγράµµατα και άλλα.

Η επικοινωνία και η συνεργασία αυτών των φορέων είναι ανα-
γκαία. Mπορεί, λοιπόν, να δηµιουργηθεί µε µία κοινή υπουργική
απόφαση, µία κοινή βάση δεδοµένων, όπου θα εµφανίζονται οι
δραστηριότητες όλων των φορέων κατά κατηγορία, να υπάρχουν
κοινές συνεδριάσεις των εµπλεκόµενων φορέων και Υπουργείων
προς αυτήν την κατεύθυνση.

Και κλείνω λέγοντας ότι για την επίτευξη του κοινού στόχου
µας, που δεν είναι άλλος από την πολιτιστική επιβίωση του Ελ-
ληνισµού στις «άλλες» πατρίδες, οφείλουµε να ενώσουµε όλοι
µαζί τις δυνάµεις µας και τη δηµιουργικότητά µας για να πετύ-
χουµε τους στόχους µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας ευχαριστούµε

πολύ, κύριε Ταλιαδούρε.
Ο πρώην Πρόεδρος της Βουλής κ. Απόστολος Κακλαµάνης

έχει το λόγο για δέκα λεπτά.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο πρώην Πρό-

εδρος της Βουλής κ. Σιούφας, αναφέρθηκε στο ιστορικό µιας
προσπάθειας της οποίας τους καρπούς νοµίζω ότι αναγνωρί-
ζουµε όλοι όσοι γνωρίζουµε κάτω από ποιες συνθήκες οι Έλλη-
νες της ∆ιασποράς, στα πέρατα του κόσµου, προσπαθούν να
διατηρήσουν το δεσµό τους και µάλιστα αυτόν το δεσµό να τον
διατηρήσουν και οι επόµενες της πρώτης γενιάς των παλαιών µε-
ταναστών αλλά και νεότερων, ιδιαίτερα στις χώρες της Ευρώπης
και του Καναδά, µε την πατρίδα.

Είµαι ευτυχής γιατί αυτή η προσπάθεια πραγµατικά ευοδώ-
θηκε µέσα από πολλές δυσκολίες. Και σε ό,τι αφορά το Κοινο-
βούλιο µε την Επιτροπή Ελληνισµού της ∆ιασποράς, όπως
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αρχικά είχε ονοµαστεί το 1996 µε την ενσωµάτωση στον
Kανονισµό της ίδρυσής της και στη διάρκεια της υπερδεκαετούς
θητείας µου ως Προέδρου του Σώµατος και στη διάρκεια της
Προεδρίας της κ. Μπενάκη και του κ. Σιούφα, συνέβαλε η επι-
τροπή αυτή και η Βουλή µε αυτήν την επιτροπή, καθώς επίσης
και µε τη συµµετοχή στον άλλο θεσµό της Βουλής των Εφήβων,
νέων, µαθητών από την Κύπρο για λόγους ιδιαίτερης εθνικής ση-
µασίας, αλλά και από όλα τα τµήµατα του Ελληνισµού της ∆ια-
σποράς. Πολύ σωστά αναφέρεται στην έκθεση ότι οι νέοι αυτοί
θα πρέπει να διευκολύνονται -και αυτό είναι καθήκον της Βου-
λής- ώστε εδώ ερχόµενοι να έχουν και µία ενηµέρωση µε µία
επαφή που έχει προηγηθεί µε το Συµβούλιο Απόδηµου Ελληνι-
σµού και τα παραρτήµατά του, ώστε και µέσω της νεότατης
αυτής γενιάς να µεταφέρεται εδώ η φωνή και ο προβληµατισµός,
γενικότερα, του Ελληνισµού της ∆ιασποράς.

Θέλω και εγώ να µνηµονεύσω τον εν ζωή πάντα δραστήριο
πρώτο Πρόεδρο του Συµβουλίου Απόδηµου Ελληνισµού Άντριου
Άθενς. Το έργο του συνεχίζεται, ένα έργο στο οποίο η Βουλή
ανταποκρίθηκε ολόψυχα και νοµίζω ότι πρέπει να συνεχιστεί.
Είµαι βέβαιος ότι και επί προεδρίας του κ. Πετσάλνικου -άλλωστε
έχει ζήσει και ο ίδιος στο εξωτερικό τον Ελληνισµό της διασπο-
ράς -θα συνεχίσει ίσως και πιο ενεργά η Βουλή αυτή τη σύνδεση
και την ενίσχυση των προσπαθειών µας στο ευρύτερο εξωτερικό
µέτωπο της χώρας.

Κύριε Πρόεδρε, εγώ αισθάνοµαι την ανάγκη να δώσω µία εξή-
γηση. ∆εν έχει δοθεί µέχρι τώρα και την οφείλουµε. Παρευρί-
σκεται εδώ το Συµβούλιο Απόδηµου Ελληνισµού, τα µέλη του
Συµβουλίου Αποδήµου Ελληνισµού, τα οποία και προσωπικά χαι-
ρετίζουµε ένα προς ένα, αλλά η Αίθουσα δεν έχει ίσως τόσους
Βουλευτές όσους θα ανέµεναν να συναντήσουν.

∆εν είχαµε προβλέψει -και πρέπει να ζητήσουµε συγγνώµη γι’
αυτό- ώστε στη διάρκεια της συζήτησης αυτής της εκθέσεως να
µη συνεδριάζουν οι διάφορες επιτροπές της Βουλής, που αυτή
τη στιγµή και από το πρωί συµµετέχουν σε αυτές τουλάχιστον
τα µισά από τα µέλη του Σώµατος. Αυτό δεν σηµαίνει ότι δεν
έχουν όλοι οι συνάδελφοι, ολόκληρο το Σώµα, τα ίδια αισθήµατα
και την ίδια έννοια για τον Ελληνισµό της ∆ιασποράς.

Εάν αυτή η έννοια διατυπώνεται και εκφράζεται σε ένα ευρύ-
τατο φάσµα απόψεων, αυτό νοµίζω είναι θετικό, γιατί εδώ τη
φωνή του Ελληνισµού της ∆ιασποράς δεν πρέπει να τη δεχόµα-
στε σαν κάτι που µπαίνει από το ένα αυτί και βγαίνει από το άλλο.
Και όσοι µελετήσαµε αυτή την έκθεση, αφ’ ενός µεν πρέπει να
συγχαρούµε για το έργο αυτό, για τα ζητήµατα που έχουν απα-
σχολήσει το Συµβούλιο, για τις προτάσεις που καταθέτει. Αυτό
δεν σηµαίνει ότι εάν ενισχύσει η ελληνική πολιτεία, η Βουλή των
Ελλήνων, περισσότερο το θεσµικό αυτό όργανο των Ελλήνων της
∆ιασποράς, στην επόµενη έκθεση δεν θα έχουµε ακόµα πλου-
σιότερο έργο να διαπιστώσουµε.

Θέλω, κύριε Πρόεδρε, να τονίσω ιδιαίτερα ένα στοιχείο. Είναι
πράγµατι εθνικός πλούτος, αναντικατάστατος και ίσως σε µε-
γάλο βαθµό ανεκµετάλλευτος, ο πλούτος αυτών των Ελλήνων
όχι µόνο πρώτης, αλλά δεύτερης, τρίτης, τέταρτης και πέµπτης
γενιάς στα πέρατα του κόσµου. Όµως εδώ πρέπει να προσέ-
ξουµε να µη διολισθήσουµε σε ένα σηµαντικό λάθος, που µπορεί
να αποδειχθεί στρατηγικής σηµασίας. Έλεγα πάντοτε εδώ στους
νέους, που έρχονταν στη Βουλή µε τα προγράµµατα στα οποία
αναφέρθηκε ο πρώην Υφυπουργός Παιδείας κ. Ταλιαδούρος.
Έλεγα ότι εµείς σας θέλουµε πρώτα πολίτες ενεργούς, συµµέ-
τοχους σε όλες τις δραστηριότητες, πρωτίστως συµµέτοχους
στα κοινά των χωρών και των περιοχών στις οποίες έχετε εγκα-
τασταθεί και ζείτε. Και µετά σας θέλουµε και θα είστε πολύ πιο
χρήσιµοι, κυριολεκτικά πολύτιµοι σαν Έλληνες που φυσικά η
βοήθειά σας στα θέµατα που ενδιαφέρουν ιδιαίτερα, στα εθνικά
θέµατα θα είναι πιο αποτελεσµατική.

Το τονίζω αυτό, γιατί συµβαίνει πολλές φορές, οι Έλληνες ιδι-
αίτερα οι παλαιότεροι -δεν συµβαίνει αυτό µε νεότερες γενιές- να
περιχαρακώνονται, αν και πηγαίνοντας προ διετίας στην Αστό-
ρια είδα ότι εκεί πια έχουν φύγει, όλοι σχεδόν, οι Έλληνες. ∆εν
θέλουµε να ζουν σε «γκέτο» οι Έλληνες. Γιατί βλέπουν τους νε-
ότερους, να φεύγουν και ουσιαστικά να χάνεται το ελληνικό
στοιχείο.

Θέλω ακόµα να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι ένα θέµα που πραγ-
µατικά έχει µεγάλη αξία, συναισθηµατική αν θέλετε, για τους συ-
µπατριώτες µας που ζουν στο εξωτερικό, αλλά δεν ξεχνούν ότι
είναι Έλληνες και ιδιαίτερα γι’ αυτούς που διατηρούν την ελλη-
νική υπηκοότητα, είναι το θέµα της συµµετοχής στις εκλογές
ανάδειξης του Ελληνικού Κοινοβουλίου. Αυτό το θέµα είναι πράγ-
µατι ιδιαίτερης σηµασίας γι’ αυτούς και πρέπει να βρεθεί λύση.
Η λύση είναι αυτή που το ίδιο το Συµβούλιο Απόδηµου Ελληνι-
σµού µάς έχει υποδείξει.

Και δεν πρέπει ούτε να πλειοδοτεί κανείς, ούτε στην πράξη να
µειοδοτεί έστω και αν δίνει την εντύπωση ότι νοιάζεται πιο πολύ.

Τέλος, έχω µια διαπίστωση η οποία τα πρώτα χρόνια µε έκανε
να σκέπτοµαι αν κάναµε καλά που συγκροτήσαµε την Επιτροπή
Απόδηµου Ελληνισµού. ∆εν πρέπει οι συνάδελφοι που συγκρο-
τούν αποστολές της Βουλής στο εξωτερικό να διατυπώνουν εκεί,
πολλές φορές και αντιπαρατιθέµενοι µεταξύ τους, απόψεις που
εκφράζουν στενά τον κοµµατικό τους φορέα. Όταν κάνουν απο-
στολές τα κόµµατα, εκεί καθένας µπορεί να δει και να τα πει µε
τους «δικούς» του. Όταν, όµως, µία κοινοβουλευτική αποστολή
πηγαίνει στο εξωτερικό, δεν πρέπει να της παρουσιάζεται το φαι-
νόµενο αντί να οµονοούν από την εποµένη µέρα της επίσκεψης
να διχάζονται µεταξύ τους οι τοπικές µας κοινότητες.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστώ πολύ τον
κύριο Πρόεδρo.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΛΑΟΣ κ.
Αστέριος Ροντούλης για δέκα λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ: Ο κατάλογος έχει έξι οµιλητές,
όµως. Ας µιλήσουν έξι άτοµα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε συνάδελφε,
γνωρίζετε τον Κανονισµό και αυτόν εφαρµόζω.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ: Να µιλήσουν έξι οµιλητές, λέει ο Κα-
νονισµός, εκ του καταλόγου και µετά. ∆εν λέω κάτι εκτός Κανο-
νισµού. Χαλάλι, όµως, του κ. Ροντούλη!

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ.
Κύριε Ροντούλη, έχετε το λόγο.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ασκήσαµε µια κριτική –δεν ήσασταν στην Αί-

θουσα- για την απουσία της Κυβέρνησης από την αρχή της συ-
ζήτησης. Πρέπει να σας πω ότι δεν το κάναµε για λόγους
αντιπολιτευτικούς. Το κάναµε για ουσιαστικούς λόγους. ∆ιότι
από την πλευρά του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού ετέθησαν
κάποια ζητήµατα, κάποια προβλήµατα. Και επειδή οι εκπρόσωποι
–και χαιρετίζουµε την παρουσία τους σήµερα στην Ολοµέλεια-
δεν µπορούν εκ του Κανονισµού να τοποθετηθούν, θα έπρεπε να
υπάρχει κάποιος εκπρόσωπος της Κυβέρνησης προκειµένου να
ακούσουµε την άποψή του για ουσιώδη ζητήµατα. Άρα, λοιπόν,
δεν θα ήθελα να εκληφθεί, αξιότιµε κύριε πρώην Πρόεδρε της
Βουλής, κύριε Κακλαµάνη –γιατί θέσατε το θέµα και στη ∆ιά-
σκεψη των Προέδρων- ως αντιπολιτευτικό τέχνασµα του Λαϊκού
Ορθοδόξου Συναγερµού. Μακριά από µας τέτοιου είδους πράγ-
µατα.

Θα παρακαλούσα επίσης τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
του ΠΑΣΟΚ, τον κ. Ευθυµίου, που είναι ένας άνθρωπος εγνω-
σµένου ήθους, να διαγράψουµε από τα Πρακτικά δυο λέξεις που
είπατε, περί απρεπείας και ανευθυνότητας, της τοποθέτησης του
Βουλευτή µας του κ. Γεωργιάδη. Και να σας πω γιατί. ∆ιότι η πρό-
θεσή του δεν ήταν να κριτικάρει ανθρώπους και πράξεις αυτών.
Η πρόθεσή του ήταν να ουσιαστικοποιήσουµε µια διαδικασία.
Άρα, λοιπόν, θέλουµε µια διαδικασία εδώ στην Αίθουσα απονευ-
ρωµένη, µια διαδικασία απονοµής ευσήµων, να λέµε στους αν-
θρώπους «µπράβο, τι ωραίοι είστε» κ.λπ. ή θέλουµε µια
ουσιαστική διαδικασία, έναν ουσιαστικό διάλογο που δεν µπορεί
να γίνει διαφορετικά παρά µόνο αν ακουστούν αντιτιθέµενες από-
ψεις και ασκηθεί κριτική;

Άρα, λοιπόν, η κριτική, κύριε Ευθυµίου, αποσκοπεί στο να
κάνει ουσιαστικό το διάλογο, τη θέση και την αντίθεση. ∆ιαλεγό-
µαστε εδώ µέσα. Άρα, λοιπόν, θα παρακαλούσα πάρα πολύ,
επειδή ξέρω και το ήθος σας, να διαγραφούν αυτές οι δύο λέξεις,
«η απρέπεια και η ανευθυνότητα».
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ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Θα απαντήσω όταν έρθει η σειρά µου.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Εγώ περίµενα τώρα να πείτε: Εντά-

ξει να διαγραφούν.
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Μπορεί να πρέπει να εγγραφούν ακόµα

καλύτερα.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Εντάξει, τέλος πάντων. Αν θεωρείτε

εσείς ότι πρέπει να κάνετε, ας το κάνετε. Άλλωστε κρινόµεθα
όλοι.

Θα σας πω µια ιστορία που, όταν την άκουσα, µου άρεσε πάρα
πολύ, αγαπητοί συνάδελφοι. Ο Στάλιν –και δεν το λέω αυτό, για
να τσιγκλήσω τον παριστάµενο συνάδελφο του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος- είχε κάποιους συµβούλους. Αυτοί, λοιπόν, οι σύµ-
βουλοι µια µέρα του είπαν: «Πρόσεξε τι κάνεις. Πρέπει να λάβεις
πολύ σοβαρά υπ’ όψιν την πολιτική του Βατικανού.» Γυρνάει, λοι-
πόν, ο Στάλιν και τους λέει: «Για πείτε µου, αφού µου κάνετε αυτή
τη σύσταση, πόσα τανκς έχει αυτό το Βατικανό;»

Και βεβαίως ο Στάλιν δεν έζησε, για να δει την κατάρρευση
της Σοβιετικής Αυτοκρατορίας λόγω της πολιτικής που άσκησαν
ρωµαιοκαθολικές χώρες του ανατολικού µπλοκ. Νοµίζω ότι γί-
νοµαι σαφής γιατί το λέω αυτό, διότι η γεωπολιτική ισχύς του Βα-
τικανού στηρίζεται σε µια «διασπορά» που έχει σε παγκόσµιο
επίπεδο ρωµαιοκαθολικών πιστών απανταχού της οικουµένης
που αριθµούν γύρω στο ένα δισεκατοµµύριο και κάτι.

Γιατί το είπα αυτό;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Αξιοποιείται το µυστήριο της

εξοµολόγησης!
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: ∆είτε το και έτσι, κύριε Πρόεδρε.

∆εν θα υπεισέλθω στα της θρησκείας. Είναι άλλου παπά ευαγ-
γέλιο και αντικείµενο άλλης συζητήσεως!

Το λέω, λοιπόν, αυτό, αγαπητοί συνάδελφοι, διότι µπορούµε
να σκεφθούµε το εξής: Η χώρα µας, η Ελλάδα, µπορεί να απο-
κτήσει –τηρουµένων των αναλογιών βεβαίως- τη γεωπολιτική
ισχύ που επιθυµούµε όλοι µας; Έχει το µοχλό να το πράξει;

Βεβαίως και έχει! Και αυτός ο µοχλός που έχουµε στα χέρια
µας είναι η οµογένεια. Είναι οι Έλληνες της διασποράς. ∆εν θα
έλεγα «απόδηµοι», διότι δεν µου αρέσει ο όρος «απόδηµοι», γιατί
δηλώνει µια αποµάκρυνση εκ του δήµου. Άρα, λοιπόν, έχουµε
στα χέρια µας έναν µοχλό που µπορεί να ενισχύσει τη γεωπολι-
τική οντότητα του Ελληνισµού στο σύγχρονο διεθνές περιβάλ-
λον.

Όµως, για να γίνει κάτι τέτοιο –και εδώ ερχόµαστε στις θέσεις
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού που παρακαλούµε πάρα
πολύ τον Πρόεδρο και τα µέλη του ΣΑΕ να προσέξουν- θεωρούµε
ότι αυτή η γεωπολιτική οντότητα θα πρέπει να έχει δυο πόλους
που θα συλλειτουργούν: Ο ένας ο πόλος, το ελληνικό κράτος. Ο
άλλος ο πόλος, η ελληνική διασπορά.

Όµως, εµείς δεν µιλάµε για εξάρτηση του ενός από τον άλλον.
∆εν µιλάµε για χειραγώγηση του ενός πόλου από τον άλλον. ∆εν
µιλάµε, δηλαδή, για καπέλωµα του ενός πόλου από τον άλλον.
Μιλάµε για συλλειτουργία. Και για να συλλειτουργήσουν αυτοί
οι δύο πόλοι, για να επιτευχθεί αυτή η διαδικασία της συλλει-
τουργίας, πρέπει απαραιτήτως δυο πράγµατα να συµβούν, δια-
φορετικά δεν έχουµε συλλειτουργία.

Πρώτον, θα πρέπει να υπάρξει αυτοτέλεια και ανεξαρτησία
δράσης του πόλου της ελληνικής διασποράς µέσα από τη θε-
σµική της έκφραση. Ερώτηµα: Μπορεί να συµβεί αυτό, κύριε
Υπουργέ, εάν δεν υπάρξει οικονοµική αυτοτέλεια του πόλου
αυτού; ∆ηλαδή, όταν εξαρτάται από τις επιχορηγήσεις του ελ-
ληνικού κράτους, µήπως ασκεί µια πολιτική και στη δράση του το
λαµβάνει αυτό υπ’ όψιν, γεγονός που αλλοιώνει τη συµπεριφορά
του;

Άρα, λοιπόν, πρέπει να υπάρξει κατοχύρωση της οικονοµικής
αυτοτέλειας και αυτάρκειας της θεσµικής έκφρασης του Ελλη-
νισµού της ∆ιασποράς. Και ο νοών νοείτω!

∆εύτερο προαπαιτούµενο συλλειτουργίας –και πάρα πολύ ση-
µαντικό για εµάς- είναι η ψήφος των οµογενών. Εδώ πέρα επι-
τρέψτε µου να πω ότι ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός και η
Νέα ∆ηµοκρατία είχαν καταθέσει ένα λειτουργικό σχέδιο εφαρ-
µόσιµο, υλοποιήσιµο σχέδιο, προκειµένου να γίνει πράξη η
ψήφος των οµογενών.

Τώρα ακούµε την Κυβέρνησή σας, κύριε Υπουργέ, ότι θέλει να

κατεβάσει ένα άλλο σχέδιο µε περιφέρειες κ.λπ., που όµως σας
λέµε εκ των προτέρων ότι δεν πρόκειται να λειτουργήσει γιατί
είναι αντισυνταγµατικό. Θέλει συνταγµατική Αναθεώρηση η σύλ-
ληψη αυτή που έχετε περί περιφερειών, για να µπορέσουν να ψη-
φίσουν οι οµογενείς.

Άρα, ή θα έρθουµε στο σχέδιο το παλαιότερο, το οποίο είναι
υλοποιήσιµο και εφαρµόσιµο ή πάλι θα λέτε –στα λόγια θα µεί-
νετε όµως- ότι ναι, είστε υπέρ της ψήφου των οµογενών αλλά
ποτέ δεν θα δίδεται αυτή η ψήφος στους οµογενείς. Πρέπει, λοι-
πόν, να ξεκαθαρίσετε και αυτό το θέµα που είναι πάρα πολύ ση-
µαντικό.

Επιτρέψτε µου εδώ να πω ότι δεν µπορώ να καταλάβω τις αντι-
δράσεις κάποιων κοµµάτων, του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας, του ΣΥΡΙΖΑ κ.λπ., που διατυπώνουν δυο επιχειρήµατα
κατά της ψήφου των οµογενών.

Επιχείρηµα πρώτο: Θα αλλοιωθεί η βούληση του ελληνικού
λαού.

Απάντηση: Αυτοί οι άνθρωποι δεν είναι ενταγµένοι στον ελλη-
νικό λαό; Πώς αυτοί οι άνθρωποι που είναι ενταγµένοι στον ελ-
ληνικό λαό θα αλλοιώσουν τη βούληση του ελληνικού λαού αν
ψηφίσουν;

Επιχείρηµα δεύτερο: Αυτοί οι άνθρωποι δεν παρακολουθούν
τα τεκταινόµενα στο εσωτερικό της χώρας, άρα δεν έχουν σαφή
εικόνα του τι θα ψηφίσουν.

Μα, είναι δυνατόν, αγαπητοί συνάδελφοι, να διατυπώνουµε τέ-
τοιο επιχείρηµα την εποχή της παγκοσµιοποίησης, την εποχή του
internet, την εποχή που η τεχνολογία µε τα άλµατα που έχει κάνει
στις συγκοινωνίες και στις επικοινωνίες έχει δηµιουργήσει ένα
παγκόσµιο χωριό; Είναι δυνατόν σήµερα να λέµε ότι αυτοί οι άν-
θρωποι δεν ξέρουν τι συµβαίνει στη χώρα, άρα να θέτουµε το
ερώτηµα ότι πώς θα ψηφίσουν αυτοί οι άνθρωποι που δεν γνω-
ρίζουν; Είναι δυνατόν;

Για µας, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν υπάρχουν τέτοιου είδους
διλήµµατα. Εµείς στο ερώτηµα εσωστρέφεια ή εξωστρέφεια –
διότι περί αυτού πρόκειται- απαντούµε ξεκάθαρα: Εξωστρέφεια.
Στο ερώτηµα δε περί ελλαδισµού ή οικουµενικού Ελληνισµού επί-
σης, απαντάµε ξεκάθαρα: Θέλουµε τον οικουµενικό Ελληνισµό.
Θέλουµε να ενισχύσουµε τον Έλληνα της διασποράς, τον οι-
κουµενικό Έλληνα, διότι στο πρόσωπο των ανθρώπων αυτών
µορφοποιείται ο οικουµενικός Έλληνας προκειµένου η οικουµε-
νική ισχύς του Ελληνισµού πλέον να λάβει σάρκα και οστά. Και
εξαιτίας αυτού του στόχου εµείς είµαστε αναφανδόν και υπέρ
της ψήφου των οµογενών µέσα από έναν υλοποιήσιµο εκλογικό
νόµο και υπέρ των στενότερων επαφών και σχέσεων.

Σας ευχαριστούµε που υπάρχετε, σας ευχαριστούµε για την
προσφορά σας και αναµένουµε τη συνεργασία σας την πολυε-
πίπεδη.

Ευχαριστούµε πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ένας τζέντλεµαν.
Μπράβο ως προς το χρόνο, κύριε Αστέριε Ροντούλη.

Ο αξιότιµος Υφυπουργός Εξωτερικών κ. Σπυρίδων Κουβέλης
έχει το λόγο για δεκαπέντε λεπτά.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΚΟΥΒΕΛΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς θέλω και από τη δική µου
πλευρά να καλωσορίσω και το Προεδρείο και τα µέλη των συ-
ντονιστικών συµβουλίων του ΣΑΕ. Είναι µεγάλη µου χαρά που
έχουµε εδώ τους ανθρώπους που δουλεύουν πολύ συστηµατικά
για να τονώσουν την παρουσία του Απόδηµου Ελληνισµού σε όλο
τον κόσµο. Βέβαια, δεν µπορεί κανείς να υπογραµµίσει αρκετά τη
σηµασία του Απόδηµου Ελληνισµού, των Ελλήνων της διασπο-
ράς, που θεωρώ ότι είναι και ένας όρος που πιθανότατα είναι
πολύ εύστοχος για το πώς µπορούµε να περιγράψουµε όλους
αυτούς τους Έλληνες που υπάρχουν και δραστηριοποιούνται σε
όλον τον κόσµο.

Θα ήθελα και προς το Προεδρείο και προς τους αγαπητούς
συναδέλφους να εκφράσω τις ευχαριστίες µου για την κατα-
νόηση για την απουσία µου για κάποια λεπτά στην αρχή της συ-
νεδρίασης και να πω ότι οφείλεται σε µια ανειληµµένη
υποχρέωση που είχα µε τον Πρόεδρο της ∆ηµοκρατίας.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κατανοητό.
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ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΚΟΥΒΕΛΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Οµο-
λογώ –και ευχαριστώ, κύριε Ροντούλη, για τη διευκρίνιση- ότι
ήταν ένα δίληµµα πολύ δύσκολο αν κανείς πρέπει να είναι ανά-
µεσα σε αυτά τα δύο εξίσου πάρα πολύ σηµαντικά σαν θεσµούς:
τον Πρόεδρο της ∆ηµοκρατίας και τον Απόδηµο Ελληνισµό. Επέ-
λεξα να µην αφήσω τον Πρόεδρο της ∆ηµοκρατίας χωρίς κά-
λυψη.

Θα ήθελα να σας ότι από τις πρώτες µέρες που ανέλαβα τα κα-
θήκοντά µου, η υπόθεση των απόδηµων Ελλήνων είναι για µένα
πάρα πολύ σηµαντική. Να σας πω ότι από το ξεκίνηµα της θη-
τείας µου είπα ότι σε οποιοδήποτε ταξίδι γίνεται στο εξωτερικό
µε δική µου συµµετοχή, το πρώτο που θα κοιτάζουµε να κάνουµε
είναι εάν εκεί που πηγαίνουµε υπάρχουν Έλληνες. Και το πρώτο
που θα κάνω θα είναι να συναντηθούµε µαζί τους.

Από τις πρώτες µέρες της δραστηριοποίησης µου στο Υπουρ-
γείο των Εξωτερικών, έχω ήδη κάνει δύο συναντήσεις µε τον
Πρόεδρο του ΣΑΕ τον κ. Ταµβάκη και έχουµε συζητήσει πολύ
αναλυτικά πολλά θέµατα εν όψει και της παρουσίασης της έκθε-
σης. Έχω ενηµερωθεί φυσικά για όλα τα ζητήµατα που περιλαµ-
βάνονται στην έκθεση. Είχα συνάντηση και µε τον κ. Άντριου
Άθενς για τα θέµατα αυτά και φυσικά το περασµένο Σαββατοκύ-
ριακο συµµετείχα στη συνεδρίαση του προεδρείου του ΣΑΕ στη
Θεσσαλονίκη, αλλά είχα και συνάντηση και συνοµιλία και µε τη
νεολαία του ΣΑΕ στη Θεσσαλονίκη.

Πρέπει να σας πω ότι απ’ όλα αυτά τα σηµεία τα οποία µπό-
ρεσα να καλύψω µέσα στο µικρό χρόνο της µέχρι σήµερα θη-
τείας µου στο Υπουργείο Εξωτερικών, είδα ότι υπάρχουν δύο
τρία σηµεία που είναι πάρα πολύ σηµαντικά και πρέπει να µας
απασχολήσουν και τα βλέπω να εντοπίζονται και να αντικατο-
πτρίζονται και στην ετήσια έκθεση του ΣΑΕ.

Κατ’ αρχάς, διαπίστωσα ότι οι ανάγκες και οι προτεραιότητες
και η ανάγκη συνεργασίας µε τον Απόδηµο Ελληνισµό διαφέρει
πάρα πολύ από µια περιοχή σε άλλη. Είναι άλλες οι ανάγκες που
διαπιστώνει κανείς να υπάρχουν, για παράδειγµα στους Έλλη-
νες απόδηµους στην Αφρική και άλλες σ’ αυτούς που υπάρχουν
στις Ηνωµένες Πολιτείες, άλλες σ’ αυτούς που είναι στην Ευ-
ρώπη, άλλες σ’ αυτούς που είναι στην Ωκεανία, στην Αυστραλία
κ.λπ.. Αυτό είναι κάτι που χρειάζεται µια πολύ προσεχτική µατιά
και έχουµε την πρόθεση να το κάνουµε σε συνεργασία µε το ΣΑΕ,
να δούµε πώς κατά περιοχή µπορούµε να καλύψουµε τις ανά-
γκες των Ελλήνων εκεί και να συνεργαστούµε µαζί τους.

Το δεύτερο που νοµίζω ότι άκουσα και είδα πολύ ανάγλυφα,
ιδιαίτερα στα πρόσωπα και τα λεγόµενα αυτών των νέων αν-
θρώπων που ήταν στη νεολαία του ΣΑΕ στη Θεσσαλονίκη, είναι
µια πολύ µεγάλη προσδοκία.

Ξέρετε, ήταν τόσο πολύ ενδιαφέρον και συγκινητικό να βλέπει
κανείς αυτά τα παιδιά που πολλές φορές είναι τρίτη και τέταρτη
γενιά Ελλήνων, δεν είναι Έλληνες που έχουν χθεσινά τα βιώµατα
από την Ελλάδα, να εκφράζουν µια τεράστια προσδοκία για τη
µεγαλύτερη συνεργασία και πρόσδεσή τους µε την Ελλάδα.

Μου µίλησαν πολύ συγκεκριµένα για ζητήµατα που έχουν να
κάνουν µε τις κατασκηνώσεις και πώς µπορούν οι νέοι Έλληνες
απόδηµοι που φιλοξενούνται από τα προγράµµατα φιλοξενίας
να έχουν µια πραγµατικά µεγάλη σχέση µε την καθηµερινότητα
και µε τη σηµερινή εικόνα της Ελλάδας. Πώς µπορούν να συ-
νεργαστούν για παράδειγµα και να επωφεληθούν από προγράµ-
µατα που έχουν να κάνουν µε εκµάθηση γλώσσας, µε εκµάθηση
παραδοσιακών προγραµµάτων, όπως είναι οι χοροί κ.λπ., που κά-
νουν, όταν έρχονται στις κατασκηνώσεις αυτές. Αλλά συµφωνή-
σαµε επίσης, ότι υπάρχει δυνατότητα να εµπλακούν και πιο
ενεργά και µε την ελληνική νεολαία, µε τη νεολαία που καλώς
κάνει πράγµατα, όπως είναι προγράµµατα προστασίας περιβάλ-
λοντος, προγράµµατα πολιτισµού κ.λπ., ώστε να δένονται οι σχέ-
σεις ανάµεσα σ’ αυτούς τους νέους ανθρώπους που τις
διατηρούν και στη συνέχεια µέσα από την επικοινωνία που ανέ-
φερε πριν ο συνάδελφος µέσα από τα Ηλεκτρονικά Μέσα Επι-
κοινωνίας κ.λπ..

Αυτό είναι κάτι που µπορεί να κρατήσει και την ελληνική
γλώσσα, αλλά κυρίως τη φλόγα για αυτά τα παιδιά ζωντανή, για
να αισθάνονται κάθε στιγµή περήφανοι ότι είναι Έλληνες και
αυτό να το βγάζουν και προς τα έξω στις κοινωνίες εκεί που ζουν.

Υπάρχουν για τους απόδηµους Έλληνες και ιδίως για τους
νέους, πολύ σοβαρά θέµατα που έχουν να κάνουν µε την απα-
σχόλησή τους και µε την αναγνώριση των τίτλων σπουδών. Είναι
πολλά απ’ αυτά τα παιδιά τα οποία θέλουν να δραστηριοποιη-
θούν µεταξύ της Ελλάδας και των χωρών όπου φιλοξενούνται ή
ακόµα και στην Ελλάδα την ίδια. Πρέπει να τους βοηθήσουµε και
µε τα ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε την αναγνώριση των τίτ-
λων σπουδών, αλλά και γενικά, µε τη γενικότερη επαγγελµατική
αποκατάσταση, θα έλεγα ή τη δυνατότητα να έχουν ευκαιρίες να
µαθαίνουν.

Χρειάζεται να βάλουµε µέσα στα συστήµατα τα οποία λει-
τουργούν για την ενηµέρωση των αποδήµων, όσο πιο πολύ γίνε-
ται –και είναι µια ιδιαίτερη περίπτωση και το όφελος είναι πολύ
µεγάλο- τα θέµατα της ηλεκτρονικής διακυβέρνησης και της ηλε-
κτρονικής ενηµέρωσης.

Θα αναφέρω ένα παράδειγµα. Έλεγαν τα παιδιά στη Θεσσα-
λονίκη ότι για τα προγράµµατα φιλοξενίας, πολλές φορές µέσα
από τους παραδοσιακούς τρόπους ενηµέρωσης, µαθαίνουν τη
δυνατότητα να συµµετέχουν µια ή δύο µέρες πριν κλείσει το πρό-
γραµµα. Είναι αδύνατον να συµµετέχουν, όταν γίνεται αυτό. Είναι
πολύ πιο απλό να αξιοποιήσουµε τα εργαλεία και µάλιστα τα ίδια
τα εργαλεία που έχει αναπτύξει ο ΣΑΕ, ώστε η πληροφόρηση να
γίνεται ηλεκτρονικά, να γίνεται άµεσα και η συµµετοχή επίσης να
δηλώνεται µε αυτό τον τρόπο.

Τέλος, ένα θέµα που πραγµατικά βρήκα πάρα πολύ ενδιαφέ-
ρον ήταν µια αναφορά που έγινε από τους νέους στη Θεσσαλο-
νίκη για τα ζητήµατα της στρατιωτικής θητείας. Ξέρετε, παιδιά
που ζουν, δραστηριοποιούνται σε άλλες χώρες είναι ήδη ένα πο-
λιτισµικό σοκ το να βρεθούν µέσα στο περιβάλλον των Ελληνι-
κών Ενόπλων ∆υνάµεων, µε τον τρόπο µε το οποίο πρέπει να
ενταχθούν. Πρέπει να βοηθήσουµε, ώστε να αισθάνονται ότι
έχουν ένα πραγµατικό ρόλο εκεί και ότι ισότιµα συµµετέχουν µαζί
µε την υπόλοιπη νεολαία, αλλά και να αξιοποιήσουµε τις ιδιαίτε-
ρες δεξιότητές τους, είτε αυτές είναι γλωσσικές είτε είναι γνώ-
σεις τους σε άλλα θέµατα.

Είπα πριν ότι οι Έλληνες της ∆ιασποράς, οι απόδηµοι Έλλη-
νες, αποτελούν ένα τεράστιο κεφάλαιο για την Ελλάδα. Αποτε-
λούν ένα κεφάλαιο το οποίο πραγµατικά είναι ένας πλούτος για
τη χώρα µας. Να αναφέρω µόνο ότι από τη γρήγορη επόπτευση
που µπόρεσα να έχω σ’ αυτό το περιθώριο του χρόνου, διαπί-
στωσα ότι υπάρχουν σηµαντικότατοι Έλληνες που δραστηριο-
ποιούνται σε ένα ολόκληρο πλέγµα πραγµάτων στις χώρες στις
οποίες ζουν.

Υπάρχουν πολλοί σηµαντικοί Έλληνες που κατέχουν σηµαντι-
κότατα πόστα σε πολιτικές θέσεις σε όλο τον κόσµο. Αυτούς
τους ανθρώπους πρέπει και να τους αναγνωρίσουµε και να τους
καταγράψουµε. Και είδα και αυτό το ζητούµενο µέσα στην έκ-
θεση του ΣΑΕ και συµφωνώ απολύτως ότι χρειάζεται µία συστη-
µατική καταγραφή, για να µπορούµε να έχουµε µία ανοιχτή
συνοµιλία µαζί τους.

Έχουµε πολλούς Έλληνες που εµπλέκονται σε ακαδηµαϊκές
και ερευνητικές δραστηριότητες και είναι γνωστό ότι αυτοί είναι
οι άνθρωποι που ξεχωρίζουν, τα ελληνικά «µυαλά», αυτοί που
έχουν φύγει από την Ελλάδα και δραστηριοποιούνται αλλού. Επί-
σης, µπορούν να βοηθήσουν µε µία αµφίδροµη συνεργασία µε τα
ελληνικά εκπαιδευτικά ιδρύµατα, αλλά κυρίως να βοηθήσουν
ώστε η Ελλάδα να αρχίσει να γίνεται ένας σοβαρός παίκτης σ’
αυτό που είναι συγκριτικό της πλεονέκτηµά, οι νέες τεχνολογίες,
η έρευνα και η εφαρµογή της.

Το ίδιο συµβαίνει µε Έλληνες που δραστηριοποιούνται στους
χώρους των τεχνών, από τα ιστορικά χρόνια ήδη. Οι Έλληνες
έχουν κάνει την Ελλάδα περήφανη και γνωστή γιατί έχουν πάρα
πολύ δυνατές επιδόσεις, προφανώς χάρη στην ελληνική ψυχή
που δίνει ιδιαίτερα αποτελέσµατα στο χώρο των τεχνών και µπο-
ρούν να αναδείξουν την Ελλάδα µας µέσα απ’ αυτό.

Όσον αφορά τις επιχειρήσεις, υπάρχουν πάρα πολλοί Έλλη-
νες επιχειρηµατίες σ’ όλα τα µέρη του κόσµου που πραγµατικά
µπορούν να βοηθήσουν, να «δέσουν» οικονοµικές συνεργασίες
της χώρας µας µε τις περιοχές και τις χώρες στις οποίες δρα-
στηριοποιούνται.

Τέλος, όσον αφορά τη νεολαία στην οποία αναφέρθηκα, νο-
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µίζω –και θα συµφωνήσω µ’ αυτό που ειπώθηκε από ένα συνά-
δελφο πριν- ότι στο πλαίσιο της οικονοµικής συνεργασίας ειδικά
οι Έλληνες απόδηµοι, οι Έλληνες της ∆ιασποράς, µπορούν να
βοηθήσουν να «δέσουµε» αυτές τις συνεργασίες. Αναφέρθηκε
το παράδειγµα των γουναράδων, αλλά δεν είναι µόνο αυτό,
καθώς είναι πάρα πολλά τα παραδείγµατα των Ελλήνων που δρα-
στηριοποιούνται και µπορούν να βοηθήσουν. Ο πολιτισµός, η
έρευνα που ανέφερα πριν, όλα αυτά µαζί πρέπει να είναι ο Ελ-
ληνισµός που µεταφέρουν αυτοί οι άνθρωποι.

Όµως, υπάρχει και µία προϋπόθεση. Και µία τέτοια προϋπό-
θεση είναι ότι σ’ αυτή τη σχέση, τη δική µας σαν ελληνική πολι-
τεία µε τους απόδηµους Έλληνες, µε τους Έλληνες της
∆ιασποράς, πρέπει να υπάρχει συνέχεια και µία διαρκής σχέση.
Και εκεί ο ρόλος τους θα είναι σηµαντικός. Αυτή η συνέχεια έρ-
χεται µέσα από πολλά πράγµατα και όχι µόνο µέσα από την ψήφο
των αποδήµων στην οποία θα αναφερθώ στη συνέχεια. Έρχεται
και από το γεγονός, όπως ανέφερα πριν, ότι από µας υπάρχει
µία δέσµευση σε κάθε επίσκεψη που γίνεται σε ξένη χώρα το
πρώτο µας µέληµα να είναι να βρούµε και να δούµε τους Έλλη-
νες που υπάρχουν εκεί.

Ίδια ακριβώς –και χαίροµαι πάρα πολύ που το βλέπω και είναι
και ένα υπόδειγµα, αν θέλετε, για µας- είναι και η θέση του Προ-
έδρου της ∆ηµοκρατίας. Μάλιστα τώρα, πριν από λίγο το συζη-
τούσαµε πάλι αυτό το θέµα.

Αν µου επιτρέπετε, να σας πω έτσι ενηµερωτικά και χρονο-
γραφικά, την εµπειρία µου πάνω σ’ αυτό που ήταν η τελευταία
επίσκεψη που έκανα µε τον Πρωθυπουργό στον Άγιο ∆οµίνικο,
µία χώρα που είναι δώδεκα ώρες µακριά µε το αεροπλάνο. Χωρίς
να το γνωρίζουµε, εκεί ανακαλύψαµε ότι υπάρχει µία µικρή ελ-
ληνική κοινότητα των πενήντα ανθρώπων. Επιδιώξαµε να συνα-
ντηθούµε µαζί τους, να βρούµε τους ανθρώπους που τους
αντιπροσωπεύουν. Μάλιστα, µέσα απ’ αυτήν την επιδίωξη, ανα-
καλύψαµε προς µεγάλη µας έκπληξη ότι µέσα στην πόλη του
Αγίου ∆οµίνικου υπάρχει ένα µικρό µουσείο, ένα σπίτι ουσιαστικά
που το έχει µετατρέψει σε µουσείο ελληνισµού ένας άνθρωπος
που είναι ο πρόεδρος αυτών των αποδήµων Ελλήνων. Αυτό το
µουσείο, παρακαλώ, έχει επισκεψιµότητα περίπου χιλίων παιδιών
κάθε µήνα από τη χώρα αυτή που ενηµερώνονται για τις αξίες
της Ελλάδας, για τα εθνικά θέµατα, για τα θέµατα της Μακεδο-
νίας ακόµη, για όλα αυτά!

Καταλαβαίνετε πόσος σηµαντικός είναι ο ρόλος τέτοιων µι-
κρών πετραδιών, µαργαριταριών, θα έλεγα, που υπάρχουν σε
όλο τον κόσµο. Είναι χρέος µας να γνωρίζουµε πού είναι και είναι
χρέος µας να τα στηρίζουµε. Στο συγκεκριµένο θέµα, γι’ αυτό το
παράδειγµα που ανέφερα, έχουµε δεσµευτεί –το συζήτησα και
µε τον Πρωθυπουργό- να παρέχουµε βοήθεια κυρίως σε υλικό
που χρειάζεται για να ανανεώνεται το υλικό από την Ελλάδα που
παρουσιάζει εκεί.

Όµως, το ίδιο πρέπει να ισχύει και για τους υπόλοιπους, για
όλους εκείνους που δραστηριοποιούνται και παρουσιάζουν την
εικόνα της Ελλάδας σ’ όλον τον κόσµο.

Βέβαια, ένα ζήτηµα πολύ σηµαντικό που είπα και πριν, είναι το
ζήτηµα της ψήφου των αποδήµων. Ξέρετε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, το ζήτηµα της ψήφου των αποδήµων είναι κατ’ αρχάς
–και από αυτό πρέπει να ξεκινήσουµε µε τη συζήτηση- ένα θέµα
το οποίο δεν προσφέρεται για πολιτική και κοµµατική εκµετάλ-
λευση, γιατί το κάθε βήµα που θα κάνουµε για πολιτική εκµε-
τάλλευση αυτής της συζήτησης για την ψήφο των αποδήµων
ουσιαστικά θα θέτει και ένα βήµα πιο µακριά τους απόδηµους
Έλληνες που θα αισθάνονται ότι υφίστανται έναν εµπαιγµό από
την ελληνική πολιτεία, γιατί αυτό βλέπω.

Οι απόδηµοι Έλληνες, όταν πρωτοσυνάντησα κάποιους απ’
αυτούς µε την ευκαιρία ενός παλαιότερου ταξιδιού µου στη Νέα
Υόρκη, µου είπαν κατά λέξη: Μας θυµάστε, όποτε µας χρειάζε-
στε. Αυτό είναι µια βαριά κουβέντα. Όµως, δυστυχώς, σε πάρα
πολλές περιπτώσεις είναι αλήθεια.

Η συζήτηση για την ψήφο των αποδήµων, λοιπόν, κυρίως πρέ-
πει να γίνει –και δέχοµαι, όπως είπε πριν και ο κ. Ροντούλης ότι
υπήρξαν, υπάρχουν και θα υπάρχουν προτάσεις, γιατί αυτό είναι
πολύ σηµαντικό και ευχάριστο- στο επίπεδο µιας πολύ σοβαρής
και ειλικρινούς συζήτησης, που, κατ’ αρχάς, θα γίνει µεταξύ µας,

αλλά και σε µία διαβούλευση µε τους ίδιους τους απόδηµους,
για να ξέρουµε ότι τους προσφέρουµε αυτό που πραγµατικά
χρειάζονται, ώστε να αισθάνονται ότι έχουν λόγο και άποψη στο
πώς το πολιτικό σύστηµα λειτουργεί στην Ελλάδα και πώς εκ-
προσωπούνται οι ίδιοι.

Για το λόγο αυτόν εµείς είµαστε υπέρ του να φθάσουµε στην
ψήφο των αποδήµων µέσα από µία διακοµµατική συνεργασία και
συζήτηση και, βέβαια, µέσα από ένα αποτέλεσµα διαλόγου.

Ένα, επίσης, πολύ σηµαντικό θέµα σε σχέση µε τους απόδη-
µους Έλληνες είναι το ζήτηµα της παροχής παιδείας στα θέµατα
ελληνικής γλώσσας. Μην κοροϊδευόµαστε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι! Αν σβήσει η ελληνική γλώσσα, έχουµε χάσει πάνω
από το 50% του παιχνιδιού. Κάτι που κρατάει τους Έλληνες από-
δηµους σε σχέση µε την Ελλάδα είναι ότι µέσα στα σπίτια τους,
µεταξύ τους στις οικογένειες, µπορούν και µιλάνε ελληνικά και
θέλουν να το κάνουν. Πρέπει να τους στηρίξουµε σε αυτό όσο
περισσότερο γίνεται και πρέπει να είναι µια από τις µεγάλες προ-
τεραιότητές µας.

Υπάρχει δυνατότητα να αξιοποιήσουµε και να χρησιµοποιή-
σουµε τη γνώση και την εµπειρία αυτών των ανθρώπων, ακόµη
και για προγράµµατα αναπτυξιακής συνεργασίας, που θα δώ-
σουν, όµως, ένα ιδιαίτερο ρόλο στους απόδηµους Έλληνες.
Υπάρχουν χώρες που έχουν µεγάλη ανάγκη από αναπτυξιακή συ-
νεργασία σε σχέση µε την Ελλάδα. Αναφέρω µόνο την Αφρική.
Εκεί υπάρχουν και οι απόδηµοι Έλληνες, αλλά και µια συνεργα-
σία µε την Εκκλησία, που είναι καλή και πρέπει να γίνει καλύτερη.

Αυτή τη στιγµή γίνεται στην Ελλάδα η επίσκεψη του Πατριάρχη
Αλεξανδρείας. Μάλιστα είναι γνωστό ότι το Πατριαρχείο Αλε-
ξανδρείας έχει εκπονήσει και λειτουργεί ένα σηµαντικό πρό-
γραµµα και σε σχέση µε αναπτυξιακές δραστηριότητες σε
ολόκληρη την Αφρική. Είναι µια έκφραση του Απόδηµου Ελληνι-
σµού. Πρέπει και αυτή να τη στηρίξουµε και να συνεργαστούµε
σωστά µαζί της.

Τέλος, να πω ότι ένα πολύ σηµαντικό κοµµάτι είναι η χρηµα-
τοδότηση και η ροή εθνικών πόρων, για να στηρίξει αυτές τις
προσπάθειες του Απόδηµου Ελληνισµού. Η χρηµατοδότηση ιδι-
αίτερα σε δύσκολες δηµοσιονοµικά περιόδους, όπως αυτές που
ζούµε σήµερα, πρέπει να έχει ένα βασικό στόχο: Το κάθε ευρώ
που ξοδεύουµε ή που επενδύουµε σε αυτή τη σχέση να πιάνει
όσο το δυνατό περισσότερο τόπο.

Κι εδώ θα ήθελα να αναφερθώ σε αυτό που είπε πριν ο συνά-
δελφος κ. Ροντούλης, ότι η αυτοτέλεια πρέπει να θεωρείται δε-
δοµένη, µε την έννοια ότι αυτή η χρηµατοδότηση δεν γίνεται
προς τους µηχανισµούς και την οργάνωση των απόδηµων Ελλή-
νων και το ίδιο το ΣΑΕ, µε σκοπό να ελέγξουµε. Ποτέ δεν νοµίζω
ότι έγινε αυτή η προσπάθεια. Αυτό που πρέπει να γίνεται είναι
αυτή η χρηµατοδότηση να δίνει στήριξη στις προσπάθειες που
υλοποιούνται από το ΣΑΕ. Όµως, και πάλι, βάζοντας προτεραιό-
τητες, βάζοντας στόχους και ξέροντας τι θα κάνουµε. Γιατί, αν
προσπαθούµε, µε τους περιορισµένους πόρους που έχουµε, να
κάνουµε τα πάντα και από λίγο, δεν θα κάνουµε τίποτα.

Άρα, να επιλέξουµε ποιες είναι οι προτεραιότητες, αν αυτή θέ-
λουµε να είναι η παιδεία, αν θέλουµε να είναι η συνεργασία και
η στήριξη της επιχειρηµατικότητας ή αν θέλουµε να είναι πολλοί
άλλοι τοµείς, που περιγράφονται πολύ εύστοχα στην έκθεση.

Κλείνω, κυρίες και κύριοι -δεν θέλω να πάρω από το χρόνο
σας, γιατί θέλω και εγώ να ακούσω τις τοποθετήσεις των συνα-
δέλφων-λέγοντας δύο πράγµατα: Το ένα είναι τι προσπαθούµε
να πετύχουµε µέσα απ’ όλη αυτή τη δουλειά µε τους απόδηµους
Έλληνες. Ξέρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα έχει
ένα ιδιαίτερο χαρακτηριστικό. Μια χώρα ανθρώπων που ταξίδε-
ψαν και βρίσκονται παντού είναι µια χώρα που δεν είχε ποτέ αποι-
κίες. Αυτό είναι πολύ θετικό, γιατί οι Έλληνες, λόγω αυτού, είναι
ευπρόσδεκτοι και καλοδεχούµενοι παντού όπου πάνε. Είναι κα-
λοδεχούµενοι, µπορούν να κάνουν συγκεκριµένα πράγµατα και
δεν αντιµετωπίζουν µία σχέση αντιπαλότητας µε τις χώρες στις
οποίες δραστηριοποιούνται. Χάρη σε αυτό οι Έλληνες είναι πα-
ντού.

Αυτό που πρέπει να έχουµε πρώτο στόχο να πετύχουµε είναι
οι Έλληνες να είναι περήφανοι που είναι Έλληνες εκεί που βρί-
σκονται. Αυτό θα βοηθήσει, ώστε ο Ελληνισµός να κάνει όλα τα
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πράγµατα µαζί, δηλαδή να αντιµετωπίσουµε τα εθνικά θέµατα
µέσα από πολιτική συνεργασία χάρη στην ύπαρξη των Ελλήνων.
Αυτό δεν είναι ανεξάρτητο από το να έχουµε κάποια καλή οικο-
νοµική συνεργασία, µέσω των αποδήµων, µε τις χώρες στις
οποίες βρίσκονται αυτοί. ∆εν είναι άσχετο µε την προώθηση ελ-
ληνικών προϊόντων. Αυτοί είναι οι άνθρωποι που θα βοηθήσουν
να προωθήσουµε τα προϊόντα µας, µαζί, βέβαια, µε τις υπηρε-
σίες τις δικές µας, του Υπουργείου Εξωτερικών και άλλων συ-
ναρµόδιων Υπουργείων. Τελικά, είναι οι άνθρωποι που θα
µπορέσουν να δώσουν την εικόνα για το ποια είναι η Ελλάδα.

Πάνω απ’ όλα αυτό είναι: Αν µπορέσουµε να µεταφέρουµε και
µέσα από τους απόδηµους Έλληνες την εικόνα της Ελλάδας που
θέλουµε και πιστεύουµε ότι έχουµε, τότε θα έχουµε αξιοποιήσει
και αυτό το δυναµικό σαν τους πρώτους και σηµαντικότερους
πρεσβευτές της χώρας µας.

Κύριε Πρόεδρε, από την πλευρά µου δεσµεύοµαι για την αξιο-
ποίηση των προτάσεων της έκθεσης του Συµβουλίου Απόδηµου
Ελληνισµού και όπως συζητήσαµε, θα έχουµε τη δυνατότητα
πολύ σύντοµα να µιλήσουµε πάλι για το πώς πρέπει να γίνουν
όλες αυτές οι αλλαγές στον προγραµµατισµό µας, ώστε να αξιο-
ποιήσουµε αυτές τις προτάσεις και κυρίως, όπως είπατε και πολύ
εύστοχα στη Θεσσαλονίκη, να φροντίσουµε όχι να κάνουµε την
ίδια συζήτηση κάθε χρόνο. Αυτό πέραν του ότι καταντάει κου-
ραστικό, δεν έχει και κανένα νόηµα. Του χρόνου που θα συζη-
τάµε, να µπορέσουµε να δούµε ποια είναι αυτά τα µέτρα, τα
οποία µπορέσαµε να πάρουµε, για να προχωρήσουµε ένα βήµα
µπροστά και κυρίως -και θέλω εδώ να βεβαιώσω ότι από την
πλευρά µας υπάρχει το ενδιαφέρον- όλα αυτά να τα δούµε σε
ένα πλαίσιο στρατηγικού χαρακτήρα.

Όπως είπα πριν και οι πόροι και οι άνθρωποι και οι δοµές
έχουν σηµασία εφόσον εντάσσονται σε ένα στρατηγικό χαρα-
κτήρα. Υπάρχουν παραδείγµατα από άλλες χώρες, που έχουν,
επιτρέψτε µου να το πω, αξιοποιήσει τη δική τους διασπορά µε
τρόπο πιο αποτελεσµατικό. Είναι κάποια παραδείγµατα που µπο-
ρούµε να µιµηθούµε.

Αλλά πιστεύω ότι εµείς οι Έλληνες είµαστε πιο εφευρετικοί και
θα βρούµε καλύτερους τρόπους να το κάνουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ και χρόνια σας πολλά προκαταβολικά ως Σπυρί-
δων Κουβέλης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης διαβίβασε στη Βουλή,
σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος, το άρθρο 153 πα-
ράγραφος 3 του Κανονισµού της Βουλής και το ν.3126/2003
«Ποινική ευθύνη των Υπουργών»:

1. Μηνυτήρια αναφορά κατά του πρώην Υπουργού Μεταφο-
ρών και Επικοινωνιών κ. Μιχαήλ Λιάπη.

2. Αναφορές κατά των πρώην Υπουργών Μεταφορών και Επι-
κοινωνιών κυρίων Μιχαήλ Λιάπη και Ευριπίδη Στυλιανίδη και κατά
του πρώην Υφυπουργού Μεταφορών και Επικοινωνιών κ. Μιχαήλ
Μπεκίρη.

3. Μηνυτήρια αναφορά κατά του πρώην Υπουργού Μεταφο-
ρών και Επικοινωνιών κ. Ευριπίδη Στυλιανίδη.

Ο κ. Νικητιάδης έχει το λόγο για πέντε λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αγαπητές και

αγαπητοί συµπατριώτες, κύριε Πρόεδρε του Συµβουλίου Από-
δηµου Ελληνισµού, εγώ έχοντας γεννηθεί στο εξωτερικό, θα δη-
λώσω για άλλη µια φορά απ’ αυτό το Βήµα, οµογενής. Και το
κάνω διότι αισθάνοµαι ιδιαιτέρως υπερήφανος ως ένα κοµµάτι
των Ελλήνων της διασποράς. Υπερήφανος για τους εκατοντάδες
συναδέλφους µας πολιτικούς, που ως Βουλευτές, ως Υπουργοί,
ως Κυβερνήτες, συµµετέχουν στα Κοινοβούλια και σε πολιτικές
θέσεις ανά τη γη. Υπερήφανος για τους δεκάδες χιλιάδες Έλλη-
νες επιστήµονες, Ελληνόπουλα, σε ολόκληρη τη γη, ως καθηγη-
τές, ως υφηγητές, ως ερευνητές, ως κοσµήτορες, ως πρυτάνεις
στα πανεπιστήµια, επαναλαµβάνω, όλης της γης. Υπερήφανος
για τους χιλιάδες των επιχειρηµατιών που έχουν καταφέρει να
διακριθούν στο στίβο των επιχειρήσεων σε ολόκληρο τον κόσµο.
Υπερήφανος, τέλος, για τα εκατοµµύρια των συµπατριωτών µας

σε ολόκληρη τη γη που, είτε δουλεύουν σε εστιατόρια και ξενο-
δοχεία είτε σε φάµπρικες και εργοστάσια, κρατάνε πάντα την Ελ-
λάδα βαθιά στην καρδιά τους, στην ψυχή τους, στο είναι τους.

Ως Έλληνας της διασποράς καταγόµενος από ένα µικρό νησί
της ∆ωδεκανήσου, τη Νίσυρο, που όµως αποτελεί έναν από τους
µεγαλύτερους αναλογικώς τροφοδότες της µετανάστευσης, µε
χιλιάδες µετανάστες Νισύριους στο εξωτερικό, µπορώ να έχω
άποψη, µπορώ να έχω γνώση, µπορώ να τοποθετηθώ για το θέµα
του Ελληνισµού της διασποράς και να κρούσω τον κώδωνα του
κινδύνου για ό,τι εγώ πιστεύω ότι µπορεί να συµβεί στο µέλλον.

Και ακούστε ένα πολύ µικρό παράδειγµα, για να γίνει αντιλη-
πτό τι λέω. Το 1976 στη Νέα Υόρκη υπήρχαν πέντε νισυριακά σω-
µατεία µε πολλά µέλη, µε εκατοντάδες µέλη το καθένα, µε δικό
του κτηριακό συγκρότηµα το καθένα, µε ελληνικό σχολείο. Ακού-
στε, από τη µικρή Νίσυρο ελληνικό σχολείο στη Νέα Υόρκη των
ΗΠΑ.

Σήµερα, τριάντα πέντε χρονιά µετά, υπάρχει µόνο ένα σωµα-
τείο Νισυρίων. Αναγκάστηκαν να ενωθούν για να υπάρξουν, για
να επιβιώσουν ως οµογένεια.

Ο οργανωµένος Ελληνισµός σβήνει παντού. Και γι’ αυτό
κρούω τον κώδωνα του κινδύνου.

Οφείλουµε, επιτέλους, κύριε Υπουργέ, να χαράξουµε µία
εθνική πολιτική για να προλάβουµε ό,τι καταφέρουµε να διασώ-
σουµε. Για να γίνει όµως αυτό πρέπει κάποτε -και σε έναν βαθµό
κάποιοι το έχουν κατανοήσει- να γίνει αντιληπτό γιατί µιλάµε.
Γιατί ο Ελληνισµός της ∆ιασποράς είναι µία τεράστια οικονοµική,
πολιτική, πολιτιστική δύναµη, είναι µία τεράστια εθνική δύναµη.

Ακούστε άλλο ένα παράδειγµα: Το καλοκαίρι που µας πέρασε,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φιλοξενούσα στην Κω της ∆ωδε-
κανήσου έναν κορυφαίο γερουσιαστή των Ηνωµένων Πολιτειών
της Αµερικής. Τον πήγα γύρω-γύρω, τον πήγα έξω από τα Ίµια,
του έδειξα, του εξήγησα. Είναι γερουσιαστής που υποστηρίζει
µε φανατισµό πολλές φορές τα εθνικά µας θέµατα. Μου δόθηκε
η ευκαιρία να του εξηγήσω ακόµα καλύτερα τα πράγµατα. Γιατί;
∆ιότι ήταν φίλος οµογενούς από την Αµερική, ο οποίος τον έφερε
και µαζί φιλοξένησα και τους δύο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ελληνική οµογένεια δεν έχει
αποδώσει ούτε το 10% αυτού που µπορούσε να αποδώσει για
την Ελλάδα. Γιατί; Όχι βέβαια επειδή δεν ήθελαν οι ίδιοι οι Έλ-
ληνες της Αµερικής, αλλά επειδή εµείς, ο εθνικός κορµός, δεν
ήµασταν ικανοί ούτε να τους οργανώσουµε, ούτε να τους ενι-
σχύσουµε ούτε να τους εµπνεύσουµε ούτε να τους καθοδηγή-
σουµε όπως θα έπρεπε, προκειµένου να αποδώσουν αυτά που
µπορούν να αποδώσουν.

Ο χρόνος, όµως, τελειώνει µε έναν ρυθµό απίστευτο. Εξαφα-
νίζεται ο Ελληνισµός της Αµερικής. Σε εκατό χρόνια –κι εµείς οι
πολιτικοί οφείλουµε να προβλέπουµε- αµφιβάλλω εάν θα µπο-
ρούµε να µιλάµε για Ελληνισµό της Αµερικής εάν συνεχίσουµε µε
τον ίδιο τρόπο να πολιτευόµαστε!

Χθες άκουσα στην επιτροπή την κραυγή αγωνίας του οµογε-
νούς από τις πρώην χώρες της Σοβιετικής Ένωσης, που έλεγε
«δεν θέλουµε και πολλά, κάποια πολιτιστικά φεστιβάλ, αυτά που
γίνονταν, γιατί δεν συνεχίζουν να γίνονται;». Τι ζητούν; Φεστιβάλ
πολιτιστικά για να δουν τον πολιτισµό, να νιώσουν τον πολιτισµό.

Άκουσα τον κ. Σπυρόπουλο –που δεν είναι εδώ σήµερα- να εκ-
φράζει τον πόνο του επειδή είδε να καίγεται η ελληνική σηµαία
σε µία διαδήλωση εδώ. Ανεξαρτήτως του εάν συµφωνώ ή όχι
µαζί του εκείνο που έχει σηµασία είναι ότι ο Έλληνας της Αµερι-
κής, ο Έλληνας του εξωτερικού όταν βλέπει την ελληνική σηµαία
να καίγεται, πονάει, κλαίει, καίγεται η καρδιά του, πονάει η ψυχή
του και αυτό έχει πολύ µεγάλη σηµασία κι εµείς δεν δικαιούµα-
στε να µην σκύψουµε µε ευαισθησία σε αυτό, δεν δικαιούµαστε
να µην το εκµεταλλευτούµε για την Ελλάδα, για το έθνος µας.

Θα κλείσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συγχαίροντας για
άλλη µία φορά τους συµπατριώτες µας εδώ για ό,τι κάνουν µέχρι
σήµερα, για τις προσπάθειές τους, για το ότι και οι ίδιοι έρχο-
νται να αναγνωρίσουν –το άκουσα χθες στην επιτροπή- ότι δεν
εκφράζουν το σύνολο του Ελληνισµού της Αµερικής, διότι οι
δοµές δεν είναι τέτοιες και οι δοµές δεν είναι τέτοιες διότι εµείς
δεν βοηθήσαµε να είναι έτσι οι δοµές, ώστε να µπορεί το ΣΑΕ να
εκφράσει το σύνολο του Ελληνισµού της Αµερικής.
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Τους εκφράζω κρούοντας τον κώδωνα του κινδύνου όχι για
όσα είπε ο κ. Γεωργιάδης…

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Αφήστε το τώρα, κύριε Νικητιάδη!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ: …που ευτυχώς µε όσα είπε ο κ. Ρο-

ντούλης, εν µέρει τα ανακάλεσε, γιατί ούτε δηµόσιοι υπάλληλοι
είναι –δεν θα πω τίποτα παραπάνω- ούτε για όσα είπε σήµερα το
ΚΚΕ, που επεσήµανε διάφορα ταξικά ζητήµατα, αλλά για όσα
οφείλουµε, για όσα πρέπει να κάνουµε για τον Ελληνισµό της
Αµερικής, για όσα έχουµε υποχρέωση απέναντι στην πατρίδα
µας για τον Ελληνισµό της Αµερικής, για να µπορούµε να τρα-
γουδάµε το τραγούδι του Σαββόπουλου, να συνεχίσουµε να το
τραγουδάµε «είτε µε τις αρχαιότητες είτε µε την ορθοδοξία των
Ελλήνων οι κοινότητες χτίζουν άλλον γαλαξία».

Αν θέλουµε να χτίζουµε άλλους γαλαξίες και να είναι γαλαξίες
για τους οποίους εµείς να είµαστε περήφανοι, οφείλουµε, κύριε
Υπουργέ, µία άλλη στρατηγική, µία άλλη εθνική πολιτική, µία
υπερκοµµατική πολιτική –αν θέλετε- που επιτέλους κάποια
στιγµή πρέπει να χαράξουµε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στους χώρους του Μεγάρου της
Βουλής, ογδόντα µαθητές και πέντε συνοδοί του Β’ Γενικού Λυ-
κείου της Τρίπολης.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο κ. Αυγενάκης έχει το λόγο για πέντε λεπτά.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να καλωσορίσω

κι εγώ µε τη σειρά µου τους εκπροσώπους του ΣΑΕ στο Ελληνικό
Κοινοβούλιο.

Η σηµερινή ηµερήσια διάταξη αποτελεί µια πρώτης τάξεως ευ-
καιρία για να συζητήσουµε και να αναδείξουµε τη σηµασία και
την ανεκτίµητη προσφορά των απόδηµων Ελλήνων, αλλά και να
κάνουµε µία αυστηρή αυτοκριτική των πράξεων και των παρα-
λείψεών µας.

Αναµφισβήτητα ο Απόδηµος Ελληνισµός αποτελεί ένα φωτεινό
παράδειγµα προς µίµηση. Έχει διατηρήσει άρρηκτους δεσµούς
µε την πατρίδα. Κρατά ζωντανές τις παραδόσεις και τα έθιµά
µας, τη γλώσσα και τις αρχές του λαού µας, τις αξίες και τα ήθη
µας. ∆ιατηρεί και συντηρεί την πολιτιστική µας κληρονοµιά και τη
µεταλαµπαδεύει στις νεότερες γενιές.

Και αυτή η συνεισφορά των Ελλήνων του εξωτερικού είναι ανε-
κτίµητης αξίας. Αυτή τη συνεισφορά – προσφορά των αποδήµων
αναγνωρίζει και το Σύνταγµά µας. Καθορίζει ως καθήκον του
κράτους να µεριµνά υπέρ των αποδήµων και θεωρεί υποχρέωσή
του να λαµβάνει όλα τα αναγκαία µέτρα για τη διατήρηση των
δεσµών της οµογένειας µε την Ελλάδα.

Υπενθυµίζω ότι η κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας αναγνώ-
ρισε έµπρακτα την ανεκτίµητη αξία και την τεράστια σηµασία της
ύπαρξης µιας τόσο δυναµικής Ελληνικής διασποράς.

Ως εκ τούτου, ενθάρρυνε τη συµµετοχή της Ελληνικής Οµο-
γένειας όχι µόνο ως πρεσβευτές της χώρας µας στο εξωτερικό,
αλλά ως ενεργούς µετόχους στα τεκταινόµενα πίσω στην ιδιαί-
τερη πατρίδα τους. Στήριξε τα ελληνικά γράµµατα και τη διδα-
σκαλία της ελληνικής γλώσσας. ∆ηµιούργησε νέες έδρες
ελληνικών σπουδών στο εξωτερικό και ενίσχυσε τις ήδη υπάρ-
χουσες. Αναγνώρισε ότι οι απόδηµοι Έλληνες αποτελούν πολύ-
τιµο παράγοντα ισχύος για την Ελλάδα και για την υπεράσπιση
των εθνικών µας θεµάτων.

Ενίσχυσε το Συµβούλιο Απόδηµου Ελληνισµού µε την κατοχύ-
ρωση της περιφερειακής αντιπροσώπευσης των οµογενών.

Υποστήριζε την ανάπτυξη οικονοµικής συνεργασίας µεταξύ
των οµογενών επιχειρηµατιών και της µητροπολιτικής Ελλάδας,
δίνοντας έµφαση όχι µόνο στην προώθηση των εξαγωγών, αλλά
και στην ανάπτυξη κοινών επενδυτικών σχεδίων.

Επιτρέψτε µου σε αυτό το σηµείο να δώσω λίγο βαρύτητα σε
ένα ακόµα πιο σηµαντικό ζήτηµα, που είναι ενδεικτικό των προ-

τεραιοτήτων και των απόψεων της σηµερινής Κυβέρνησης για
τους απόδηµους Έλληνες.

Σηµειώνει, λοιπόν, ότι η Νέα ∆ηµοκρατία προωθώντας και θέ-
λοντας να ενισχύσει τα δικαιώµατα των απόδηµων και τους δε-
σµούς τους µε την πατρίδα, έφερε τον περασµένο Απρίλιο
νοµοσχέδιο στη Βουλή για την κατοχύρωση του δικαιώµατος
ψήφου των αποδήµων Ελλήνων, κάτι που αποτελεί ένα αίτηµα
και µία δεδηλωµένη ανάγκη εδώ και δεκαετίες.

Ωστόσο, το ΠΑΣΟΚ, παρ’ όλο που αρχικά είχε δεσµευτεί να το
στηρίξει και να εξασφαλίσει την ενισχυµένη πλειοψηφία του Κοι-
νοβουλευτικού Σώµατος, έτσι ώστε να περάσει ο νόµος αυτός,
κατόπιν ανασκεύασε τη θέση του και αρνήθηκε να υπερψηφίσει
τότε τις προτεινόµενες ρυθµίσεις.

Η αρνητική στάση του ΠΑΣΟΚ και η πολιτική του «όχι σε όλα»
που ακολούθησε ως Αντιπολίτευση, οδήγησε στην απογοήτευση
χιλιάδων συµπατριωτών µας, που ήλπιζαν, µε το νοµοσχέδιο που
προωθήσαµε, να τους αναγνωριστεί το δικαίωµα ψήφου.

Σήµερα δήλωσε το ΠΑΣΟΚ, ακόµα και στον Πρόεδρο του Συµ-
βουλίου Απόδηµου Ελληνισµού, ότι προτίθεται να προχωρήσει
πρώτα στην αναγνώριση δικαιώµατος ψήφου στους οικονοµι-
κούς µετανάστες που ζουν κι εργάζονται στη χώρα µας –δεύτε-
ρης γενιάς, όπως διευκρίνισαν στη συνέχεια- και όχι στους
Έλληνες που ζουν στο εξωτερικό µακριά από την πατρίδα τους.

∆εν λέω, ούτε υποστηρίζει το κόµµα µου να µην αναγνωρί-
σουµε δικαίωµα ψήφου στους οικονοµικούς µετανάστες δεύτε-
ρης γενιάς, που τόσα πολλά προσφέρουν στην εθνική µας
οικονοµία. ∆ιότι να θυµίσω ότι και η Ελλάδα έχει κάνει εξαγωγή
οικονοµικών µεταναστών. Το γεγονός, όµως, είναι ενδεικτικό για
τις προτεραιότητες της Κυβέρνησης και σε αυτό το σηµείο στέ-
κοµαι ιδιαίτερα.

Μάλιστα, στο πλαίσιο πρόσφατης συζήτησης επίκαιρης ερώ-
τησης που κατέθεσα για το θέµα αυτό στον αρµόδιο Υπουργό
Εσωτερικών, ο κ. Ραγκούσης δήλωσε το πρωτοφανές: ∆εν είναι
θέµα της Κυβέρνησης η παροχή δικαιώµατος ψήφου στους από-
δηµους Έλληνες.

Ερωτώ: αν δεν είναι θέµα δικό σας, αν δεν είναι θέµα της Κυ-
βέρνησης, αλήθεια τότε ποιανού θέµα είναι; Μήπως άλλος ασκεί
την εκτελεστική εξουσία σε αυτή τη χώρα; Βεβαίως, δεν είναι
θέµα της Κυβέρνησης και βεβαίως πρέπει να αναλάβετε τις ευ-
θύνες σας γι’ αυτά που λέτε και γι’ αυτά που πράττετε;

Οµολογώ ότι αρχικά πρόκειται για ολίσθηµα του λόγου του κυ-
ρίου Υπουργού.

Όµως, κατόπιν επανήλθε στη δευτερολογία του και επανέλαβε
ότι η ψήφιση του νοµοσχεδίου, το οποίο θα θεσπίζει και θα ρυθ-
µίζει τον τρόπο άσκησης του δικαιώµατος ψήφου του Αποδήµου
Ελληνισµού στις βουλευτικές και σε όλες γενικά τις εκλογές της
χώρας µας, είναι κάτι που δεν αφορά την Κυβέρνηση, όπως είπε
κατά λέξη.

Ας πάψουµε, λοιπόν, να κρυβόµαστε, αγαπητά στελέχη της
Κυβέρνησης, ας πάψει αυτή η υποκρισία. Κορυφαίος Υπουργός
σας δηλώνει ότι η ψήφος των αποδήµων Ελλήνων, αδερφών µας
δηλαδή, είναι ένα ζήτηµα που δεν αφορά την Κυβέρνηση. Υπάρ-
χουν τα σχετικά αποσπάσµατα της συγκεκριµένης συζήτησης,
που έλαβε χώρα µόλις πριν από τρεις εβδοµάδες και είναι στη
διάθεση όποιου συναδέλφου τα ζητήσει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε λύπη µου διαπιστώνω ότι το
ΠΑΣΟΚ δεν κατανοεί τη σηµασία που έχει η αναγνώριση του δι-
καιώµατος ψήφου στους συµπατριώτες µας που ζουν στο εξω-
τερικό ούτε, ως Κυβέρνηση, σήµερα. Και αυτό, παρ’ όλο που ο
Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ και σηµερινός Πρωθυπουργός κ. Παπαν-
δρέου ήταν και αυτός Έλληνας του εξωτερικού. Ελπίζω και εύ-
χοµαι να υπάρξει διόρθωση της οµολογουµένως λανθασµένης
θέσης και ανάληψη πρωτοβουλιών άµεσα για τη στήριξη αυτού
του πάγιου αιτήµατος των αποδήµων.

Σήµερα αποδεδειγµένα δίδετε προτεραιότητα, σύµφωνα µε τις
δηλώσεις σας, στους οικονοµικούς µετανάστες έναντι των Ελ-
λήνων της διασποράς. Τι φοβάστε, αλήθεια, από τους απόδη-
µους Έλληνες; Γιατί τους αποξενώνετε; Γιατί τους διώχνετε;
Εσείς φτιάξατε το ΣΑΕ. Γιατί δεν ακολουθείτε τις προτάσεις του;
Στο τέλος-τέλος, γιατί το αγνοείτε;

Τελειώνοντας, σας ερωτώ για µία ακόµη φορά ευθέως, αγα-

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΗ’ - 10 ∆ΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2009 1139



πητά στελέχη της Κυβέρνησης: Προτίθεσθε να αναγνωρίσετε
στο άµεσο µέλλον και κατά προτεραιότητα το δικαίωµα ψήφου
στους απόδηµους Έλληνες; Παρακαλώ, όπως αναθεωρήσετε τις
απόψεις σας και να σκεφθείτε πιο λογικά, πιο εθνικά. Η οµογένεια
είναι άλλη µία Ελλάδα και ο κάθε Έλληνας του εξωτερικού µπο-
ρεί να παίξει το ρόλο του πρεσβευτή των εθνικών µας ζητηµά-
των στον τόπο που εξελίσσεται, ζει και προοδεύει.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Αυγενάκη.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆η-
µοκρατίας κ. Κωνσταντίνος Μαρκόπουλος.

ΜΙΧΑΗΛ ΠΑΝΤΟΥΛΑΣ: Κύριε Μαρκόπουλε, µε συγχωρείτε,
αλλά επειδή φεύγει το αεροπλάνο, µπορώ να πάρω το λόγο
τώρα, πριν από εσάς;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Βεβαίως, κύριε συνά-
δελφε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Εφόσον συνεννοεί-
σθε, δεν υπάρχει κανένα ζήτηµα.

Ακολουθώντας τον κατάλογο των οµιλητών, το λόγο έχει ο
Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Μιχαήλ Παντούλας. Στη συνέχεια, θα
ακολουθήσει ο κ. Μαρκόπουλος.

Ορίστε, κύριε Παντούλα, έχετε το λόγο για πέντε λεπτά.
ΜΙΧΑΗΛ ΠΑΝΤΟΥΛΑΣ: Κυρίες και κύριοι, καλωσορίζω και εγώ

µε τη σειρά µου στη Βουλή των Ελλήνων τον Πρόεδρο και τα
άλλα στελέχη του Συµβουλίου Απόδηµου Ελληνισµού. Το καλω-
σόρισµά µου συνοδεύεται µε την ταυτόχρονη κατάθεση της ανυ-
πόκριτης χαράς για τη σηµαντική δράση των σπουδαίων αυτών
Ελλήνων σε όλα τα µήκη και τα πλάτη της γης. Η προκοπή του
Ελληνισµού της ∆ιασποράς προσθέτει περηφάνια στη µητροπο-
λιτική Ελλάδα για τα παιδιά της.

Οι αγορητές του ΠΑΣΟΚ διεξήλθαν µε επάρκεια βασικά θέ-
µατα που αφορούν τη στοχοθεσία, τη λειτουργία και τη δράση
του ΣΑΕ. Στο λίγο χρόνο που έχω στη διάθεσή µου, θα µου επι-
τρέψετε να καταθέσω µερικούς, ελάχιστους θα έλεγα, προβλη-
µατισµούς για δύο µόνο θέµατα. Το πρώτο αφορά τον Ελληνισµό
της Αλβανίας και το δεύτερο ζητήµατα παιδείας και εκπαίδευ-
σης, που ήδη εθίγησαν κατά τη συζήτηση στις επιτροπές της
Βουλής.

Είναι προφανές, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ότι η αλβανική
πλευρά υποχρεούται από διεθνείς συνθήκες και αποφάσεις διε-
θνών και ευρωπαϊκών οργανισµών να προστατεύει το σύνολο των
δικαιωµάτων που αφορούν την εθνική ελληνική µειονότητα. Η Ελ-
λάδα από τις αρχές της δεκαετίας του ’90 στήριξε και στηρίζει
την ευρωατλαντική πορεία της γείτονος χώρας, χωρίς να αφί-
σταται ούτε κατ’ ελάχιστον της διεκδίκησης πλήρους υλοποίη-
σης των υποχρεώσεων της Αλβανίας προς τους εκεί οµογενείς
µας.

Ταυτοχρόνως, όµως, η µητροπολιτική Ελλάδα έχει και η ίδια
τις δικές της ευθύνες απέναντι σε ένα τµήµα του οικουµενικού
Ελληνισµού που υπέστη τα πάνδεινα, προκειµένου να διατηρήσει
αλώβητη την εθνική του συνείδηση και ταυτότητα. Η συµπερι-
φορά της ελληνικής πολιτείας, για παράδειγµα, σε δύο µείζονος
σηµασίας θέµατα για τον Ελληνισµό της Αλβανίας είναι χαρα-
κτηριστική. Αφορά τη σύνταξη των υπερηλίκων ανασφαλίστων
µέσω του ΟΓΑ και την παροχή της ελληνικής ιθαγένειας.

Και τα δύο –το πρώτο αφορά απόφαση της Κυβέρνησης του
ΠΑΣΟΚ και το δεύτερο της Νέας ∆ηµοκρατίας- όταν ελήφθησαν,
είναι βέβαιο ότι ενίσχυσαν το αίσθηµα ασφάλειας και αξιοπρέ-
πειας των οµογενών µας, για να παραµείνουν στις πατρογονικές
τους εστίες. Ιδού, όµως, τι συνέβη στην πράξη. Κανένας από
τους µονίµως διαµένοντες στην Αλβανία, Έλληνας οµογενής, δεν
µπορεί να πάρει την ελληνική ιθαγένεια και εφόσον είναι υπερή-
λικας, τη σύνταξη ανασφαλίστου του ΟΓΑ. Για την ελληνική πο-
λιτεία υπέπεσαν στο «θανάσιµο» αµάρτηµα να µην
εγκαταλείψουν τις πατρογονικές τους εστίες και γι’ αυτό τιµω-
ρούνται.

Για τη χορήγηση της ελληνικής ιθαγένειας και της σύνταξης
ανασφαλίστου, µέσω του ΟΓΑ, το επίσηµο κράτος, η επίσηµη ελ-
ληνική πολιτεία τους οδηγεί σε αναγκαστικό εκπατρισµό, κάτι

που δεν τόλµησε να διανοηθεί ούτε το πλέον ανθελληνικό αλβα-
νικό εθνικιστικό κέντρο. Η όλη συµπεριφορά µου προξενεί θλίψη
και οργή. Πρόκειται προφανώς περί εθνικής αυτοκτονικής πολι-
τικής που πρέπει να ανατραπεί αµέσως.

Καταθέτω στη Βουλή την απάντηση της πρώην Υπουργού Απα-
σχόλησης, η οποία όταν ετέθη το αντίστοιχο ερώτηµα γιατί δεν
παίρνουν σύνταξη οι βορειοηπειρώτες που ζουν στην Αλβανία, η
απάντηση ήταν ότι από τα διάφορα έγγραφα δεν πιστοποιείται η
διαµονή του οµογενούς στην Ελλάδα. Αν είναι δυνατόν.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Παντούλας καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Λίγα λόγια τώρα για τα θέµατα παιδείας. Όσα ειπώθηκαν από
τον Πρόεδρο του ΣΑΕ και τους εκπροσώπους των περιφερειών
κατά τη συνεδρίαση των ειδικών επιτροπών σε µεγάλο βαθµό µε
βρίσκουν σύµφωνο, όπως για παράδειγµα η ίδρυση κέντρων ελ-
ληνικού πολιτισµού, η λειτουργία των σχολείων µέσα στο πνεύµα
του κοινοτισµού, η επιλογή οµογενών δασκάλων, η αξιοποίηση
των αποσπασµένων Ελλήνων εκπαιδευτικών εκτός της διδασκα-
λίας της ελληνικής γλώσσας και στην ανάδειξη του ελληνικού
πολιτισµού, όπως επίσης η παραγωγή κατάλληλου εκπαιδευτι-
κού υλικού ή η έγκαιρη διάθεσή του, η αδελφοποίηση, θα έλεγα
η «ιντερνετική» αδελφοποίηση των σχολείων της µητροπολιτικής
Ελλάδας µε τα σχολεία του Ελληνισµού της διασποράς κ.ο.κ.

Μου έκανε εντύπωση όµως, ότι από πολλούς εκπροσώπους
του ΣΑΕ ετέθη το ζήτηµα του ∆ΟΑΤΑΠ και της συµπεριφοράς
του ∆ΟΑΤΑΠ στην αναγνώριση των τίτλων σπουδών των οµογε-
νών µας.

Θέλω να πω δυο κουβέντες γι’ αυτό το θέµα. ∆εν θέλω να µι-
λήσω θεωρητικά, αλλά θέλω να σας διαβάσω δύο κείµενα, τα
οποία έλαβα προχθές από δύο ανθρώπους που ζουν στο εξωτε-
ρικό. Ο ένας είναι αναπληρωτής καθηγητής στο Τµήµα Οικονο-
µικών του Πανεπιστηµίου της Κοπεγχάγης και ο άλλος είναι
καθηγητής στο Ινστιτούτο της Ψυχιατρικής στο Βασιλικό Κολέγιο
του Λονδίνου. Ο καθηγητής από το Τµήµα Οικονοµικών του Πα-
νεπιστηµίου της Κοπεγχάγης λέει ότι η συµπεριφορά υπαλλήλων
του ∆ΟΑΤΑΠ ήταν άθλια, αλαζονική, αυθάδης, συµπεριφορά η
οποία δεν τιµά κανέναν και µάλιστα καταλήγοντας µου λέει:
«Κάντε κάτι για να σπάσει αυτό το απόστηµα». Ο δεύτερος, ο
γιατρός που ζει στο Λονδίνο από το 1995 λέει: «Αυτοί οι άνθρω-
ποι στο ∆ΟΑΤΑΠ χειρίζονται θέµατα ζωής πολλών ανθρώπων µε
µια υπεροψία και µια αλαζονεία που δεν αρµόζει σε ανθρώπινο
ον, πόσω µάλλον σε ένα λειτουργό δηµόσιας υπηρεσίας». Και
καταλήγει λέγοντας: «Αν η Κυβέρνηση θέλει να κάνει κάτι ας
πάρει για πιλοτική εφαρµογή το ∆ΟΑΤΑΠ. Θα σας είναι υπόχρεοι
χιλιάδες πολίτες που ταλαιπωρούνται χωρίς λόγο από αυτό.
Ίσως και κάποιοι από εκεί µέσα να σας είναι υπόχρεοι επειδή και
οι ίδιοι δεν αισθάνονται καλά όταν δουλεύουν σε αυτόν τον ορ-
γανισµό».

Ένας τρίτος, που ζει στην Ελλάδα, µου έθεσε το εξής ζήτηµα:
Η γυναίκα του είχε ένα πτυχίο του εξωτερικού, ήθελε να το ανα-
γνωρίσει και ο ∆ΟΑΤΑΠ έκανε τριάντα οκτώ µήνες. Το αντίστοιχο
πτυχίο σπουδαστή της στον αντίστοιχο ∆ΟΑΤΑΠ της Γερµανίας
αναγνωρίστηκε σε τρεις µήνες. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Μια
πραγµατικότητα η οποία δεν τιµά κανέναν και νοµίζω ότι µόνο
θλίψη και ντροπή µπορεί να προκαλέσει.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, από τους συναδέλφους έχει
τεθεί ζήτηµα στοχοθεσίας, προτεραιοτήτων για το Σ.Α.Ε.. Οι και-
ροί αλλάζουν γρήγορα. Πρέπει να παρακολουθούµε τα δεδοµένα
των καιρών και οι πολιτικές µας οφείλουν να είναι σύγχρονες.
Υπάρχει οµοθυµία του µητροπολιτικού κέντρου στήριξης της
ηγεσίας του ΣΑΕ και όλων των άλλων εκφράσεων του Ελληνι-
σµού της ∆ιασποράς.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Παρακαλώ λίγα δευτερόλεπτα, κύριε Πρόεδρε.
Απευθυνόµενος στους εκπροσώπους του ΣΑΕ θέλω να τους

παρακαλέσω να µεταφέρουν την περηφάνια µας προς όλους
τους συµπατριώτες µας, εγώ είµαι Ηπειρώτης άρα και στους
Ηπειρώτες συµπατριώτες µου, αλλά και σε όλους τους συνέλ-
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ληνες µε τη δράση και την προκοπή τους µας κάνουν να αισθα-
νόµαστε περήφανοι που µας εκπροσωπούν στα πέρατα της οι-
κουµένης.

Νοµίζω ότι η σηµερινή συζήτηση είναι µία ευκαιρία, µία διαδι-
κασία αυτογνωσίας του ελληνισµού. Εγώ εκλαµβάνω αυτές τις
συναντήσεις ως µία σοβαρή διαδικασία αυτογνωσίας του οικου-
µενικού ελληνισµού.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε
πολύ τον κύριο συνάδελφο.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας κ.
Κωνσταντίνος Μαρκόπουλος έχει το λόγο από του Βήµατος.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόε-
δρε.

Θέλω κατ’ αρχάς να συγχαρώ και να ευχαριστήσω τα µέλη του
διοικητικού συµβουλίου του ΣΑΕ και δι’ ηµών, όλους εκείνους
τους ανθρώπους που διαχρονικά έχουν στηρίξει αυτόν το θεσµό,
που κλείνει σχεδόν δεκαπέντε χρόνια του χρόνου και ο οποίος
απεδείχθη πόσο πολύτιµος είναι για το δικό µας πολιτικό σύ-
στηµα, για την κοινωνία και θέλω να πιστεύω και για τον ελληνι-
σµό του εξωτερικού. Για τους ανθρώπους εκείνους που έχουν
µέσα στην ψυχή τους την Ελλάδα φυλαγµένη βαθιά, µαζί µε ό,τι
τη συνοδεύει από την ιστορία της, τον πολιτισµό της, τη γλώσσα,
τον ψυχισµό και τη νοοτροπία του Έλληνα.

∆ιακρίνω από τη συζήτηση όλων των πτερύγων, κάτω από τις
γραµµές των λεχθέντων -και είναι όλα πολύτιµα- µία αγωνία την
οποία θέλω να προσπαθήσω να βγάλω και εγώ, να την βγάλω
όπως εγώ τη νιώθω για το ρόλο του ΣΑΕ και επίσης την πορεία
και την κατεύθυνση του απόδηµου ελληνισµού του εξωτερικού.
Και λέω το ρόλο του ΣΑΕ, γιατί πλέον µπαίνουµε στην τρίτη και
στην τέταρτη γενιά Ελλήνων και γιατί το µεταναστευτικό κίνηµα
από την Ελλάδα προς το εξωτερικό έχει σταµατήσει και εποµέ-
νως, έχουµε ιδιαίτερα χαρακτηριστικά για τους Έλληνες, τους
απόδηµους Έλληνες, που πρέπει να τα λάβουµε υπ’ όψιν.

Είναι Έλληνες οι οποίοι έχουν γεννηθεί, έχουν µεγαλώσει,
έχουν γαλουχηθεί σε µία διαφορετική κοινωνία. Είναι πολίτες
ενός άλλου κράτους, αλλά είναι Έλληνες στην καρδιά τους, γιατί
επέλεξαν να συµµετέχουν σε αυτά και να κρατάνε την Ελλάδα
κρυµµένη µέσα τους.

Αυτό σηµαίνει ότι η δική µας η πολιτική εδώ και οι αποφάσεις
και ο διάλογος, πρέπει να έχουν απόλυτη εναρµόνιση µε αυτές
τις ιδιαίτερες συνθήκες. Να αντιλαµβανόµαστε, δηλαδή, ότι
πλέον είναι πιο πολύτιµη η διατήρηση των αξιών και των πολιτι-
στικών χαρακτηριστικών του ελληνισµού µαζί µε τη γλώσσα και
την ιστορία, όπου µπορούµε να την κρατήσουµε ψηλά, περισσό-
τερο από οτιδήποτε άλλο. Θεωρώ δε πιο σηµαντικά αυτά απ’
οποιαδήποτε άλλα χαρακτηριστικά ή δεδοµένα οικονοµικής συ-
νεργασίας και διεξόδων για όλους αυτούς τους ανθρώπους, οι
οποίοι βρίσκονται στο εξωτερικό.

Για να γίνουν αυτά τα πράγµατα, για να µπορέσουµε, δηλαδή,
εµείς να κάνουµε το χρέος µας, αλλά να τους δώσουµε και τη
δυνατότητα να συµµετέχουν σε ό,τι πονάει, σε ό,τι τραυµατίζει
και σε ό,τι αποτελεί βάθρο και σκαλοπάτι για τη δράση των απο-
δήµων Ελλήνων για την πατρίδα, εγώ θεωρώ, αξιότιµε κύριε
Υπουργέ, που εκπροσωπείτε την Κυβέρνηση και αγαπητοί συνά-
δελφοι, ότι οι απόδηµοι Έλληνες πρέπει να εκπροσωπηθούν
επειγόντως στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Πρέπει να έχουµε τη
φωνή τους εδώ µέσα. Πρέπει να έχουµε τη δική τους ανησυχία
εδώ. Και πρέπει, τουλάχιστον, τα δύο µεγάλα κόµµατα που έχουν
και τη δυνατότητα της µεγάλης κοινοβουλευτικής εκπροσώπη-
σης, αλλά δεν εξαιρώ παρακαλώ σε καµµία περίπτωση τα µι-
κρότερα κόµµατα και την ελάσσονα Αντιπολίτευση, να έχουν ένα
µέλος από τον απόδηµο ελληνισµό.

∆εν µπορούµε να συζητάµε γι’ αυτούς τους ανθρώπους, όταν
οι ίδιοι δεν βρίσκονται σε αυτήν την Αίθουσα. ∆εν µπορούµε να
µιλάµε για µία άλλη Μεγάλη Ελλάδα, την οποία τη χρειαζόµαστε
και µας χρειάζεται για διαφορετικούς λόγους τον καθένα, εάν η
φωνή της δεν βρίσκεται σε αυτήν την Αίθουσα.

∆εν θέλω να κάνω αντιπολίτευση απ’ αυτού του Βήµατος, γιατί
πρέπει να συµφωνήσουµε επιτέλους και να το κάνουµε µαζί πα-

ρακαλώ, να δώσουµε µε ό,τι αναγκαίο ως προϋπόθεση και οτι-
δήποτε άλλο προκύψει από το διάλογο, αλλά πρέπει να δώσουµε
ψήφο στον απόδηµο ελληνισµό. Να δώσουµε την εκπροσώπηση
αυτής της πολύ µεγάλης γενιάς των ανθρώπων στο ελληνικό Κοι-
νοβούλιο. Να µας µεταφέρουν τη φωνή τους και θα ακούσουν
και το δικό µας τον προβληµατισµό. Μόνο έτσι αυτή η αµφί-
πλευρη σχέση µπορεί να έχει µία αποδοτικότητα. ∆ιαφορετικά,
θεωρώ ότι οποιαδήποτε καλή πρόθεση υπάρχει από την οποια-
δήποτε κυβέρνηση, είναι σαν να τουφεκάµε στον αέρα.

Γι’ αυτό πολλές φορές αντιµετώπισα και εγώ ως Υπουργός
Τουριστικής Ανάπτυξης τους προβληµατισµούς και τους ενδοι-
ασµούς που ακούστηκαν σε αυτήν την Αίθουσα για τον τρόπο µε
τον οποίο µας βλέπουν καµµία φορά και καχύποπτα, ορισµένοι
θύλακες ελληνισµού στο εξωτερικό, όπου µας λένε ότι τους φω-
νάζουµε όταν τους χρειαζόµαστε και ότι τους ξεχνάµε όταν εκεί-
νοι µας χρειάζονται.

Και αυτό, κύριοι συνάδελφοι, γιατί πέρασαν πάρα πολλά χρό-
νια και ακόµα δεν έχουµε φτιάξει τα ασφαλιστικά τους ζητήµατα.
Γιατί πέρασαν πάρα πολλά χρόνια και δεν µπορέσαµε να τους
δώσουµε µία ξεχωριστή ευκαιρία τιµητική, αλλά και ουσιαστική
και για την ανάπτυξη του τόπου και για τη δική τους διέξοδο, να
κάνουν τη δική τους περιουσία στην πατρίδα. Γιατί πέρασαν
πάρα πολλά χρόνια για να τους δώσουµε φωνή που δεν υπάρχει
σε αυτήν την Αίθουσα. Και θεωρώ ότι δεν πρέπει να παρέλθει
άλλος χρόνος, κύριε Υπουργέ, και δεν πρέπει να ξανασυζητή-
σουµε σε αυτήν την Αίθουσα αν δεν έχουµε συµφωνήσει στην
ουσία άπαντες σε αυτήν την Αίθουσα για την ψήφο του απόδη-
µου ελληνισµού. Έγινε η απόπειρα, δεν πέτυχε, δεν έχει σηµα-
σία, κατεγράφη.

Το δεύτερο το οποίο χρειάζονται οι Έλληνες του εξωτερικού,
οι απόδηµοι και η δεύτερη και η τρίτη και η τέταρτη γενιά, όλοι
αυτοί οι άνθρωποι που βρίσκονται έξω, είναι να αισθάνονται την
καθηµερινή παρουσία της χώρας και η καθηµερινή παρουσία
της χώρας δεν είναι ούτε τα προξενεία ούτε τα γραφεία του
ΕΟΤ, ούτε, αν το θέλετε, οτιδήποτε άλλο. Είναι δύο πολύ βασικά
πράγµατα. Είναι κατ’ αρχήν η ιντερνετική σχέση µε την Ελλάδα,
η οποία είναι εξαιρετικά σηµαντική γιατί είναι πραγµατικού χρό-
νου, αυτό που λέµε real time, δηλαδή είναι αυτό το οποίο συµ-
βαίνει σε µηδενικό χρόνο, που µηδενίζει την απόσταση, που
φέρνει αυτούς τους ανθρώπους µέσα στο δικό µας περίγυρο και
στο δικό µας προβληµατισµό, αλλά και εµάς στο δικό τους. Και
δεύτερον, είναι, παρακαλώ, η απόλυτη στήριξη των µέσων ενη-
µέρωσης που χρησιµοποιούν την ελληνική γλώσσα που εκφρά-
ζουν την Ελλάδα σε όλα τα µήκη και τα πλάτη της υδρογείου.

∆εν µπορούµε να µιλάµε για απόδηµο ελληνισµό, αν δεν κρα-
τήσουµε ανοικτά τα ραδιόφωνα και τις τηλεοράσεις και αν δεν
δηµιουργήσουµε εκεί που δεν υπάρχουν. Και αυτό σηµαίνει στή-
ριξη. Και δι’ υµών θα ήθελα να παρακαλέσω -γιατί το έκανε ο οµι-
λών και το κάνανε και οι προηγούµενοι Υπουργοί Τουρισµού-
µέσα από τα κονδύλια τα οποία έχει ο ΕΟΤ, αλλά και η γενική
γραµµατεία των µέσων ενηµέρωσης, ή ό,τι δοµή διοικητική πα-
ρακαλώ φτιάξει η Κυβέρνηση, να στηρίξει τις ελληνικές φωνές
στο εξωτερικό γιατί είναι ποµπός που εκπέµπει η Ελλάδα. Είναι
ποµπός ο οποίος εκπέµποντας Ελλάδα, βάζει ένα σύνολο αν-
θρώπων να διαλέγεται µεταξύ τους για την Ελλάδα.

Το δεύτερο κοµµάτι είναι η νέα µορφή που πρέπει να δώσουµε
στα ελληνικά σχολεία. Όχι σε χαµηλότερο επίπεδο προσδοκίας
για τη µάθηση των αποδήµων ελληνικής καταγωγής πολιτών της
άλφα ή της βήτα χώρας, αλλά κυρίως, γιατί µέσα από αυτά πρέ-
πει να υποδηλώσουµε την περίτρανη, κεφαλαιώδους σηµασίας
και ηγετική θέση του ελληνικού πολιτισµού και των αρχών της
δηµοκρατίας την οποία διδάξαµε. Και για τη χώρα µας είναι µε-
γάλο κέρδος να το κρατήσουµε αυτό ψηλά και είναι διπλό κέρ-
δος αν αυτό το κρατήσουν ψηλά οι απόδηµοι Έλληνες. Τότε και
το ΣΑΕ θα έχει αξία -όχι ότι δεν έχει τώρα αξία- αλλά θα έχει πολ-
λαπλή αξία όταν δηλαδή αυτές οι δοµές στηθούν και συγχρόνως
αποκτήσουµε σύντοµα και την εκπροσώπηση του αποδήµου ελ-
ληνισµού σε όλες ή, τουλάχιστον, στις περισσότερες πτέρυγες
του ελληνικού Κοινοβουλίου. Τότε τη µεγάλη Ελλάδα των απο-
δήµων θα την έχουµε συνδέσει ουσιαστικά, λειτουργικά, πολι-
τικά, γιατί κοινωνικά είναι συνδεδεµένη µε τη µητέρα Ελλάδα.
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Και τότε η χώρα θα αποκτήσει εξαιρετικά διαφορετική ισχύ όχι
µόνο στις διεκδικήσεις, όχι µόνο στις παρεµβάσεις, αλλά σε αυτό
το λεπτό χαρακτηριστικό µιας χώρας που δεν µπορεί να περι-
γραφεί εύκολα, που το µέγεθός της είναι µικρό, αλλά η παρου-
σία της στη διεθνή σκηνή είναι πολύ µεγαλύτερη, αλλά
πολλαπλώς ανεκµετάλλευτη τις περισσότερες φορές.

Αντιλαµβάνεστε ότι αυτό δεν είναι κάτι που κτίζεται ούτε σε
ένα, ούτε σε δύο, ούτε σε τέσσερα χρόνια. Η προσπάθεια των
δεκα πέντε ετών είναι πολύτιµη. Η εµπειρία την οποία έχουµε
αποκτήσει είναι εξαιρετικά σηµαντική και δεν µηδενίζεται σε καµ-
µία περίπτωση το έργο που έχουν προσφέρει οι εθελοντές και
πρωταγωνιστές αυτής της ιστορίας, καθώς επίσης και όσοι εκ
της πολιτικής ηγεσίας έχουν συµβάλλει. Όµως, πρέπει να δούµε
τη στροφή της πολιτικής µε τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά που σας
περιέγραψα στην αρχή.

Σε κάθε περίπτωση πάντως πρέπει να πούµε ότι όπου τα ορ-
γανωµένα σύνολα των Ελλήνων λειτουργούν σε κοινωνική και
εσωτερική αρµονία, είναι ουσιαστικοί παράγοντες κοινωνικής
σταθερότητας, συνοχής, αλλά και πολιτικής και πολιτιστικής δρά-
σης στις χώρες του εξωτερικού όπου βρίσκονται. Και σε κάθε
περίπτωση η υποχρέωσή µας να τους στηρίζουµε, να τους εν-
δυναµώνουµε και να τους εµψυχώνουµε όσο αποµακρύνονται
γενετικά από την Ελλάδα, αλλά όσο παραµένουν κοντά και κρα-
τούν την Ελλάδα στην ψυχή τους, η δική µας η δουλειά θα είναι
εξαιρετικά πολύτιµη.

Θέλω και πάλι να καλέσω την Κυβέρνηση στην επόµενη, αντί-
στοιχη του χρόνου συζήτηση για το ρόλο του ΣΑΕ και για την πο-
λιτική για τον απόδηµο ελληνισµό να µας έχει βρει µε ένα
νοµοσχέδιο το οποίο θα τους δίνει δικαίωµα ψήφου και παρου-
σίας σε αυτήν την Αίθουσα. Σας ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πάρα

πολύ τον κ. Μαρκόπουλο.
Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ ο κ. Πέτρος Ευ-

θυµίου έχει το λόγο.
Επειδή δεν θα προλάβω να µιλήσω ως Αντιπρόεδρος, θέλω να

πω ότι τάσσοµαι υπέρ της ψήφου των Ελλήνων της διασποράς,
όπως επιµένω να λέω εγώ, γιατί δεν είστε απλώς µια Ελλάδα,
είστε η Μεγάλη Ελλάδα που µπορείτε να κάνετε θαύµατα για τη
µητέρα πατρίδα. Και σας ευχαριστούµε πολύ.

Κύριε Ευθυµίου, συγχωρείστε µε, έχετε το λόγο και την εκτί-
µηση και την αγάπη µας.

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα συµφωνήσω και εγώ µαζί σας ότι µια από τις µεγάλες κα-

τακτήσεις της συνταγµατικής Αναθεώρησης του 2001 ήταν η συ-
νταγµατική καθιέρωση της ψήφου του απόδηµου ελληνισµού και
ότι πράγµατι πρέπει να προχωρήσουµε στην αναγνώριση αυτής
της ολοκληρωµένης συµµετοχής στο γίγνεσθαι της πατρίδας
από τους Έλληνες της διασποράς.

Αγαπητοί φίλοι, θα ήθελα να ξεκινήσω µε το τι πλούτο διαθέ-
τει σήµερα η Κυβέρνηση στο να ασκήσει πολιτικές στον απόδηµο
ελληνισµό. ∆ιαθέτει τον πλούτο του Συµβουλίου Αποδήµου Ελ-
ληνισµού, των εκθέσεών του, που είναι µια συστηµατική κατα-
γραφή των ζητηµάτων που αντιµετωπίζει σε όλες τις ηπείρους
του πλανήτη ο ελληνισµός στην αρθρωµένη του µορφή.

∆εύτερος, όµως, πλούτος, είναι η συζήτηση και στην επιτροπή,
στις δύο συνεδριάσεις της και στην Ολοµέλεια. Και µάλιστα
πλούτος διακοµµατικός, που αποδεικνύει ότι η Βουλή των Ελλή-
νων µπορεί να είναι παραγωγική όταν θυµόµαστε ότι µας ενώ-
νουν, ίσως, πιο πολλά από όσα µας χωρίζουν. Και, κύριε
Υπουργέ, αυτό πρέπει να το θεωρήσετε προνόµιο στην άσκηση
και χάραξη πολιτικής. ∆ιότι όσα κατετέθησαν είτε από το Συµ-
βούλιο Απόδηµου Ελληνισµού είτε από τους συναδέλφους όλων
των πτερύγων, είναι, πραγµατικά, πολύτιµη παρακαταθήκη ιδεών,
θέσεων, προτάσεων, που µπορούν να αξιοποιηθούν από την Κυ-
βέρνηση.

Θα ήθελα να διευκρινίσω οριστικά το θέµα που ήγειρε η συ-
µπεριφορά του συναδέλφου του ΛΑΟΣ, κ. Γεωργιάδη και στην
πρόκληση που δέχθηκα από τον κ. Ροντούλη. Θα ήθελα να θεω-
ρήσουµε ότι καλύτερο θα ήταν για τη συζήτηση για τα Πρακτικά
της Βουλής, ο κ. Γεωργιάδης να ανακαλούσε όσα είπε, προφα-

νώς χωρίς να στοχαστεί ότι µετέφερε ένα κλίµα εσωκοµµατικής
ελληνικής αντιπαράθεσης, σ’ ένα θεσµό εντελώς διαφορετικής
δοµής, λειτουργίας, προοπτικής, τον οποίο όλοι πρέπει να περι-
φρουρούµε, παρά να θέλουµε να ελέγξουµε και να χειραγωγή-
σουµε.

Επαναλαµβάνω, λοιπόν, την εκτίµησή µου στους Έλληνες του
Συµβουλίου Απόδηµου Ελληνισµού. Έλληνες που εργάζονται για
τους εθνικούς σκοπούς, οι οποίοι ανιδιοτελώς, θυσιάζουν χρόνο,
θυσιάζουν πολύτιµες όψεις της προσωπικής ζωής τους για κάτι
που θεωρούν που είναι πιο πολύτιµο το να διαφυλάσσουν τον ελ-
ληνισµό στο εξωτερικό –όπου, όπως ορθά είπατε, κύριε Μαρκό-
πουλε,- δεν έχει τη φυσική συνθήκη που έχουµε οι Έλληνες εδώ.
Άρα κανείς δεν µπορεί να τους θεωρεί στελέχη οιονεί του ελλη-
νικού κράτους ή υπαλλήλους του ελληνικού κράτους για να τους
ελέγχει και κανείς δεν µπορεί να θέλει να χειραγωγεί τη συµπε-
ριφορά τους, διότι συν τοις άλλοις είναι ελεύθεροι πολίτες και
σε όποια χώρα σήµερα ζουν και ως Έλληνες που θα είναι αύριο
και συµπολίτες που ψηφίζουν.

Εποµένως ο σεβασµός και η τιµή στην υπόσταση του ΣΑΕ και
των στελεχών του είναι µια προϋπόθεση της ορθής λειτουργίας
και της Βουλής απέναντί τους. Γι’ αυτό όχι, απλώς, κύριε Ρο-
ντούλη, δεν είµαι εγώ αυτός που πρέπει να ανακαλέσει, αλλά
είναι ο κ. Γεωργιάδης που πρέπει να διορθώσει το ατόπηµά του.

Αγαπητοί φίλοι, πιστεύω ότι δεκατέσσερα χρόνια µετά είναι
µια ευκαιρία να κάνουµε έναν απολογισµό. Κανένας θεσµός δεν
προχωρά αν δεν κρίνει την πορεία του, αν δεν αξιολογήσει τα
αποτελέσµατά του. Αλλά και καµµιά Πολιτεία δεν µπορεί να δρά-
σει ορθά αν δεν αξιολογήσει και τη δική της συµβολή είτε στα
επιτεύγµατα είτε στις αδυναµίες που έχουν διαπιστωθεί.

Οφείλουµε να πούµε ότι το όραµα της δηµιουργίας του Συµ-
βουλίου Αποδήµου Ελληνισµού ήταν ένα όραµα που διακατείχε
προσωπικά τον Ανδρέα Παπανδρέου. Αυτός έδωσε την ορµή,
αυτός έδωσε την εντολή και έτσι πριν από δεκατέσσερα χρόνια
το 1989, απέκτησε υπόσταση ο θεσµός.

Είναι σαφές ότι έχει πετύχει αισθητά και ουσιαστικά πολλούς
από τους στόχους του, αλλά είναι εξίσου σαφές ότι, αν κρίνουµε
το master plan που είχε κατατεθεί µε το οραµατικό στοιχείο του
τι µπορεί να πετύχουµε µέσω του Συµβουλίου Αποδήµου Ελλη-
νισµού, αυτό δεν υπάρχει ως αποτέλεσµα. Και δεν υπάρχει για
δύο λόγους κατά τη γνώµη µου. Κυρίως από ευθύνη του εθνικού
κέντρου, της ελληνικής πολιτείας και φυσικά και από αδυναµία
λειτουργίας του ίδιου του Συµβουλίου Αποδήµου Ελληνισµού.

Εποµένως πρέπει να βάλουµε κάτω µε καθαρό τρόπο τι δεν
µπορούµε εµείς ακόµα από τις δοµές της λειτουργίας της ελλη-
νικής πολιτείας να συνεισφέρουµε, ώστε να αναπτυχθεί ακόµα
περισσότερο η ζωογόνα δράση των Ελλήνων της διασποράς,
που καταλήγει να έχει θεσµική έκφραση το Συµβούλιο Αποδή-
µου Ελληνισµού, αλλά και το ίδιο το συµβούλιο να ανατάµει τε-
λικά ποιες δυσλειτουργίες εσωτερικές δεν επιτρέπουν να
ολοκληρώνονται ορισµένοι στόχοι. Άρα αυτό µάλλον πρέπει να
µην επαναληφθεί στη νέα µας συνάντηση του απολογισµού.

∆ιότι ορθά κύριε Υπουργέ, κύριε Κουβέλη, είπατε ότι πρέπει να
µεσολαβήσει άµεσα πριν τη δράση του ΣΑΕ και πριν τη δράση
της ελληνικής Πολιτείας η ιεράρχηση. Εάν δεν υπάρξει ιεράρ-
χηση, αν δεν δράσουµε µε ιεραρχηµένους στόχους που θέλουµε
να πετύχουµε δεν θα µπορέσουµε να αποφύγουµε στο µέλλον
τη µοίρα που ήδη ζήσαµε.

Μία παρατήρηση της κυρίας Αράπογλου σε άλλη συνεδρίαση
ήταν ότι, εάν συγκρίνουµε την τωρινή αναφορά του ΣΑΕ µε την
αναφορά του 2002 θα δούµε ότι µία σειρά από θέµατα είναι
ακόµα εκκρεµή και µάλιστα µε την ίδια διατύπωση. ∆εν µπο-
ρούµε, λοιπόν, να λέµε ότι ασκούµε πολιτική, εάν έχουµε µία επα-
ναληπτικότητα από το 2002 έως το 2009 των ίδιων θεµάτων που
κατατίθενται µε την ίδια διατύπωση, άρα περίπου να υπονοούµε
ότι το 2011 θα κάνουµε απολογισµό του 2010 µε την ίδια λογική
του 2002.

Η αξιολόγηση αυτή και η ιεράρχηση είναι θέµα και του ΣΑΕ και
του Υπουργείου. Είναι όµως και θέµα όλων µας. ∆ιότι πάρα πολύ
ορθά ειπώθηκε από τον Πρόεδρο Απόστολο Κακλαµάνη, ότι πρέ-
πει να επιδιώκουµε να µην πάµε έξω µε τις «ταυτότητές» µας.
∆εν µπορεί να πηγαίνουµε ως ελληνική Βουλή στις τόσες απο-
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στολές µε την «ταυτότητά» µας. Πάµε ως Έλληνες, ως ελληνική
Βουλή, ως ελληνική πολιτεία και αν θέλουµε µπορούµε χωριστά
να αναπτύσσουµε τις δράσεις µας και στο επίπεδο των κοµµατι-
κών µας επαφών και των κοµµατικών µας αναφορών. Άρα είναι
τριµερής η ευθύνη και της πολιτείας και της Βουλής και του ΣΑΕ.

Στο πεδίο πια της νέας πραγµατικότητας γίνεται πολύ πιο βαθύ
αυτό που θεωρούσαµε τότε. Τότε όταν ιδρυόταν το ΣΑΕ, θεω-
ρούσαµε, ότι θα έχουµε τους οργανικούς θεσµούς µε τους Έλ-
ληνες της διασποράς. Κυρίως όµως στο εθνικό κέντρο η
αντίληψη ήταν ότι θα αποκτήσουµε και ένα ισχυρό αντηχείο των
θέσεων της Ελλάδας για τα εθνικά θέµατα, ότι θα πολλαπλασιά-
σουµε την ισχύ της χώρας µε τους Έλληνες της διασποράς ως
κοµβικό σηµείο άσκησης επιρροής της χώρας. Αλλάζει αυτό; ∆εν
αλλάζει. Ακόµα όµως και αυτό προκειµένου να γίνει πράξη, πρέ-
πει να ασκηθούν αυτές οι πολιτικές µε νέα µέσα. Και πρέπει να
δούµε ότι όσο αναδεικνύουµε τα στοιχεία της ιδιαιτερότητας,
που είναι αυτά που µας συνδέουν, τόσο πολλαπλασιάζουµε και
την ισχύ µας στα ζητούµενά µας στην άσκηση επιρροής.

Άρα πρέπει να δουλέψουµε πολύ συστηµατικά στο δίπολο
γλώσσα- παιδεία, παράδοση- πολιτισµός.

Όσο πιο πολύ δουλεύουµε σε αυτούς τους τοµείς, τόσο πιο
συνεκτικοί θα γίνονται και οι δεσµοί του απόδηµου µε την πα-
τρίδα και τόσο πιο ισχυρή θα γίνεται και η πολλαπλασιαστικό-
τητα των πολιτικών µας παρεµβάσεων στο διεθνή ορίζοντα και
έχουµε τα εργαλεία γι αυτό.

Με στεναχώρησε λίγο το ότι δεν έχουµε και µια κοινή περη-
φάνια. Ο κ. Ταλιαδούρος αναφέρθηκε στο πρόγραµµα παιδείας
που ασκούµε στον ελληνισµό της διασποράς ως ένα πρόγραµµα
που το άσκησε η κυβέρνησή του. Γιατί δεν µιλάµε όµως µε την
οµορφιά των πραγµάτων; Να πούµε ότι σε κάποια πράγµατα
υπάρχει συνέχεια του ελληνικού κράτους. Αυτό το πρόγραµµα
άρχισε µε εντολή του Γεράσιµου Αρσένη ως Υπουργό Παιδείας.
Ολοκληρώθηκε στη θητεία µου. Αναπτύσσεται και τώρα.

Όπου, λοιπόν, έχουµε καλές πρακτικές –και αυτό το πρό-
γραµµα της διδασκαλίας της ελληνικής ως δεύτερης γλώσσας
είναι µια καλή πρακτική- ας το εµπεδώνουµε ως πρόγραµµα απο-
τελεσµατικό, ας το διευρύνουµε και ας µην το παρουσιάζουµε
και στους Έλληνες της διασποράς µε τον τρόπο που το παρου-
σιάζουµε εσωτερικά «δικό µου και δικό σου». Είναι κτήµα της ελ-
ληνικής πολιτείας επιτυχές, ας το υλοποιήσουµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

∆εύτερον –και κλείνω µε αυτό- πολύ ορθά ειπώθηκε από πολ-
λές πλευρές η δύναµη του διαδικτύου. Όµως και αυτή η δύναµη
για τα θέµατα του ελληνισµού δεν είναι αφηρηµένη.

Κύριε Υπουργέ, αν πάρουµε το υπόδειγµα του Κέντρου Ελλη-
νικής Γλώσσας της Θεσσαλονίκης µε τον κόµβο της ελληνικής
γλώσσας, µε τις επιµορφώσεις των καθηγητών, µπορούµε να
δούµε πως µπορούµε να ξαναζήσουµε µια εποχή ελληνικού δια-
φωτισµού, νέου ελληνικού διαφωτισµού ψηφιακού, µετατρέπο-
ντας την ελληνική γλώσσα και σε δύναµη παγκόσµιας
παρουσίας.

Εκεί που πολλοί φοβόντουσαν ότι οι νέες τεχνολογίες είναι µια
απειλή και ότι θα αφελληνιστούµε, µπορεί να αποδειχθεί ότι οι
νέες τεχνολογίες αναπτύσσουν ένα νέο πεδίο διάδοσης και δη-
µιουργίας νέας έλξης για την ελληνική γλώσσα σε όλη την πο-
λυτυπία της ιστορικής της διαδροµής.

Άρα, ας αξιοποιήσουµε τα καλά υποδείγµατα. Ας αξιοποιή-
σουµε τις συγκεκριµένες προτάσεις, να µπούµε σε µια ιεράρ-
χηση, να βαθύνουµε τις σχέσεις µας αµοιβαία εθνικό κέντρο και
ΣΑΕ και ας έλθουµε –ελπίζω τον επόµενο χρόνο- µε αυτήν την
ιεράρχηση να έχουµε απολογισµό έργου και όχι µόνο απολογι-
σµό προτάσεων.

Καλή δουλειά σε όλους µας, καλή επιτυχία και χαιρόµαστε που
σας έχουµε κοντά µας!

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον
κ. Πέτρο Ευθυµίου.

Ο Α’ Αντιπρόεδρος της Βουλής και Βουλευτής Β’ Πειραιά κ.
Γρηγόρης Νιώτης έχει το λόγο.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ (Α’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχα-
ριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, επιτρέψτε µου κατ’ αρχάς να
καλωσορίσω κι εγώ από την πλευρά µου τον Πρόεδρο του Συµ-
βουλίου Αποδήµου Ελληνισµού τον κ. Ταµβάκη, αλλά και τα υπό-
λοιπα µέλη του προεδρείου, τους συνεργάτες στο σύστηµα του
Συµβουλίου Αποδήµου Ελληνισµού, στη δεύτερη παρουσία της
εκθέσεως του Συµβουλίου Αποδήµου Ελληνισµού ενώπιον της
Ολοµέλειας του Ελληνικού Κοινοβουλίου, αφού προηγήθηκε και
φέτος η διαδικασία ενηµέρωσης των µελών των συναρµοδίων
∆ιαρκών Επιτροπών είτε των ∆ιαρκών Επιτροπών Εξωτερικών και
Άµυνας είτε Μορφωτικών Υποθέσεων και Κοινωνικών Υποθέ-
σεων, αλλά και Οικονοµίας.

Είναι µια καινοτόµος διαδικασία, η οποία εγκαινιάστηκε από
πέρυσι και είναι πολύ σηµαντικό να συγχαρούµε τόσο τον κ. Σι-
ούφα, τον προηγούµενο Πρόεδρο, όσο και τον νυν Πρόεδρο, τον
κ. Πετσάλνικο, γιατί µε τις αποφάσεις τους αυτές έχουν ανα-
βαθµίσει την παρουσία του απόδηµου ελληνισµού στον κορυ-
φαίο θεσµό της δηµοκρατίας που είναι το ελληνικό Κοινοβούλιο.

Είναι ασφαλώς µια ευθύνη, είναι µια απόδειξη παράλληλα της
στοργής, της αγάπης και του ενδιαφέροντος της ελληνικής πο-
λιτείας προς τα απόδηµα αδέλφια µας σε αυτήν την «άλλη» Ελ-
λάδα που µας συγκλονίζει, µας κάνει περήφανους, αλλά και
ανοίγει τα φτερά της µικρής Ελλάδας σε περισσότερες από εξή-
ντα χώρες σε όλο τον κόσµο.

Ουσιαστικά είµαστε παντού, αλλά λέω εξήντα γιατί εκεί είναι
οργανωµένος ο απόδηµος ελληνισµός, είναι δηλαδή µια δικτυω-
µένη παρουσία σε αυτές τις σηµερινές συνθήκες που ασφαλώς
αποτελεί για όλους µας πρόκληση για να την αξιοποιήσουµε.

Επειδή ο χρόνος µου είναι πολύ λίγος, θα πω ότι ως προς το
πώς θα αναβαθµίσουµε το Συµβούλιο Απόδηµου Ελληνισµού
ασφαλώς χρειάζονται και άλλες τέτοιες καινοτόµες παρεµβά-
σεις. Για το εάν ο ρόλος του θα είναι µόνο συµβουλευτικός, ει-
σηγητικός, γνωµοδοτικός –ήδη ο νέος νόµος προέβλεψε και τον
διεκδικητικό του ρόλο- ή θα πρέπει να πάρει και πρωτοβουλίες
για να προωθήσει πολιτικές και προγράµµατα είναι ένα θέµα που
θα το αφήσω στο πώς θα συνεννοηθούν επ’ αυτού µε τον αρµό-
διο Υπουργό. Σίγουρα το ΣΑΕ πρέπει να ενισχυθεί στον εισηγη-
τικό και γνωµοδοτικό του ρόλο γιατί αυτό λέει ως κύρια
αποστολή του και το παλιό προεδρικό διάταγµα, το οποίο εγώ
είχα την τιµή να υπογράψω, όταν πήρα την πρωτοβουλία ως αρ-
µόδιος Υφυπουργός για την πρώτη σύσταση και συγκρότηση του
Συµβουλίου Αποδήµου Ελληνισµού.

Πρέπει, λοιπόν, να µείνουµε στην ανάγκη να έχει φωνή ο από-
δηµος ελληνισµός, χωρίς να αποκλείω οτιδήποτε άλλο, αλλά να
αναβαθµίσουµε την κύρια αποστολή του. Να έχει φωνή ο από-
δηµος Έλληνας, γιατί ο απόδηµος Έλληνας, όπως ξέρετε, στε-
ρείται και του συνταγµατικού του δικαιώµατος να έχει Βουλευτές
σε αυτήν την Αίθουσα, κάτι που δεν συµβαίνει σε άλλα ευρω-
παϊκά Κοινοβούλια. Θα βρούµε ίσως το δρόµο και τον τρόπο να
το εκφράσουµε. Αλλά µην ξεχνάµε ότι εκτός από τους απόδη-
µους Έλληνες, που υπολογίζω ότι στο εξωτερικό είναι περίπου
ενάµισι εκατοµµύριο, υπάρχουν άλλα πέντε εκατοµµύρια Έλλη-
νες στην καταγωγή, αλλά όχι Έλληνες στην υπηκοότητα. ∆η-
λαδή, οµογενείς, οι οποίοι δεν πρόκειται ποτέ να εκφραστούν διά
των Βουλευτών που θα εκλεγούν. Άρα, το Συµβούλιο Απόδηµου
Ελληνισµού είναι αυτό που ονοµάζει το Σύνταγµα, είναι η συνο-
λική έκφραση, είναι ο συνολικός εκφραστής όλων των δυνάµεων
του απανταχού ελληνισµού. Αυτή τη φωνή όλων των αποδήµων
Ελλήνων πολιτών ή και οµογενών ελληνικής καταγωγής θα πρέ-
πει να βρούµε τον τρόπο να φθάνει παντού.

Και έρχοµαι στην αναβάθµιση. Για παράδειγµα, κύριε Υπουργέ
–κάτι που δεν µπόρεσε η προηγούµενη κυβέρνηση να το κάνει-
δεν απαντούν οι Υπουργοί εντός της τασσόµενης από το νόµο
προθεσµίας στα αιτήµατα που θέτει το ΣΑΕ.

Καταλαβαίνετε, κύριε Υπουργέ, τι θα συνέβαινε εάν εγώ σας
υποβάλλω µία ερώτηση και εσείς δεν µου απαντήσετε εντός της
οριζόµενης από τον Κανονισµό της Βουλής προθεσµίας. Είναι
σαφές ότι ο ρόλος µου στη Β’ Πειραιώς δεν θα είναι ο ρόλος
ενός εκπροσώπου επί της ουσίας, του υπερασπιστού, αλλά και
µεταφορέως και εισηγητού των προβληµάτων ή των αιτήσεων
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του κάθε πολίτη και εν συνόλω του λαού της περιοχής µου. Το
ίδιο, βεβαίως, συµβαίνει, επειδή συγχρόνως είµεθα και Βουλευ-
τές όλου του ελληνικού λαού και µπορούµε να τοποθετούµεθα
και για θέµατα που αφορούν το σύνολο των Ελλήνων ή και της
οµογένειας.

Να, ένα βήµα αν θέλουµε να αναβαθµιστεί το ΣΑΕ. Κατ’ αυτήν
την έννοια πρέπει να δούµε αυτές τις ετήσιες συναντήσεις µας
εδώ. Να δούµε πώς αυτό θα το κάνουµε, να αναβαθµίζεται και να
αισθάνεται ο απόδηµος ότι ακούστηκε η φωνή του εδώ.

Το δεύτερο είναι ότι σε αυτήν την έκθεση µπορεί κάποιος να
συναντήσει πραγµατικά ένα σύνολο καλά τοποθετηµένων και τεκ-
µηριωµένων θεµάτων, προβληµάτων κ.λπ.. Πρέπει να ξεχωρί-
ζουµε όµως, και να ιεραρχούµε τα µεγάλα θέµατα και να τα
συζητάµε εδώ. Για παράδειγµα, η παιδεία. Τι θα κερδίσει ο από-
δηµος Έλληνας απ’ αυτήν τη συζήτηση; Φοβούµαι ότι δεν µπο-
ρέσαµε φέτος να κάνουµε µία αναλυτική προσέγγιση των
θεµάτων της παιδείας µέσα από το τριήµερο αυτό. Περιµένει
ακόµα το Μόντρεαλ να ακούσει εάν η ελληνική πολιτεία, το
Υπουργείο Παιδείας θα στηρίξει τα πρότυπα ελληνικά σχολεία,
τα οποία τα καµαρώνουµε τριάντα χρόνια στο Μόντρεαλ, τα σχο-
λεία «ΣΩΚΡΑΤΗΣ».

Κινδυνεύουν να κλείσουν, κύριε Υπουργέ, γιατί η καναδική κυ-
βέρνηση µείωσε κατά 30% ή 40% την επιχορήγηση που ξεκίνησε
το έτος 1978. Θα συµβάλει η ελληνική πολιτεία; Εάν όχι, τι θα
κάνει το ΣΑΕ; Τι θα κάνουµε εµείς εδώ οι Βουλευτές; Πώς θα κι-
νητοποιηθούµε για να βρούµε χρηµατοδοτήσεις, ώστε αυτά τα
πρότυπα σχολεία χάριν των οποίων οµιλούν ελληνική γλώσσα χι-
λιάδες νέα παιδιά στο Μόντρεαλ, δεν θα κλείσουν; Και πώς θα
κάνουµε περισσότερα τέτοια σχολεία δίγλωσσα, τρίγλωσσα
ενταγµένα µέσα στο σύστηµα των τρίτων χωρών; Για παρά-
δειγµα, τι θα κάνουµε µε τα αναγνωριστικά σχολεία µας της Γερ-
µανίας που το ’80 όταν έγιναν ήταν κατάκτηση και σήµερα δεν
αναγνωρίζονται από το γερµανικό εκπαιδευτικό σύστηµα και δεν
παρέχουν τίτλο για τα ανώτατα ιδρύµατα;

Πρέπει, λοιπόν, να εργαστούµε προς αυτήν την κατεύθυνση.
Είµαι βέβαιος ότι µε στήριγµα και εισηγητή το ΣΑΕ, η Βουλή, η
Κυβέρνηση, όλοι οι θεσµοί της Ελλάδος, γινόµαστε καλύτερα
κοινωνοί των προβληµάτων και των αιτηµάτων των απόδηµων Ελ-
λήνων και µπορούµε έτσι να τους εκπροσωπούµε µέσω του ελ-
ληνικού Κοινοβουλίου και µέσω του Συντάγµατος, το οποίο µας
ορίζει την ευθύνη, να επιλύουµε τα θέµατα του ελληνικού λαού,
αλλά να µεριµνούµε και για τον απόδηµο Έλληνα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Γρηγόρη Νιώτη.

Καλείται στο Βήµα ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ. κ. Σάββας Εµινί-
δης.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο για πέντε λεπτά.
ΣΑΒΒΑΣ ΕΜΙΝΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, αγαπη-

τοί συνάδελφοι, η ελληνική οµογένεια αποτελεί σήµερα µία άλλη
Ελλάδα, ζωντανή, πέρα από τα γεωγραφικά όρια της χώρας µας.
Η ενίσχυση των δεσµών των απόδηµων Ελλήνων µε την πατρίδα
πρέπει να αποτελεί προτεραιότητα της πολιτείας.

Είµαι βέβαιος ότι αντιλαµβανόµαστε όλοι ότι η νέα διεθνής
πραγµατικότητα επιβάλλει την ενίσχυση του ρόλου του απόδη-
µου ελληνισµού, την ενθάρρυνση και τη στήριξη του ΣΑΕ και την
ενσωµάτωση της δράσης του σε µια δυναµική εθνική στρατηγική
που υπερασπίζεται αποτελεσµατικά τις αξίες, τις αρχές και τα
δίκαια του ελληνισµού.

Το ΠΑΣΟΚ έχει πρωτοστατήσει και ως κυβέρνηση και ως αντι-
πολίτευση στην ενίσχυση και στήριξη του απόδηµου ελληνισµού.
Υπήρξαν κορυφαίες πρωτοβουλίες, όπως η ίδρυση της Γενικής
Γραµµατείας Απόδηµου Ελληνισµού το 1983, από τον αείµνηστο
Ανδρέα Παπανδρέου, η ίδρυση του Συµβουλίου Απόδηµου Ελ-
ληνισµού το 1995 και η συνταγµατική Αναθεώρηση του 2001 που
κατοχύρωσε το ΣΑΕ µε το άρθρο 108 στο Σύνταγµα.

Η ετήσια έκθεση πεπραγµένων του ΣΑΕ για το 2007 συζητή-
θηκε για πρώτη φορά στην ολοµέλεια, µετά από πρόταση του
ΠΑΣΟΚ και αποδοχή της πρότασης από τον Πρόεδρο της Βου-
λής, τον κ. Σιούφα και εδραιώνεται ο θεσµός της συζήτησης στην

Ολοµέλεια της Βουλής των Ελλήνων, της έκθεσης των εκπρο-
σώπων των απόδηµων Ελλήνων.

Το θέµα της ψήφου των αποδήµων είναι σίγουρα ένα πολύ σο-
βαρό ζήτηµα, το οποίο θα συζητηθεί διεξοδικά µε τη διαδικασία
της ανοικτής διαβούλευσης που θα ακολουθήσουµε.

Υπάρχουν, όµως, πολύ πιο σηµαντικά θέµατα. Για παρά-
δειγµα, η αποκατάσταση των σχέσεων του επίσηµου κράτους µε
τα εκατοµµύρια των απόδηµων που είχαν υποβαθµιστεί τελευ-
ταία. Οι υπηρεσίες προς τους απόδηµους, πράγµατι, πρέπει να
αναβαθµιστούν. Η γραφειοκρατία πρέπει να µειωθεί δραστικά,
ειδικά για συνταξιοδοτικά και ασφαλιστικά θέµατα. Η καλύτερη
οργάνωση της διδασκαλίας της ελληνικής γλώσσας, η προώ-
θηση του ελληνικού πολιτισµού µέσω πολιτιστικών δράσεων, η
ανάπτυξη ενός δικτύου συνεργασίας ελληνικών επιχειρήσεων
ανά τον κόσµο και στα πλαίσια της «πράσινης» ανάπτυξης, η οι-
κονοµική αυτοδυναµία του ΣΑΕ µε την ανεύρεση πόρων, πέραν
της κρατικής ενίσχυσης και τη θεσµοθέτηση µεθόδων αυτοχρη-
µατοδότησης του συµβουλίου, το έλλειµµα του ΣΑΕ στη δι-
κτύωση µε σηµαντικούς Έλληνες της διασποράς.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)

Θα πρέπει να αναζητηθούν και να αξιοποιηθούν οι οµογενείς
που διαπρέπουν σε όλους τους χώρους της επιστήµης, της έρευ-
νας, του πολιτισµού, του αθλητισµού και δεν είναι ενταγµένοι
µέσα στα οργανωµένα σχήµατα της διασποράς. Αυτοί θα µπο-
ρούσαν, πράγµατι, να είναι πρεσβευτές της Ελλάδας σε συγκε-
κριµένους τοµείς και στα αντικείµενα που διαπρέπουν ανά τον
κόσµο.

Το σηµαντικότερο, όµως, θέµα είναι η κατάλληλη αξιοποίηση
όλου του απόδηµου ελληνισµού, ως πολύτιµου συµπαραστάτη
στην προώθηση των εθνικών µας θεµάτων. Το ΣΑΕ µπορεί να
συµβάλει αποφασιστικά στην προώθηση των πάγιων ελληνικών
θέσεων σε όλα τα διεθνή κέντρα λήψης αποφάσεων.

Θα σταθώ σε δύο-τρία σηµεία της έκθεσης. Στη βούληση του
ΣΑΕ να θέσει τις δυνάµεις του στη διάθεση της Ελλάδας για την
προώθηση του τουρισµού -και ως Πόντιος στην καταγωγή, εκ-
φράζω την υποστήριξή µου στην πρωτοβουλία για µια συντονι-
σµένη προσπάθεια στο θέµα της γενοκτονίας των Ποντίων και
επίσης στην ίδρυση των Εδρών Ποντιακών Μελετών, ώστε, πραγ-
µατικά, να συµβάλουν στην αναγνώριση κάθε πτυχής της ιστο-
ρίας του ποντιακού ελληνισµού- στην αύξηση της οικονοµικής
υποστήριξης των δράσεων του ΣΑΕ, που θα πρέπει να εξεταστεί
στα πλαίσια της αντοχής της ελληνικής οικονοµίας.

Οι δαπάνες δεν πρέπει να εξαιρεθούν από το νέο δόγµα της
νέας Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ για διαφάνεια παντού. Οι Έλλη-
νες φορολογούµενοι πρέπει, πράγµατι, να γνωρίζουν ότι τα
λεφτά τους πιάνουν τόπο και οι Έλληνες της διασποράς πρέπει
να γνωρίζουν πώς, πού και πόσο τους ενισχύει η πατρίδα τους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Ο ρόλος του ΣΑΕ πρέπει να συνεχίσει να είναι συµβουλευτι-

κός, γνωµοδοτικός, υποστηρικτικός και διεκδικητικός για την επί-
λυση των προβληµάτων των οµογενών σε συνεργασία µε την
ελληνική πολιτεία. Η στήριξή του από την πολιτεία, παρά τις αντί-
θετες φωνές, πρέπει να ενδυναµωθεί διότι οι απόδηµοι Έλληνες
επιµένουν να αγωνίζονται για τη διατήρηση της εθνικής ταυτό-
τητας και του πολιτισµού µας, προκειµένου να τη διαδίδουν από
γενιά σε γενιά.

Και γι’ αυτό, πράγµατι, είστε άξιοι συγχαρητηρίων! Και είναι
απαίτηση όλων των Ελλήνων να συνεχιστεί η προσπάθεια που
ξεκίνησε πριν δεκατέσσερα χρόνια και αγκαλιάστηκε από το σύ-
νολο των δυνάµεων του ελληνισµού.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε συνάδελφε.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας κ. Κωνσταντίνος Καζάκος. Του ζητάµε συγγνώµη γιατί τον
παραλείψαµε εκ λάθους.

Κύριε Καζάκο, για πέντε λεπτά έχετε το λόγο.
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΖΑΚΟΣ: ∆εν πειράζει, κύριε Πρόεδρε. Ευ-
χαριστώ πολύ.

Είναι λίγος ο χρόνος, θα προσπαθήσω πολύ πυκνά να πω µε-
ρικά πράγµατα, αλλά δεν µπορούν να αναπτυχθούν.

Πρώτα απ’ όλα θέλω να επισηµάνω και εγώ το αποκαρδιωτικό
της εικόνας που παρουσιάζει το Κοινοβούλιο σήµερα. ∆εν αφή-
νει κανένα περιθώριο, παρά την παρουσία µέχρι τώρα του κυ-
ρίου Υφυπουργού των Εξωτερικών, να υπερασπιστεί κάποιος το
ενδιαφέρον της ελληνικής πολιτείας, του ελληνικού κράτους, των
κυβερνήσεων για τους Έλληνες της διασποράς.

Ξέρουµε ότι υπάρχουν δουλειές και µεγάλα ζητήµατα, αλλά
θα έπρεπε να περιφρουρηθεί αυτή η συνάντηση, να είναι κατά-
µεστη η Αίθουσα –και µε τα θεωρεία µάλιστα και µε ισχυρή πα-
ρουσία της Κυβέρνησης- ώστε να µπορέσουµε να έχουµε και
κάποιες απαντήσεις στα αναπάντητα ερωτήµατα που έχουν συσ-
σωρευτεί σ’ αυτόν τον τόµο των αιτηµάτων του ΣΑΕ, τα οποία
πολύ φοβάµαι ότι θα παραµείνουν αναπάντητα. Τουλάχιστον, να
µαθαίναµε κάποιες προθέσεις, γιατί πολλές δεσµεύσεις δεν µπο-
ρούν να υπάρχουν.

Έχουµε τον κίνδυνο έτσι –και φάνηκε από τις οµιλίες πολλών
συναδέλφων- να κάνουµε κατάχρηση του ενθουσιασµού, της συ-
γκίνησης, του πατριωτισµού που µας εµπνέουν οι απόδηµοι Έλ-
ληνες, αισθήµατα που είναι ειλικρινή, αλλά πέφτουµε σε
ωραιοποιήσεις, κάνουµε κατάχρηση και του πατριωτισµού και
της συγκίνησης, πέφτουµε σε µεγαλοστοµίες, σε κενολογίες. Γί-
νεται ένας καταιγισµός των καλών προθέσεων που δεν έχει καµ-
µία απολύτως σχέση µε την πραγµατικότητα, η οποία είναι πολύ
χειρότερη απ’ όσο µπορεί να την περιγράψει κανείς.

Είµαι βέβαιος ότι θα περάσουν χρόνια και αυτός ο κατάλογος
των αιτηµάτων θα παραµένει αναλλοίωτος, αναπάντητος, όπως
έχει µείνει δεκαετίες ολόκληρες.

Από προσωπική πείρα από τις οµογένειες πολλά χρόνια τώρα
–να µην πω πόσα- είτε µε περιοδείες θιάσων, είτε µε καλέσµατα
από τις κοινότητες για περιοδείες και οµιλίες, έχω µια εικόνα,
τουλάχιστον, από τις µεγάλες οµογένειες της Αµερικής, του Κα-
ναδά, της Αυστραλίας, της Αφρικής και µερικώς και της Ευρώ-
πης.

Μα επί δεκαετίες τώρα, τα αιτήµατα των κοινοτήτων των οµο-
γενών ήταν ακριβώς τα ίδια, µε τις ίδιες λέξεις διατυπωµένα –
δεν έχει αλλάξει τίποτα- και είναι από πολύ µικρά και ταπεινά
αιτήµατα, µέχρι πολύ µεγάλα!

Βέβαια, διαφέρει η οµογένεια από τόπο σε τόπο, γιατί είναι
άλλες οι συνθήκες που ζουν στις Ηνωµένες Πολιτείες, άλλες
στον Καναδά, άλλες στην Αυστραλία, που οι κοινότητες είναι
πολύ ανεπτυγµένες. Γιατί υπήρξαν κοινότητες στις Ηνωµένες Πο-
λιτείες, όπου οι Έλληνες είναι εγκλωβισµένοι στις ενορίες και
έχουν µείνει καθηλωµένοι. ∆εν λειτουργεί αυτό το κύτταρο της
δηµοκρατίας, που είναι η κοινότητα µε τα συµβούλιά της, µε τις
παρατάξεις της, µε τους διαλόγους και τις αντιθέσεις. Αυτό είναι
ένα φαινόµενο, που είναι συγκλονιστικό και αποκαρδιωτικό.

Οι µεγάλες µάζες των Ελλήνων που ζουν στο Κουίνς, στο
Μπρούκλιν και στις µεγάλες συνοικίες της Αµερικής είναι σχε-
δόν σε γκέτο. Ζουν φοβισµένοι, τροµοκρατηµένοι, βλέπουν τους
ουρανοξύστες στο Μανχάταν µέσα στην οµίχλη και κάνουν «πού
να πας εκεί πέρα;». ∆εν έχουν πάει ούτε µέχρι εκεί! Ζουν µες στα
µαγαζάκια τους, στα σουβλατζίδικα.

∆εν πρέπει να ξεχνάµε, όταν µιλάµε γι’ αυτά τα θέµατα, ότι ο
εκπατρισµός, η αποδήµηση, η µετανάστευση των Ελλήνων δεν
ήταν καµµία εθελουσία έξοδος, όπως είναι των δηµοσίων υπαλ-
λήλων, για να πάρουν σύνταξη νωρίτερα. Εξεδιώχθησαν από την
πατρίδα Ελλάδα, γιατί η µητέρα Ελλάδα, αυτή δεν ήταν ικανή
τότε, σε αυτές τις συνθήκες τις άγριες που περνούσε ο τόπος, να
φροντίσει τα παιδιά της και να είναι στοργική µητέρα. Έφυγε το
καλύτερο κοµµάτι του ελληνικού λαού.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

∆ώστε µου λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε, γιατί δεν προλαβαίνει
κανείς να πει τίποτα. Τι να αναπτύξω; Τελείωσε ο χρόνος.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): ∆εν τελείωσε, κύριε Κα-
ζάκο. Έχετε ένα ακόµη λεπτό.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΖΑΚΟΣ: Μια θερµή παράκληση θέλω να

κάνω προς τους οµογενείς µας, οι οποίοι ξέρουν πόσο τους τιµώ
και πόσο υπερήφανος είµαι για τη δράση τους, την αυτοθυσία
τους, την αυταπάρνηση µε την οποία δουλεύουν. Όµως, όταν πε-
ριµένει κάποιος -και περιµένει πολλά- από µια πόρτα που είναι
σκηνικό και δεν είναι πόρτα, κινδυνεύει να πέσει σε αδράνεια.
∆εν πρέπει να περιµένετε από την πατρίδα Ελλάδα. Αν έρθει βοή-
θεια από εκεί, καλοδεχούµενη. Να την πάρετε και να πείτε και
«ευχαριστώ». Γιατί ζει και τώρα κάτω από πολύ άγριες συνθήκες,
µε ισχυρούς προστάτες, που στην ελληνική αργκό τους λέµε αλ-
λιώς, που δεν την αφήνουν να φροντίσει τα παιδιά της. Είναι
ακόµη ζωντανός ο Κρόνος και τα καταπίνει. Περιµένει η κακο-
µοίρα µπας και γεννήσει το ∆ία, να έχει το θάρρος να γκρεµίσει
τον πατέρα του, να του ανοίξει την κοιλιά και να βγάλει τα αδέρ-
φια του στο φως και να ξανακάνει µια άλλη τάξη στον κόσµο.

Πρέπει µόνοι σας, µε όσα µέσα διαθέτετε, µε την τεράστια
γνώση των προβληµάτων που έχετε, που δεν την έχουµε εδώ –
εσείς τα ξέρετε- και µε τη δραστηριότητα που έχετε, να επιλύετε
τα προβλήµατά σας. Αν έρθει από την Ελλάδα βοήθεια, καλώς να
τη δεχθείτε.

Στο θέµα, όµως, της παιδείας και της γλώσσας, που κοπτό-
µεθα εδώ για τη γλώσσα και την αξία της, την οποία καταστρέ-
φουµε κάθε µέρα και περισσότερο, που βγάζουµε από το λύκειο
τα παιδιά µας ανελλήνιστα και ανιστόρητα σε βαθµό κακουργή-
µατος, τι βοήθεια θα περιµένετε; Πώς θα διατηρηθεί το ελληνικό
στοιχείο, το αίσθηµα του Έλληνα στα νέα παιδιά σας, εάν δεν
ξέρουν σε βάθος τη γλώσσα και την ιστορία του τόπου, εάν δεν
γεµίσουν µε αυτό τον πολιτισµό των προγόνων, που θεωρούµε
ότι είµαστε συνεχιστές τους;

Να γεµίσουν µε ενθουσιασµό από την ένδοξη ιστορία του πα-
ρελθόντος, να ξεπεράσουν αυτά τα δύο χιλιάδες χρόνια δου-
λείας του τόπου, για να αισθανθούν Έλληνες. Αλλιώς δεν
πρόκειται να αισθανθούν Έλληνες. Θα τους παρασύρει η κοινω-
νία µέσα στην οποία ζουν και θα αφελληνισθούν. Εδώ αφελληνί-
ζονται κάθε µέρα δεκάδες χιλιάδες ελληνόπαιδα που φεύγουν
στο εξωτερικό, είτε για σπουδές είτε για να βρουν ή νοµίζουν ότι
θα βρουν ευκαιρίες και κάποιες προοπτικές να κτίσουν ένα µέλ-
λον που εδώ τους απαγορεύεται.

Ευχαριστώ πολύ για το χρόνο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): ∆εν θα µπορούσα να

διακόψω αυτό το κρεσέντο ευαισθησίας και φωτισµένων παραι-
νέσεων από το συνάδελφο.

Θα παρακαλούσα απευθυνόµενος σε όλους τους υπολοίπους
συναδέλφους να είµαστε µέσα στο χρόνο µας ή και λίγο λιγό-
τερο, γιατί είχαµε καθορίσει ως λήξη της διαδικασίας την 4η απο-
γευµατινή και ήδη έχουµε πλησιάσει. Θα δώσουµε τη δυνατότητα
να οµιλήσουν όλοι οι συνάδελφοι, αλλά παρακαλώ να τηρήσετε
αυστηρά το χρόνο ή και λιγότερο αν είναι δυνατόν.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Νικόλαος
Καντερές για πέντε λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΝΤΕΡΕΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, εκλε-
κτά µέλη του απόδηµου ελληνισµού, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, πριν λίγες ηµέρες συζητήσαµε την ετήσια έκθεση του έτους
2008 του Συµβουλίου Αποδήµου Ελληνισµού στην κοινή συνε-
δρίαση των Επιτροπών Οικονοµικών Υποθέσεων, Κοινωνικών
Υποθέσεων και Ελληνισµού της ∆ιασποράς.

Η έκθεση που κατατέθηκε πριν λίγους µήνες από τον Πρόε-
δρο τον κ. Στέφανο Ταµβάκη αναφέρει τις δραστηριότητες του
συµβουλίου για το περασµένο έτος και τις εισηγητικές προτά-
σεις των επτά περιφερειών του πλανήτη, όπου ζουν και δραστη-
ριοποιούνται οι απόδηµοι έλληνες. Πιστεύω ότι όλοι
αντιλαµβανόµαστε το ειδικό βάρος που έχουν αυτές οι προτά-
σεις.

Κυρίες και κύριοι, ξεκινώντας την τοποθέτησή µου επί της εκ-
θέσεως θέλω να θυµίσω ένα γεγονός που έγινε εκείνες τις ηµέ-
ρες, όταν κατατέθηκε στο τότε Πρόεδρο της Βουλής τον κ.
Σιούφα η εν λόγω έκθεση.

Παραλαµβάνοντας την έκθεση ο κ. Σιούφας παρέδωσε στο
Προεδρείο του ΣΑΕ τα δύο τελευταία ψηφίσµατα του Κογκρέ-
σου και της Γερουσίας των Ηνωµένων Πολιτειών για το θέµα της
επίλυσης της ονοµασίας των Σκοπίων.

Ενθυµούµαι επίσης, την πρωτοβουλία που είχαν πάρει για το
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ίδιο θέµα της ονοµασίας των Σκοπίων διακόσιοι και πλέον ακα-
δηµαϊκοί από όλον τον κόσµο, µεταξύ των οποίων και από τα µε-
γαλύτερα πανεπιστήµια των ΗΠΑ. Μια πρωτοβουλία µε αποδέκτη
την ηγεσία των Ηνωµένων Πολιτειών, υποδεικνύοντας τον τρόπο
µε τον οποίον οφείλει να αντιµετωπίσει το θέµα αυτό.

Αλλά και για άλλα ζητήµατα, η ελληνική πολιτεία έχει προ-
στρέξει στο Συµβούλιο Απόδηµου Ελληνισµού, ζητώντας την
αρωγή του. Για τα γλυπτά του Παρθενώνα, σαν παράδειγµα, ζη-
τήθηκε από τους οµογενείς µας να στείλουν σαφές µήνυµα στις
βρετανικές αρχές και στο Βρετανικό Μουσείο ότι πρέπει να επι-
στρέψουν στη θέση τους τα γλυπτά, ειδικά τώρα που το νέο Μου-
σείο της Ακρόπολης άνοιξε τις θύρες του και δεν υφίσταται
καµµία δικαιολογία, ώστε να κρατούνται τα γλυπτά αιχµάλωτα
στη Μεγάλη Βρετανία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διάβασα την έκθεση και οφείλω
να πω ότι τα ζητήµατα που ανακύπτουν είναι πολλά και σοβαρά.
Οι προτάσεις που κατατέθηκαν από τις επτά περιφέρειες πρέπει
να τύχουν σοβαρής επεξεργασίας από τους αρµόδιους. Πρέπει
να δοθεί η δυνατότητα να ενσωµατωθούν οι ανάγκες των από-
δηµων ελλήνων, που ποικίλουν από χώρα σε χώρα, από ήπειρο
σε ήπειρο, στον κεντρικό σχεδιασµό άσκησης πολιτικής, τόσο
στο εσωτερικό της χώρας, όσο και στο εξωτερικό. Η Βουλή των
Ελλήνων καλείται να διαδραµατίσει σηµαντικό ρόλο σ’ αυτό,
ώστε να λυθούν τα θέµατα που εκκρεµούν.

Και µιας που αναφέρθηκα σε εκκρεµότητες, κύριε Πρόεδρε,
θέλω να θυµίσω στο Σώµα ότι ένα από τα βασικότερα αιτήµατα
των απόδηµων ελλήνων βρίσκεται ακόµα ανοικτό και αυτό δεν
µας τιµά καθόλου, ύστερα µάλιστα από δεκατέσσερα χρόνια.
Αναφέροµαι στην ψήφο των Ελλήνων της διασποράς.

Αφού αυτήν τη στιγµή η νέα Κυβέρνηση επεξεργάζεται ένα νέο
εκλογικό σύστηµα της χώρας, ας διασφαλίσουµε ότι θα ληφθούν
υπ’ όψιν οι θέσεις του ΣΑΕ. Ας συνεννοηθούµε επιτέλους γι’ αυτό
το τεράστιο ζήτηµα που θυµίζω ότι είναι συνταγµατικά κατοχυ-
ρωµένο δικαίωµα.

Κλείνοντας, επιτρέψτε µου να πω το εξής: Η παρεµβατικότητα
και η διεισδυτικότητα της ελληνικής οµογένειας σε µείζονος ση-
µασίας ζητήµατα είναι καταλυτική. Μόνο µε την ενεργό συµβολή
των Ελλήνων οµογενών µπορούµε να δηµιουργήσουµε αυτές τις
προϋποθέσεις που απαιτούνται για να υπερασπιστούµε τα εθνικά
µας δίκαια και όχι µόνο. Στα ίδια πλαίσια εµπίπτουν θέµατα διά-
δοσης και προώθησης του ελληνικού πολιτισµού, της παιδείας,
της γλώσσας, της επιχειρηµατικότητας και άλλα.

Οι Έλληνες δεν είµαστε µόνο τα δέκα εκατοµµύρια που ζούµε
στην Ελλάδα. Η δύναµη του ελληνικού στοιχείου βρίσκεται σε
κάθε γωνιά της υφηλίου.

Αυτό το γνωρίζουµε και αυτός είναι ο λόγος που οφείλουµε να
σεβαστούµε απόλυτα τις θέσεις που εκφράζονται στην ετήσια
έκθεση του συµβουλίου. Οι Έλληνες του εξωτερικού δεν είναι
πολίτες δεύτερης κατηγορίας. Θα έλεγα, µάλιστα, ότι σε αρκε-
τές περιπτώσεις, όπως στα θέµατα υπεράσπισης των εθνικών
συµφερόντων και δικαίων, είναι πολίτες πρώτης κατηγορίας και
πρώτης γραµµής. Ας φανούµε αντάξιοί τους.

Σας ευχαριστώ. Και ιδιαίτερα ευχαριστώ τους εκπροσώπους
της ελληνικής διασποράς.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε, κύριε συ-
νάδελφε. Ήσασταν και συντοµότερος κατά ένα λεπτό.

Ο Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Θεόφιλος Λεονταρί-
δης έχει το λόγο για πέντε λεπτά.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΛΕΟΝΤΑΡΙ∆ΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
θέλω πρώτα απ’ όλα να καλωσορίσω στη Βουλή των Ελλήνων
όλα τα µέλη του Συµβουλίου Απόδηµου Ελληνισµού, να τους
συγχαρώ για το έργο τους, ένα έργο δύσκολο, αλλά δηµιουρ-
γικό, γιατί αφήνοντας τις εργασίες τους, τις οικογένειές τους,
αναλώνουν πολύτιµο χρόνο υπηρετώντας τον ιερό σκοπό για τον
οποίο ετάχθησαν.

Είναι βέβαιο ότι από τότε που θεσµοθετήθηκε το Συµβούλιο
Απόδηµου Ελληνισµού, η επιτυχία της λειτουργίας του -παρ’
όλες τις δυσκολίες- πολλαπλασίασε τη δύναµη του ελληνισµού
και άλλαξε τις διαστάσεις επιρροής της Ελλάδας.

Ο βασικός στόχος του Συµβουλίου Απόδηµου Ελληνισµού,
που είναι η προσέγγιση των Ελλήνων της διασποράς και η δηµι-

ουργία µιας παγκόσµιας δικτύωσης µε στόχο το σχεδιασµό και
την υλοποίηση προγραµµάτων προς το συµφέρον της οµογέ-
νειας και η µεταφορά τους ως γνωµοδοτικό και συµβουλευτικό
όργανο προς την ελληνική πολιτεία, ολοένα και περισσότερο
ισχυροποιείται.

Ταυτόχρονα, όλα αυτά τα χρόνια η συστηµατική συµµετοχή
Βουλευτών στις εκδηλώσεις της ελληνικής οµογένειας για να
δίνει η Βουλή των Ελλήνων το παρόν της, να αφουγκράζεται την
οµογένεια εκεί όπου ζει, εκεί όπου λειτουργεί, στις κοινότητες
όλου του κόσµου, να µεταφέρει τον προβληµατισµό και τη δύ-
ναµη που παίρνουν οι συνάδελφοι Βουλευτές από εκεί στην ελ-
ληνική Βουλή, ώστε να αντιµετωπίζονται κατά το δυνατόν τα
υπάρχοντα ζητήµατα, δείχνει το ενδιαφέρον της ελληνικής πολι-
τείας για τον Ελληνισµό της διασποράς.

Οφείλουµε, αγαπητά µέλη του Συµβουλίου Απόδηµου Ελληνι-
σµού, να εργαζόµαστε και να συνεργαζόµαστε για τους κοινούς
σκοπούς πιο στενά. Να αναπτύξουµε δράσεις και δραστηριότη-
τες για την αποτροπή των κινδύνων και την αξιοποίηση των ευ-
καιριών που ανοίγονται ξανά µπροστά µας. Να αξιοποιήσουµε
επ’ ωφελεία όλων, όλους εσάς, το ζωντανό ελληνισµό που ζει και
µεγαλουργεί στο εξωτερικό.

Να ενεργοποιήσουµε ιδιαίτερα τη νεολαία µας, τα παιδιά σας,
που λατρεύουν την ελληνική παράδοση –γιατί έτσι τα αναθρέ-
ψατε- ώστε να υπάρχει ευρύτερη συµµετοχή στη διαµόρφωση
και τη λήψη αποφάσεων που αφορούν το µέλλον µας.

Να ενώσουµε τις δυνάµεις µας για να αντιµετωπίσουµε τις
προκλήσεις της νέας εποχής.

Να σκύψουµε, παράλληλα, στον πολιτισµό που κουβαλά αυτός
ο τόπος και να αναδείξουµε τις αιώνιες αρχές και αξίες που µας
κληροδότησε.

Να ενδυναµώσουµε το συνδετικό κρίκο όλων των Ελλήνων που
δεν είναι άλλος από τις ηθικές και πνευµατικές αξίες του ελληνι-
σµού και της ορθοδοξίας.

Είµαι βέβαιος ότι όλοι µαζί ενωµένοι, πολιτεία, εκκλησία και
οµογένεια, µπορούµε να πραγµατοποιήσουµε τους υψηλούς
στόχους που έχουµε θέσει για ευηµερία, ανάπτυξη και πρόοδο
µε συντονισµό όλων των δυνάµεων του οικουµενικού ελληνισµού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η έκθεση που κατατέθηκε απο-
δεικνύει ότι γίνεται σοβαρή δουλειά, υπεύθυνη, συντονισµένη,
µε πλήρη ανάλυση των προβληµάτων, που διαφέρουν από
ήπειρο σε ήπειρο και από κράτος σε κράτος, αλλά συνάµα και
κατάθεση συγκεκριµένων προτάσεων που επιζητούν συγκεκρι-
µένες λύσεις.

Υπάρχει µία εµφανής αγωνία για τη διατήρηση της ελληνικής
γλώσσας. Αγγίζει καµµιά φορά τα όρια του φόβου, µήπως αυτό
είναι αδύνατο στις νεότερες γενιές και προτείνονται ευέλικτες
και προσαρµοσµένες στα νέα δεδοµένα για την κάθε χώρα λύ-
σεις.

Τα Ελληνόπουλα της τέταρτης πλέον γενιάς είναι υποχρεω-
µένα να ζουν, να εργάζονται, να επικοινωνούν σε ένα περιβάλ-
λον ανταγωνιστικό, όπου κι έχουν υποχρέωση να διακριθούν.

Η λύση της διδασκαλίας των ελληνικών τους επιτρέπει και στην
κοινωνία που ζουν να είναι ενταγµένοι και την εθνική τους ταυ-
τότητα και κληρονοµιά να διαφυλάττουν.

Φορέας αξιών και συνείδησης η γλώσσα συµβάλλει σε αυτό.
Αυτό, λοιπόν, που πρέπει να κάνει η ελληνική πολιτεία είναι να

ακούσει τις προτάσεις του Συµβουλίου Απόδηµου Ελληνισµού
και των κατά τόπους συντονιστών, οι οποίοι είναι οι καθ’ ύλην αρ-
µόδιοι για να υποδείξουν το πώς θα µπορέσει η ελληνική πολιτεία
να επιτύχει κατά τον καλύτερο τρόπο την επίτευξη του κοινού
στόχου, που είναι η διατήρηση της ελληνικής ταυτότητος στους
απόδηµους Έλληνες.

Τα προγράµµατα φιλοξενίας και οι κατασκηνώσεις είναι θετι-
κές πρωτοβουλίες που αποδίδουν και πρέπει να συνεχιστούν και
να ενισχυθούν.

Η διάδοση και η µύηση στον ελληνικό πολιτισµό και η προβολή
της Ελλάδος µπορούν να ενισχυθούν µέσω της στήριξης των πο-
λιτιστικών εκδηλώσεων των αποδήµων Ελλήνων. Ο συντονισµός
των Υπουργείων Εξωτερικών, Πολιτισµού και Τουριστικής Ανά-
πτυξης σε κοινές δράσεις προς αυτήν την κατεύθυνση κρίνεται
απαραίτητος.
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Η καταγραφή σε µία πλήρη βάση δεδοµένων όλων των στοι-
χείων των επιστηµόνων, των ελευθέρων επαγγελµατιών, επιχει-
ρηµατιών, φορέων και η δηµιουργία δικτύων θα συµβάλλουν
στην οικονοµική και κοινωνική ανάπτυξή τους, θα βοηθήσουν στη
σύσφιξη σχέσεων και θα δώσουν τη δυνατότητα νέων συνεργα-
σιών στο µέλλον. Γίνονται πολλές προσπάθειες προς αυτήν την
κατεύθυνση, αλλά χρειάζεται περισσότερος συντονισµός αυτών
των δράσεων µέσω του Συµβουλίου Απόδηµου Ελληνισµού.

Ο ρόλος του Συµβουλίου Απόδηµου Ελληνισµού, ο οποίος
είναι πολύ σηµαντικός και το έχει αποδείξει µέχρι τώρα µε πλή-
θος δράσεων σε όλους τους τοµείς, πρέπει να ενδυναµωθεί µε
συγκεκριµένες πολιτικές πρωτοβουλίες από την πλευρά και της
Κυβέρνησης και των αρµοδίων Υπουργείων, ιδιαίτερα δε του
Υπουργείου Εξωτερικών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνοντας, θα ήθελα να πω
ότι ένα άλλο µεγάλο θέµα που µας απασχόλησε τα τελευταία
χρόνια είναι το δικαίωµα του εκλέγειν και εκλέγεσθαι των Ελλή-
νων της διασποράς. Η Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας έφερε
στη Βουλή σχέδιο νόµου για την ψήφο των αποδήµων, αλλά δυ-
στυχώς δεν υπήρξε συναίνεση από την Αντιπολίτευση τότε, µε
αποτέλεσµα η δική µας επιθυµία, αλλά και των οµογενών να µην
ευοδωθεί. Είναι µεγάλο λάθος να στερούµε από όλους τους από-
δηµους Έλληνες το στοιχειώδες δικαίωµα να συµµετέχουν
ενεργά και καθοριστικά στις πολιτικές διεργασίες που καθορί-
ζουν το σήµερα και το αύριο της γενέτειράς τους. Εάν αυτό το
δικαίωµα συνεχίσουµε να το στερούµε από τους οµογενείς µας,
τότε απαξιώνουµε µε τον πιο οδυνηρό τρόπο το όραµα να κά-
νουµε άρρηκτους τους εθνικούς δεσµούς µε τους συµπατριώ-
τες της διασποράς.

Από αυτήν τη σκοπιά, είναι ένα µείζον εθνικό ζήτηµα που απαι-
τεί µια πλατιά συναίνεση. Θα πρέπει, λοιπόν, ο καθένας να ανα-
λάβει τις ευθύνες του και τις συνέπειες των πράξεών του και
ειδικότερα η σηµερινή Κυβέρνηση, η οποία έχει και την κύρια ευ-
θύνη. Πιστεύω ότι µέσα από µία κοινή προσπάθεια οι στόχοι και
τα οράµατά µας θα γίνουν πραγµατικότητα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Σας ευχαριστώ.
Το λόγο έχει ο κ. Πλεύρης.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κύριοι συνάδελφοι, πραγµατικά όταν

απευθυνόµαστε στον ελληνισµό της διασποράς και στις εκθέσεις
που κάνει το ΣΑΕ, αυτό είναι κάτι πολύ σηµαντικό. ∆υστυχώς,
όµως, από τη µικρή κοινοβουλευτική εµπειρία που έχω, κάθε
χρόνο απλώς γίνεται µία συζήτηση επ’ αυτών των θεµάτων. Συ-
ζητάµε στην Επιτροπή Αποδήµου Ελληνισµού -και θέλω να
εξάρω το έργο του κ. Νιώτη και στην προηγούµενη θητεία, που
δεν ήταν πρόεδρος, διότι έχει µια µακρά πορεία στα θέµατα απο-
δήµου ελληνισµού- αλλά επί της ουσίας θεωρώ ότι δεν υπήρξε
ποτέ µία µεθοδολογία –και τα λέγαµε αυτά, κύριε Υπουργέ, και
στην τελευταία συνεδρίαση της Επιτροπής Αποδήµου Ελληνι-
σµού- ώστε να βάζουµε ένα-ένα θέµα κάτω, να κάνουµε µία κα-
ταγραφή και να λέµε ότι αυτήν τη χρονιά λύσαµε αυτό το θέµα.
Το να ερχόµαστε εδώ και να συζητάµε συνεχώς για το µεγαλείο
του ελληνισµού της διασποράς, για το πώς µπορεί ο ελληνισµός
της διασποράς να βοηθήσει την Ελλάδα σε θέµατα της πατρίδας
µας, στα εθνικά θέµατα, µε την πίεση που µπορεί να ασκήσει,
πώς η Ελλάδα από την πλευρά της µπορεί να βοηθήσει όλους
αυτούς τους ανθρώπους να κρατήσουν τον ελληνισµό µε τα σχο-
λεία, µε τα βιβλία, την εκµάθηση της ελληνικής γλώσσας είναι
πολύ ωραία πράγµατα να τα λέµε, αλλά πολύ πιο σηµαντικό θα
ήταν ένα, έστω και µικρό µέρος αυτών, µετά από τόσες συζητή-
σεις, τόσες διαβουλεύσεις, να λέγαµε ότι το λύσαµε. ∆υστυχώς,
αυτό θεωρώ ότι δεν µπορούµε να το πούµε ακόµα.

Θα ήθελα να εκφράσω ένα παράπονο προς την Κυβέρνηση
του ΠΑΣΟΚ. Στην προηγούµενη θητεία, στην κυβέρνηση της
Νέας ∆ηµοκρατίας, δεν ψηφίστηκε τελικά ο νόµος για την ψήφο
των αποδήµων Ελλήνων και ερχόµενοι τώρα στη νέα διακυβέρ-
νηση, βλέπω, τουλάχιστον, από τα λεγόµενα, κύριε Υπουργέ, ότι
έχετε βάλει προτεραιότητα το πώς θα δοθεί ψήφος στους µετα-
νάστες –είναι αυτό το οποίο έχετε εξαγγείλει- το πώς θα δώσετε
ιθαγένεια -πράγµατα που εµάς µας βρίσκουν τελείως αντίθετους-

και δεν άκουσα να πείτε, έστω και µε τη µορφή την οποία προ-
τείνατε στην προηγούµενη θητεία, ότι στις προτεραιότητές σας
είναι να δοθεί η δυνατότητα στους απόδηµους Έλληνες να ψη-
φίζουν από το σηµείο στο οποίο βρίσκονται.

Πραγµατικά εδώ εκφράζω το παράπονο ότι δεν µπορεί να δί-
νεται προτεραιότητα στα θέµατα µετανάστευσης, που εµείς
ούτως ή άλλως διαφωνούµε –δεν είναι της παρούσης να το λύ-
σουµε- και να µη δίνεται προτεραιότητα σε όλους αυτούς τους
ανθρώπους που, για να ψηφίσουν στις εκλογές, θα πρέπει να
παίρνουν το αεροπλάνο από την Αµερική, από την Αυστραλία είτε
από την Ευρώπη, για να έρθουν να ψηφίσουν. Συνεπώς µια που
παρίστασθε, κύριε Υπουργέ, πρέπει άµεσα να φέρετε ένα σχέδιο
νόµου. Εµείς έχουµε δεσµευθεί, όπως κάναµε και ψηφίσαµε το
σχέδιο νόµου της Νέας ∆ηµοκρατίας, ότι οποιοδήποτε σχέδιο
νόµου να έρθει, µε οποιεσδήποτε συνθήκες που θα δίνει τη δυ-
νατότητα στους συµπατριώτες µας να έρθουν να ψηφίσουνε,
εµείς θα το στηρίξουµε.

Κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα, ακόµα, να αναφέρω –και το είπα
και στην Επιτροπή Απόδηµου Ελληνισµού- ότι θα πρέπει κάποια
στιγµή, πέρα από τη δυνατότητα να επιλύουµε τα προβλήµατα
σιγά-σιγά, µε µικρούς ενδεχοµένως στόχους, να βλέπουµε και
κάποιο αποτέλεσµα. ∆ιότι εγώ πολλές φορές αισθάνοµαι
άσχηµα, όταν κάνω κάποια ταξίδια, να ακούω τη διαµαρτυρία
όλων αυτών των ανθρώπων και λένε ευθέως πολλές φορές:
«Ωραία, σας τα είπαµε». Εµείς θα γυρίσουµε πίσω, θα τα κάνουµε
µια ερώτηση στο Κοινοβούλιο, ενδεχοµένως να κάνουµε και µια
συζήτηση και τίποτα παρά πάνω.

Παράλληλα όµως -και είναι θέµα που είναι στο Υπουργείο σας-
θα πρέπει να οργανωθεί η ελληνική οµογένεια, ώστε να έχει συ-
γκεκριµένες κατευθύνσεις και δράσεις, όταν είναι να προωθη-
θούν εθνικά µας θέµατα. ∆εν σας λέω να ακούσετε την
οµογένεια, που απέχει παρασάγγας απ’ αυτά που υποστηρίζει η
Κυβέρνησή σας και στο θέµα των Σκοπίων, που δεν θέλει τη σύν-
θετη ονοµασία, και στο θέµα της ένταξης της Τουρκίας στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. ∆εν θέλω να κάνω µικροπολιτική εδώ µέσα.
Αυτό που θέλω να πω είναι ότι κάποια στιγµή αυτήν την οµογέ-
νεια θα πρέπει να την κατευθύνουµε να γνωρίζει τι είναι αυτό που
υπηρετεί η ελληνική Κυβέρνηση και πώς µπορεί να βοηθήσει,
ώστε, πραγµατικά, να έχουµε οφέλη. Υπάρχουν άλλα έθνη που
µε πολύ µικρότερη δύναµη οµογένειας πετυχαίνουν περισσότερα
πράγµατα, γιατί υπάρχει η σωστή συνεργασία της πατρίδας µε
την οµογένεια. Αυτό είναι κάτι που είναι µεγάλος στόχος να το
πετύχουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ πάρα πολύ,
κύριε συνάδελφε.

Τελευταίος οµιλητής είναι ο κ. Ιωάννης Κοραντής, Βουλευτής
του ΛΑΟΣ.

Κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο για πέντε λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΡΑΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα µε τη σειρά µου να καλωσορίσω τον κ. Ταµβάκη και

τους συνεργάτες του στο προεδρείο του ΣΑΕ. Γνωρίζω κάποι-
ους εξ αυτών, µε κάποιους άλλους έχω συνεργαστεί στη διπλω-
µατική µου καριέρα και επειδή ακριβώς πέρασα τα είκοσι πέντε
από τα τριάντα έξι χρόνια της καριέρας µου στο εξωτερικό,
νιώθω κατά κάποιο τρόπο και εγώ απόδηµος. ∆εν θα επαναλάβω
τα τετριµµένα, ότι οι απόδηµοι είναι δύο φορές Έλληνες. Απλώς,
να ξέρουν ότι εκτιµώ, αξιολογώ και τιµώ το ρόλο, τη δουλειά, τη
δραστηριότητά τους και νοµίζω ότι καταλαβαίνουν πολύ καλά το
τι εννοώ.

Θα ξεκινήσω, κύριε Πρόεδρε, από τα µαλακά. Πολύ χρήσιµη η
έκθεση η οποία µας έχει υποβληθεί. Μια παράκληση θέλω να πω.
Θα ήταν χρήσιµο, εάν για λόγους σωστότερης αξιολόγησης η
έκθεση δραστηριοτήτων ακολουθεί µια συγκεκριµένη θεµατολο-
γία, ούτως ώστε να µπορούµε να συγκρίνουµε και να βλέπουµε.
Βλέπω, παραδείγµατος χάρη, ότι όσον αφορά την Αυστραλία,
ακολουθείτε ένα καλεντάρι, ένα ηµερολόγιο, ενώ για άλλα ακο-
λουθείτε µια θεµατολογία. Είναι, αν θέλετε, µια λεπτοµέρεια,
αλλά ασφαλώς θα µας βοηθήσει.

Περιττό, βεβαίως, να εκφράσω την πεποίθησή µου ότι αυτή η
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άριστη διαδικασία, που επαναλαµβάνεται για δεύτερη χρονιά, θα
συνεχιστεί και θα διευρυνθεί. Είναι απαραίτητη, πιστεύω, αυτή η
ώσµωση µεταξύ ΣΑΕ και Βουλής των Ελλήνων, µε τη βοήθεια πά-
ντοτε της εκάστοτε κυβέρνησης. Αυτά ως προς τα µαλακά.

Θα ήθελα τώρα να έρθω στα λιγότερο µαλακά, αν µου επι-
τρέπετε, κύριε Υπουργέ. Και σας βλέπω να χαµογελάτε. Τα λι-
γότερο µαλακά έχουν να κάνουν µε τρεις τοµείς. Ρόλος και φύση
του ΣΑΕ, εθνικά θέµατα και ψήφος.

Ρόλος του ΣΑΕ. ∆ιαβάζω από την εξαιρετικά έκθεση του κ.
Σπυρόπουλου για τις Ηνωµένες Πολιτείες: «Οι ρόλοι του γνωµο-
δοτικού, εισηγητικού, διεκδικητικού και ταυτοχρόνως υποστηρι-
κτικού προς την ελληνική πολιτεία οργάνου δεν είναι ξεκάθαροι.
Μπορεί να υπάρξουν περιπτώσεις που η βούληση της οµογέ-
νειας να µη συµπίπτει µε αυτήν την εκάστοτε κυβερνήσεως. Σ’
αυτήν την περίπτωση ποιος από τους δύο ρόλους υπερισχύει;».
Πολύ σωστή η παρατήρηση. Κακά τα ψέµατα, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, υπάρχει µια σχέση εξάρτησης ή
πέραν το δέον συνεργασίας -όπως θέλετε, πείτε την- της εκά-
στοτε κυβέρνησης µε το ΣΑΕ.

Είναι µία πραγµατικότητα, την έχουµε ζήσει και είναι µια πραγ-
µατικότητα η οποία στηρίζεται πού; Στο χρήµα. Υπάρχει µία ροή
χρηµάτων, υπάρχει µια χρηµατοδότηση, φυσιολογικό. Πρέπει να
υπάρχουν πόροι από κάπου. Αλλά από πού; Όταν ο ίδιος ο ΣΑΕ
λέει «Προτείναµε κατ’ επανάληψη την οικονοµική ανεξαρτητο-
ποίηση του ΣΑΕ από την ελληνική Κυβέρνηση», αναγνωρίζει ακρι-
βώς αυτό το οποίο λέω. Συνεπώς εναπόκειται στα δικά σας
σχέδια, αγαπητοί φίλοι του ΣΑΕ, να αναλάβετε τις απαραίτητες
εκείνες πρωτοβουλίες που θα σας δώσουν τη δυνατότητα να
είστε ανεξάρτητοι. Με ποια κριτήρια θα το κάνετε; ∆εν λέω να
βάλετε την προσωπική σας περιουσία –κάποιοι ενδεχοµένως να
θέλουν να το κάνουν- αλλά ασφαλώς και πάντως σε πολλές
χώρες -δεν λέω σε όλες, γιατί άλλο τι συµβαίνει στις Ηνωµένες
Πολιτείες, άλλο στην Αυστραλία και άλλο στην Αφρική παρα-
δείγµατος χάριν-, υπάρχουν τέτοιες δυνατότητες.

∆εύτερον, εθνικά θέµατα. Εκεί πρέπει να παραδεχθώ ότι δια-
βάζοντας τις εκθέσεις είναι χλωµά αυτά τα οποία βλέπω. ∆εν τα
αναδεικνύετε. Τι, δεν υπήρξαν δραστηριότητες; ∆εν υπήρξαν
εκδηλώσεις, διαδηλώσεις για τις Ελληνοτουρκικές σχέσεις, για
το Μακεδονικό, δεν υπήρξαν ψηφίσµατα; Πού είναι όλα αυτά;
∆εν τα βλέπω. ∆εν ξέρω εάν είναι µια τεχνική έλλειψη. Εάν είναι,
µπορεί να κολαστεί, εάν όχι, τότε µπαίνουµε σ’ ένα άλλο κεφά-

λαιο.
Τρίτον, η ψήφος. ∆εν έχω τίποτα να προσθέσω σε αυτά τα

οποία είπαν ήδη οι συνάδελφοί µου του ΛΑΟΣ, αλλά και άλλων
κοµµάτων. Και σηµειώνω µε χαρά και ενδιαφέρον την αναφορά
που έκανε ο Υφυπουργός κ. Κουβέλης, ότι θα πρέπει να ξανα-
συζητήσουµε, αν δεν κάνω λάθος κύριε Υφυπουργέ, το θέµα της
ψήφου των αποδήµων σε αυτήν εδώ την Αίθουσα µε υπερκοµ-
µατικό πνεύµα και µε συµµετοχή των αποδήµων, δηλαδή µε οι-
κουµενικότητα. Είναι αυτό ακριβώς που πρεσβεύει ο Λαϊκός
Ορθόδοξος Συναγερµός. Και να είστε βέβαιοι και είναι η προ-
τροπή µου προς τον Υφυπουργό και µέσω αυτού προς την Κυ-
βέρνηση, ότι όταν έλθει, το ταχύτερον δυνατόν ελπίζουµε, νόµος
που θα σας χορηγεί την ψήφο, ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερ-
µός θα τον υπερψηφίσει και µε τα δύο χέρια. Ευχαριστώ για την
υποµονή σας και νοµίζω, κύριε Πρόεδρε, ότι είµαι µέσα στα χρο-
νικά όρια που µου θέσατε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι έχουν δια-
νεµηθεί τα Πρακτικά της συνεδρίασης της Τρίτης, 24ης
Νοεµβρίου 2009. Ερωτάται το Σώµα εάν επικυρούνται.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς τα Πρακτικά

της συνεδρίασης της Τρίτης 24ης Νοεµβρίου 2009 επικυρώθη-
καν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της ετήσιας έκθεσης 2008 του Συµβουλίου Αποδή-
µου Ελληνισµού.

∆έχεστε, κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 16.17’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο ηµέρα Παρασκευή 11 ∆εκεµβρίου 2009 και ώρα
10.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος, Κοινοβουλευτικό
έλεγχο: α) συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και β) συζήτηση της
υπ’ αριθµόν 7/6/27-11-2009 επίκαιρης επερώτησης Βουλευτών
της Νέας ∆ηµοκρατίας προς τον Υπουργό Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης, σχετικά µε τους συµ-
βασιούχους που εργάζονται στις περιφέρειες και τους δήµους
σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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